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Motto: "Nesouhlas²m s t²m, co Ś²k§te, ale budu do smrti br§nit vaġe pr§vo to Ś²kat" -- Evelyn Beatrice Hall, 
anglick§ spisovatelka zn§m§ svou biografi² filosofa Voltairea. 
 
U pŚ²leģitosti st®ho vĨroļ² zaloģen² Ļeskoslovenska, probŊhla letos v londĨnsk®m s²dle spoleļnosti BBC 
konference s podtitulem Truth and Power (Pravda a moc). Z§stupci se tam shodli, ģe veŚejnopr§vn² m®dia jsou 
z§rukou svobody projevu a tak® byla zmiŔov§na slova jako "vyv§ģenost" a "objektivita" ( zdroj ). O nŊkolik dn² 
pozdŊji spoleļnost BBC prohl§sila (slovy sv® moder§torky v rozhovoru s maŅarskĨm ministrem zahraniļn² a 
obchodu), ģe v MaŅarsku nevl§dne demokracie, ale "hrŢzn® autorit§Śstv²" a ģe novin§Śi v MaŅarsku c²t² "ļistou 
diktaturu". Zaļ§tkem srpna pak BBC uvedla zpr§vu o raketov®m ¼toku na Izrael titulkem, ve kter®m oznaļila 
obŊŠ za vin²ka. Pokud v nŊkter® zemi zavl§dne hrŢzn® autorit§Śstv², tak v dobŊ internetu a soci§ln²ch s²t² je 
prakticky nemoģn® to utajit, nav²c letoġn² vĨsledek demokratickĨch voleb ģ§dn® hromadn® znepokojen² MaŅarŢ 
nepotvrdil. Informace o hrŢzn®m autorit§Śstv² pŚich§z² v posledn² dobŊ z Turecka, indicie o ohroģen² svobody 
tisku pŚich§z² z NŊmecka, ve Ġv®dsku televize zamlļovala pŚistŊhovaleckĨ pŢvod sexu§ln²ch ¼toļn²kŢ. Ned§vn® 
hlasov§n² poslancŢ EP o aktivaci ļl§nku 7 proti MaŅarsku nen² pravomocnĨ verdikt o vinŊ, nav²c podklady pro 
hlasov§n² na mŊ pŢsob² dojmem pr§ce levicovĨch aktivistŢ zklamanĨch svĨm volebn²m ne¼spŊchem, naznaļuje 
to kritika imigraļn² politiky, n²zkĨch d§vek v nezamŊstnanosti a kr§tk® doby jejich vĨplaty. Bylo by zaj²mav® 
porovn§n² z§vaģnosti pŚ²padnĨch dalġ²ch provinŊn² ve vztahu k ostatn²m ļlenskĨm st§tŢm EU. Povaģuji za 
smutn®, ģe zat²mco unie pos²lala nestabiln²mu Turecku miliardy EUR za uzavŚen² migraļn² trasy, tak za 
podobnou sluģbu hroz² teŅ MaŅarsku sankcemi.  
Pak tady m§me rŢzn® neziskov® organizace podporovan® vl§dou ĻR a (spolu) financovan® z penŊz daŔovĨch 
poplatn²kŢ. Do t®to skupiny patŚ² tak® kontroverzn² projekt Agentury pro soci§ln² zaļleŔov§n² pŚi ĐŚadu vl§dy ĻR 
s n§zvem HateFree. Iniciativa si kladla za jeden ze svĨch c²lŢ vyvracet f§my a potlaļovat nen§vist. Moģn§ pr§vŊ 
proto proto prezentovala isl§m jako n§boģenstv² m²ru a zpochybŔovala pŚistŊhovaleckĨ pŢvod sexu§ln²ch 
¼toļn²kŢ ve Ġv®dsku. Povaģuji vġak za nepochybn®, ģe nen§vist nelze potlaļovat strk§n²m hlavy do p²sku pŚed 
skuteļnĨmi projevy n§sil². V t®matech isl§mu z§stupci projektu citovali ļasto vŊdce z Akademie vŊd ĻR, kterĨ 
se zviditelnil letos jako autor nŊkterĨch kontroverzn²ch vĨrokŢ v seri§lu Muslimov® v Ļech§ch. Informace z toho 
seri§lu mŢģete pro zaj²mavost porovnat se slovy exmuslima Hamed Abdel Samada, syna egyptsk®ho im§ma 
(necelĨch 6 minut videa s titulky).  
Medi§ln²m partnerem projektu HateFree byla Ļesk§ televize. Je zŚejm®, ģe ĻT udŊlala od doby socialismu 
vĨznamnĨ posun, j§ vġak spokojenĨ st§le nejsem. N§zorovou nevyv§ģenost ĻT potvrdila koncem roku 2017 
tak® analĨza Centra pro medi§ln² studia Univerzity Karlovy. Podle ļlena rady ļesk®ho rozhlasu v roce roce 2016 
dost§val v politickĨch diskuz²ch v ĻT mimoŚ§dnĨ prostor ļlovŊk s podivnou minulost², kterĨ mŊl reprezentovat 
"evropsk® hodnoty" ( zdroj). Skupina odborn²kŢ Fakulty soci§ln²ch vŊd UK vġak byla nemile pŚekvapena 
pŚekvapena, kdyģ analĨzy prezentovan® t²mto "odborn²kem" nesplŔovaly ani z§kladn² krit®ria pro odbornĨ text a 
myġlenky jinĨch autorŢ vyd§val za vlastn² ( zdroj ).  
V posledn² dobŊ se zaļali objevovat v Ļesku "osv²cen² lid®", kteŚ² sepisuj² seznamy nedŢvŊryhodnĨch 
informaļn²ch zdrojŢ. Pokud se porozhl®dneme po autorech takovĨch seznamŢ, tak ļasto naraz²me na 
sympatizanty politickĨch stran, kter® ztr§cej² svoji politickou moc. PŚipom²n§ mi to snahu sl§bnouc²ch komunistŢ 
diskreditovat zahraniļn² rozhlasov® stanice v dob§ch re§ln®ho socialismu. JeġtŊ bych pŚipomnŊl, ģe pojem 
"dezinformaļn² weby" pouģ²val tak® ne¼spŊġnĨ finalista na prezidenta, kterĨ po volb§ch odtajnil sv® sympatie k 
jedn® z nejslabġ²ch stran v parlamentu.  
Snad uģ je trochu zŚejm®, ģe z§rukou objektivity negarantuj² ani veŚejnopr§vn² m®dia ļlenskĨch zem² EU. Kaģd§ 
medi§ln² spoleļnost je pŚirozenŊ ovlivŔov§na lidmi, kteŚ² rozhoduj² o rozdŊlov§n² financ² a person§ln²m obsazen² 
manaģerskĨch pozic. Đpln§ nez§vislost m®di² je iluze a n§m nezbĨv§ nic jin®ho, neģ zvaģovat i protichŢdn® 
informace, provŊŚovat odkazovan® zdroje a hodnotit dŢvŊryhodnost kaģd®ho jednotliv®ho autora. Zdrav§ 
demokracie stoj² na svobodŊ slova, vĨmŊnŊ n§zorŢ a je tŚeba pŚijmout skuteļnost, ģe to nen² vģdy jednoduch§ 
cesta. Pokud si vġak pamatuji dobŚe, tak potlaļov§n² nespr§vnĨch n§zorŢ se v naġ² historii pŚ²liġ neosvŊdļilo a 
vedlo to aģ ke zmanipulovanĨm politickĨm procesŢm zakonļenĨch nejpŚ²snŊjġ²mi tresty.  
StruļnĨ ¼vod do politick®ho isl§mu (upraven® vyd§n²)  
VĨvoj multikulturalismu v EvropŊ  
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Motto: "Nesouhlas²m s t²m, co Ś²k§te, ale budu do smrti br§nit vaġe pr§vo to Ś²kat" -- Evelyn Beatrice Hall, 
anglick§ spisovatelka zn§m§ svou biografi² filosofa Voltairea. 
 
U pŚ²leģitosti st®ho vĨroļ² zaloģen² Ļeskoslovenska, probŊhla letos v londĨnsk®m s²dle spoleļnosti BBC 
konference s podtitulem Truth and Power (Pravda a moc). Z§stupci se tam shodli, ģe veŚejnopr§vn² m®dia jsou 
z§rukou svobody projevu a tak® byla zmiŔov§na slova jako "vyv§ģenost" a "objektivita" ( zdroj ). O nŊkolik dn² 
pozdŊji spoleļnost BBC prohl§sila (slovy sv® moder§torky v rozhovoru s maŅarskĨm ministrem zahraniļn² a 
obchodu), ģe v MaŅarsku nevl§dne demokracie, ale "hrŢzn® autorit§Śstv²" a ģe novin§Śi v MaŅarsku c²t² "ļistou 
diktaturu". Zaļ§tkem srpna pak BBC uvedla zpr§vu o raketov®m ¼toku na Izrael titulkem, ve kter®m oznaļila 
obŊŠ za vin²ka. Pokud v nŊkter® zemi zavl§dne hrŢzn® autorit§Śstv², tak v dobŊ internetu a soci§ln²ch s²t² je 
prakticky nemoģn® to utajit, nav²c letoġn² vĨsledek demokratickĨch voleb ģ§dn® hromadn® znepokojen² MaŅarŢ 
nepotvrdil. Informace o hrŢzn®m autorit§Śstv² pŚich§z² v posledn² dobŊ z Turecka, indicie o ohroģen² svobody 
tisku pŚich§z² z NŊmecka, ve Ġv®dsku televize zamlļovala pŚistŊhovaleckĨ pŢvod sexu§ln²ch ¼toļn²kŢ. Ned§vn® 
hlasov§n² poslancŢ EP o aktivaci ļl§nku 7 proti MaŅarsku nen² pravomocnĨ verdikt o vinŊ, nav²c podklady pro 
hlasov§n² na mŊ pŢsob² dojmem pr§ce levicovĨch aktivistŢ zklamanĨch svĨm volebn²m ne¼spŊchem, naznaļuje 
to kritika imigraļn² politiky, n²zkĨch d§vek v nezamŊstnanosti a kr§tk® doby jejich vĨplaty. Bylo by zaj²mav® 
porovn§n² z§vaģnosti pŚ²padnĨch dalġ²ch provinŊn² ve vztahu k ostatn²m ļlenskĨm st§tŢm EU. Povaģuji za 
smutn®, ģe zat²mco unie pos²lala nestabiln²mu Turecku miliardy EUR za uzavŚen² migraļn² trasy, tak za 
podobnou sluģbu hroz² teŅ MaŅarsku sankcemi. 
Pak tady m§me rŢzn® neziskov® organizace podporovan® vl§dou ĻR a (spolu) financovan® z penŊz daŔovĨch 
poplatn²kŢ. Do t®to skupiny patŚ² tak® kontroverzn² projekt Agentury pro soci§ln² zaļleŔov§n² pŚi ĐŚadu vl§dy ĻR 
s n§zvem HateFree. Iniciativa si kladla za jeden ze svĨch c²lŢ vyvracet f§my a potlaļovat nen§vist. Moģn§ pr§vŊ 
proto proto prezentovala isl§m jako n§boģenstv² m²ru a zpochybŔovala pŚistŊhovaleckĨ pŢvod sexu§ln²ch 
¼toļn²kŢ ve Ġv®dsku. Povaģuji vġak za nepochybn®, ģe nen§vist nelze potlaļovat strk§n²m hlavy do p²sku pŚed 
skuteļnĨmi projevy n§sil². V t®matech isl§mu z§stupci projektu citovali ļasto vŊdce z Akademie vŊd ĻR, kterĨ 
se zviditelnil letos jako autor nŊkterĨch kontroverzn²ch vĨrokŢ v seri§lu Muslimov® v Ļech§ch. Informace z toho 
seri§lu mŢģete pro zaj²mavost porovnat se slovy exmuslima Hamed Abdel Samada, syna egyptsk®ho im§ma 
(necelĨch 6 minut videa s titulky). 
Medi§ln²m partnerem projektu HateFree byla Ļesk§ televize. Je zŚejm®, ģe ĻT udŊlala od doby socialismu 
vĨznamnĨ posun, j§ vġak spokojenĨ st§le nejsem. N§zorovou nevyv§ģenost ĻT potvrdila koncem roku 2017 
tak® analĨza Centra pro medi§ln² studia Univerzity Karlovy. Podle ļlena rady ļesk®ho rozhlasu v roce roce 2016 
dost§val v politickĨch diskuz²ch v ĻT mimoŚ§dnĨ prostor ļlovŊk s podivnou minulost², kterĨ mŊl reprezentovat 
"evropsk® hodnoty" ( zdroj). Skupina odborn²kŢ Fakulty soci§ln²ch vŊd UK vġak byla nemile pŚekvapena 
pŚekvapena, kdyģ analĨzy prezentovan® t²mto "odborn²kem" nesplŔovaly ani z§kladn² krit®ria pro odbornĨ text a 
myġlenky jinĨch autorŢ vyd§val za vlastn² ( zdroj ). 
V posledn² dobŊ se zaļali objevovat v Ļesku "osv²cen² lid®", kteŚ² sepisuj² seznamy nedŢvŊryhodnĨch 
informaļn²ch zdrojŢ. Pokud se porozhl®dneme po autorech takovĨch seznamŢ, tak ļasto naraz²me na 
sympatizanty politickĨch stran, kter® ztr§cej² svoji politickou moc. PŚipom²n§ mi to snahu sl§bnouc²ch komunistŢ 
diskreditovat zahraniļn² rozhlasov® stanice v dob§ch re§ln®ho socialismu. JeġtŊ bych pŚipomnŊl, ģe pojem 
"dezinformaļn² weby" pouģ²val tak® ne¼spŊġnĨ finalista na prezidenta, kterĨ po volb§ch odtajnil sv® sympatie k 
jedn® z nejslabġ²ch stran v parlamentu. 
Snad uģ je trochu zŚejm®, ģe z§rukou objektivity negarantuj² ani veŚejnopr§vn² m®dia ļlenskĨch zem² EU. Kaģd§ 
medi§ln² spoleļnost je pŚirozenŊ ovlivŔov§na lidmi, kteŚ² rozhoduj² o rozdŊlov§n² financ² a person§ln²m obsazen² 
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manaģerskĨch pozic. Đpln§ nez§vislost m®di² je iluze a n§m nezbĨv§ nic jin®ho, neģ zvaģovat i protichŢdn® 
informace, provŊŚovat odkazovan® zdroje a hodnotit dŢvŊryhodnost kaģd®ho jednotliv®ho autora. Zdrav§ 
demokracie stoj² na svobodŊ slova, vĨmŊnŊ n§zorŢ a je tŚeba pŚijmout skuteļnost, ģe to nen² vģdy jednoduch§ 
cesta. Pokud si vġak pamatuji dobŚe, tak potlaļov§n² nespr§vnĨch n§zorŢ se v naġ² historii pŚ²liġ neosvŊdļilo a 
vedlo to aģ ke zmanipulovanĨm politickĨm procesŢm zakonļenĨch nejpŚ²snŊjġ²mi tresty. 
StruļnĨ ¼vod do politick®ho isl§mu (upraven® vyd§n²) 
VĨvoj multikulturalismu v EvropŊ 
OtevŚenĨ dopis HateFree 
URL| http://ponec.blog.idnes.cz/blog.aspx?c=681067 
 

Pelik§nov§ konļ² jako evropsk§ soudkynŊ. A v BrnŊ zaļ²n§ boj o nov®ho 
dŊkana. TĨden v pr§vu komentuje Jan Januġ 

30.9.2018    info.cz    str. 00     
             

Zpr§va, ģe profesorka Irena Pelik§nov§ skonļ² pŚ²ġt² rok jako soudkynŊ evropsk®ho Tribun§lu, ¼plnŊ zapadla. 
Na jej² m²sto by mŊla nastoupit Petra ĠkvaŚilov§-Pelzl, pokud tedy projde dalġ²m schvalov§n²m. Na brnŊnsk® 
fakultŊ maj² o m²sto dŊkana z§jem hned tŚi lidi, bude to drsnĨ boj. PŚedseda Nejvyġġ²ho soudu Pavel Ġ§mal 
oslavil 65. narozeniny. A jak se na univerzitn²ho profesora sluġ², stalo se tak reprezentativn² monografi², j²ģ mu 
vŊnovali kolegov® tŊch nejzvuļnŊjġ²ch jmen. 
 
Ministerstvo spravedlnosti pŚedminulĨ p§tek ozn§milo, ģe komise odborn²kŢ, veden§ ministrem spravedlnosti 
Janem KnŊģ²nkem (za ANO), vybrala novou kandid§tu na soudkyni evropsk®ho Tribun§lu. Tedy na m²sto, kter® 
v souļasnosti zast§v§ profesorka obchodn²ho pr§va Irena Pelik§nov§.  
Ze ļtyŚ kandid§tŢ zvolila odbornou pracovnici ředitelstv² vĨzkumu a dokumentace Soudn²ho dvora EU Petru 
ĠkvaŚilovou-Pelzl. Jako n§hradn²ka komise vybrala vl§dn²ho zmocnŊnce pro zastupov§n² Ļesk® republiky pŚed 
Soudn²m dvorem EU Martina Smolka. DruhĨm ļeskĨm soudcem Tribun§lu by mŊl i po srpnu roku 2019 zŢstat 
Jan M. Passer.  
ĂV pŚ²padŊ kandid§tky komise ocenila dosavadn² dlouholet® vysoce odborn® pŢsoben² na Soudn²m dvoŚe EU, 
jazykovou vybavenost a rovnŊģ vŊdeck® a publikaļn² pŢsoben² uchazeļky. V pŚ²padŊ prvn²ho n§hradn²ka 
komise konstatovala rovnŊģ mimoŚ§dnŊ kvalitn² odbornou zpŢsobilost a dlouholetou praxi na pozici vl§dn²ho 
zmocnŊnce,ò uvedlo ministerstvo na sv®m webu.  
Mezi uchazeļi o post nov®ho soudce evropsk®ho Tribun§lu se objevily rovnŊģ soudkynŊ okresn²ho soudu Irena 
Hlad²kov§ a asistentka gener§ln²ho advok§ta Soudn²ho dvora EU Magdalena Liļkov§.  
Jm®na kandid§tŢ jsou, aģ na jednu vĨjimku, pŚekvapivŊ prakticky nezn§m§. ZŢst§v§ s podivem, ģe tak prestiģn² 
post, jakĨm bezesporu m²sto evropsk®ho soudce je, daleko v²ce nel§k§ napŚ²klad soudce nejvyġġ²ch soudŢ ļi 
profesory a dalġ² akademiky, stejnŊ jako ty nejzkuġenŊjġ² advok§ty.  
Naopak komise, vol²c² nejvhodnŊjġ²ho uchazeļe, byla skuteļnŊ reprezentativn²: vedle zm²nŊn®ho ministra 
spravedlnosti v n² z pozice n§mŊstka zasedal pŚ²ġt² ministr zahraniļn²ch vŊc² Tom§ġ PetŚ²ļek (ĻSSD), pŚedseda 
Đstavn²ho soudu Pavel RychetskĨ, pŚedseda Nejvyġġ²ho soudu Pavel Ġ§mal, budouc² pŚedseda Nejvyġġ²ho 
spr§vn²ho soudu Michal Mazanec, n§mŊstek ministra spravedlnosti Petr Jªger, Śeditel odboru OSN ministerstva 
zahraniļn²ch vŊc² Petr Gajduġek, advok§tka a bĨval§ ministrynŊ spravedlnosti Daniela Kov§Śov§ a dŊkanka 
olomouck® pr§vnick® fakulty Zdenka Papouġkov§.  
V p§tek, kdy si stovky pr§vn²kŢ pŚipom²naly v Luhaļovic²ch 100 let ļesk® a slovensk® advokacie, ministr 
spravedlnosti Jan KnŊģ²nek v Praze oznamoval, ģe je jiģ nŊkolikr§t avizovanĨ provoz elektronickĨch n§ramkŢ uģ 
skuteļnŊ ostrĨ.  
KoneļnŊ, novĨ trestn² z§kon²k totiģ uģ od roku 2010 nab²z² alternativn² trest, j²mģ je dom§c² vŊzen². Kontrola 
jeho dodrģov§n² ale dosud byla velmi obt²ģn§ a nutnŊ musela prob²hat osobnŊ, prostŚednictv²m pracovn²kŢ 
Probaļn² a mediaļn² sluģby.  
ĂVĨhodou elektronickĨch n§ramkŢ je moģnost ponechat odsouzen®ho k trestu dom§c²ho vŊzen² na svobodŊ, 
nezatŊģovat jiģ tak pŚet²ģenĨ vŊzeŔskĨ syst®m, a z§roveŔ prov§dŊt spolehlivŊ kontrolu chov§n² odsouzen®ho. 
Intenzivn² vĨchovn® pŢsoben² PMS na pachatele, moģnost odsouzen®ho zŢstat v kontaktu s rodinou a doch§zet 
do zamŊstn§n² jsou zpŢsoby, jak podpoŚit pozitivn² zmŊnu v jeho chov§n² a odklonit ho od dalġ²ho p§ch§n² 
trestn® ļinnosti,ò shrnuje na sv®m webu zcela pŚesnŊ ministerstvo spravedlnosti. Tak snad se to cel® zase nŊjak 
nezasekne.  
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Posledn² dny jsou na person§lie skuteļnŊ bohat®. RovnŊģ v z§vŊru minul®ho tĨdne Pr§vnick§ fakulta 
Masarykovy univerzity zveŚejnila jm®na kandid§tŢ na nov®ho dŊkana a takt®ģ jejich programy.  
Souļasnou dŊkanku Mark®tu Seluckou vyzĨv§ vedouc² katedry mezin§rodn²ho a evropsk®ho pr§va Filip 
KŚepelka, kterĨ se proti n² dlouhodobŊ a velmi silnŊ vymezuje, a prodŊkan a pr§vn² teoretik Martin Ġkop, jenģ je 
rovnŊģ asistentem m²stopŚedsedkynŊ Đstavn²ho soudu Milady Tomkov®.  
O tom, kdo brnŊnskou fakultu povede, by mŊlo bĨt jasno 12. listopadu, kdy nov®ho ġ®fa vybere AkademickĨ 
sen§t. Minim§lnŊ je dobŚe, ģe m§ souļasn§ dŊkanka protikandid§ty. Pak to jsou teprve ty prav® volby. 
Kaģdop§dnŊ ale o ģ§dnou selanku nepŢjde.  
Pokraļuje i legislativn² debata ohlednŊ takzvan® oddluģovac² novely, my se ale radŊji vŊnujme nŊļemu 
pŚ²jemnŊjġ²mu. Jiģ zm²nŊnĨ pŚedseda Nejvyġġ²ho soudu Pavel Ġ§mal oslavil v pondŊl² 65. narozeniny. Kolegov® 
mu, jak je v akademickĨch kruz²ch pŊknĨm zvykem, vŊnovali reprezentativn² monografii nazvanou Pocta Pavlu 
Ġ§malovi k 65. narozenin§m s podtitulem Ļtvrtstolet² hled§n² spravedlnosti na Nejvyġġ²m soudu.  
Do knihy, za n²ģ jako editor stoj² advok§t a akademik Tom§ġ GŚivna, pŚispŊlo zhruba 40 odborn²kŢ tŊch 
nejzvuļnŊjġ²ch jmen. Je mezi nimi napŚ²klad pŚedseda Soudn²ho dvora EU Koen Lenaerts, rovnŊģ jiģ zm²nŊnĨ 
pŚedseda Đstavn²ho soudu Pavel RychetskĨ, nejvyġġ² st§tn² z§stupce Pavel Zeman, bĨvalĨ ministrynŊ 
spravedlnosti Helena V§lkov§ (ANO) ļi advok§t Tom§ġ Sokol.  
Dalġ² zaj²mavou monografii pŚedstavil ve stejnĨ den profesor Michal Tom§ġek. Jde o druhĨ d²l knihy Pr§vn² 
syst®my D§ln®ho vĨchodu, kterĨ by mŊl vyj²t v listopadu v nakladatelstv² Karolinum. ProdŊkan praģsk® 
pr§vnick® fakulty v n² porovn§ pr§vn² syst®my Ļ²ny, Japonska, Koreje, Mongolska a Vietnamu s jejich 
pŢvodn²mi pŚedobrazy.  
ĂUkazuje, jak byly ciz² pr§vn² pojmy a instituty pŚej²m§ny do d§lnŊvĨchodn²ho pr§vn²ho prostŚed² a jak byly v 
prŢbŊhu ļasu aplikov§ny. Srovn§n² souļasn®ho soudcovsk®ho vĨkladu recipovan®ho pr§va v jednotlivĨch 
zem²ch D§ln®ho vĨchodu s vĨkladem tĨchģ pojmŢ a institutŢ v zem²ch jejich pŢvodu d§v§ odpovŊŅ na Śadu 
ot§zek, vļetnŊ dalġ²ho smŊŚov§n² d§lnŊvĨchodn²ho pr§va,ò doļteme se v ofici§ln² anotaci chystan® monografie.  
I v souvislosti se zamĨġlenĨm projektem nov® Hedv§bn® cesty je jen dobŚe, ģe takov®to knihy vznikaj² a ģe i u 
n§s najdeme odborn²ky na takto sloģit® ot§zky. K pŚedstaven² monografie doġlo v pŚedveļer kon§n² konference 
40 let reforem: od otevŚen² se svŊtu k novĨm hedv§bnĨm stezk§m, za n²ģ st§lo StŚedisko bezpeļnostn² politiky 
Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy a jej² Ļesko-ļ²nsk® centrum.  
Nedok§ģeme na tomto m²stŊ plnŊ posoudit to, co se teŅ dŊje kolem kandid§ta na nov®ho soudce Nejvyġġ²ho 
soudu USA Bretta Kavanaugha. Nab²z² se ale ot§zka, jak je moģn®, ģe se vlna kampanŊ Metoo, zat²m 
minim§lnŊ zd§nlivŊ, vyhnula justici i pr§vn²mu prostŚed².  
Pokud se totiģ tyto vŊci dŊly a dŊj² tŚeba ve filmov®m prŢmyslu, jistŊ k nim doch§z² i v advokacie a soudnictv². 
Ļek§ n§s tedy dalġ² dŊjstv² MeToo, tentokr§t spojen® s tŊmi jeġtŊ vlivnŊjġ²mi? A jak v nŊm obstoj² ļesk® 
prostŚed²?  
  
  
 
URL| https://www.info.cz/pravo/pelikanova-konci-jako-evropska-soudkyne-a-v-brne-zacina-boj-o-noveho-
dekana-tyden-v-pravu-komentuje-jan-janus-36677.html 
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Pelik§nov§ konļ² jako evropsk§ soudkynŊ. A v BrnŊ zaļ²n§ boj o nov®ho 
dŊkana. TĨden v pr§vu komentuje Jan Januġ 

30.9.2018    info.cz    str. 00    Pr§vo 
    Jan Januġ         

Zpr§va, ģe profesorka Irena Pelik§nov§ skonļ² pŚ²ġt² rok jako soudkynŊ evropsk®ho Tribun§lu, ¼plnŊ zapadla. 
Na jej² m²sto by mŊla nastoupit Petra ĠkvaŚilov§-Pelzl, pokud tedy projde dalġ²m schvalov§n²m. Na brnŊnsk® 
fakultŊ maj² o m²sto dŊkana z§jem hned tŚi lidi, bude to drsnĨ boj. PŚedseda Nejvyġġ²ho soudu Pavel Ġ§mal 
oslavil 65. narozeniny. A jak se na univerzitn²ho profesora sluġ², stalo se tak reprezentativn² monografi², j²ģ mu 
vŊnovali kolegov® tŊch nejzvuļnŊjġ²ch jmen. 
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Ministerstvo spravedlnosti pŚedminulĨ p§tek ozn§milo, ģe komise odborn²kŢ, veden§ ministrem spravedlnosti 
Janem KnŊģ²nkem (za ANO), vybrala novou kandid§tu na soudkyni evropsk®ho Tribun§lu. Tedy na m²sto, kter® 
v souļasnosti zast§v§ profesorka obchodn²ho pr§va Irena Pelik§nov§. 
Ze ļtyŚ kandid§tŢ zvolila odbornou pracovnici ředitelstv² vĨzkumu a dokumentace Soudn²ho dvora EU Petru 
ĠkvaŚilovou-Pelzl. Jako n§hradn²ka komise vybrala vl§dn²ho zmocnŊnce pro zastupov§n² Ļesk® republiky pŚed 
Soudn²m dvorem EU Martina Smolka. DruhĨm ļeskĨm soudcem Tribun§lu by mŊl i po srpnu roku 2019 zŢstat 
Jan M. Passer. 
 
ĂV pŚ²padŊ kandid§tky komise ocenila dosavadn² dlouholet® vysoce odborn® pŢsoben² na Soudn²m dvoŚe EU, 
jazykovou vybavenost a rovnŊģ vŊdeck® a publikaļn² pŢsoben² uchazeļky. V pŚ²padŊ prvn²ho n§hradn²ka 
komise konstatovala rovnŊģ mimoŚ§dnŊ kvalitn² odbornou zpŢsobilost a dlouholetou praxi na pozici vl§dn²ho 
zmocnŊnce,ò uvedlo ministerstvo na sv®m webu. 
Proļ nen² vŊtġ² z§jem o m²sto evropsk®ho soudce?  
 Mezi uchazeļi o post nov®ho soudce evropsk®ho Tribun§lu se objevily rovnŊģ soudkynŊ okresn²ho soudu Irena 
Hlad²kov§ a asistentka gener§ln²ho advok§ta Soudn²ho dvora EU Magdalena Liļkov§. 
Jm®na kandid§tŢ jsou, aģ na jednu vĨjimku, pŚekvapivŊ prakticky nezn§m§. ZŢst§v§ s podivem, ģe tak prestiģn² 
post, jakĨm bezesporu m²sto evropsk®ho soudce je, daleko v²ce nel§k§ napŚ²klad soudce nejvyġġ²ch soudŢ ļi 
profesory a dalġ² akademiky, stejnŊ jako ty nejzkuġenŊjġ² advok§ty. 
Naopak komise, vol²c² nejvhodnŊjġ²ho uchazeļe, byla skuteļnŊ reprezentativn²: vedle zm²nŊn®ho ministra 
spravedlnosti v n² z pozice n§mŊstka zasedal pŚ²ġt² ministr zahraniļn²ch vŊc² Tom§ġ PetŚ²ļek (ĻSSD), pŚedseda 
Đstavn²ho soudu Pavel RychetskĨ, pŚedseda Nejvyġġ²ho soudu Pavel Ġ§mal, budouc² pŚedseda Nejvyġġ²ho 
spr§vn²ho soudu Michal Mazanec, n§mŊstek ministra spravedlnosti Petr Jªger, Śeditel odboru OSN ministerstva 
zahraniļn²ch vŊc² Petr Gajduġek, advok§tka a bĨval§ ministrynŊ spravedlnosti Daniela Kov§Śov§ a dŊkanka 
olomouck® pr§vnick® fakulty Zdenka Papouġkov§. 
Zaļnou soudci v²ce vyuģ²vat dom§c²ho vŊzen²?  
 V p§tek, kdy si stovky pr§vn²kŢ pŚipom²naly v Luhaļovic²ch 100 let ļesk® a slovensk® advokacie, ministr 
spravedlnosti Jan KnŊģ²nek v Praze oznamoval, ģe je jiģ nŊkolikr§t avizovanĨ provoz elektronickĨch n§ramkŢ uģ 
skuteļnŊ ostrĨ. 
KoneļnŊ, novĨ trestn² z§kon²k totiģ uģ od roku 2010 nab²z² alternativn² trest, j²mģ je dom§c² vŊzen². Kontrola 
jeho dodrģov§n² ale dosud byla velmi obt²ģn§ a nutnŊ musela prob²hat osobnŊ, prostŚednictv²m pracovn²kŢ 
Probaļn² a mediaļn² sluģby. 
 
ĂVĨhodou elektronickĨch n§ramkŢ je moģnost ponechat odsouzen®ho k trestu dom§c²ho vŊzen² na svobodŊ, 
nezatŊģovat jiģ tak pŚet²ģenĨ vŊzeŔskĨ syst®m, a z§roveŔ prov§dŊt spolehlivŊ kontrolu chov§n² odsouzen®ho. 
Intenzivn² vĨchovn® pŢsoben² PMS na pachatele, moģnost odsouzen®ho zŢstat v kontaktu s rodinou a doch§zet 
do zamŊstn§n² jsou zpŢsoby, jak podpoŚit pozitivn² zmŊnu v jeho chov§n² a odklonit ho od dalġ²ho p§ch§n² 
trestn® ļinnosti,ò shrnuje na sv®m webu zcela pŚesnŊ ministerstvo spravedlnosti. Tak snad se to cel® zase nŊjak 
nezasekne. 
Kdo bude novĨm dŊkanem brnŊnsk® pr§vnick® fakulty?  
 Posledn² dny jsou na person§lie skuteļnŊ bohat®. RovnŊģ v z§vŊru minul®ho tĨdne Pr§vnick§ fakulta 
Masarykovy univerzity zveŚejnila jm®na kandid§tŢ na nov®ho dŊkana a takt®ģ jejich programy. 
Souļasnou dŊkanku Mark®tu Seluckou vyzĨv§ vedouc² katedry mezin§rodn²ho a evropsk®ho pr§va Filip 
KŚepelka, kterĨ se proti n² dlouhodobŊ a velmi silnŊ vymezuje, a prodŊkan a pr§vn² teoretik Martin Ġkop, jenģ je 
rovnŊģ asistentem m²stopŚedsedkynŊ Đstavn²ho soudu Milady Tomkov®. 
O tom, kdo brnŊnskou fakultu povede, by mŊlo bĨt jasno 12. listopadu, kdy nov®ho ġ®fa vybere AkademickĨ 
sen§t. Minim§lnŊ je dobŚe, ģe m§ souļasn§ dŊkanka protikandid§ty. Pak to jsou teprve ty prav® volby. 
Kaģdop§dnŊ ale o ģ§dnou selanku nepŢjde. 
Vġechno nejlepġ², pane pŚedsedo!  
 Pokraļuje i legislativn² debata ohlednŊ takzvan® oddluģovac² novely, my se ale radŊji vŊnujme nŊļemu 
pŚ²jemnŊjġ²mu. Jiģ zm²nŊnĨ pŚedseda Nejvyġġ²ho soudu Pavel Ġ§mal oslavil v pondŊl² 65. narozeniny. Kolegov® 
mu, jak je v akademickĨch kruz²ch pŊknĨm zvykem, vŊnovali reprezentativn² monografii nazvanou Pocta Pavlu 
Ġ§malovi k 65. narozenin§m s podtitulem Ļtvrtstolet² hled§n² spravedlnosti na Nejvyġġ²m soudu. 
 
Do knihy, za n²ģ jako editor stoj² advok§t a akademik Tom§ġ GŚivna, pŚispŊlo zhruba 40 odborn²kŢ tŊch 
nejzvuļnŊjġ²ch jmen. Je mezi nimi napŚ²klad pŚedseda Soudn²ho dvora EU Koen Lenaerts, rovnŊģ jiģ zm²nŊnĨ 
pŚedseda Đstavn²ho soudu Pavel RychetskĨ, nejvyġġ² st§tn² z§stupce Pavel Zeman, bĨvalĨ ministrynŊ 
spravedlnosti Helena V§lkov§ (ANO) ļi advok§t Tom§ġ Sokol. 
Jak vypadaj² pr§vn² syst®my D§ln®ho vĨchodu?  
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 Dalġ² zaj²mavou monografii pŚedstavil ve stejnĨ den profesor Michal Tom§ġek. Jde o druhĨ d²l knihy Pr§vn² 
syst®my D§ln®ho vĨchodu, kterĨ by mŊl vyj²t v listopadu v nakladatelstv² Karolinum. ProdŊkan praģsk® 
pr§vnick® fakulty v n² porovn§ pr§vn² syst®my Ļ²ny, Japonska, Koreje, Mongolska a Vietnamu s jejich 
pŢvodn²mi pŚedobrazy. 
ĂUkazuje, jak byly ciz² pr§vn² pojmy a instituty pŚej²m§ny do d§lnŊvĨchodn²ho pr§vn²ho prostŚed² a jak byly v 
prŢbŊhu ļasu aplikov§ny. Srovn§n² souļasn®ho soudcovsk®ho vĨkladu recipovan®ho pr§va v jednotlivĨch 
zem²ch D§ln®ho vĨchodu s vĨkladem tĨchģ pojmŢ a institutŢ v zem²ch jejich pŢvodu d§v§ odpovŊŅ na Śadu 
ot§zek, vļetnŊ dalġ²ho smŊŚov§n² d§lnŊvĨchodn²ho pr§va,ò doļteme se v ofici§ln² anotaci chystan® monografie. 
I v souvislosti se zamĨġlenĨm projektem nov® Hedv§bn® cesty je jen dobŚe, ģe takov®to knihy vznikaj² a ģe i u 
n§s najdeme odborn²ky na takto sloģit® ot§zky. K pŚedstaven² monografie doġlo v pŚedveļer kon§n² konference 
40 let reforem: od otevŚen² se svŊtu k novĨm hedv§bnĨm stezk§m, za n²ģ st§lo StŚedisko bezpeļnostn² politiky 
Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy a jej² Ļesko-ļ²nsk® centrum. 
PŚich§z² Metoo i do justice?  
 Nedok§ģeme na tomto m²stŊ plnŊ posoudit to, co se teŅ dŊje kolem kandid§ta na nov®ho soudce Nejvyġġ²ho 
soudu USA Bretta Kavanaugha. Nab²z² se ale ot§zka, jak je moģn®, ģe se vlna kampanŊ Metoo, zat²m 
minim§lnŊ zd§nlivŊ, vyhnula justici i pr§vn²mu prostŚed². 
Pokud se totiģ tyto vŊci dŊly a dŊj² tŚeba ve filmov®m prŢmyslu, jistŊ k nim doch§z² i v advokacie a soudnictv². 
Ļek§ n§s tedy dalġ² dŊjstv² MeToo, tentokr§t spojen® s tŊmi jeġtŊ vlivnŊjġ²mi? A jak v nŊm obstoj² ļesk® 
prostŚed²? 
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Agendou FinTech se bude v ĻNB zabĨvat sekce regulace a mezin§rodn² 
spolupr§ce 

29.9.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     
             

Problematika finanļn²ch technologi² v r§mci Ļesk® n§rodn² banky bude od 1. Ś²jna 2018 spadat do sekce 
regulace a mezin§rodn² spolupr§ce na finanļn²m trhu. V tomto ¼tvaru, jehoģ n§zev se zkr§t² na sekce regulace 
a mezin§rodn² spolupr§ce, z§roveŔ dojde ke tŚem person§ln²m zmŊn§m. 
 
Sekce penŊģn² a platebn²ho styku se od 1. Ś²jna pŚestane zabĨvat agendou regulace platebn²ho styku a 
vĨkonem dozoru nad platebn²mi syst®my a dalġ²mi infrastrukturami finanļn²ho trhu (tzv. oversight ). V souvislosti 
s t²m vznikne novĨ odbor regulace platebn²ho styku a finanļn²ch inovac², a to v sekci regulace a mezin§rodn² 
spolupr§ce. V ļele nov®ho odboru bude st§t Michal Vodr§ģka, kterĨ dosud vedl odbor dohledu nad penŊģn²m 
obŊhem a platebn²mi syst®my sekce penŊģn² a platebn²ho styku. Odbor bude m²t kromŊ regulace platebn²ho 
styku a vĨkonu oversight na starosti rovnŊģ oblast finanļn²ch inovac².  
N§mŊstkem Śeditele sekce regulace a mezin§rodn² spolupr§ce se rovnŊģ od 1. Ś²jna 2018 stane Martin Vojta, 
kterĨ dosud pŢsobil jako Śeditel odboru Evropsk® unie a mezin§rodn²ch organizac² v t®ģe sekci. Na j²m 
uvolnŊnou pozici nastoup² Jan Kr§l, kterĨ do ĻNB pŚich§z² z ĐŚadu vl§dy ĻR, kde byl dosud Śeditelem odboru 
koordinace evropskĨch politik.  
Mgr. Ing. Martin Vojta absolvoval Pr§vnickou fakultu Univerzity Karlovy a Fakultu mezin§rodn²ch vztahŢ Vysok® 
ġkoly ekonomick® v Praze. Mezi lety 2011 a 2014 pracoval pro ĐŚad vl§dy ĻR jako vedouc² samostatn®ho 
oddŊlen² koordinace hospod§ŚskĨch politik EU. Od ļervence 2014 zast§val pozici vedouc²ho oddŊlen² pro 
majetkov® vyrovn§n² a st§tn² statky v likvidaci na Ministerstvu zemŊdŊlstv². Do ĻNB nastoupil v Ś²jnu 2014, kde 
pŢsobil jako vedouc² refer§tu Evropsk® unie v odboru EU a mezin§rodn²ch organizac², a od ļervence 2018 se 
stal Śeditelem tohoto odboru.  
Mgr. Michal Vodr§ģka, MPP absolvoval Pr§vnickou fakultu Z§padoļesk® univerzity v Plzni, Korea Development 
Institute School of Public Policy and Management v Soulu a studijn² pobyt na School of Global Policy and 
Strategy v San Diegu v USA. Do ĻNB nastoupil v kvŊtnu 2010 jako pr§vn²k penŊģn²ho obŊhu a ochrany platidel 
sekce penŊģn² a platebn²ho styku. V r§mci t®ģe sekce pŚeġel v prosinci 2012 na pozici vedouc²ho refer§tu 
pr§vn²ho a dohledu nad platebn²mi syst®my a v lednu 2016 na pozici Śeditele odboru dohledu nad penŊģn²m 
obŊhem a platebn²mi syst®my.  



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  25 
É 2018 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

PhDr. Jan Kr§l absolvoval Institut mezin§rodn²ch studi² na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze. 
V letech 2007 aģ 2008 pracoval jako referent v oblasti mezin§rodn²ch vztahŢ a Evropsk® unie na Ministerstvu 
ġkolstv², ml§deģe a tŊlovĨchovy. V Ś²jnu 2007 nastoupil na ĐŚad vl§dy ĻR, kde v letech 2008 aģ 2011 zast§val 
pozici vedouc²ho oddŊlen² koordinace sektorovĨch politik Coreper I, a od kvŊtna 2011 byl Śeditelem odboru 
koordinace evropskĨch politik.  
Jste politik? ZveŚejnŊte bez redakļn²ch ¼prav vġe, co chcete. Zaregistrujte se ZDE.  
Jste ļten§Ś a chcete komunikovat se svĨmi zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.  
  
Foto: Ļesk§ n§rodn² banka Popisek: Ļesk§ n§rodn² banka, logo..  
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Agendou FinTech se bude v ĻNB zabĨvat sekce regulace a mezin§rodn² 
spolupr§ce 
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Problematika finanļn²ch technologi² v r§mci Ļesk® n§rodn² banky bude od 1. Ś²jna 2018 spadat do sekce 
regulace a mezin§rodn² spolupr§ce na finanļn²m trhu. V tomto ¼tvaru, jehoģ n§zev se zkr§t² na sekce regulace 
a mezin§rodn² spolupr§ce, z§roveŔ dojde ke tŚem person§ln²m zmŊn§m. 
 
Sekce penŊģn² a platebn²ho styku se od 1. Ś²jna pŚestane zabĨvat agendou regulace platebn²ho styku a 
vĨkonem dozoru nad platebn²mi syst®my a dalġ²mi infrastrukturami finanļn²ho trhu (tzv.  
oversight ). V souvislosti s t²m vznikne novĨ odbor regulace platebn²ho styku a finanļn²ch inovac², a to v sekci 
regulace a mezin§rodn² spolupr§ce. V ļele nov®ho odboru bude st§t Michal Vodr§ģka, kterĨ dosud vedl odbor 
dohledu nad penŊģn²m obŊhem a platebn²mi syst®my sekce penŊģn² a platebn²ho styku. Odbor bude m²t kromŊ 
regulace platebn²ho styku a vĨkonu oversight na starosti rovnŊģ oblast finanļn²ch inovac².  
N§mŊstkem Śeditele sekce regulace a mezin§rodn² spolupr§ce se rovnŊģ od 1. Ś²jna 2018 stane Martin Vojta, 
kterĨ dosud pŢsobil jako Śeditel odboru Evropsk® unie a mezin§rodn²ch organizac² v t®ģe sekci. Na j²m 
uvolnŊnou pozici nastoup² Jan Kr§l, kterĨ do ĻNB pŚich§z² z ĐŚadu vl§dy ĻR, kde byl dosud Śeditelem odboru 
koordinace evropskĨch politik.  
Mgr. Ing. Martin Vojta absolvoval Pr§vnickou fakultu Univerzity Karlovy a Fakultu mezin§rodn²ch vztahŢ Vysok® 
ġkoly ekonomick® v Praze. Mezi lety 2011 a 2014 pracoval pro ĐŚad vl§dy ĻR jako vedouc² samostatn®ho 
oddŊlen² koordinace hospod§ŚskĨch politik EU. Od ļervence 2014 zast§val pozici vedouc²ho oddŊlen² pro 
majetkov® vyrovn§n² a st§tn² statky v likvidaci na Ministerstvu zemŊdŊlstv². Do ĻNB nastoupil v Ś²jnu 2014, kde 
pŢsobil jako vedouc² refer§tu Evropsk® unie v odboru EU a mezin§rodn²ch organizac², a od ļervence 2018 se 
stal Śeditelem tohoto odboru.  
Mgr. Michal Vodr§ģka, MPP absolvoval Pr§vnickou fakultu Z§padoļesk® univerzity v Plzni, Korea Development 
Institute School of Public Policy and Management v Soulu a studijn² pobyt na School of Global Policy and 
Strategy v San Diegu v USA. Do ĻNB nastoupil v kvŊtnu 2010 jako pr§vn²k penŊģn²ho obŊhu a ochrany platidel 
sekce penŊģn² a platebn²ho styku. V r§mci t®ģe sekce pŚeġel v prosinci 2012 na pozici vedouc²ho refer§tu 
pr§vn²ho a dohledu nad platebn²mi syst®my a v lednu 2016 na pozici Śeditele odboru dohledu nad penŊģn²m 
obŊhem a platebn²mi syst®my.  
PhDr. Jan Kr§l absolvoval Institut mezin§rodn²ch studi² na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze. 
V letech 2007 aģ 2008 pracoval jako referent v oblasti mezin§rodn²ch vztahŢ a Evropsk® unie na Ministerstvu 
ġkolstv², ml§deģe a tŊlovĨchovy. V Ś²jnu 2007 nastoupil na ĐŚad vl§dy ĻR, kde v letech 2008 aģ 2011 zast§val 
pozici vedouc²ho oddŊlen² koordinace sektorovĨch politik Coreper I, a od kvŊtna 2011 byl Śeditelem odboru 
koordinace evropskĨch politik.  
Jste politik? ZveŚejnŊte bez redakļn²ch ¼prav vġe, co chcete. Zaregistrujte se ZDE.  
Jste ļten§Ś a chcete komunikovat se svĨmi zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.  
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Ļeskoslovensk§ tiskov§ kancel§Ś zah§jila svou ļinnost 28. Ś²jna 1918, ve stejnĨ den, kdy obļan® bĨval® 
monarchie oslavovali novou Ļeskoslovenskou republiku zaloģenou na demokratickĨch principech. 
 
Informaļn² kancel§Ś tak vystŚ²dala rakouskou st§tn² tiskovou agenturu Korbyro, kter§ fungovala od 1. ledna 1860 
pod ofici§ln²m n§zvem Kaiserlich-Kºnigliches Telegraphen-Korrespondenz-Bureau. Jej² odboļka byla v Praze 
otevŚena v roce 1867 a od roku 1906 vyd§vala zpr§vy v ļesk®m jazyce.  
ĻTK se od roku 1918 st§v§ novĨm informaļn²m prvkem komunikace mezi novin§Śi a veŚejnost² a vytv§Ś² si 
vnitŚn² strukturu, hled§ nov® zdroje i partnery. Kancel§Ś vznikla z rozhodnut² pŚedsednictva N§rodn²ho vĨboru 
ļeskoslovensk®ho a fungovala nejprve jako st§tn² ¼Śad, aģ pot® se promŊnila ve st§tn² podnik, nav§zanĨ na 
st§tn² rozpoļet.  
Snad protoģe ĻTK poskytovala jinĨm st§tn²m ¼ŚadŢm informace zcela zdarma, byla v prvn²ch pŊti letech 
fungov§n² ve ztr§tŊ. V letech 1918-19 mŊla soubŊģnŊ dva Śeditele Vladim²ra Weinerka a Jana Hajġmana. 
Weinerek byl zodpovŊdnĨ za provoz bĨval® fili§lky Korbyra ve ĠtŊp§nsk® a Hajġman mŊl na starosti budov§n² 
propagaļn²ho odboru ministerstva vnitra ï centra ļeskoslovensk® kontraġpion§ģe.  
Na jaŚe roku 1919 byla ĻTK v krizi, bez spolehliv®ho spojen² do zahraniļ² a regionŢ, s nevyhovuj²c²m 
technickĨm vybaven²m a bez jednotn®ho veden². Ļ§st zamŊstnancŢ pracovala ve ĠtŊp§nsk® ulici, ļ§st ve V²dni 
a nŊkteŚ² i na Praģsk®m hradŊ. V roce 1919 byl k reorganizaci agentury povol§n publicista a prvn² ġ®fredaktor 
brnŊnskĨch LidovĨch novin Emil Ļerm§k (1864-1949), kterĨ pŢsobil pŚes 20 let v zahraniļ² a za v§lky byl v 
Rakousku vŊznŊn.  
Zlomov® okamģiky z dŊjin Ļeskoslovenska a Ļesk® republiky i kaģdodenn² ģivot obyvatel zemŊ zachycuje 
vĨstava Okamģiky stolet², kter§ je do 19. srpna k vidŊn² v ĠafaŚ²kovĨch sadech v centru PlznŊ.  
V roce 1918 Ļerm§k pŚiġel do Prahy jako deleg§t bulharsk®ho exilu. ředitelem se ofici§lnŊ stal aģ 15. z§Ś² 
1920, kdy obdrģel ŚeditelskĨ jmenovac² dekret radou Frantiġkem Ebelem. Funkci Śeditele vykon§val deset let a 
je fakticky povaģov§n za otce zakladatele ĻTK. MŊl jasnou koncepci a usiloval o konsolidaci zahraniļn²ch 
zpravodajskĨch zdrojŢ.  
Informaļn² kancel§Ś mŊla jeġtŊ jednoho Śeditele, administrativn²ho, soci§lnŊ demokratick®ho novin§Śe Richarda 
Kalmana, kterĨ byl po nevydaŚen® privatizaci koncem roku 1919 jmenov§n ġ®fem brnŊnsk® odboļky. Emil 
Ļerm§k se svĨmi kolegy Richardem Kalmanem, Miloġem NovotnĨm a Karlem Krausem vytvoŚil uzn§vanou 
ļeskoslovenskou agenturu prvn² republiky.  
Jiģ na konci roku 1919 se mu podaŚilo nav§zat pracovn² kontrakty s nŊmeckĨm Wolfem, pozdŊji s Reuterem i 
francouzskĨm Havasem. C²lem bylo vybudovat i zahraniļn² s²Š odboļek. V srpnu 1920 byla otevŚena odboļka v 
BŊlehradŊ, od jara 1923 v PaŚ²ģi, od ledna 1924 v LondĨnŊ a pot® v Curychu. DŢleģit® bylo propojen² s 
Balk§nem. Za ®ry Emila Ļerm§ka se podaŚilo zrealizovat vlastn² zpravodajstv² v PaŚ²ģi, v Berl²nŊ, LondĨnŊ, 
Curychu a BŊlehradŊ.  
ĐŚad lidov® osvŊtyĻTK mŊla kolem roku 1920 asi 130 zamŊstnancŢ a poskytovala vnitropolitick® zpravodajstv², 
zahraniļn², parlamentn² zpr§vy, informace z burzy, ale tak® sportovn² ļi obrazov® zpravodajstv². Dom§c² 
politick® zpravodajstv² ĻTK dod§vala v ļesk®m i nŊmeck®m jazyce a souļasnŊ provozovala zpravodajskou 
sluģbu ve slovenġtinŊ a maŅarġtinŊ. V roce 1927 vznikla redakce sportovn²ho zpravodajstv² a zpr§vy ze 
sportovn²ho dŊn² se staly dŢleģitĨm finanļn²m zdrojem. Na konci 20. let byl ochoten den²k Ļesk® slovo zaplatit 
za zpr§vy aģ tis²c korun mŊs²ļnŊ. Objem zpr§v dosahoval dennŊ asi dvaceti str§nek a hlavn²m t®matem byl 
fotbal. Zaj²mavost² je, ģe ĻTK mŊla od roku 1936 vlastn² telefonn² budku na hŚiġti klubu AC Sparta. Z§jem byl i o 
ġachov® a dostihov® zpravodajstv².  
NejdŢleģitŊjġ² ud§losti od vzniku Ļeskoslovenska do souļasnosti pŚipom²n§ na UlrichovŊ n§mŊst² v Hradci 
Kr§lov® vĨstava fotografi² Okamģiky stolet². Jde o sn²mky Ļesk® tiskov® kancel§Śe (ĻTK), kter§ byla zaloģena 
stejnŊ jako republika pŚed sto lety 28. Ś²jna 1918.  
Kancel§Ś publikovala tak® st§tn² tiskov® dokumenty ï ty musely bĨt schv§leny tiskovĨm odborem pŚedsednictva 
vl§dy. Odbor podl®hal pŚ²mo ministersk®mu pŚedsedovi a poskytoval informace st§tn²mu apar§tu i denn²mu a 
¼Śedn²mu tisku. Ļerm§kovi se daŚilo eliminovat pŚ²mĨ cenzurn² z§sah hradn²ho pracoviġtŊ tiskov®ho odboru. Na 
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zaļ§tku bŚezna 1919 se ļ§st person§lu z Praģsk®ho hradu pŚem²stila do ĠtŊp§nsk® ulice. TiskovĨ odbor 
nastavil pravidla hry ve vĨnosu z 25. listopadu 1922 o reģimu ¼Śedn²ho zpravodajstv² pro denn² tisk.  
Politick® zpravodajstv² agentura nevytv§Śela, redaktoŚi zpr§vy z ¼ŚadŢ jen redigovali a ze svŊtovĨch agentur je 
pŚekl§dali. VĨjimky se tĨkaly citlivĨch zpr§v, ty musely bĨt konzultov§ny s tiskovĨm odborem pŚedsednictva 
vl§dy, pŚ²padnŊ s pŚ²sluġnĨm ministerstvem.  
Zvl§ġtn² souļ§st² agenturn²ho servisu ĻTK za prvn² republiky bylo prezidentsk® zpravodajstv². PŚi zahraniļn²ch i 
dom§c²ch cest§ch byl ¼ļasten zpravodaj ĻTK, kterĨ zaznamen§val kaģdĨ detail. Tiskov§ kancel§Ś 
spolupracovala s rozhlasem ï spoleļnost² Radiojournal, se kterĨm uzavŚela dne 24. ļervna 1925 smlouvu o 
spolupr§ci. Zpr§vy ale rozhlasu dod§vala uģ v roce 1924, kdy rozhlasov® zpravodajstv² mŊlo pevnŊjġ² ļasovĨ 
Ś§d. Vys²lalo se tŚikr§t aģ ļtyŚikr§t dennŊ (v 11 hodin dopoledne a posledn² zpr§vy byly pŚed 22. hodinou). V z§Ś² 
roku 1926 byla v ĻTK dobudov§na vlastn² rozhlasov§ redakce a zpr§vy se pŚedļ²taly uģ pŚ²mo do ®teru. 
Kancel§Ś ale nemŊla vyġkolen® hlasatele a tak se nevyhnula kritice.  
PŚestoģe se Emilu Ļerm§kovi podaŚilo vybudovat reprezentativn² kancel§Ś s vlastn² autonomi², byl za sv® 
z§sluhy po deseti letech na popud ministra zahraniļ² Edvarda Beneġe ze sv® funkce propuġtŊn. S ĻTK byl ale 
nad§le ve spojen² dalġ²ch nŊkolik let.  
V dŊjin§ch ĻTK se zaļ²n§ ps§t dalġ² kapitola ovlivnŊn§ n§stupem nacismu a protektor§tn²ho reģimu vļetnŊ 
tŚ²stupŔov® cenzury sledovan® Wolfgangem Wolframem von Wolmarem (ġ®f tiskov® sluģby ĐŚadu Ś²ġsk®ho 
protektora). Ļesk§ tiskov§ kancel§Ś se stala m²stem propagandy i centrem odbojov® ļinnosti, kter§ se st§hla do 
organizace tzv. tiskovĨch referentŢ, bĨvalĨch zpravodajskĨch dŢstojn²kŢ.  
Na dom§c²m odboji se pod²leli i ZdenŊk Schmoranz (ġ®f tiskov®ho odboru) s Arnoġtem Bareġem (ġ®fredaktor 
ĻTK), kteŚ² za svou angaģovanost byli zatļeni. Z§sadn² zmŊny pŚinesla i Heydrichova spr§vn² reforma z ledna 
1942. Zruġil cel® pŚedsednictvo vl§dy, zjednoduġil strukturu ministerstev a tiskovĨ odbor podl®hal novŊ 
zŚ²zen®mu ĐŚadu lidov® osvŊty, kterĨ se v ļervnu t®hoģ roku zmŊnil v ministerstvo, v jehoģ ļele st§l ob§vanĨ 
kolaborant Emanuel Moravec. StejnŊ jako ļistky v protektor§tn²m obdob² prob²haly i ļistky pov§leļn®.  
O tom, jak se vyv²jela ļinnost ĻTK i v dalġ²ch letech komunistick®ho Ļeskoslovenska, hovoŚ² Ludmila 
Truneļkov§ z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy a Jan Stejskal, kterĨ pracuje v ĻTK na pozici 
redaktora zahraniļn²ho zpravodajstv².  
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Babiġ uģ Hradu navrhl PetŚ²ļka do ļela ministerstva zahraniļ² 
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    manakv         

Premi®r Andrej Babiġ (ANO) jiģ ofici§lnŊ navrhl prezidentu Miloġi Zemanovi na post ministra zahraniļn²ch vŊc² 
kandid§ta koaliļn² ĻSSD Tom§ġe PetŚ²ļka. Premi®r pŚedpokl§d§, ģe prezident PetŚ²ļka do funkce jmenuje. 
 
ĂMysl²m si, ģe je potŚebn®, abychom to mŊli za sebou a aby byla vl§da kompletn²,ñ konstatoval Babiġ s t²m, ģe 
se s PetŚ²ļkem sejde v ¼terĨ ï pot® bude n§sledovat i schŢzka u prezidenta na z§mku v L§nech. 
 
Soci§ln² demokracie pŚitom do ļela Ļern²nsk®ho pal§ce pŢvodnŊ navrhovala europoslance a sv®ho praģsk®ho 
ļlena Miroslava Pocheho. Toho ale prezident odm²tl, argumentoval mimo jin® jeho ¼dajnŊ pŚ²liġ vstŚ²cnĨm 
postojem k migraci. Nyn² uvedl, ģe novĨ kandid§t Lidov®ho domu m§ sluġn® kvalifikaļn² pŚedpoklady pro tuto 
funkci; mohou bĨt dŢleģitŊjġ² neģ jeho vazba na Pocheho.Nominace bez probl®mŢ? 
 
PetŚ²ļek totiģ v minulosti pŢsobil jako Pocheho asistent v Evropsk®m parlamentu, od srpna je politickĨm 
n§mŊstkem ministra zahraniļ². Ministerstvo doļasnŊ vede pŚedseda ĻSSD a minstr vnitra Jan Ham§ļek. 
 
Zeman tak® uvedl, ģe o tom, zda PetŚ²ļka ministrem skuteļnŊ jmenuje, se rozhodne po schŢzce s n²m. Podle 
vyj§dŚen² ġ®fa soci§lnŊdemokratickĨch poslancŢ Jana Chvojky pro Ot§zky V§clava Moravce mŊl ale prezident 
¼dajnŊ ġ®fovi ĻSSD sl²bit, ģe s novou nominac² uģ Ănebude dŊlat probl®myñ. 
 
 Fakta 
 Ģivotopis Tom§ġe PetŚ²ļka 
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Praxe: 
 
Od srpna 2018 pŢsob² jako n§mŊstek ministra zahraniļn²ch vŊc². 
 
V letech 2007 aģ 2009 byl asistentem poslance Evropsk®ho parlamentu. 
 
V letech 2009 aģ 2017 pŢsobil jako samostatnĨ konzultant. 
 
Zast§val Śadu funkc², mimo jin® byl asistentem praģsk®ho radn²ho a ļlena zastupitelstva a asistentem a 
poradcem europoslance Miroslava Pocheho (ĻSSD). 
 
V Evropsk®m parlamentu pracoval tak® od roku 2014 do ļervence 2018 s nŊkolikamŊs²ļn² pŚest§vkou v roce 
2017, kdy sv® pŢsoben² v EP pŚeruġil a sedm mŊs²cŢ byl n§mŊstkem ministrynŊ pr§ce a soci§ln²ch vŊc² 
Michaely Marksov® (ĻSSD). 
 
Byl ļlenem statut§rn²ch org§nŢ nŊkolika spoleļnost² ï Rencar, a.s., Wineproject, s.r.o., Đpravna vody Ģelivka, 
a.s., Ģelivsk§ provozn², a.s. 
 
V letech 2012 aģ 2014 byl extern²m vyuļuj²c²m na FakultŊ soci§ln²ch studi² UK. 
 
Ļlenstv² v politickĨch stran§ch: 
 
V letech 2002 aģ 2004 byl ļlenem MladĨch soci§ln²ch demokratŢ, od roku 2005 je ļlenem ĻSSD. Ve stranŊ byl 
mimo jin® vedouc²m zahraniļn²ho oddŊlen². 
 
Vede kandid§tku ĻSSD v Praze 7 ve volb§ch do zastupitelstev obc² v Ś²jnu 2018. 
 
Podle serveru euro.cz pŚed volbami do Evropsk®ho parlamentu v roce 2014 daroval ĻSSD Ăv²ce penŊz neģ s§m 
jeho ġ®f a pozdŊjġ² europoslanec Pocheñ. PetŚ²ļek dle euro.cz poskytl celkem 310 000 Kļ, ļ§stku rozepsal na 
ļtyŚi menġ² dary. 
 
VzdŊl§n²: 
 
Vystudoval obor mezin§rodn² vztahy na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze (Ph.D.). 
 
Absolvoval i magistersk® obory zamŊŚen® na mezin§rodn² politiku a ekonomii na Warwick® univerzitŊ v Brit§nii a 
v Evropsk®m centru pro mezin§rodn² a strategick® vĨzkumy v Bruselu. 
 
Absolvoval studijn² pobyt na Svobodn® univerzitŊ v Bruselu a st§ģe na ļesk®m velvyslanectv² v Belgii a u 
Evropsk®ho parlamentu. 
 
Ostatn²: 
 
Ovl§d§ angliļtinu, francouzġtinu a ġpanŊlġtinu. 
 
Je autorem nŊkolika odbornĨch publikac². 
 
Jako sv® z§jmy uv§d² cyklistiku, triatlon, bŊh, ļetbu, historii, cestov§n², zahr§dk§Śstv² a vaŚen². 
 
Zdroj: ĻTK 
 
 
URL| https://ct24.ceskatelevize.cz/domaci/2607974-babis-uz-hradu-navrhl-petricka-do-cela-ministerstva-
zahranici 
 
Stejn§ zpr§va vyġla tak® v tomto titulu: 
ceskatelevize.cz 
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StupavskĨ (Conseq): Turecko je riziko, ale Erdogan bude racion§ln² 
28.9.2018    roklen24.cz    str. 00     

    Jaroslav PrŢcha         

Tagy: Praģsk§ burza, americk® akcie, Akcie, Ļ²na, Turecko, USA, START 
 
Praģk§ burza START zaļ²n§ l§kat i vŊtġ² hr§ļe. Firma Conseq Investment Managementse tam chyst§ 
investovat do emis² pŚes 200 milionŢ korun. Podle investiļn²ho strat®ga spoleļnosti Michala Stupavsk®ho je v 
titulech na burze START velkĨ rŢstovĨ potenci§l zejm®na pokud se bude daŚit ļesk® a glob§ln² ekonomice. 
Nejen to prozradil v rozhovoru pro Roklen24.  
Trh START na Praģsk® burze letos funguje novŊ. MŢģete n§m kr§tce shrnout pl§ny Conseq na t®to burze?  
My moment§lnŊ pl§nujeme, ģe do emis² na trhu START budeme alokovat pŚibliģnŊ pŊt procent kapit§lu z naġich 
dvou akciovĨch fondŢ. MŊlo by se jednat o 200 aģ 250 milionŢ korun. Povaģujeme spoleļnosti, kter® se tam 
obchoduj² a budou obchodovat za velice atraktivn² a s potenci§lem budouc²ho rŢstu. VŊŚ²me, ģe do naġeho 
portfolia pŚinesou zaj²mavĨ doplnŊk a tak® chceme podpoŚit rŢst Praģsk® burzy.  
Kdyģ to srovn§me s hlavn²m trhem Praģsk® burzy, bude to pro v§s hlavnŊ doplŔkem, nebo ļek§te, ģe by tento 
trh jednou mohl vĨraznŊji rŢst?  
Bude to z§leģet pŚedevġ²m na makroekonomick® situaci. Pokud se bude ekonomice daŚit, tak by mŊly bĨt 
valuace tŊchto firem atraktivn². Kaģdou dalġ² emisi budeme bedlivŊ sledovat a analyzovat.  
PojŅme k makroekonomick® predikci. Jak§ jsou podle v§s hlavn² rizika i pŚ²leģitosti pro akciov® a devizov® trhy?  
Na prvn²m m²stŊ bych zm²nil ļ²nskou ekonomiku. Ekonomov® a analytici mŊli obavu, ģe ļ²nsk§ ekonomika 
zaļne vĨznamnŊ zpomalovat z toho extr®mn²ho tempa rŢstu. NaġtŊst² se zpomalen² nepotvrdilo, dynamika rŢstu 
v prvn²m a druh®m ļtvrtlet² letoġn²ho roku byla pŚibliģnŊ na ¼rovni 6,7 procent. Douf§me, ģe se bude ļ²nsk® 
ekonomice d§le daŚit, pŚestoģe nŊjak® struktur§ln² zpomalen² uģ je patrn®.  
Jak§ jsou dalġ² rizika?  
UrļitŊ Turecko, kter® si proch§z² sloģitou mŊnovou kriz². Tureck§ lira oproti dolaru i euru oslabila od zaļ§tku 
letoġn²ho roku o 50 procent a akcie na istanbulsk® burze tak® zpomalily. Prim§rn² probl®m je vysok§ inflace, 
kter§ se vyhoupla t®mŊŚ na 20 procent, deficit bŊģn®ho ¼ļtu platebn² bilance. V minul®m tĨdnu (17. ï 21.9., 
pozn. red.) se situace stabilizovala, centr§ln² banka zvĨġila ¼rokov® sazby o ġest procent.  
Jak vn²m§te, jako investiļn² strat®g, roli prezidenta Erdogana, je to pro Turecko hrozba, nebo z§ruka stability?  
UrļitŊ je to riziko, ale my se domn²v§me, ģe bude jednat docela racion§lnŊ. NŊkolikr§t zmiŔoval, ģe pŚ²ļinnou 
inflace jsou ¼rokov® sazby, coģ je absolutnŊ proti ekonomick® teorii. V kormidle Turecka je od roku 2003, 
ekonomika si za tu dobu proġla velmi pozitivn²m vĨvojem. Jeho ostr§ vyj§dŚen² proti SpojenĨm st§tŢm jsou sp²ġe 
jak®si proklamace internŊ pro jeho voliļe.  
Kde by se pŚ²padn§ krize Turecka nejv²ce prom²tla? Byla by v pot²ģ²ch hlavnŊ Evropa nebo i USA?  
Pokud by se ta krize prohlubovala, mŊlo by to vliv na celĨ glob§ln² trh. Turecko je vĨznamn§ ekonomika o 80 
milionech obyvatel, HDP na 18.m²stŊ na svŊtŊ. Pokud by tam doġlo k nŊjak®mu prohlouben² recese, tak by se to 
projevilo v n§rŢstu rizikov® averze, takģe by to odnesli glob§ln² akciov® trhy.  
Kdyģ se pod²v§me na Wall Street a Donalda Trumpa. Je souļasnĨ americkĨ prezident sp²ġe hrozba nebo 
pŚ²leģitost?  
Tato mince m§ dvŊ strany. Na jednu stranu byla jeho politika pozitivn² na dynamiku rŢstu americk®ho HDP. Na 
konci roku 2017 schv§lil vĨznamn® fisk§ln² impulzy co se tĨļe infrastruktury, ale tak® daŔovou reformu, ze kter® 
doteŅ tŊģ² americk® korporace na burze. Na druhou stranu ta jeho mezin§rodn² politika je problematick§. 
Obchodn² v§lky s Ļ²nou a Evropskou uni² jsou vĨznamnŊ negativn². Pokud se pod²v§me na ļ²sla dynamiky 
mezin§rodn²ho obchodu OECD, tak je tam vidŊt dynamickĨ pokles.  
Jak® dalġ² hrozby pro americk® akcie vidŊt. Kde vid²te moģnost p§du nebo bl²ģ²c² se krize?  
Makroekonomick® oģiven² je od roku 2009 uģ velice dlouh®. Pokud se pod²v§me na statistiky MMF, tak 
prŢmŊrn§ doba expanze americk® ekonomiky trv§ ļtyŚi aģ pŊt let. Trouf§m si tvrdit, ģe nŊjak® zpomalen² v 
horizontu dvou aģ tŚ² let pravdŊpodobnŊ pŚijde. Pokud by skuteļnŊ pŚiġlo, byla by zasaģena dynamika 
americkĨch korporac². To by tlaļilo valuaci americkĨch akci² nahoru a mohly by zaznamenat nezanedbatelnou 
korekci.  
Je moģn®, ģe n§s ļek§ delġ² obdob² stability bez krize?  
V tom se pr§vŊ teŅ nach§z²me. D§ se pouģ²t anglickĨ vĨraz Goldilocks, tedy obdob², kdy se rŢst glob§ln² 
ekonomiky pohybuje na sv®m struktur§ln²m potenci§lu a m²ra inflace je um²rnŊna pŚibliģnŊ na c²le centr§ln²ch 
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bank. Domn²v§m se, ģe z§sadn² rizika, kter® by mohla vyvolat podobnou krizi jako pŚed deseti lety moment§lnŊ 
pŚ²tomny ve svŊtov® ekonomice nejsou.  
Vystudoval medi§ln² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pracoval v ekonomick® a centr§ln² 
redakci ĻTK jako subeditor, pozdŊji jako zpravodaj se zamŊŚen²m na energetiku. Jako ġ®fredaktor vedl 
zpravodajskĨ server iUHLI.cz, kterĨ se zamŊŚoval na hnŊdouhelnĨ sektor a energetiku. Je ġ®fredaktorem 
ekonomick®ho a investiļn²ho port§lu Roklen24.cz.  
  
  
 
URL| https://roklen24.cz/a/SzhZw/stupavsky-conseq-turecko-je-riziko-ale-erdogan-bude-racionalni 
 

Valmez se um²stil v top 10 nejlepġ²ch mŊst v zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek 
27.9.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     

    Bc. Robert Strģ²nek         

Valaġsk® MeziŚ²ļ² se v kategorii mŊst s v²ce jak 20 tis²ci obyvateli um²stilo v zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek na 
des§t®m m²stŊ spoleļnŊ se statut§rn²m mŊstem Liberec. 
 
VyplĨv§ to z hodnocen² dat, kter® provedli ekonomov® z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. ĂS vĨsledky 
hodnocen² jsem velmi spokojen. TŊġ² mŊ, ģe naġe mŊsto zad§v§ veŚejn® zak§zky na tak vysok® ¼rovni. Je to 
pro n§s dobr§ vizitka,ñ okomentoval ¼spŊch mŊsta valaġskomeziŚ²ļskĨ starosta Robert Strģ²nek.  Valaġsk® 
MeziŚ²ļ² uspŊlo z hlediska bezchybnosti, otevŚenosti a transparentnosti zad§v§n² zak§zek. Hodnocen² zIndexu 
vych§z² z dat o zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek za posledn² tŚi roky a kombinuje devŊt ukazatelŢ. Hodnot² napŚ²klad 
kolik spoleļnost² o zak§zky soutŊģ², zda mŊsta zak§zky ļasto neruġ² nebo zda o nich spr§vnŊ informuj². V t®ģe 
analĨze za l®ta 2013-2015 se Valaġsk® MeziŚ²ļ² um²stilo se ziskem 75 procent na 14. m²stŊ. ĂZ²sk§n² lepġ² 
pozice pro Valaġsk® MeziŚ²ļ² je velice pozitivn², obzvl§ġŠ s ohledem na skuteļnost, ģe v prŢbŊhu sledovan®ho 
obdob² doġlo ke zruġen² pŢvodn²ho z§kona a jeho nahrazen² zcela novĨm z§konem o zad§v§n² veŚejnĨch 
zak§zek. NovĨ pŚedpis pŚinesl nem§lo zmŊn oproti pŢvodn² ¼pravŊ, s nimiģ se museli zadavatel® vyrovnat,ñ 
sdŊlil vedouc² odboru kancel§Śe starosty Libor Kol§Ś. ĂZpŢsob zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek se snaģ²me neust§le 
vylepġovat. Jiģ od roku 2009 jsme zavedli elektronick® pod§v§n² nab²dek u zak§zek mal®ho rozsahu pŚes 
syst®m proe.biz, kterĨ se osvŊdļil, kdyģ usnadnil zpŢsob pod§v§n² nab²dek a zvĨġil transparentnost cel®ho 
procesu. Nyn² se pŚipravujeme na elektronick® pŚij²m§n² nab²dek u zak§zek zad§vanĨch podle z§kona,ñ uvedla 
Lucie Rapantov§, vedouc² pr§vn²ho oddŊlen², kter§ m§ na starost zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek.  VĨsledky 
hodnocen² jsou k dispozici na webovĨch str§nk§ch www.zindex.cz. 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/profily/Bc-Robert-Strzinek-123451/clanek/Valmez-se-umistil-v-top-10-
nejlepsich-mest-v-zadavani-verejnych-zakazek-89109?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

ZemŚel Milan Ġim§ļek 
27.9.2018    divadelni-noviny.cz    str. 00     

             

Milan Ġim§ļek21. 4. 1962 Hodon²n ï 25. 9. 2018Publicista a herec. 
 
Narodil se sice v Hodon²nŊ na jiģn² MoravŊ, ale jen proto, ģe zde jeho otec vykon§val pr§ci stavbyvedouc²ho. 
Z§hy se cel§ rodina vr§tila do Prahy, kde pot® ģil aģ do sv® smrti. Po maturitŊ na PurkyŔovŊ gymn§ziu 
vystudoval Vysokou ġkolu ekonomickou, Lidovou konzervatoŚ /obor liter§rn² ģ§nry/ a ģurnalistiku na FakultŊ 
soci§ln²ch vŊd UK.  
Svou profesn² dr§hu zaļal jako n§mŊstek Śeditele Studia Ypsilon. Dokonce si zde i dvakr§t zahr§l ï v 
inscenac²ch Voskov§ figura (prem. 1987) a pozdŊji Putov§n² slep®ho hada za pravdou (prem. 2007). Odtud 
pŚeġel do akademick®ho svŊta ï stal se tajemn²kem a pedagogem divadeln² fakulty AMU. N§sledovala kari®ra 
dramaturga a umŊleck®ho Śeditele Pal§ce kultury /dnes Kongresov®ho centra Praha/. Byl z§stupcem Śeditele 
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Vyġġ² odborn® ġkoly publicistiky zŚizovan® Arcibiskupstv²m praģskĨm, z§stupcem ġ®fredaktora kŚesŠansk®ho 
tĨden²ku Naġe rodina, tiskovĨm mluvļ²m Hospod§Śsk® komory Praha a ġ®fredaktorem jej²ho ļasopisu. Zasedal 
v ŚadŊ porot na mezin§rodn²ch filmovĨch festivalech, zejm®na ekumenickĨch; za vġechny jmenujme: Berl²n, 
Karlovy Vary, Zl²n, Varġava, PlzeŔ, Trenļianske Teplice.  
Jeho filmov§ kari®ra zaļala v roce 1989 ve filmu Karla Kachyni Bl§zni a dŊvļ§tka. O rok pozdŊji ho tentĨģ 
reģis®r obsadil do koprodukļn²ho v§leļn®ho sn²mku Posledn² motĨl (1990). Proslavila jej ale aģ role rotmistra 
Soudka v Tankov®m praporu (1991) a voj²na Vaty v ĻernĨch baronech (1992). PozdŊji se objevil tŚeba ve 
sn²mku JiŚ²ho Menzela Obsluhoval jsem anglick®ho kr§le (2006). Naposledy si zahr§l ve filmu V§clava Marhoula 
Nabarven® pt§ļe, kterĨ byl dotoļen teprve letos v l®tŊ a do kin m§ dorazit pŚ²ġt² rok.  
S manģelkou Mari² mŊl, dnes jiģ dospŊl® dcery ï Hanu a KateŚinu.  
ZemŚel v noci na vļerejġek. TrpŊl rakovinou jater.  
  
  
 
URL| http://www.divadelni-noviny.cz/zemrel-milan-simacek 
 

Agendou FinTech se bude v ĻNB zabĨvat sekce regulace a mezin§rodn² 
spolupr§ce 

27.9.2018    cnb.cz    str. 00     
    Mark®ta Fiġerov§         

Problematika finanļn²ch technologi² v r§mci Ļesk® n§rodn² banky bude od 1. Ś²jna 2018 spadat do sekce 
regulace a mezin§rodn² spolupr§ce na finanļn²m trhu. V tomto ¼tvaru, jehoģ n§zev se zkr§t² na sekce regulace 
a mezin§rodn² spolupr§ce, z§roveŔ dojde ke tŚem person§ln²m zmŊn§m. 
 
Sekce penŊģn² a platebn²ho styku se od 1. Ś²jna pŚestane zabĨvat agendou regulace platebn²ho styku a 
vĨkonem dozoru nad platebn²mi syst®my a dalġ²mi infrastrukturami finanļn²ho trhu (tzv. oversight ). V souvislosti 
s t²m vznikne novĨ odbor regulace platebn²ho styku a finanļn²ch inovac², a to v sekci regulace a mezin§rodn² 
spolupr§ce. V ļele nov®ho odboru bude st§t Michal Vodr§ģka, kterĨ dosud vedl odbor dohledu nad penŊģn²m 
obŊhem a platebn²mi syst®my sekce penŊģn² a platebn²ho styku. Odbor bude m²t kromŊ regulace platebn²ho 
styku a vĨkonu oversight na starosti rovnŊģ oblast finanļn²ch inovac².  
N§mŊstkem Śeditele sekce regulace a mezin§rodn² spolupr§ce se rovnŊģ od 1. Ś²jna 2018 stane Martin Vojta, 
kterĨ dosud pŢsobil jako Śeditel odboru Evropsk® unie a mezin§rodn²ch organizac² v t®ģe sekci. Na j²m 
uvolnŊnou pozici nastoup² Jan Kr§l, kterĨ do ĻNB pŚich§z² z ĐŚadu vl§dy ĻR, kde byl dosud Śeditelem odboru 
koordinace evropskĨch politik.  
Mgr. Ing. Martin Vojta absolvoval Pr§vnickou fakultu Univerzity Karlovy a Fakultu mezin§rodn²ch vztahŢ Vysok® 
ġkoly ekonomick® v Praze. Mezi lety 2011 a 2014 pracoval pro ĐŚad vl§dy ĻR jako vedouc² samostatn®ho 
oddŊlen² koordinace hospod§ŚskĨch politik EU. Od ļervence 2014 zast§val pozici vedouc²ho oddŊlen² pro 
majetkov® vyrovn§n² a st§tn² statky v likvidaci na Ministerstvu zemŊdŊlstv². Do ĻNB nastoupil v Ś²jnu 2014, kde 
pŢsobil jako vedouc² refer§tu Evropsk® unie v odboru EU a mezin§rodn²ch organizac², a od ļervence 2018 se 
stal Śeditelem tohoto odboru.  
Mgr. Michal Vodr§ģka, MPP absolvoval Pr§vnickou fakultu Z§padoļesk® univerzity v Plzni, Korea Development 
Institute School of Public Policy and Management v Soulu a studijn² pobyt na School of Global Policy and 
Strategy v San Diegu v USA. Do ĻNB nastoupil v kvŊtnu 2010 jako pr§vn²k penŊģn²ho obŊhu a ochrany platidel 
sekce penŊģn² a platebn²ho styku. V r§mci t®ģe sekce pŚeġel v prosinci 2012 na pozici vedouc²ho refer§tu 
pr§vn²ho a dohledu nad platebn²mi syst®my a v lednu 2016 na pozici Śeditele odboru dohledu nad penŊģn²m 
obŊhem a platebn²mi syst®my.  
PhDr. Jan Kr§l absolvoval Institut mezin§rodn²ch studi² na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze. 
V letech 2007 aģ 2008 pracoval jako referent v oblasti mezin§rodn²ch vztahŢ a Evropsk® unie na Ministerstvu 
ġkolstv², ml§deģe a tŊlovĨchovy. V Ś²jnu 2007 nastoupil na ĐŚad vl§dy ĻR, kde v letech 2008 aģ 2011 zast§val 
pozici vedouc²ho oddŊlen² koordinace sektorovĨch politik Coreper I, a od kvŊtna 2011 byl Śeditelem odboru 
koordinace evropskĨch politik.  
Mark®ta Fiġerov§ Śeditelka odboru komunikace a mluvļ² ĻNB  
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Bezpilotn² letectv² je na ¼pln®m zaļ§tku. Jako internet pŚed 25 lety 
27.9.2018    roklen24.cz    str. 00     
    Jaroslav PrŢcha, Primoco Uav         

Tagy: Primoco UAV, START, Praģsk§ burza, ipo, leteck§ doprava, Finsko 
 
Bezpilotn² letectv² je na ¼pln®m zaļ§tku, tak jako internet pŚed 25 lety. V souļasn® dobŊ vznikaj² prvn² ¼spŊġn® 
spoleļnosti, kter® dok§ģ² na glob§ln² ¼rovni poskytovat civiln², prŢmyslov§ Śeġen² v konkurenci proti klasickĨm 
helikopt®r§m. Serveru Roklen24 to v rozhovoru Śekl Ladislav SemetkovskĨ, gener§ln² Śeditel a zakladatel 
Primoco UAV, kter§ vyv²j², vyr§b² a prod§v§ civiln² bezpilotn² letoun. Firma nyn² m²Ś² na trh praģsk® burzy 
START.  
MŢģete ļten§ŚŢm Roklen24 pŚibl²ģit a popsat Bezpilotn² letoun Primoco UAV?  
Primoco UAV vyv²j², vyr§b² a prod§v§ civiln² bezpilotn² letoun. Jedn§ se o celokompozitovĨ letoun o maxim§ln² 
vzletov® v§ze 150 kilogramŢ, vytrvalosti 10 hodin a plnŊ automatick®ho vzletu a pŚist§n². Pohon letounu 
zajiġŠuje vlastn² spalovac² motor o vĨkonu 50 HP. Prim§rn² urļen² letounŢ je ochrana ropovodŢ, plynovodŢ, 
hranice, pobŚeģ². D²ky velk® uģitn® v§ze aģ 50 kg mŢģeme implementovat t®mŊŚ jakoukoliv technologii, 
napŚ²klad laserovĨ scanner LIDAR, hyperspektr§ln² kamery atd.  
Kolik tŊchto letounŢ jste jiģ vyrobili a kdo je vyuģ²v§?  
K dneġn²mu dni m§me vyrobeno 50 letounŢ. V letoġn²m roce jsem dodali letouny do Malajsie pro ochranu 
pobŚeģ² a v Ś²jnu pŚed§v§me letouny africk®mu klientu. V nejbliģġ²ch dnech oļek§v§me podpis velk®ho kontraktu 
v objemu 60 letounŢ pro klienta na bl²zk®m vĨchodŊ.  
VĨrobce bezpilotn²ch letounŢ Primoco UAV ¼spŊġnŊ pln² nov® mise  
Pro Ś²zen² vĨroby a provoz bezpilotn²ch letounŢ m§te vlastn² software. Jak dlouho jste software vyv²jeli?  
Letoun a vġechny syst®my jsme vyv²jeli, testovali a certifikovali tŚi roky. VŊtġ² ļ§st komponent je vyr§bŊn§ naġ² 
spoleļnost², vļetnŊ spalovac²ho motoru.  
Uv§d²te, ģe oļek§v§te zmŊnu paradigmatu v leteck®m syst®mu? V ļem bude spoļ²vat?  
Bezpilotn² letectv² je na ¼pln®m zaļ§tku, tak jako internet pŚed 25 lety. V souļasn® dobŊ vznikaj² prvn² ¼spŊġn® 
spoleļnosti, kter® dok§ģ² na glob§ln² ¼rovni poskytovat civiln², prŢmyslov§ Śeġen² v konkurenci proti klasickĨm 
helikopt®r§m atd. Primoco UAV patŚ² mezi nŊ. SamozŚejmŊ se v tomto smyslu bude vyv²jet legislativa a normy, 
letectv² je obecnŊ velmi konservativn² obor s dŢrazem na spolehlivost a bezpeļnost.  
Na co chcete pouģ²t pen²ze, pro kter® si jdete na burzu? Co nab²z²te investorŢm? Proļ by mŊli do Primoca d§t 
sv® pen²ze?  
Hled§me investora, kterĨ vid² pŚ²leģitost v bezpilotn²m letectv², vid², ģe Primoco UAV nen² projekt, ale hotovĨ 
produkt s klienty, vĨnosy a profitem. A to jsme na sam®m zaļ§tku naġich c²lŢ. Vstupujeme na burzu ze dvou 
dŢvodŢ. Chceme bĨt Ăpublic companyñ z dŢvodŢ kredibility a image spoleļnosti, neboŠ n§ġ koneļnĨ klient je 
obvykle nadn§rodn² spoleļnost nebo vl§dy. Za druh® chceme z²skat prostŚedky na stavbu vlastn²ho vĨrobn²ho 
z§vodu s letiġtŊm. Pl§n v horizontu pŊti let je jeden letoun za den, dnes vyr§b²me jeden letoun za tĨden. 
Akcion§ŚŢm nab²z²me vĨznamnĨ rŢst hodnoty akci² v budouc²ch letech a dividendovou politiku, pravdŊpodobnŊ 
jiģ od roku 2019.  
Trh START: Burza otevŚela objedn§vky pro firmy Primoco a UDI  
MŢģete kr§tce z§mŊr dividendov® politiky pŚibl²ģit?  
PŚedstavujeme si vypl§cen² dividend ze zisku v roce 2019. A samozŚejmŊ kaģdĨ dalġ² rok.  
Premi®r Andrej Babiġ (ANO) v srpnu uvedl, ģe chce nab²dnout drony evropskĨm zem²m pro kontrolu migrace. Je 
zde nŊjakĨ posun?  
O letoun projevila z§jem Malta a v souļasn® dobŊ se pŚipravuje mezivl§dn² dohoda obou stran.  
Letoun Primoco UAV model One 100 absolvoval v ļervenci ve Finsku plnŊ autonomn² BVLOS let za ¼ļelem 
analĨzy pŢdy hyperspektr§ln² kamerou a souļasnŊ z²skal jako prvn² bezpilotn² prostŚedek o vzletov® v§ze 100 
kg povolen² uģ²vat vzduġnĨ prostor Finska.  
Ano. Je to Ăprecedensñ v r§mci EU. Nicm®nŊ v kaģd® zemi, kde zaļ²n§me l®tat, nikdy ģ§dnĨ vŊtġ² bezpilotn² 
letoun nel®tal.  
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Vystudoval medi§ln² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pracoval v ekonomick® a centr§ln² 
redakci ĻTK jako subeditor, pozdŊji jako zpravodaj se zamŊŚen²m na energetiku. Jako ġ®fredaktor vedl 
zpravodajskĨ server iUHLI.cz, kterĨ se zamŊŚoval na hnŊdouhelnĨ sektor a energetiku. Je ġ®fredaktorem 
ekonomick®ho a investiļn²ho port§lu Roklen24.cz.  
  
  
 
URL| https://roklen24.cz/a/SB8E2/bezpilotni-letectvi-je-na-uplnem-zacatku-jako-internet-pred-25-lety 
 

StŚeda ve znamen² ĂhikŢñ. 25 bodŢ Ăvs²tilañ ĻNB i Fed 
27.9.2018    roklen24.cz    str. 00     

    Jaroslav PrŢcha         

Tagy: RoklenFx, forex, fx, koruna, euro, dolar, EURCZK, USDCZK, EURUSD, ĻNB, Fed 
 
Bankovn² rada Ļesk® n§rodn² banky vļera nepŚekvapila a zvĨġila hlavn² sazbu o 25 bazickĨch bodŢ na 1,50 
procenta. O p§r hodin pozdŊji zvĨġil sazby tak® americkĨ Fed, a to o 25 bazickĨch bodŢ do p§sma 2,00 ï 2,25 
procenta. Trh v obou pŚ²padech rŢst sazeb oļek§val. Jak rozhodnut² ļeskĨch centr§ln²ch bank®ŚŢ komentovali 
ekonomov®?  
ĂNebĨt ot§zek novin§ŚŢ, bylo by z§Śijov® zased§n² ĻNB aģ nudn®,ñ okomentoval tiskovou konferenci guvern®ra 
ĻNB JiŚ²ho Rusnoka ekonom skupiny Roklen Michal Ġolt®s. ĂNutno, podotknout, ģe rozruch zpŢsobil jeden z 
novin§ŚŢ (pozn. redakce Milan Rokytka), kdyģ svĨmi dotazy zpochybnil celĨ mŊnovŊpolitickĨ syst®m a tis²ce 
odbornĨch studi² s pŚesvŊdļen²m, ģe ĻNB by se mŊla chovat ānorm§lnŊ? a ģe turist® si klidnŊ za jedno euro 
koup² 16 korun,ñ dodal Ġolt®s.  
Podle hlavn²ho ekonoma ING Bank pro ĻR Jakuba Seidlera bylo vyznŊn² tiskov® konference z pohledu trhu 
m²rnŊ holubiļ². Jednak proto, ģe jeden ļlen bankovn² rady hlasoval pro stabilitu sazeb, jednak proto, ģe JiŚ² 
Rusnok se k dalġ²mu zvyġov§n² sazeb nikterak nezav§zal. Pouze naznaļil, ģe k dalġ²mu rŢstu sazeb 
pravdŊpodobnŊ dojde, ale zda to bude jeġtŊ letos ļi zaļ§tkem pŚ²ġt²ho roku nen² dle nŊj jasn® a rozhodnut² bude 
z§viset na nov® progn·ze.  
Ļesk§ ekonomika si vyġġ² ¼rokov® sazby bezpochyby zaslouģ², m²n² analytik Raiffeisenbank Frantiġek 
T§borskĨ. ĂSpotŚebitelsk§ inflace se stabilnŊ pohybuje vysoko nad dvouprocentn²m c²lem centr§ln² banky a 
pŚehŚ§tĨ trh pr§ce generuje st§le vŊtġ² mzdov®, a tud²ģ i inflaļn² tlaky. Z§roveŔ se re§ln® ¼rokov® sazby 
centr§ln² banky st§le pohybuj² v z§pornĨch hodnot§ch a kurz koruny neutahuje mŊnov® podm²nky v ekonomice 
tak, jak centr§ln² banka pŚedpokl§dala na zaļ§tku roku,ñ doplnil.  
JiŚ² PolanskĨ z Ļesk® spoŚitelny ļek§ v pŚ²ġt²m roce jiģ jen jedno zvĨġen² ¼rokovĨch sazeb. ĂKoruna se dle n§s 
vr§t² na posiluj²c² trend, coģ pr§vŊ potŚebu zvyġov§n² sazeb sniģuje. Posiluj²c² koruna by totiģ pŢsobila 
protiinflaļnŊ (pŚes sniģov§n² dovozn²ch cen). Pokud ale zŢstane koruna slab§, ĻNB bude pokraļovat v 
rychlejġ²m zvyġov§n² sazeb. V roce 2020 ļek§me dvoj² zvĨġen² sazeb, k ļemuģ pŚispŊje tak® pozvoln® 
zvyġov§n² sazeb v euroz·nŊ. Na konci roku 2020 by tak hlavn² sazba ĻNB mŊla dos§hnout 2,5 procenta,ñ m²n² 
PolanskĨ.  
Jakub MatŊjŢ z Komerļn² banky oļek§v§, ģe nov§ progn·za z d²lny ĻNB, kter§ bude podkladem pro dalġ² 
mŊnovŊpolitick® rozhodnut² na zaļ§tku listopadu, uk§ģe potŚebu dalġ²ho zpŚ²snŊn² mŊnov® politiky. Tato 
potŚeba mŢģe d§le zes²lit, pokud koruna zŢstane pobl²ģ souļasnĨch oslabenĨch ¼rovn² bl²zko 25,70 EURCZK, 
ĻNB totiģ pro 4. ļtvrtlet² oļek§v§ prŢmŊrnĨ kurz 25,30 EURCZK. ĂProto ļek§me, ģe nov§ progn·za ĻNB 
pŚinese zmŊnu vĨhledu sazeb smŊrem k v²ce jestŚ§b² trajektorii a bankovn² rada se rozhodne pro zvĨġen² sazeb 
o 0,25 procentn²ho bodu rovnou na zased§n² 1. listopadu. Nov§ progn·za by tak® mohla naznaļit zvyġov§n² 
sazeb v pŚ²ġt²m roce. Oļek§v§me dalġ² troj² zvĨġen² postupnŊ aģ na 2,5 procenta ve 3. ļtvrtlet² pŚ²ġt²ho roku. To 
bude jiģ bl²zko hodnot§m, kter® sama ĻNB povaģuje za neutr§ln²,ñ konstatoval MatŊjŢ.  
Fed letos zvĨġil ¼roky jiģ potŚet² a od konce roku 2015 to bylo celkem osmkr§t. Do konce letoġn²ho roku Fed 
pl§nuje zvĨġit ¼roky jeġtŊ jednou a pŚ²ġt² rok bychom se mŊli doļkat tŚ² ĂhikŢñ. V roce 2020 pak pŚedpokl§d§ 
jeden Ăhikeñ.  
Co se zmŊnilo, je forward guidance Fedu ï vyġkrtnut byl term²n Ăakomodativn²ñ mŊnov§ politika. Ve skuteļnosti, 
ale o ģ§dnou extr®mn² zmŊnu nejde, uvedl vļera ġ®f Fedu Jerome Powell.  
Na ot§zku ohlednŊ dopadŢ eskaluj²c²ch obchodn²ch sporŢ Powell odpovŊdŊl, ģe Fed sleduje pŚedevġ²m 
sentiment byznys sf®ry napŚ²ļ SpojenĨmi st§ty. V tomto pŚ²padŊ, jak pŚiznal, pozoruje centr§ln² banka rostouc² 
nervozitu. Ġ®f Fedu tak® komentoval pŚ²stup Donalda Trumpa, kterĨ se nŊkolikr§t vyj§dŚil proti zvyġov§n² 
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¼rokovĨch sazeb. Powell podotkl, ģe Fed m§ jasnŊ dan® c²le a n§stroje a ģe jak®koliv politick® dŊn² ļi 
koment§Śe nebere v ¼vahu.  
*PrŢmŊrnĨ nomin§ln² kurz, zveŚejŔovanĨ ECB, bude dle pouģitĨch modelŢ s vysokou pravdŊpodobnost² ve 
zm²nŊn®m intervalu. Predikce mŊnovĨch kurzŢ jsou zaloģeny na modelu ļasovĨch Śad, kterĨ zohledŔuje 
pŚedchoz² hodnotu kurzu i jeho minulou volatilitu. K pŚesnŊjġ²mu urļen² budouc² volatility je do modelu nav²c 
zakomponov§n faktor zveŚejŔov§n² makroekonomickĨch dat. Model je tak schopen urļit, kdy lze oļek§vat 
zvĨġenou ļi sn²ģenou volatilitu smŊnn®ho kurzu.  
Disclaimer: Tento ļl§nek m§ pouze informativn² charakter a neslouģ² jako investiļn² doporuļen² dle z§kona ļ. 
256/2004 Sb. o podnik§n² na kapit§lov®m trhu. PŚi zpracov§n² tohoto ļl§nku autor vych§zel z veŚejnŊ 
dostupnĨch zdrojŢ. Za pŚ²padn® chyby v textu nebo v datech nenesou spoleļnosti Roklen Holding a.s. ani 
Roklen360 a.s. zodpovŊdnost.  
Vystudoval medi§ln² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pracoval v ekonomick® a centr§ln² 
redakci ĻTK jako subeditor, pozdŊji jako zpravodaj se zamŊŚen²m na energetiku. Jako ġ®fredaktor vedl 
zpravodajskĨ server iUHLI.cz, kterĨ se zamŊŚoval na hnŊdouhelnĨ sektor a energetiku. Je ġ®fredaktorem 
ekonomick®ho a investiļn²ho port§lu Roklen24.cz.  
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Ļern²nskĨ pal§c v ¼padku 
27.9.2018    echo24.cz    str. 00    N§zory, Domov, Homepage, Kr§tk® zpr§vy, Seznam cz, TĨden²k 

    Daniel Kaiser         

Po ļtyŚech mŊs²c²ch bezvl§d² se pŚed ļeskou diplomaci² koneļnŊ otev²r§ vyhl²dka na to, ģe j² bude opŊt velet 
Ś§dnĨ ministr. Nominace Tom§ġe PetŚ²ļka (36) z ĻSSD pŢsob² na prvn² pohled tragicky, jako posledn² taģen² 
strany, kter§ uģ nem§ kde br§t.  
  
Karel Schwarzenberg mluvil o ĂostudŊ a znehodnocen² tohoto kl²ļov®ho ministerstvañ. Mysl² se t²m PetŚ²ļkova 
do oļ² bij²c² nezkuġenost. Jeho dosavadn² kari®ra se rozv²jela po dvou kolej²ch: EvropskĨ parlament a Praha 7, 
kde aktu§lnŊ kandiduje na starostu. Ale i v tom Evropsk®m parlamentu byl pouze asistentem europoslance 
Miroslava Pocheho. Takģe ġ®fem Ļern²nsk®ho pal§ce se st§v§ asistent jednoho poslance relativnŊ m§lo 
vĨznamn®ho parlamentu, byŠ ve Ġtrasburku.  
  
PetŚ²ļkovu nominaci ale mŢģeme uchopit i za mnohem pozitivnŊjġ² konec. Budouc² ministr (nepŚedpokl§d§ se, 
ģe by ho prezident Zeman odm²tl jmenovat) mluv² dobŚe anglicky a obstojnŊ francouzsky. Taky je pro chod 
¼Śadu nekoneļnŊ lepġ² nŊjakĨ ministr neģ ģ§dnĨ. Skonļ² dosavadn² bezvl§d², kdy na ministerstvo jednou tĨdnŊ 
doch§zel, tedy Ś²dil ho na pŊtinovĨ ¼vazek, pŚedseda ĻSSD a ministr vnitra Jan Ham§ļek. ZatŚet² je tŚeba si 
pŚipustit, ģe slab§ figura ministra nen² jedinĨm zdrojem slabosti Ļern²nu. Ministerstvo zahraniļ² uģ nikdy nebude 
ten kl²ļovĨ resort, jak si ho zapamatoval Karel Schwarzenberg.  
  
Doba transakļn²  
NŊkteŚ² seniorn² diplomat® v soukromĨch rozhovorech datuj² bezvl§d² na ministerstvu nikoli od letoġn²ho ļervna, 
kdy byla ustavena Babiġova vl§da bez Ś§dn®ho ministra zahraniļ², ale fakticky od jara 2014, kdy se ġ®fem 
diplomacie stal Lubom²r Zaor§lek.  
  
Jak je zn§mo, Zaor§lek tehdy vedl poziļn² v§lky ve sv® stranŊ a za podporu MladĨch soci§ln²ch demokratŢ, 
kter® potŚeboval, aby udrģel funkci m²stopŚedsedy, na sjezdu v bŚeznu 2015 zaplatil t²m, ģe t®to skupinŊ otevŚel 
dveŚe do ¼Śadu. Do diplomacie tehdy vstoupila nikoli po odborn®, ale po politick® lince t®mŊŚ stovka mladġ²ch 
lid², kter® lze nŊjak pŚiŚadit k ĻSSD. VŊtġinou jsou v niģġ²ch pozic²ch, ļ§st z nich uģ ovġem za ty tŚi roky vyjela 
na zahraniļn² mise. ĂTakov§ politick§ invaze jako za Zaor§lka, to se nedŊlo ani za Kavana,ñ krout² hlavou 
nejmenovanĨ veter§n ļesk® diplomacie.  
  
PŢl roku Martina Stropnick®ho od V§noc 2017 do pr§zdnin 2018 lze oznaļit za ztracenĨ ļas. Hlavn²m vkladem 
Stropnick®ho bylo to, ģe na ministerskĨch porad§ch obsluhovali ¼ļastn²ky ļ²ġn²ci. Bylo zŚejm®, ģe stŚ²h§ metr, 
aby mohl s§m vyjet na ambas§du, nakonec byl poctŊn Tel Aviv.  
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Od ļervnov®ho pŚ²chodu Miroslava Pocheho, jehoģ odm²tl jmenovat prezident, a premi®r ho tedy ani nenavrhl, 
se datuje pŚ²m® bezvl§d². Poche d§l vykon§v§ mand§t poslance Evropsk®ho parlamentu za ĻSSD, na 
ministerstvu pŢsob² jako neplacenĨ politickĨ tajemn²k a ġed§ eminence. Od ļervna je ministerstvo opŊt naplno v 
®Śe pŚ²zemn²ch obchodŢ.  
  
Miroslav Poche je ļlovŊk, kterĨ ģivot poj²m§ jako Śadu smŊn a sluģeb, kter® by ve sv® celkov® bilanci mŊly bĨt 
vĨhodn®. Uģ pŚi studi²ch na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK v Praze organizoval syst®m opisov§n² pŚedn§ġek, kdy 
si posl®ze z§pisky mohli koupit studenti, kteŚ² na hodinŊ chybŊli. Celost§tn²mi m®dii se mihl poprv® pŚed osmi 
lety, kdy vyġlo najevo, ģe z nŊjakĨch dŢvodŢ maskoval svŢj sponzorskĨ dar stranŊ tak, ģe ho pŚepsal na dalġ² 
ļleny. SamozŚejmŊ ģe i n§stup na ministerstvo zahraniļ² byl plnŊn²m. PŚedseda strany Jan Ham§ļek m§ v 
Pochem dŢleģit®ho spojence, kterĨ mu letos v lednu na volebn²m sjezdu ĻSSD zajistil podporu mocn® praģsk® 
organizace a pozdŊji se pod²lel jak na odm²tnut² prvn² nab²dky ¼ļasti v BabiġovŊ vl§dŊ, tak na pŚijet² t® druh®, o 
nŊco vĨhodnŊjġ².  
  
PŚestoģe vĨznam ministerstva zahraniļ² dlouhodobŊ kles§, veden² ¼Śadu se rozkoġatilo. TabulkovŊ m§ m²t 
zahraniļn² sluģba osm n§mŊstkŢ, coģ je samo o sobŊ absurdnŊ vysok® ļ²slo. Prvn²ch dvacet let nov®ho st§tu 
bĨvali n§mŊstci maxim§lnŊ ļtyŚi, jeġtŊ Karel Schwarzenberg, kterĨ byl ministrem do roku 2013, drģel n§mŊstky 
pouze tŚi. Z osmi n§mŊstkovskĨch m²st je dnes obsazeno ġest, zbĨv§ tedy obsadit dvŊ. I o takzvan® odborn® 
n§mŊstky se ale vedou politick® hry. N§mŊstkem pro bezpeļnost by se mŊl st§t Martin Povejġil, kterĨ se vrac² z 
Bruselu, kde velvyslancoval u NATO a posl®ze u EU. Povejġil m§ zkuġenosti a autoritu, je pŚirozen§ volba, 
nicm®nŊ pocheovsk® veden² ministerstva mu zat²m nab²dlo jen o patro niģġ² pozici Śeditele odboru. Povejġila by 
jako n§mŊstka akceptovalo za pŚedpokladu, ģe bude povaģov§n za de facto politick®ho n§mŊstka ANO (aļkoli 
na rozd²l napŚ²klad od n§mŊstka Martina Tlapy ļlovŊkem ANO ani premi®ra Babiġe nen²). Kouzlo t®to aritmetiky 
spoļ²v§ v tom, ģe pak by zase pocheovci mohli reklamovat nŊjakĨ dalġ² post pro stranu ï pravdŊpodobnŊ m²sto 
odborn®ho n§mŊstka pro ļlena ĻSSD, dosud st§tn²ho tajemn²ka pro Evropu na ĐŚadu vl§dy Aleġe ChmelaŚe. 
VĨsledkem bude pov§ģliv® rozmaz§n² hranice mezi odbornĨmi a politickĨmi n§mŊstky, kterou mŊl nalinkovat 
sluģebn² z§kon pŚijatĨ minulou, sobotkovsko-babiġovskou vl§dou.  
  
Hlavn² transakļn² p§kou vġak z pohledu Pocheho skupiny v Ļern²nu byly velvyslaneck® nominace. Miroslav 
Poche dlouho vŊŚil, ģe veto prezidenta ï kterĨ ho nechtŊl jmenovat ofici§lnŊ proto, ģe Poche v europarlamentu 
hlasoval tzv. prouprchlicky, ve skuteļnosti sp²ġ proto, ģe v prezidentsk® volbŊ Poche podporoval jeho soupeŚe ï 
pŚekon§. Takģe se jeho skupina postavila proti z§mŊru udŊlat novĨm velvyslancem v Ļ²nŊ viceguvern®ra ĻNB 
Vladim²ra Tomġ²ka. Touto nominac² by prezident vyhovŊl sv®mu pŚ²teli, guvern®rovi centr§ln² banky JiŚ²mu 
Rusnokovi. PodobnŊ se v l®tŊ zadrhlo jmenov§n² Gustava Slameļky velvyslancem v Jiģn² Koreji. SlameļkovĨm 
ģivotn²m partnerem je Śeditel administrativn² sekce a bezpeļnosti v Kancel§Śi prezidenta republiky Jan Nov§k.  
  
NejpozdŊji teŅ, kdy bylo ozn§meno jm®no Tom§ġ PetŚ²ļek, hry na blokaci velvyslancŢ ztr§cej² smysl. VytvoŚil se 
pŚedpoklad, ģe ta nejprimitivnŊjġ² podoba transakļn² politiky bude opuġtŊna. MŢģe se ale PetŚ²ļek na Pochem 
emancipovat a Ś²dit ministerstvo po sv®m?  
  
Vylouļen® to nen². Pokud v komun§ln²ch volb§ch ļek§ v Praze soci§ln² demokracii skuteļnŊ katastrof§ln², 
jednocifernĨ vĨsledek, ze slovutn® Pocheho maġinerie se stane st²n sebe sama. PetŚ²ļek uģ mŊs²c na 
ministerstvu pracuje jako prvn² n§mŊstek, disponuje tedy nŊjakou vlastn² mocenskou z§kladnou. O funkci 
prvn²ho n§mŊstka se stŚetl s jinĨm exponentem ĻSSD Luk§ġem KauckĨm, kterĨ uģ v Ļern²nu byl ï a vyhr§l 
PetŚ²ļek. Mus² tedy v sobŊ nosit i nŊjakĨ mocenskĨ pud.  
  
Tam dole u Śeky  
Tady ale v prvn² ŚadŊ nejde o jm®na mladĨch soci§ln²ch demokratŢ, kter§ dosud (PetŚ²ļek) nebo doned§vna 
(Poche) ġirġ² veŚejnost nezn§ ļi neznala. Jde o pozvolnĨ ¼padek ministerstva zahraniļ², k nŊmuģ jsou situaļn² i 
objektivn² dŢvody.  
  
Evropsk§ politika, kter§ po roce 1989 tvoŚila pŚev§ģnou ļ§st naġ² zahraniļn² politiky, se novŊ dŊl§ na ĐŚadu 
vl§dy. To je pŚ²mĨ n§sledek Lisabonsk® smlouvy a je ironi² dŊjin, ģe z§sada ever closer union, tedy nekoneļn® 
integrace, postihla z ¼stŚedn²ch org§nŢ ļesk®ho st§tu nejdŚ²v europeisty, kteŚ² se pr§vŊ na ministerstvu 
zahraniļ² dlouhodobŊ soustŚeŅovali. Soci§lnŊdemokratick§ skupina, o n²ģ byla Śeļ vĨġe, dokonce i pŚedchoz² 
Ăschwarzenbergovceñ povaģuje za evropansky pŚ²liġ vlaģn®. Ale je to vyġġ², jaksi dŊjinnĨ proces. V Rakousku 
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odevzdal Sebastian Kurz ministerstvo zahraniļ² sv® n§stupkyni loni v prosinci ï a mezit²m uģ stihl vyv®st 
evropskou politiku z ministerstva zahraniļ² k sobŊ na kancl®ŚskĨ ¼Śad.  
  
V ļesk®m pŚ²padŊ se k tomuto dŊjinn®mu vĨvoji pŚid§v§ i tuzemsk® specifikum, osoba souļasn®ho premi®ra. 
Andrej Babiġ m§ expanzivn² povahu, takģe si pod sebe pŚevedl nejen evropskou politiku (kdyģ uģ jezd² na ty 
Evropsk® rady), ale napŚ²klad i vġechno spojen® s Visegr§dskou skupinou. Ve vġ² nahotŊ se nov® rozdŊlen² sil 
projevilo pŚed dvŊma tĨdny, kdy EvropskĨ parlament hlasoval pro disciplin§rn² Ś²zen² s MaŅarskem, a zat²mco 
premi®r podpoŚil Orb§na, zastupuj²c² ministr zahraniļ² Ham§ļek podpoŚil ġikan·zn² n§vrh EP. Ham§ļkŢv postoj 
mohli zaregistrovat jen opravdov² fajnġmekŚi.  
  
Kdyby ministerstvo v uplynulĨch mŊs²c²ch mŊlo Ś§dn®ho ministra a zamŊstnanci od nŊho dost§vali politick® 
zad§n², mohl by k Visegr§du vypracovat nŊjakou strategii stŚedoevropskĨ odbor MZV. Nic takov®ho nevznik§. 
Na jin®m dŢleģit®m a dlouhodobŊ podceŔovan®m poli by Ļern²nskĨ pal§c mohl hledat pŚ²ġt² velk® t®ma pro 
spolupr§ci s Washingtonem. Ani tady se po neuskuteļnŊn®m pl§nu na radar v Brdech nic nov®ho nel²hne.  
  
Z ministerstva zahraniļ² se st§v§ lehce nadbyteļnĨ prostŚedn²k, asi jako zastaraly telefonn² centr§ly po n§stupu 
mobilŢ. Velvyslanci v zahraniļ² zŢst§vaj² pro ļeskou vl§du dŢleģit² a profese velvyslance rozhodnŊ ztr§tou 
vĨznamu netrp², ale v²c neģ v minulosti se st§v§, ģe s nimi premi®r telefonuje pŚ²mo.  
  
ZvŊtġila se i skupina ambas§d, kde si premi®r dŊl§ n§rok urļit velvyslance v²cem®nŊ s§m. RanĨm pŚ²kladem 
tohoto z§jmu byla BudapeġŠ. S MaŅarskem Babiġe nespojuje jen popul§rn² opozice vŢļi migraļn² politice 
Bruselu, ale napŚ²klad i mnohem ¼ļelovŊjġ² odpor k reformŊ zemŊdŊlsk® politiky, speci§lnŊ k n§vrhu zastropovat 
dotace agr§rn²m velkopodnikŢm. D§vno pŚedt²m, neģ Babiġova vl§da z²skala dŢvŊru snŊmovny, pl§noval 
premi®r do Budapeġti poslat T¿nde Barthovou, ¼Śednici, kter§ mu vedla kabinet na ministerstvu financ² a pozdŊji 
pŚ²mo ĐŚad vl§dy (a kter§ prĨ je trnem v oku BabiġovŊ manģelce Monice). Barthov§ vġak do Budapeġti nechtŊla 
a tak m²sto sebe doporuļila Śeditele tamn² poboļky Czech Trade a sv®ho zn§m®ho Tibora Biala.  
  
Bialova nominace se sice pot®, co Hospod§Śsk® noviny v l®tŊ zveŚejnily informaci, ģe Bial byl v MaŅarsku 
ļlenem pochybn®ho Ś§du Vit®z, zadrhla. PŚesto je ļesk§ ambas§da v Budapeġti dosud fakticky vyŔata ze 
standardn²ho vĨbŊru velvyslancŢ.  
  
PodobnŊ si premi®r ze syst®mu urļov§n² velvyslancŢ vyt§hl i ļesk® mise v PaŚ²ģi, kam smŊŚuje jeho kandid§t 
Michel Fleischmann, a v BratislavŊ. T²m se dost§v§me k pojet² diplomacie jako odkladiġtŊ pro lidi, kteŚ² Andreji 
Babiġovi na pŚedchoz²m m²stŊ pŚek§ģeli nebo kteŚ² pro nŊj pracovali a pracovali, aģ se mu stali bŚemenem. 
Takģe do Bratislavy nastupuje dosluhuj²c² policejn² prezident Tom§ġ TuhĨ, jehoģ Babiġovy Lidov® noviny pŚed 
dvŊma lety nepravdivŊ skandalizovaly coby vynaġeļe policejn²ch informac² zloļincŢm. Premi®r Tuh®mu 
nedŢvŊŚuje, protoģe ho kdysi jmenoval jeho osobn² nepŚ²tel, ministr vnitra Milan Chovanec. A na jak®m postu 
skonļ² ne¼spŊġn§ praģsk§ prim§torka Prahy Adriana Krn§ļov§, to se zcela jistŊ nedozv²me pŚed komun§ln²mi 
volbami, aby na hnut² ANO neulpŊl trafikantskĨ od®r.  
 
 
URL| http://echo24.cz/a/Stgmr 
 

AnalĨza kandid§tek: pravostŚedov® strany v obc²ch st§le ļastŊji kandiduj² 
v koalic²ch. NejļastŊji kolem TOP 09 

27.9.2018    irozhlas.cz    str. 00    Volby 
    Jan Boļek, Jan Cibulka, Tom§ġ Jelen         

Maj² liber§ln² strany s preferencemi kolem 5 % spolupracovat? V obecn²ch volb§ch se to dŊje. Jak uk§zala 
analĨza iROZHLAS.cz a Radioģurn§lu, nejļastŊjġ² partneŚi jsou TOP 09 s KDU. Izoluje se ANO. 
 
 AnalĨza kandid§tek: PravostŚedov® strany v obc²ch st§le ļastŊji kandiduj² v koalic²ch. NejļastŊji kolem 
TOP 09 
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 27. z§Ś² 2018 
 
 ĻtŊte d§le 
 
Maj² liber§ln² strany s preferencemi kolem pŊti procent spolupracovat? Na celost§tn² ¼rovni se strany br§n², v 
obecn²ch volb§ch se to dŊje. Jak uk§zala analĨza iROZHLAS.cz a Radioģurn§lu, nejļastŊjġ² partneŚi jsou TOP 
09 s KDU, ODS se SvobodnĨmi nebo Pir§ti a Zelen². Izoluje se naopak ANO. 
  
 
PŚed ļtyŚmi lety ġla TOP 09 v drtiv® vŊtġinŊ obc² do voleb sama: devades§t procent kandid§tŢ nastoupilo na 
jednobarevnĨch kandid§tk§ch, jen desetina v koalic²ch. V letoġn²ch volb§ch to bude naopak, vŊtġina kandid§tŢ 
TOP 09 ï t®mŊŚ 60 procent ï bude na sd²lenĨch kandid§tk§ch. 
  
 
Z§roveŔ strana oproti minulĨm volb§m postav² m®nŊ neģ polovinu kandid§tŢ, takģe v nŊkterĨch obc²ch mŢģe 
m²t probl®m poskl§dat kandid§tku. Koalice mŢģe tento probl®m vyŚeġit. 
  
 
ĂV ģ§dn®m pŚ²padŊ nejde o z nouze ctnost,ñ odm²t§ takovou ¼vahu l²dr TOP 09 JiŚ² Posp²ġil. ĂOd poļ§tku jsme 
Ś²kali, ģe chceme vytv§Śet koaliļn² kandid§tky. TOP 09 chce, aby se demokratick® strany na stŚedopravici 
integrovaly a byly alternativou vŢļi hnut² ANO a vŢļi populistickĨm a levicovĨm stran§m,ñ Śekl Radioģurn§lu. 
  
 
ZvĨraznŊn® jsou strany, u kterĨch je vidŊt zaj²mavĨ vĨvoj. Kliknut²m do legendy si mŢģete zobrazit dalġ² strany. 
Velikost kruhu znaļ² poļet kandid§tŢ. 
  
 
Metodologick® pozn§mky: 
  
 
PodobnĨ vĨvoj jako u TOP 09 nicm®nŊ mŢģeme vidŊt napŚ²klad u Strany zelenĨch: sniģuj²c² se poļet kandid§tŢ 
znamen§ v²ce koalic. V menġ² m²Śe se stejnĨ trend ukazuje u KDU-ĻSL a ODS. 
  
 
ĂJe zaj²mav®, ģe tenhle vĨvoj prob²h§ hlavnŊ napravo od stŚedu,ñ Ś²k§ Jarom²r Maz§k, sociolog z Filozofick® 
fakulty Univerzity Karlovy. ĂTrochu podobnĨ trend mŢģeme sledovat i na celost§tn² ¼rovni. V minulosti to byly 
hlavnŊ stŚedoprav® strany, kter® v parlamentn²ch volb§ch vytv§Śely koalice nebo se v souvislosti s nimi o takov® 
moģnosti mluvilo. Na region§ln² ¼rovni se tato pŚitaģlivost potvrzuje.ñ 
  
 
VŊtġ² ochotu pouġtŊt se do koalic na lok§ln² ¼rovni mŢģe vysvŊtlovat i rozd²lnĨ volebn² syst®m: v obecn²ch 
volb§ch zŢst§v§ pr§h pro vstup do zastupitelstva pŊtiprocentn², a to nez§visle na poļtu stran v koalici. Oproti 
tomu v parlamentn²ch volb§ch jsou koalice znevĨhodnŊny: samostatn® stranŊ staļ² 5 procent hlasŢ, spojen² 
dvou stran mus² z²skat 10 procent, tŚ² stran 15 procent, a tak d§le. 
  
 
VŢbec nejsilnŊji budou v letoġn²ch volb§ch propojeny TOP 09 s KDU-ĻSL: na spoleļnĨch kandid§tk§ch se 
objev² 829 lid² z obou stran. PodobnŊ tŊsn§ je vazba mezi TOP 09 a STAN, kter® spoleļnŊ postav² 701 
kandid§ta. 
  
 
S²Š koalic 2018 
  
 
Velikost kruhu odpov²d§ poļtu kandid§tŢ strany na koaliļn²ch kandid§tk§ch. Velikost ġipky poļtu kandid§tŢ 
strany v koalici obou subjektŢ. 
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StejnĨmi barvami jsou v grafu strany, u kterĨch algoritmus vyhodnotil, ģe na z§kladŊ koaliļn²ch vazeb k sobŊ 
maj² podstatnŊ bl²ģ neģ k jinĨm stran§m. Barvy jsou zvoleny hezky, ale n§hodnŊ. 
  
 
Metodologick® pozn§mky: 
  
 
Velmi siln§ je tak® vazba mezi ODS a Stranou svobodnĨch obļanŢ. Je ovġem pomŊrnŊ jednostrann§ ï zat²mco 
ODS na sd²len® kandid§tky poskytne 542 lid², Svobodn² pouze 74 lid². 
  
 
ĂODS je strana s mnohem delġ² tradic² a vĨraznŊ vŊtġ² ļlenskou z§kladnou, takģe pŚi sestavov§n² kandid§tky 
tah§ za delġ² konec provazu,ñ vysvŊtluje Jarom²r Maz§k. ĂPro Svobodn® mŢģe bĨt spolupr§ce vĨhodn§ 
napŚ²klad proto, ģe polopr§zdnou kandid§tku volebn² syst®m v komun§ln²ch volb§ch znevĨhodŔuje.ñ 
  
 
Tradiļn² je propojen² ZelenĨch a Pir§tŢ. Od minulĨch voleb nicm®nŊ spolupr§ce podstatnŊ oslab²: tehdy se na 
spoleļnĨch kandid§tk§ch objevilo 773 lid², letos jich bude 351. Jedn²m z dŢvodŢ mŢģe bĨt rostouc² sebevŊdom² 
Pir§tŢ. Ti sice rozhodnut² o koalici nech§vaj² na lok§ln²ch buŔk§ch, ale ne automaticky. 
  
 
ĂV odŢvodnŊnĨch pŚ²padech mŢģe Ļesk§ pir§tsk§ strana nadstandardnŊ spolupracovat ve volb§ch s jinĨm 
politickĨm subjektem anebo osobnost², pokud t²m nen² poġkozeno dobr® jm®no strany,ñ vysvŊtluje tiskov§ 
mluvļ² Pir§tŢ Karol²na Sad²lkov§. 
  
 
ĂV pŚ²padŊ pochybnosti o vhodnosti koalice mŢģe tuto spolupr§ci zak§zat RepublikovĨ vĨbor Pir§tŢ,ñ pokraļuje 
Sad²lkov§. ĂV minulosti se to skuteļnŊ stalo, napŚ²klad spolupr§ci s pan² KateŚinou Jacques v roce 2014 vĨbor 
vyhodnotil jako neģ§douc² a zruġil ji.ñ 
  
 
S²ŠovĨ graf tak® odhaluje nŊkolik skupin stran, kter® tradiļnŊ kandiduj² spolu: napŚ²klad klastr nacionalistickĨch 
stran kolem DŊlnick® strany soci§ln² spravedlnosti. Đzce propojen® jsou hlavnŊ na Ostravsku tak® subjekty 
kolem Strany pŚ§tel obļanŢ Zemanovci, vļetnŊ KSĻM a SPD Tomia Okamury. Spoleļn§ kandidatura v BrnŊ 
zase propojila Stranu soukromn²kŢ a Sluġn® lidi. 
  
 
S²Š koalic 2014 
  
 
Naopak nejizolovanŊjġ² stranou je hnut² ANO. To se v cel®m Ļesku objev² pouze ve tŚech koalic²ch: s Volbou 
pro Mladou Boleslav, Ģenami za Brod a NapajedelskĨm f·rem. 
  
 
ĂNeexistuje k tomu ģ§dn® usnesen² ani centr§ln² pokyn,ñ vysvŊtluje Vladim²r VoŚechovskĨ, PR manaģer hnut² 
ANO. ĂPravdŊpodobnŊ se ve vŊtġinŊ obc² a mŊst za ty ļtyŚi roky vyprofilovali kandid§ti, kteŚ² uģ nutnŊ nemus² 
hledat podporu v pŚedvolebn²m spojov§n² a vytv§Śen² koalic.ñ 
  
 
ĂANO patŚ² mezi strany, kter® buduj² znaļku,ñ Ś²k§ politolog Petr J¿ptner z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy. ĂTakov® strany obvykle nechod² do koalic. A nen² to jenom hnut² ANO, je to tak® ĻSSD, v minulosti 
ODS, jsou to urļitŊ komunist®.ñ 
  
 
Veden² vġech stran ovġem svornŊ tvrd², ģe centr§ln² politiku, zda j²t nebo nej²t do koalic, nemaj². 
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ĂNem§me ģ§dnou z§vaznou direktivu, s kĨm utv§Śet moģn® povolebn² koalice a s kĨm nikoliv,ñ Śekl 
Radioģurn§lu m²stopŚedseda KSĻM Stanislav Grospiļ. 
  
 
ĂNaġe kampaŔ je oproti ostatn²m stran§m znaļnŊ decentralizovan§,ñ pŚid§vaj² se Starostov® a nez§visl². 
ĂVġichni naġi kandid§ti musej² pouze ct²t naġe hodnotov® desatero, kter® z koalic vyluļuje uskupen² prosazuj²c² 
politiku nesluļitelnou s naġimi hodnotami, tedy SPD a KSĻM. Definitivn² podobu kandid§tek schvaluj² krajsk® 
vĨbory, pro kter® jsou z§sadn² programov® priority a ve velk® vŊtġinŊ nemaj² dŢvod h§zet spojenectv²m 
zbyteļnŊ klacky pod nohy.ñ 
  
 
PodobnŊ se vyjadŚuj² tak® kŚesŠanġt² demokrat®. ĂObecnŊ KDU-ĻSL preferuje, aby nebyly koalice uzav²r§ny s 
radik§ln²mi a extremistickĨmi stranami, ale v z§sadŊ maj² m²stn² organizace volnou ruku. Na druhou stranu v 
malĨch obc²ch, kde jsou postaven® jen dvŊ nebo tŚi kandid§tn² listiny, je to mnohdy obt²ģn® ï a zvolen² kandid§ti 
mus² postupovat tak, aby bylo ustaveno zastupitelstvo.ñ 
  
 
A vĨjimkou nejsou ani Zelen². ĂKoalice si schvaluj² m²stn² organizace a maj² v tom dle stanov volnou ruku,ñ Śekli 
Radioģurn§lu. ĂZ ¼rovnŊ pŚedsednictva jsme ovġem m²stn²m organizac²m doporuļili nevstupovat do koalic s 
xenofobn²mi a protidemokratickĨmi uskupen²mi typu SPD.ñ 
  
 
Velikost pruhu odpov²d§ poļtu kandid§tŢ obou stran v koalici. Barva pruhu neŚ²k§ nic. 
  
 
Metodologick® pozn§mky: 
  
 
Data od roku 2006 kaģdop§dnŊ ukazuj², ģe koalice se na komun§ln² ¼rovni st§vaj² st§le ļastŊjġ²: v roce 2006 
kandidovalo na koaliļn²ch listin§ch 5,3 procenta z 202 tis²c kandid§tŢ, letos to bude 15,7 procenta z 217 tis²c. 
  
 
ĂKandiduj²c² strany moģn§ vn²maj², ģe pokud maj² bĨt ve sv® kampani uvŊŚiteln®, mus² postavit kandid§tku, kter§ 
d§v§ realistickou nadŊji na sluġnĨ vĨsledek,ñ dod§v§ sociolog Jarom²r Maz§k. ĂV tŊchto volb§ch je nav²c c²tit 
snahu nŊkterĨch stran nedovolit hnut² ANO ovl§dnout komun§ln² politiku, coģ je pr§vŊ motivuje ke spojen².ñ 
  
 
 
URL| https://www.irozhlas.cz/volby/obecni-volby-2018-politika-kandidatky-koalice-top-09-ano_1809270600_jab 
 
Stejn§ zpr§va vyġla tak® v dalġ²ch 2 titulech: 
irozhlas.cz (Volby), irozhlas.cz (Volby) 
 

Ļern²nskĨ pal§c v ¼padku 
27.9.2018    TĨden²k Echo    str. 20    Kauza 

    DANIEL KAISER         

MINISTREM ZAHRANIĻĉ SE STĆVĆ TOMĆĠ PETřĉĻEK. BUDE MUSET PřEKONAT LECJAKOU NEPřĉZEœ  
 
Po ļtyŚech mŊs²c²ch bezvl§d² se pŚed ļeskou diplomaci² koneļnŊ otev²r§ vyhl²dka na to, ģe j² bude opŊt velet 
Ś§dnĨ ministr. Nominace Tom§ġe PetŚ²ļka (36) z ĻSSD pŢsob² na prvn² pohled tragicky, jako posledn² taģen² 
strany, kter§ uģ nem§ kde br§t. Karel Schwarzenberg mluvil o ĂostudŊ a znehodnocen² tohoto kl²ļov®ho 
ministerstvañ. Mysl² se t²m PetŚ²ļkova do oļ² bij²c² nezkuġenost. Jeho dosavadn² kari®ra se rozv²jela po dvou 
kolej²ch: EvropskĨ parlament a Praha 7, kde aktu§lnŊ kandiduje na starostu. Ale i v tom Evropsk®m parlamentu 
byl pouze asistentem europoslance Miroslava Pocheho. Takģe ġ®fem Ļern²nsk®ho pal§ce se st§v§ asistent 
jednoho poslance relativnŊ m§lo vĨznamn®ho parlamentu, byŠ ve Ġtrasburku.  
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 PetŚ²ļkovu nominaci ale mŢģeme uchopit i za mnohem pozitivnŊjġ² konec. Budouc² ministr 
(nepŚedpokl§d§ se, ģe by ho prezident Zeman odm²tl jmenovat) mluv² dobŚe anglicky a obstojnŊ francouzsky. 
Taky je pro chod ¼Śadu nekoneļnŊ lepġ² nŊjakĨ ministr neģ ģ§dnĨ. Skonļ² dosavadn² bezvl§d², kdy na 
ministerstvo jednou tĨdnŊ doch§zel, tedy Ś²dil ho na pŊtinovĨ ¼vazek, pŚedseda ĻSSD a ministr vnitra Jan 
Ham§ļek. ZatŚet² je tŚeba si pŚipustit, ģe slab§ figura ministra nen² jedinĨm zdrojem slabosti Ļern²nu. 
Ministerstvo zahraniļ² uģ nikdy nebude ten kl²ļovĨ resort, jak si ho zapamatoval Karel Schwarzenberg.  
 
Doba transakļn²  
 
NŊkteŚ² seniorn² diplomat® v soukromĨch rozhovorech datuj² bezvl§d² na ministerstvu nikoli od letoġn²ho ļervna, 
kdy byla ustavena Babiġova vl§da bez Ś§dn®ho ministra zahraniļ², ale fakticky od jara 2014, kdy se ġ®fem 
diplomacie stal Lubom²r Zaor§lek. Jak je zn§mo, Zaor§lek tehdy vedl poziļn² v§lky ve sv® stranŊ a za podporu 
MladĨch soci§ln²ch demokratŢ, kter® potŚeboval, aby udrģel funkci m²stopŚedsedy, na sjezdu v bŚeznu 2015 
zaplatil t²m, ģe t®to skupinŊ otevŚel dveŚe do ¼Śadu. Do diplomacie tehdy vstoupila nikoli po odborn®, ale po 
politick® lince t®mŊŚ stovka mladġ²ch lid², kter® lze nŊjak pŚiŚadit k ĻSSD. VŊtġinou jsou v niģġ²ch pozic²ch, ļ§st 
z nich uģ ovġem za ty tŚi roky vyjela na zahraniļn² mise. ĂTakov§ politick§ invaze jako za Zaor§lka, to se nedŊlo 
ani za Kavana,ñ krout² hlavou nejmenovanĨ veter§n ļesk® diplomacie.  
 PŢl roku Martina Stropnick®ho od V§noc 2017 do pr§zdnin 2018 lze oznaļit za ztracenĨ ļas. Hlavn²m 
vkladem Stropnick®ho bylo to, ģe na ministerskĨch porad§ch obsluhovali ¼ļastn²ky ļ²ġn²ci. Bylo zŚejm®, ģe 
stŚ²h§ metr, aby mohl s§m vyjet na ambas§du, nakonec byl poctŊn Tel Aviv.  
 Od ļervnov®ho pŚ²chodu Miroslava Pocheho, jehoģ odm²tl jmenovat prezident, a premi®r ho tedy ani 
nenavrhl, se datuje pŚ²m® bezvl§d². Poche d§l vykon§v§ mand§t poslance Evropsk®ho parlamentu za ĻSSD, na 
ministerstvu pŢsob² jako neplacenĨ politickĨ tajemn²k a ġed§ eminence. Od ļervna je ministerstvo opŊt naplno v 
®Śe pŚ²zemn²ch obchodŢ.  
 Miroslav Poche je ļlovŊk, kterĨ ģivot poj²m§ jako Śadu smŊn a sluģeb, kter® by ve sv® celkov® bilanci 
mŊly bĨt vĨhodn®. Uģ pŚi studi²ch na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK v Praze organizoval syst®m opisov§n² 
pŚedn§ġek, kdy si posl®ze z§pisky mohli koupit studenti, kteŚ² na hodinŊ chybŊli. Celost§tn²mi m®dii se mihl 
poprv® pŚed osmi lety, kdy vyġlo najevo, ģe z nŊjakĨch dŢvodŢ maskoval svŢj sponzorskĨ dar stranŊ tak, ģe ho 
pŚepsal na dalġ² ļleny. SamozŚejmŊ ģe i n§stup na ministerstvo zahraniļ² byl plnŊn²m. PŚedseda strany Jan 
Ham§ļek m§ v Pochem dŢleģit®ho spojence, kterĨ mu letos v lednu na volebn²m sjezdu ĻSSD zajistil podporu 
mocn® praģsk® organizace a pozdŊji se pod²lel jak na odm²tnut² prvn² nab²dky ¼ļasti v BabiġovŊ vl§dŊ, tak na 
pŚijet² t® druh®, o nŊco vĨhodnŊjġ².  
 PŚestoģe vĨznam ministerstva zahraniļ² dlouhodobŊ kles§, veden² ¼Śadu se rozkoġatilo. TabulkovŊ m§ 
m²t zahraniļn² sluģba osm n§mŊstkŢ, coģ je samo o sobŊ absurdnŊ vysok® ļ²slo. Prvn²ch dvacet let nov®ho 
st§tu bĨvali n§mŊstci maxim§lnŊ ļtyŚi, jeġtŊ Karel Schwarzenberg, kterĨ byl ministrem do roku 2013, drģel 
n§mŊstky pouze tŚi. Z osmi n§mŊstkovskĨch m²st je dnes obsazeno ġest, zbĨv§ tedy obsadit dvŊ. I o takzvan® 
odborn® n§mŊstky se ale vedou politick® hry. N§mŊstkem pro bezpeļnost by se mŊl st§t Martin Povejġil, kterĨ 
se vrac² z Bruselu, kde velvyslancoval u NATO a posl®ze u EU. Povejġil m§ zkuġenosti a autoritu, je pŚirozen§ 
volba, nicm®nŊ pocheovsk® veden² ministerstva mu zat²m nab²dlo jen o patro niģġ² pozici Śeditele odboru. 
Povejġila by jako n§mŊstka akceptovalo za pŚedpokladu, ģe bude povaģov§n za de facto politick®ho n§mŊstka 
ANO (aļkoli na rozd²l napŚ²klad od n§mŊstka Martina Tlapy ļlovŊkem ANO ani premi®ra Babiġe nen²). Kouzlo 
t®to aritmetiky spoļ²v§ v tom, ģe pak by zase pocheovci mohli reklamovat nŊjakĨ dalġ² post pro stranu - 
pravdŊpodobnŊ m²sto odborn®ho n§mŊstka pro ļlena ĻSSD, dosud st§tn²ho tajemn²ka pro Evropu na ĐŚadu 
vl§dy Aleġe ChmelaŚe. VĨsledkem bude pov§ģliv® rozmaz§n² hranice mezi odbornĨmi a politickĨmi n§mŊstky, 
kterou mŊl nalinkovat sluģebn² z§kon pŚijatĨ minulou, sobotkovsko-babiġovskou vl§dou.  
 Hlavn² transakļn² p§kou vġak z pohledu Pocheho skupiny v Ļern²nu byly velvyslaneck® nominace. 
Miroslav Poche dlouho vŊŚil, ģe veto prezidenta -kterĨ ho nechtŊl jmenovat ofici§lnŊ proto, ģe Poche v 
europarlamentu hlasoval tzv. prouprchlicky, ve skuteļnosti sp²ġ proto, ģe v prezidentsk® volbŊ Poche 
podporoval jeho soupeŚe - pŚekon§. Takģe se jeho skupina postavila proti z§mŊru udŊlat novĨm velvyslancem v 
Ļ²nŊ viceguvern®ra ĻNB Vladim²ra Tomġ²ka. Touto nominac² by prezident vyhovŊl sv®mu pŚ²teli, guvern®rovi 
centr§ln² banky JiŚ²mu Rusnokovi. PodobnŊ se v l®tŊ zadrhlo jmenov§n² Gustava Slameļky velvyslancem v 
Jiģn² Koreji. SlameļkovĨm ģivotn²m partnerem je Śeditel administrativn² sekce a bezpeļnosti v Kancel§Śi 
prezidenta republiky Jan Nov§k.  
 NejpozdŊji teŅ, kdy bylo ozn§meno jm®no Tom§ġ PetŚ²ļek, hry na blokaci velvyslancŢ ztr§cej² smysl. 
VytvoŚil se pŚedpoklad, ģe ta nejprimitivnŊjġ² podoba transakļn² politiky bude opuġtŊna. MŢģe se ale PetŚ²ļek na 
Pochem emancipovat a Ś²dit ministerstvo po sv®m?  
 Vylouļen® to nen². Pokud v komun§ln²ch volb§ch ļek§ v Praze soci§ln² demokracii skuteļnŊ 
katastrof§ln², jednocifernĨ vĨsledek, ze slovutn® Pocheho maġinerie se stane st²n sebe sama. PetŚ²ļek uģ mŊs²c 
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na ministerstvu pracuje jako prvn² n§mŊstek, disponuje tedy nŊjakou vlastn² mocenskou z§kladnou. O funkci 
prvn²ho n§mŊstka se stŚetl s jinĨm exponentem ĻSSD Luk§ġem KauckĨm, kterĨ uģ v Ļern²nu byl - a vyhr§l 
PetŚ²ļek. Mus² tedy v sobŊ nosit i nŊjakĨ mocenskĨ pud.  
 
Tam dole u Śeky  
 
Tady ale v prvn² ŚadŊ nejde o jm®na mladĨch soci§ln²ch demokratŢ, kter§ dosud (PetŚ²ļek) nebo doned§vna 
(Poche) ġirġ² veŚejnost nezn§ ļi neznala. Jde o pozvolnĨ ¼padek ministerstva zahraniļ², k nŊmuģ jsou situaļn² i 
objektivn² dŢvody.  
 Evropsk§ politika, kter§ po roce 1989 tvoŚila pŚev§ģnou ļ§st naġ² zahraniļn² politiky, se novŊ dŊl§ na 
ĐŚadu vl§dy. To je pŚ²mĨ n§sledek Lisabonsk® smlouvy, a je ironi² dŊjin, ģe z§sada ever closer union, tedy 
nekoneļn® integrace, postihla z ¼stŚedn²ch org§nŢ ļesk®ho st§tu nejdŚ²v europeisty, kteŚ² se pr§vŊ na 
ministerstvu zahraniļ² dlouhodobŊ soustŚeŅovali. Soci§lnŊdemokratick§ skupina, o n²ģ byla Śeļ vĨġe, dokonce i 
pŚedchoz² Ăschwarzenbergovceñ povaģuje za evropansky pŚ²liġ vlaģn®. Ale je to vyġġ², jaksi dŊjinnĨ proces. V 
Rakousku odevzdal Sebastian Kurz ministerstvo zahraniļ² sv® n§stupkyni loni v prosinci - a mezit²m uģ stihl 
vyv®st evropskou politiku z ministerstva zahraniļ² k sobŊ na kancl®ŚskĨ ¼Śad.  
 V ļesk®m pŚ²padŊ se k tomuto dŊjinn®mu vĨvoji pŚid§v§ i tuzemsk® specifikum, osoba souļasn®ho 
premi®ra. Andrej Babiġ m§ expanzivn² povahu, takģe si pod sebe pŚevedl nejen evropskou politiku (kdyģ uģ 
jezd² na ty Evropsk® rady), ale napŚ²klad i vġechno spojen® s Visegr§dskou skupinou. Ve vġ² nahotŊ se nov® 
rozdŊlen² sil projevilo pŚed dvŊma tĨdny, kdy EvropskĨ parlament hlasoval pro disciplin§rn² Ś²zen² s MaŅarskem, 
a zat²mco premi®r podpoŚil Orb§na, zastupuj²c² ministr zahraniļ² Ham§ļek podpoŚil ġikan·zn² n§vrh EP. 
Ham§ļkŢv postoj mohli zaregistrovat jen opravdov² fajnġmekŚi. Kdyby ministerstvo v uplynulĨch mŊs²c²ch mŊlo 
Ś§dn®ho ministra a zamŊstnanci od nŊho dost§vali politick® zad§n², mohl by k Visegr§du vypracovat nŊjakou 
strategii stŚedoevropskĨ odbor MZV. Nic takov®ho nevznik§. Na jin®m dŢleģit®m a dlouhodobŊ podceŔovan®m 
poli by Ļern²nskĨ pal§c mohl hledat pŚ²ġt² velk® t®ma pro spolupr§ci s Washingtonem.  
 Ani tady se po neuskuteļnŊn®m pl§nu na radar v Brdech nic nov®ho nel²hne.  
 Z ministerstva zahraniļ² se st§v§ lehce nadbyteļnĨ prostŚedn²k, asi jako zastaraly telefonn² centr§ly po 
n§stupu mobilŢ. Velvyslanci v zahraniļ² zŢst§vaj² pro ļeskou vl§du dŢleģit² a profese velvyslance rozhodnŊ 
ztr§tou vĨznamu netrp², ale v²c neģ v minulosti se st§v§, ģe s nimi premi®r telefonuje pŚ²mo.  
 ZvŊtġila se i skupina ambas§d, kde si premi®r dŊl§ n§rok urļit velvyslance v²cem®nŊ s§m. RanĨm 
pŚ²kladem tohoto z§jmu byla BudapeġŠ. S MaŅarskem Babiġe nespojuje jen popul§rn² opozice vŢļi migraļn² 
politice Bruselu, ale napŚ²klad i mnohem ¼ļelovŊjġ² odpor k reformŊ zemŊdŊlsk® politiky, speci§lnŊ k n§vrhu 
zastropovat dotace agr§rn²m velkopodnikŢm. D§vno pŚedt²m, neģ Babiġova vl§da z²skala dŢvŊru snŊmovny, 
pl§noval premi®r do Budapeġti poslat T¿nde Barthovou, ¼Śednici, kter§ mu vedla kabinet na ministerstvu financ² 
a pozdŊji pŚ²mo ĐŚad vl§dy (a kter§ prĨ je trnem v oku BabiġovŊ manģelce Monice). Barthov§ vġak do Budapeġti 
nechtŊla a tak m²sto sebe doporuļila Śeditele tamn² poboļky Czech Trade a sv®ho zn§m®ho Tibora Biala.  
 Bialova nominace se sice pot®, co Hospod§Śsk® noviny v l®tŊ zveŚejnily informaci, ģe Bial byl v 
MaŅarsku ļlenem pochybn®ho Ś§du Vit®z, zadrhla. PŚesto je ļesk§ ambas§da v Budapeġti dosud fakticky 
vyŔata ze standardn²ho vĨbŊru velvyslancŢ.  
 PodobnŊ si premi®r ze syst®mu urļov§n² velvyslancŢ vyt§hl i ļesk® mise v PaŚ²ģi, kam smŊŚuje jeho 
kandid§t Michel Fleischmann, a v BratislavŊ. T²m se dost§v§me k pojet² diplomacie jako odkladiġtŊ pro lidi, kteŚ² 
Andreji Babiġovi na pŚedchoz²m m²stŊ pŚek§ģeli nebo kteŚ² pro nŊj pracovali a pracovali, aģ se mu stali 
bŚemenem. Takģe do Bratislavy nastupuje dosluhuj²c² policejn² prezident Tom§ġ TuhĨ, jehoģ Babiġovy Lidov® 
noviny pŚed dvŊma lety nepravdivŊ skandalizovaly coby vynaġeļe policejn²ch informac² zloļincŢm. Premi®r 
Tuh®mu nedŢvŊŚuje, protoģe ho kdysi jmenoval jeho osobn² nepŚ²tel, ministr vnitra Milan Chovanec. A na jak®m 
postu skonļ² ne¼spŊġn§ praģsk§ prim§torka Prahy Adriana Krn§ļov§, to se zcela jistŊ nedozv²me pŚed 
komun§ln²mi volbami, aby na hnut² ANO neulpŊl trafikantskĨ od®r.  
 
***  
 
I O TAKZVAN£ ODBORN£ NĆMŉSTKY SE ALE VEDOU POLITICK£ HRY. Z MINISTERSTVA ZAHRANIĻĉ SE 
STĆVĆ LEHCE NADBYTEĻNħ PROSTřEDNĉK, ASI JAKO ZASTARALY TELEFONNĉ CENTRĆLY PO 
NĆSTUPU MOBILš.  
 
Foto autor| Foto: Jan Zatorsky 
Foto popis| Premi®r Andrej Babiġ (vpravo) a Jan Ham§ļek, prvn² m²stopŚedseda vl§dy, ministr vnitra souļasnŊ 
povŊŚenĨ Ś²zen²m ministerstva zahraniļn²ch vŊc². 
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Ļ²m k osudu i blahu t®hle republiky pŚispŊli muģi, to v²te z dŊjepisu. Co v§m ale zatajili o vĨznamnĨch ģen§ch 
tvoŚ²c²ch ļeskou historii i souļasnost, v§m teŅ prozrad² Cosmo. PŚich§z² Michaela Marksov§ s vĨbŊrem sta ģen, 
na kter® budete pyġn§. 
 
Gerty Cori (1896-1957), 
 
nositelka Nobelovy ceny z roku 1947, vŢbec prvn² ģena ocenŊn§ v kategorii za fyziologii nebo l®kaŚstv². 
L®kaŚka a biochemiļka, rodaļka z Prahy, kter§ musela emigrovat do USA kvŢli ģidovsk®mu pŢvodu. 
 
Eva Kaprasov§ 
 
(1936), ļeskoslovensk§ reprezentantka v akrobatick®m l®t§n². 
Jako jedin§ Ļeġka se ¼ļastnila ļtyŚ mistrovstv² svŊta v akrobatick®m l®t§n². Deset let drģela titul mistrynŊ 
republiky, v roce 1964 z²skala bronz na mistrovstv² svŊta. Vystudovala PŚ²rodovŊdeckou fakultu UK, obor 
geologie, a pracovala pŚi vĨzkumu pro praģsk® metro. 
 
Dagmar Bureġov§ 
 
(1929-2018), advok§tka a politiļka. V obdob² normalizace pr§vnŊ zastupovala kolem sta osob st²hanĨch 
totalitn²m reģimem vļetnŊ matky Jana Palacha. 
 
Frantiġka Plam²nkov§ 
 
(1875-1942), politiļka, novin§Śka a organiz§torka ļeskoslovensk®ho a mezin§rodn²ho ģensk®ho hnut². 
Popravena za heydrichi§dy. 
 
Milada Hor§kov§ 
 
(1901-1950), ģ§kynŊ Frantiġky Plam²nkov®, pr§vniļka, politiļka, bojovnice za pr§va ģen, jedin§ ģena popraven§ 
bŊhem komunistickĨch politickĨch procesŢ v 50. letech. Pod²lela se na tvorbŊ nov®ho obļansk®ho z§kon²ku, na 
ļ§stech o rodinŊ a ģensk® rovnopr§vnosti. 
 
Anna Honz§kov§ 
 
(1875-1940), l®kaŚka, prvn² promovan§ doktorka medic²ny 17. bŚezna 1902 na ļesk® Karlo-FerdinandovŊ 
univerzitŊ v Praze, prvn² odborn§ l®kaŚka se soukromou prax²; publicistka a pracovnice v ģensk®m hnut². 
 
Milena Ļern§ (1942), 
 
zakladatelka a Śeditelka VĨboru dobr® vŢle - Nadace Olgy Havlov®, l®kaŚka chartistŢ. 
Dagmar Damkov§ (1974), bĨval§ ļesk§ fotbalistka, fotbalov§ rozhodļ² a souļasn§ fotbalov§ funkcion§Śka. Prvn² 
Ļeġka, kter§ kdy p²skala nejvyġġ² ļeskou fotbalovou soutŊģ muģŢ. 
Ivana JanŢ (1946), pr§vniļka, soudkynŊ Đstavn²ho soudu, 
 Đ dnes pŚedsedkynŊ ĐŚadu pro ochranu osobn²ch ¼dajŢ. V roce 2001 byla zvolena soudkyn² 
Mezin§rodn²ho trestn²ho tribun§lu pro bĨvalou Jugosl§vii. 
 
Marie Uchytilov§ 
 
-Kuļov§ (1924-1989), 
 
sochaŚka, autorka pam§tn²ku zavraģdŊnĨch lidickĨch dŊt², kterĨ poŚ²dila na svoje n§klady, a ģeny s§zej²c² l²pu 
na star® ļeskoslovensk® korunŊ. 
 
Ottla Kafka (1892-1943). 
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Sestra Franze Kafky. 
V Terez²nŊ se dobrovolnŊ pŚihl§sila jako peļovatelka skupiny 1500 dŊt² z Bia(322]ystoku. 7. 10. 
s nimi byla odvezena do OsvŊtimi a kr§tce nato s nimi zavraģdŊna. 
 
Vlasta K§lalov§-di Lotti 
 
(1896-1971), l®kaŚka, kter§ se specializovala na tropick® nemoci a entomologii. 
V letech 1925-1933 pŢsobila v Bagd§du, kde otevŚela ļeskoslovenskou nemocnici, a l®ļila i ļleny kr§lovsk® 
rodiny. 
 
Marie Moravcov§ 
 
(1898-1942), odboj§Śka, v jej²mģ bytŊ bydleli Gabļ²k s Kubiġem. PŚi zatĨk§n² gestapem sp§chala sebevraģdu. 
Manģel a syn byli pozdŊji popraveni. 
 
VŊra Perlingerov§ 
 
(1931-2018), plukovnice letectva, kter§ se zabĨvala Ś²zen²m letov®ho provozu, je oznaļov§na jako hlavn² 
architektka modern²ho Ś²zen² letov®ho provozu v ĻR. Na jej² poļest byl pojmenov§n radiolok§tor VŊra. 
 
Josef²na Napravilov§ 
 
(1914-2014), odboj§Śka, v§leļn§ veter§nka. Po druh® svŊtov® v§lce se angaģovala v p§tr§n² po ļeskĨch dŊtech 
zavleļenĨch po cel® EvropŊ. Dohromady se j² podaŚilo dohledat 40 dŊt². V roce 1948 pracovala pro mezin§rodn² 
organizaci pro uprchl²ky ve V²dni, kde pom§hala ļeskoslovenskĨm emigrantŢm prchaj²c²m z po¼norov®ho 
komunistick®ho Ļeskoslovenska. Byla zbavena obļanstv² a emigrovala do Kanady. 
 
Jitka a KvŊta V§lovy 
 
(1922-2011 A 1998), dvojļata, mal²Śky a vĨtvarnice, celĨ ģivot ģily a tvoŚily spolu, nikdy se neprovdaly. RŢģena 
Holubov§ 
 
Republic (1865-1958), ģena Emila Holuba. Nauļila se ļesky, pŚi jeho africk® vĨpravŊ preparovala zv²Śata, umŊla 
stŚ²let nejl®pe ze vġech a kvŢli skvŊl® komunikaci ji pos²lali obstar§vat j²dlo. Po EmilovŊ smrti se vŊnovala p®ļi o 
jeho sb²rky, d²ky jej² z§vŊti bylo zaloģeno muzeum v jeho rodnĨch Holic²ch. 
 
Olga Fierz (1900-1990), 
 
celoģivotn² spolupracovnice PŚemysla Pittra, nauļila se vĨbornŊ ļesky. PŚed v§lkou se vŊnovala dŊtem, po 
v§lce v Ļech§ch pom§hala pŚeģivġ²m ģidovskĨm dŊtem a pak i nŊmeckĨm, kter® pŚi odsunu ztratily rodiļe. 
Denisa Gannon (38 LET), pr§vniļka. Poch§z² z rodiny olaġskĨch RomŢ v Nov®m BydģovŊ. PŚestoģe jej² rodiļe 
sami neumŊj² ļ²st a ps§t a ona se pŚistŊhovala do Brit§nie jako samoģivitelka s malĨm d²tŊtem, vystudovala tam 
univerzitu a stala se prvn² ļeskou kvalifi kovanou romskou pr§vniļkou v UK. 
Jana Horv§thov§ (1967) je historiļka, muzeoloģka a etnografka romsk®ho pŢvodu, Śeditelka Muzea romsk® 
kultury v BrnŊ. VŊnuje se mj. vzdŊl§v§n² romskĨch dŊt². Jej² dŊdeļek byl prvn² vysokoġkolsky vzdŊlanĨ Rom v 
Ļeskoslovensku. 
Dana Z§topkov§ (1922), na olympijskĨch hr§ch v Helsink§ch v roce 1952 zv²tŊzila hodem dlouhĨm 50,47 m, ve 
stejnĨ den jej² manģel Emil vyhr§l bŊh na 5000 metrŢ. Je mnohon§sobnou mistryn² republiky, mistryn² Evropy z 
let 1954 a 1958, v roce 1958 pŚekonala svŊtovĨ rekord a na olympi§dŊ v ř²mŊ v roce 1960 z²skala stŚ²bro. 
Eva JiŚiļn§ (1939) je ļesk§ architektka a design®rka, aktivn² v LondĨnŊ a v Praze. Emigrovala po roce 1968. 
Proslavila se d²ky interi®rŢm londĨnskĨch a newyorskĨch m·dn²ch obchodŢ a butikŢ. 
 
KateŚina Neumannov§ 
 
(1973), olympijsk§ v²tŊzka a mistrynŊ svŊta v bŊhu na lyģ²ch. Prvn² ļesk§ sportovkynŊ, kter® se podaŚilo 
z¼ļastnit se letn²ch i zimn²ch her. Ve 33 letech vyhr§la zlato na olympi§dŊ v Tur²nŊ, jej² dceŚi byly tŚi roky. 
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Eva ĠtŊp§nkov§ (1945), v roce 1991 zaloģila firmu RYOR. PŚezd²v§ se j² ļesk§ Est®e Lauder - stejnŊ jako ona 
zaļ²nala m²chat prvn² kr®my doma s pomoc² kuchyŔskĨch robotŢ. 
 
VŊra Ļ§slavsk§ 
 
(1942-2016), sportovn² gymnastka, tren®rka a vĨznamn§ sportovn² funkcion§Śka, sedmin§sobn§ olympijsk§ 
v²tŊzka, ļtyŚn§sobn§ mistrynŊ svŊta, jeden§ctin§sobn§ mistrynŊ Evropy. PŚes ļtyŚicet let jiģ drģ² mezi gymnasty 
rekord v absolutn²m poļtu individu§ln²ch zlatĨch olympijskĨch kĨch medail². 
 
SoŔa Ļerven§ (1925), 
 
hereļka a opern² pŊvkynŊ, zp²vala v BrnŊ i Berl²nŊ, v roce 1962 emigrovala posledn²m otevŚenĨm pŚechodem z 
vĨchodn²ho Berl²na. CelĨ ģivot zp²vala operu zejm®na v z§padn²m NŊmecku. Po roce 1989 se vr§tila zpŊt do 
vlasti a dodnes vystupuje. 
 
Jarmila Ġul§kov§ 
 
(1929-2017) byla moravsk§ folklorn² zpŊvaļka a pŚ²leģitostn§ hereļka. 
PatŚila k vĨznamnĨm pŚedstavitelk§m folklorn²ho zpŊvu, obļas je nazĨv§na Ăvalaġskou kr§lovnou lidov® p²snŊñ. 
Meda Ml§dkov§ (1919) je sbŊratelka umŊn², zakladatelka Nadace Jana a Medy Ml§dkovĨch a Musea Kampa. 
Shrom§ģdila nejvŊtġ² soukromou sb²rku KupkovĨch dŊl na svŊtŊ. 
 
Dagmar Peckov§ 
 
(1961), opern² pŊvkynŊ, mezzosopranistka. V roce 1999 obdrģela Cenu Th§lie v kategorii Opera za roli Carmen 
v inscenaci praģsk®ho N§rodn²ho divadla. Vystupuje po cel®m svŊtŊ. 
 
V²tŊzslava Kapr§lov§ 
 
(1915-1940), skladatelka a dirigentka. Prvn² skladbu napsala v dev²ti letech. 
Staļila sloģit v²ce neģ ļtyŚi des²tky mimoŚ§dnĨch skladeb. V roce 1946 j² udŊlila Ļesk§ akademie vŊd ļlenstv² in 
memoriam. 
 
Marie Ļerm²nov§ - 
 
Toyen (1902-1980), mal²Śka, pŚedstavitelka evropsk®ho surrealismu. Protestovala proti mŊġŠ§ckĨm konvenc²m, 
popŚela tradiļn² Ăģenskou roliñ a chodila obleļen§ jako muģ, ve smokingu a s motĨlkem u krku, ostŚ²h§na 
nakr§tko; mluvila o sobŊ v muģsk®m rodŊ. 
Eliġka Junkov§ (1900-1994), automobilov§ z§vodnice. 
Z§vodila na vozech Bugatti. 
Ve dvac§tĨch letech byla nejrychlejġ² ģenou svŊta a jako jedin§ ģena v historii Grand Prix se dok§zala vyrovnat 
nejlepġ²m jezdcŢm t®to soutŊģe. 
 
Olga Havlov§ 
 
(1933-1996), prvn² manģelka ļeskoslovensk®ho a pozdŊji ļesk®ho prezidenta V§clava Havla, zakladatelka 
VĨboru dobr® vŢle. Poch§zela z chud®ho dŊlnick®ho prostŚed². Ve sv® roli prvn² d§my se vŊnovala charitŊ. 
Marta Kubiġov§ 
 
(1942), zpŊvaļka, trojn§sobn§ v²tŊzka ļten§Śsk® ankety ZlatĨ slav²k a signat§Śka Charty 77. Od ¼nora 1970 
mŊla zak§zan® vystupov§n², ofici§lnŊ mohla znovu vystupovat aģ po roce 1989. Marta Sl§nsk§ (1949), zaloģila 
Maxima Reality. 
Jednu z nejvŊtġ²ch realitek v ĻR vybudovala s t®mŊŚ nulovĨm kapit§lem. Dcera gener§ln²ho tajemn²ka KSĻ 
Rudolfa Sl§nsk®ho, popraven®ho v 50. letech. 
 
Marta Davouze 
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(1945-2018), publicistka a spisovatelka. Byla dlouholetou Śeditelkou Centra Franze Kafky, je povaģov§na za 
inspir§torku Ceny Franze Kafky a praģsk®ho pomn²ku Franze Kafky od Jaroslava R·ny. Jej² kniha DŢm v 
Bretani je bestsellerem. 
 
Zdenka Braunerov§ 
 
(1858-1934), mal²Śka, stala se mimo jin® i patronkou nŊkolika zn§mĨch ļeskĨch umŊlcŢ. M§ muzeum v 
Roztok§ch u Prahy, kde tvoŚila. 
 
Jarmila Kratochv²lov§ 
 
(1951), atletka. Je drģitelkou st§le platn®ho svŊtov®ho rekordu na 800 m v ļase 1:53,28, kterĨ vytvoŚila 26. 
ļervence 1983 v MnichovŊ. 
 
Lenka Reinerov§ 
 
(1916-2008), ļesk§ nŊmecky p²ġ²c² spisovatelka, pŚekladatelka, novin§Śka. 
Byla posledn² pŚedstavitelkou praģsk® nŊmeck® liter§rn² sc®ny. KvŢli ģidovsk®mu pŢvodu v roce 1938 uprchla. 
Celou rodinu vyvraģdili nacist®, po v§lce ģila s manģelem v BŊlehradŊ. V 50. letech str§vila 15 mŊs²cŢ ve vazbŊ. 
 
Charlotte Garrigue 
 
Masarykov§ (1850-1923) 
 
byla manģelka prvn²ho ļeskoslovensk®ho prezidenta Tom§ġe Garrigua Masaryka. 
VĨraznŊ pŢsobila v ģensk®m hnut², podporovala ģensk® ġkolstv², stala se ļlenkou soci§ln² demokracie. 
 
Zuzana RŢģiļkov§ 
 
(1927-2017), cembalistka, klav²ristka a pedagoģka. 
Proġla koncentraļn²mi t§bory Terez²n, OsvŊtim-BŚezinka, Bergen-Belsen. Interpretovala Bacha, vydala pŚes 35 
desek. 
 
Michaela Klevisov§ 
 
(1976), kr§lovna ļesk® detektivky, dvojn§sobn§ drģitelka Ceny JiŚ²ho Marka za nejlepġ² detektivn² knihu roku. 
KateŚina Falk (1984), ġpiļkov§ vŊdkynŊ. Za studiem odjela do Skotska, pozdŊji studovala na univerzitŊ v 
LondĨnŊ. Doktor§t z plazmov® a laserov® fyziky z²skala na Oxfordsk® univerzitŊ. V USA pracovnŊ pŢsobila v 
ŚadŊ vĨzkumŢ, mimo jin® tak® v N§rodn² laboratoŚi Los Alamos, kol®bce atomov® bomby. 
Helena TŚeġt²kov§ (1949), reģis®rka. Film Marcela z²skal cenu za nejlepġ² evropskĨ dokument na mezin§rodn²m 
festivalu v Seville (2007). Za film Ren® z²skala v prosinci 2008 cenu Evropsk® filmov® akademie Prix Arte 2008 
v kategorii Dokument. 
V prosinci 2017 byla jmenov§na profesorkou. 
 
Saġa Uhlov§ (1977), 
 
novin§Śka. V roce 2017 se nech§vala zamŊstn§vat pod zmŊnŊnou identitou v rŢznĨch n²zkopŚ²jmovĨch 
zamŊstn§n²ch. Reģis®rka Apolena Rychl²kov§ o tŊchto pracovn²ch zkuġenostech Uhlov® natoļila dokument 
Hranice pr§ce. 
Barbora Baronov§ (1980) Ś²d² nakladatelstv² wo-men, v nŊmģ vydala i vlastn² knihy. Za publikaci Intimita loni 
spoleļnŊ s fotografkou Ditou Pepe z²skaly ocenŊn² Magnesia Litera. Usiluje o prosazov§n² ģenskĨch hlasŢ ve 
veŚejn®m prostoru. 
Anna Ġabatov§ (1951), signat§Śka Charty 77 a jej² mluvļ² v roce 1986. 
CeloģivotnŊ se zabĨv§ ochranou lidskĨch pr§v. 
Dva roky byla vŊznŊna. 
 
Kamila Mouļkov§ 
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(1928), televizn² a rozhlasov§ hlasatelka. Byla prvn² hlasatelkou novŊ vzniklĨch Televizn²ch novin. Jako prvn² v 
roce 1968 ohl§sila z obrazovky nŊkdejġ² Ļeskoslovensk® televize invazi vojsk Varġavsk® smlouvy. 
ĂMyshañ Gautam (31 LET), zakladatelka dŊtsk®ho domova v Nep§lu a e-shopu s nep§lskou m·dou Thao s 
pades§timilionovĨm obratem. Jej² manģel je Nep§lec, vychov§vaj² dvŊ dŊti. 
Iva Bittov§ (1958), zpŊvaļka, houslistka a hereļka. Rozsah jej²ch aktivit je pozoruhodnĨ - v hudbŊ od vlastn²ch 
interpretac² lidovĨch p²sn² pŚes experiment§ln² jazz, rock aģ po houslov® aplikace skladeb v§ģn® hudby a opern² 
zpŊv. Đļinkovala v newyorsk® Carnegie Hall v roli Elv²ry v MozartovŊ opeŚe Don Giovanni. 
 
Eliġka Kr§snohorsk§ 
 
(1847-1926), b§sn²Śka, libretistka, spisovatelka a pŚekladatelka. 20 let usilovala o zaloģen² d²vļ²ho gymn§zia. 
Nakonec v roce 1890 otevŚela prvn² stŚedoevropsk® soukrom® d²vļ² gymn§zium Minerva. Je autorkou jedn® z 
prvn²ch ¼vah o ģensk®m hnut² Ģensk§ ot§zka ļesk§. 
 
Sidonie N§dhern§ 
 
(1885-1950), ġlechtiļna, mecen§ġka a organiz§torka kulturn²ho ģivota, posledn² ġlechtick§ majitelka z§mku 
Vrchotovy Janovice. Byla jednou z prvn²ch drģitelek Śidiļsk®ho opr§vnŊn² §vnŊn² v Rakousku- Uhersku. Betty 
Karp²ġkov§ 
 
(1881-1942), ļeskoslovensk§ politiļka, meziv§leļn§ poslankynŊ a sen§torka za Ļeskoslovenskou soci§lnŊ 
demokratickou stranu dŊlnickou. Bojovnice za pr§va ģen, usilovala o legalizaci potratŢ, podporovala sexu§ln² 
vĨchovu a antikoncepci. 
Neģ byla posl§na do plynu, gestapo ji pŢl roku vyslĨchalo. 
 
KateŚina Petrouġkov§, 
 
(30 LET), ģije stŚ²davŊ na Sr² Lance a kdekoliv v EvropŊ. M²stn² dŊti na Sr² Lance uļ² plavat a surfovat, se svĨm 
pŚ²telem tam otevŚela surfaŚskou ġkolu. 
 
Karina Zadorozhny 
 
(1999), biochemiļka, v souļasn® dobŊ pŢsob²c² v laboratoŚi Masarykovy univerzity. Na univerzitŊ pracuje od 
stŚedn² ġkoly. 
Odhalila mechanismus moģn®ho vzniku n§dorŢ. 
Z²skala Śadu ocenŊn², napŚ. v roce 2017 cenu nejlepġ²ho mlad®ho vŊdce z EU. 
 
Martina Navr§tilov§ 
 
(1956), ļeskoslovensk§ a pozdŊji americk§ tenistka. Je povaģov§na za jednu z nejlepġ²ch tenistek vġech dob. 
Je jednou ze tŚ² tenistek, kter® maj² kompletn² sadu trofej² ze vġech ļtyŚ Grand SlamŢ. 
Nav²c otevŚenŊ pŚiznala svou lesbickou orientaci v dobŊ, kdy to nebylo bŊģn®. , y y Milada řeh§kov§ (1981), 
cestovatelka, zooloģka, vede na Filip²n§ch projekt zachov§n² ohroģen®ho druhu n§rtounŢ filip²nskĨch, ty se 
podaŚilo rozmnoģit a d²ky n² i novŊ ochr§nit z§konem. 
 
Barbora Mark®ta 
 
Eli§ġov§ (1874-1957), 
 
cestovatelka a spisovatelka. V letech 1912-1929 cestovala 4x do Japonska a tak® do jiģn² Afriky, jihovĨchodn² 
Asie a Austr§lie. Jako prvn² Ļeġka podnikla cestu kolem svŊta. 
 
Jaroslava Moserov§ 
 
(1930-2006), l®kaŚka, spisovatelka, diplomatka a politiļka. Specialistka na pop§leniny, oġetŚuj²c² l®kaŚka Jana 
Palacha. Psala pov²dky a sc®n§Śe a pŚekl§dala knihy, kter® sama ilustrovala. 
Byla velvyslankyn² v Austr§lii, poslankyn² a sen§torkou. 
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Paulina PoŚ²zkov§ (1965), americk§ topmodelka ļesk®ho pŢvodu, nejmladġ² modelka na ob§lce Sports 
Illustrated Swimsuit Issue. 
V roce 1992 patŚila podle ļasopisu Harperôs Bazaar mezi deset nejkr§snŊjġ²ch ģen svŊta. M§ dvŊ dŊti. 
KateŚina Tuļkov§ (1980), spisovatelka, kur§torka a programov§ Śeditelka festivalu Meeting Brno. 
Nositelka ocenŊn² Magnesia Litera (2010 a 2013) a Ceny Josefa Ġkvoreck®ho (2010 a 2012). 
 
Vlasta 
 
Dibl²kov§ (1960) 60) 
 
je prvn² ļesk§ pilotka dopravn²ch letadel, adel l®t§ u ĻSA. Nejprve si musela zaplatit kurz v USA. 
V roce 2003 usedla do kapit§nsk®ho kŚesla. 
M§ tŚi dŊti. 
 
Boģena JirkŢ (1947), 
 
Śeditelka Nadace Charty 77, zakladatelka Konta Bari®ry, dnes se vŊnuje programŢm pro aktivn² seniory. 
V Ļeskoslovensk® televizi byla hlasatelkou v poŚadu Nad dopisy div§kŢ. 
 
Ema Destinnov§ 
 
(1878-1930), svŊtozn§m§ opern² pŊvkynŊ. MŊla angaģm§ v Metropolitn² opeŚe v New Yorku, zp²vala po boku 
Enrika Carusa, hostovala v Kr§lovsk® opeŚe Covent Garden. Zkomponovala nŊkolik p²sn² a napsala nŊkolik 
b§sn² a rom§nŢ. 
Manģel j² koupil z§mek ve Str§ģi nad Neģ§rkou, kde doģila. Na sv®m tŊle mŊla vytetovan® hady, tetov§n² bylo v 
t® dobŊ velmi neobvykl®. 
Lenka Brad§ļov§ (1973), vrchn² st§tn² z§stupkynŊ v Praze, opakovanŊ vyhr§v§ anketu jako nejvlivnŊjġ² ģena a 
ĻR. Se svĨm tĨmem Śeġila v²ce neģ 150 velkĨch pŚ²padŢ, v nichģ jde o propojen² nejvyġġ²ho byznysu a politiky. 
 
Martina S§bl²kov§ 
 
(1987), trojn§sobn§ olympijsk§ v²tŊzka, mnohon§sobn§ mistrynŊ svŊta a Evropy, drģitelka nŊkolika svŊtovĨch 
rekordŢ v rychlobruslen². 
V zaļ§tc²ch tr®novala v panel§ku na umakartov®m prknŊ a na zamrzl®m rybn²ku. ĐspŊchŢ dos§hla tak® v 
silniļn² cyklistice - m§ v²ce neģ 15 medail² z mistrovstv² Ļesk® republiky, v roce 2007 z²skala bronzovou medaili 
na mistrovstv² Evropy. V letech 2007, 2009 a 2010 byla vyhl§ġena Sportovcem roku, v roce 2017 byla ocenŊna 
medail² Za z§sluhy. 
 
Gertruda Sekaninov§ 
 
-Ļakrtov§ (1908-1986), 
 
pr§vniļka, politiļka a diplomatka. Za v§lky byla pro svŢj ģidovskĨ pŢvod vŊznŊna v koncentraļn²ch t§borech. Po 
v§lce se stala n§mŊstkyn² ministra zahraniļn²ch vŊc², v 60. letech poslankyn² a na podzim roku 1968 vystoupila 
proti smlouvŊ o doļasn®m pobytu sovŊtskĨch vojsk (proti smlouvŊ hlasovali jen ļtyŚi poslanci). 
Byla jednou z prvn²ch signat§Śek Charty 77, disidentka a zakladatelka 
 
Made 
 
VĨboru na obranu nespravedlivŊ st²hanĨch. Hana Podolsk§ 
 
(1880-1972), ļesk§ ĂCoco Chanelñ. Vyuļila se ġvadlenou. Vdala se za ġlechtice Viktora Podolsk®ho, d²ky 
kter®mu otevŚela salon v novŊ dokonļen®m pal§ci Lucerna. Obl®kala filmov® hvŊzdy i prvn² d§my, pak byl salon 
zn§rodnŊn a ona v nŊm pracovala jako prodavaļka. 
Alena Jeģkov§ (1966) je ļesk§ novin§Śka a spisovatelka. Autorka unik§tn² dvoud²ln® publikace Tich§ srdce, 
kter§ pŚibliģuje historii ļeskĨch a moravskĨch kl§ġterŢ i ģivot ļlenŢ a ļlenek rŢznĨch Śeholn²ch Ś§dŢ. 
Lenka Ġmerdov§ (1964), historicky prvn² ģena v ļesk® arm§dŊ jmenovan§ do funkce brig§dn² gener§lky 
Arm§dy Ļesk® republiky. 
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Ester Ledeck§ (1995), snowboardistka a alpsk§ lyģaŚka. Na zimn² olympi§dŊ v roce 2018 z²skala dvŊ zlat® 
medaile. Jako prvn² sportovec v olympijsk® historii vyhr§la na jedn® zimn² olympi§dŊ ve dvou rŢznĨch sportech. 
 
Angelika Ivana Pint²Śov§ 
 
(1963), Śeholnice, boromejka. Pracuje jako diec®zn² Śeditelka pro Papeģsk§ misijn² d²la, je vychovatelkou ve 
vĨchovn®m ¼stavu v KŚeġ²nŊ na PelhŚimovsku. Byla jednou z Ś§dovĨch sester, kter® peļovaly o prezidenta 
V§clava Havla v z§vŊru jeho ģivota. 
 
Madeleine Albright 
 
(1937), se narodila v praģsk® ģidovsk® rodinŊ, bĨval§ ministrynŊ zahraniļn²ch vŊc² USA, historicky prvn² ģena v 
tomto ¼Śadu. 
V roce 2012 obdrģela od Baracka Obamy Prezidentskou medaili svobody. 
 
Milada PetŚ²kov§ 
 
-Pavl²kov§ (1895-1985), 
 
prvn² ģena promovan§ na inģenĨrku architektury na Vysok® ġkole architektury a pozemn²ho stavitelstv² ĻVUT v 
Praze (v roce 1921). Vychovala tŚi dŊti. 
Hana DvoŚ§kov§ je chemiļka, pŢsob² na VĠCHT. Zakladatelka Nadace Experientia, kterou financuje ze sv®ho 
pod²lu na licenļn²ch poplatc²ch za antivirov® l§tky. Nadace dosud platila vĨjezdy postdoktorandŢ do zahraniļ², 
nyn² zaļ²n§ s podporou mladĨch vŊdcŢ, aby si v Ļesku mohli vytvoŚit svŢj tĨm. 
 
Plk. Marie Ljalkov§-Lastoveck§ 
 
(1920-2011), ļeskoslovensk§ odstŚelovaļka a zdravotnice. Byla prvn² ļeskoslovenskou ģenou, kter§ se jako 
odstŚelovaļka z¼ļastnila bitvy u Sokolova. Jako vedouc² zdravotnice byla zaŚazena do 1. tankov®ho praporu 1. 
ļs. samostatn® tankov® brig§dy v SSSR. 
Za svou ļinnost ve v§lce byla vyznamen§na ĻeskoslovenskĨm v§leļnĨm kŚ²ģem 1939, v roce 2010 obdrģela 
ř§d b²l®ho lva. 
Eva Zaģ²malov§ (1955), pŚedsedkynŊ Akademie vŊd ĻR, biochemiļka. V roce 2004 byla jmenov§na docentkou 
a v roce 2013 profesorkou pro obor anatomie a fyziologie rostlin na PŚ²rodovŊdeck® fakultŊ Univerzity Karlovy. 
Tereza Maxov§ (1971), topmodelka. Jej² profesion§ln² kari®ra zaļala tŊsnŊ pŚed sametovou revoluc², kdy odjela 
do PaŚ²ģe. Ocitla se na tituln²ch stran§ch ļasopisŢ Vogue, Elle, Glamouré Byla tv§Ś² pro kampanŊ svŊtovĨch 
znaļek. V roce 1997 zaļala se svou charitativn² ļinnost² v r§mci char Nadace Terezy Maxov®, kter§ Nada 
pom§h§ opuġtŊnĨm dŊtem pom v dŊtskĨch domovech, kojeneckĨch ¼stavech dŊtskĨch centrech. 
 
Ivana Tykaļ (51 LET), 
 
matka ġesti dŊt². Aļkoli je manģelkou jednoho z ļeskĨch miliard§ŚŢ, sama podnik§. 
Zaloģila organizaci Women for Women, kter§ pom§h§ samoģivitelk§m a dŊtem v nouzi a spolufinancuje ġkoln² 
obŊdy pro chud® dŊti. 
Milada V§Ŕov§ (89 LET), pr§vniļka, pŚekladatelka, ocenŊn§ za mimoŚ§dnĨ pŚ²nos mŊstu Brnu. Jej² pracovn² 
ģivot byl spjatĨ s Veletrhy Brno. Zaloģila projekt MŢj pes a j§ -oba bez domova, kterĨ pom§h§ psŢm chovanĨm 
bezdomovci. 
Dina ĠtŊrbov§ (1940), horolezkynŊ, kter§ zdolala dvŊ osmitis²covky. T®mŊŚ 30 let vyuļovala matematiku na 
UniverzitŊ Palack®ho v Olomouci. 
 
Zdenka NŊmeļkov§ 
 
Crkvenjaġ (1976), prim§Śka ostravsk®ho pop§leninov®ho centra. Zachr§nila pop§lenou romskou holļiļku 
Nat§lku po ģh§Śsk®m ¼toku. Matka poch§z² z Ostravy, otec ze Sarajeva, zaģila v Sarajevu v§lku. ZpŊt do 
Ostravy utekla s matkou a sestrami na posledn² chv²li. 
 
Made in Czech Eman Ghaleb (1998). 
Republic 
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Do ĻR se pŚestŊhovala v pŊti letech, otec je uzn§vanĨ l®kaŚ. BŊhem studi² na teplick®m gymn§ziu se zaļala 
spoleļensky angaģovat. 
V Teplic²ch se j² podaŚilo uklidnit protiarabsk® v§ġnŊ, zprostŚedkovala komunikaci mezi Ļechy a arabskĨmi 
l§zeŔskĨmi hosty. Hana Ġimkov§ (1972), v roce 2002 zaloģila v OstrovŊ nad OhŚ² sdruģen² OstrovskĨ Mac²k a 
Mac²kŢv obchod. 
Sdruģen² pom§h§ opuġtŊnĨm a nemocnĨm zv²ŚatŢm, kter§ tam mohou doģ²t. Pomohou jak®mukoli zv²Śeti. 
Petra Kvitov§ (1990), tenistka. Stala se prvn² tenistkou narozenou v 90. letech, jeģ vyhr§la turnaj tzv. velk® 
ļtyŚky. 
 
Ivana Trump (1949), 
 
ļesko-americk§ podnikatelka, bĨval§ modelka a lyģaŚka. 
Byla prvn² manģelkou podnikatele a pozdŊjġ²ho americk®ho prezidenta Donalda Trumpa. 
Olga Schoberov§ (1943), hereļka pŚirovn§van§ k Brigitte Bardot. Z²skala role ve 22 ļeskĨch, americkĨch, 
italskĨch a nŊmeckĨch filmech. 
Dvakr§t vdan§, d²ky sŔatku z²skala americk® obļanstv², bydlela stŚ²davŊ v USA i v Ļeskoslovensku. Byla prvn² 
ļeskoslovenskou ģenou, jej²ģ fotky se objevily v ļasopise Playboy. 
Alena Wagnerov§ (1936) je ļesko-nŊmeck§ spisovatelka. DlouhodobŊ se zabĨv§ postaven²m ģen ve 
spoleļnosti. 
 
Boģena Laglerov§ 
 
-Peterkov§ (1884-1941). 
 
PŚi studiu zpŊvu v PaŚ²ģi se prvnŊ setkala se svou l§skou - aviatikou. V roce 1911 byla po nŊkolika odm²tnut²ch 
pŚijata na prvn² nŊmeckou leteckou ġkolu. Stala se prvn² letkyn² Rakouska-Uherska. 
 
Nguyen Phuong Thao 
 
(1972), fotografka. V roce 1990 pŚijela studovat Fakultu soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. V roce 1995 
nastoupila jako externistka do MF Dnes, od roku 2012 fotografuje pro Reflex. 
 
Kamila Rundusov§ alias Kamu 
 
(1990), ġ®fkuchaŚka, cestovatelka, blogerka, spolumajitelka bistra Spicymama. Uļila se vaŚit v Asii od lid² na 
ulici i v LondĨnŊ u J. Olivera. 
 
Veronika Kaġ§kov§ 
 
(1989), modelka a finalistka Ļesk® Miss 2014. Od ļtyŚ let vyrŢstala s bratrem v dŊtsk®m domovŊ. Zaloģila 
Nadaļn² fond Veroniky Kaġ§kov®, kterĨ podporuje dŊti v dŊtskĨch domovech tak, aby byly pŚipraveny na bŊģnĨ 
ģivot po jeho opuġtŊn². 
Marie Kuļerov§ (1959) se jako vŢbec prvn² ģena stala Śeditelkou Filharmonie Brno. Vystudovala muzikologii, 
pracovala v Pam§tn²ku Leoġe Jan§ļka a v Ļesk®m hudebn²m fondu, od roku 1989 pak v hudebn² redakci 
Ļesk® televize. 
 
KateŚina Kostrhounov§, 
 
(24 LET), sommeli®rka. PŚed ġesti lety vyhr§la v kategorii Talent soutŊģ Bohemia sekt Troph®e Sommelier ĻR v 
kategorii Talent i tŚet² m²sta na mistrovstv² ĻR v sabr§ģi, tedy otv²r§n² sektu meļem. 
 
Milena H¿bschmannov§ 
 
(1933-2005), vysokoġkolsk§ pedagoģka, indoloģka, zakladatelka ļesk® romistiky na Filozofick® fakultŊ 
Univerzity Karlovy. 
Je po n² pojmenov§na liter§rn² cena udŊlovan§ od roku 2006 romsky p²ġ²c²m spisovatelŢm. 
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Martina Gebarovsk§, 
 
(32 LET), cestovatelka a fotografka. V roce 2011 opustila pr§ci v praģsk® filmov® produkci a odletŊla na NovĨ 
Z®land. BŊhem ġesti let pak procestovala v²ce neģ 60 zem² s batohem a p§r korunami. Na cest§ch vystŚ²dala 30 
povol§n². 
 
Ćja Vrz§Ŕov§ 
 
Republic (1931-2015), krasobruslaŚka a podnikatelka, dvojn§sobn§ mistrynŊ svŊta v soutŊģi ģen z let 1949 a 
1950, ļtyŚn§sobn§ mistrynŊ Ļeskoslovenska v letech 1947-1950 a mistrynŊ Evropy z roku 1950. V t®mģe roce 
emigrovala, ģila v USA. 
 
Marie Chatardov§, 
 
(1963), diplomatka, st§l§ pŚedstavitelka ĻR pŚi OSN. Od roku 2017 je 73. pŚedsedkyn² Ekonomick® a soci§ln² 
rady OSN, a to jako teprve 3. ģena v historii. Jedn§ se o jednu ze tŚ² nejvĨznamnŊjġ²ch funkc² OSN. Blanka 
ř²hov§ (1942), imunoloģka specializuj²c² se na vĨzkum l®ļiv n§dorovĨch onemocnŊn². Je bĨvalou Śeditelkou 
Mikrobiologick®ho ¼stavu Akademie vŊd a mimoŚ§dnou profesorkou University of Utah v Salt Lake City, USA. 
Z²skala Śadu ocenŊn² - napŚ²klad Ļesk§ hlava, stŚ²brn§ pamŊtn² medaile Sen§tu ļi medaile Akademie vŊd. 
JiŚina Ġiklov§ (1935), socioloģka a publicistka. 
 Podepsala Chartu 77, od kvŊtna 1981 byla vŊznŊna za paġov§n² neleg§ln² literatury.  Spoluzakladatelka 
katedry soci§ln² pr§ce na FF UK soci§l a Cen 
 Centra a knihovny Gender Studies, iniciovala veŚejn® Studie debaty o feminismu, situaci RomŢ ļi 
problematice seniorŢ. 
 
Foto autor| FOTO: ĻTK, SHUTTERSTOCK, PROFIMEDIA. CZ, ARCHIV; MčDNĉ REDAKTOR: JAN POKORNħ 
Foto popis| EVA KAPRASOVĆ 
Foto popis| EVA JIřIĻNĆ 
Foto popis| KATEřINA NEUMANNOVĆ 
Foto popis| GERTY GERTY CORI CORI 
Foto popis| SOœA ĻERVENĆ 
Foto popis| ELIĠKA JUNKOVĆ 
Foto popis| OLGA HAVLOVĆ 
Foto popis| DAGMAR PECKOVĆ 
Foto popis| VŉRA ĻĆSLAVSKĆ 
Foto popis| JARMILA KRATOCHVĉLOVĆ 
Foto popis| KATEřINA FALK 
Foto popis| KAMILA MOUĻKOVĆ 
Foto popis| IVA BITTOVĆ 
Foto popis| SIDONIE E NĆDHERNĆ NĆ 
Foto popis| CHARLOTTE GARRIGUE MASARYKOVĆ 
Foto popis| JAROSLAVA MOSEROVĆ 
Foto popis| MARTINA SĆBLĉKOVĆ 
Foto popis| PAULINA POřĉZKOVĆ 
Foto popis| EMA DESTINNOVĆ 
Foto popis| LENKA BRADĆĻOVĆ 
Foto popis| MARTINA NAVRĆTILOVĆ 
Foto popis| HANA PODOLSKĆ 
Foto popis| DINA ĠTŉRBOVĆ 
Foto popis| TEREZA MAXOVĆ TM M 
Foto popis| PLK. MARIE LJALKOVĆ-LASTOVECKĆ 
Foto popis| MADELEINE M A ALBRIGHT 
Foto popis| VERONIKA KAĠĆKOVĆ 
Foto popis| PETRA KVITOVĆ 
Foto popis| OLGA SCHOBEROVĆ 
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Merkelov§ nedostala na post ġ®fa poslancŢ sv®ho ļlovŊka 
26.9.2018    ĻRo Radioģurn§l    str. 02    12:08 OzvŊny dne - publicistika 

             

Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Na prvn² pohled to byla nen§padn§ vĨmŊna v ļele poslaneck® frakce nŊmeck® konzervativn² CDU-CSU. Ale 
tamn² m®dia p²ġou o ¼padku autority kancl®Śky Angely Merkelov® nebo podzimu jej² vl§dy. Merkelov§ totiģ 
nedok§zala na post ġ®fa poslancŢ prosadit sv®ho ļlovŊka Volkera Kaudera. Podle serveru Spiegel Online t²m 
ztr§c² sv®ho nejdŢleģitŊjġ²ho dŢvŊrn²ka a pŚ²stup k centru sv® vl§dn² moci. Podle tohoto webu by v situaci 
Merkelov® uģ nŊkteŚ² impulsivnŊjġ² politici skonļili. J§ zvu do vys²l§n² Vladim²ra Handla, odborn²ka na NŊmecko, 
z katedry nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DobrĨ den. 
 
Vladim²r HANDL, odborn²k na NŊmecko, FSV UK 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
MŢģeme si na ¼vod pŚibl²ģit oba p§ny, jak Volkera Kaudera, tak jeho n§stupce Ralpha Brinkhause? 
 
Vladim²r HANDL, odborn²k na NŊmecko, FSV UK 
-------------------- 
Tak Volkera Kaudera nejv²c asi charakterizovalo to, ģe to byl velice schopnĨ, nebo je velice schopnĨ politik, 
velice bl²zkĨ stoj²c² Angele Merkelov® a Angela Merkelov§, kdyģ nastoupila jako ġ®fa frakce CDU do 
Bundestagu, tak si jeho pr§vŊ vybrala jako sv®ho z§stupce a od t® doby vlastnŊ takhle tŊsnŊ spolu spolupracuj² 
posledn²ch 13 let. On byl ġ®fem frakce a skuteļnŊ byl t²m nej, z tŊch dŢvŊrn²kŢ Angely Merkelov®, kterĨ 
zajisŠoval vlastnŊ to, ģe jako bez, bezprobl®movŊ se pŚev§dŊly jej² rozhodnut² nebo rozhodnut² vl§dy do pozice 
t® frakce. Ralph Brinkaus, to byl z§stupce jeho, skuteļnŊ nesm²rnŊ schopnĨ ļlovŊk v oblasti finanļnictv², 
rozpoļtu, daŔov®ho syst®mu, skvŊlĨ Śeļn²k a mysl²m si, ģe na rozd²l od Voklera Kaudera ļlovŊk, kterĨ v²c stoj² 
za t²m, aby frakce mŊla nŊjakou, nŊjakou svoji vlastn² podobu, aby byla samozŚejmŊ s kancl®Śkou, on nen² 
oponent kancl®Śky, ale, aby teda mŊla frakce vŊtġ² samostatnost a vŊtġ² sv®bytnou pozici pŚi formov§n² politiky. 
To bych Śekl, ģe je rozdŊluje trochu. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Nakolik tedy mŢģe tahle vĨmŊna fakticky poznamenat vliv kancl®Śky na poslaneckĨ klub? 
 
Vladim²r HANDL, odborn²k na NŊmecko, FSV UK 
-------------------- 
Tak urļitŊ ten, ta volba prostŊ je projevem urļit® eroze postaven² kancl®Śky. Je to d§no jednak teda s tŊmi 
volbami, jednak jak se, jak se sloģitŊ sestavovala vl§da a jednak posledn²mi tŚemi krizemi vnitŚn²mi t® vl§dy, o 
kterĨch jsme mnohokr§t hovoŚili a to samozŚejmŊ kancl®Śku oslabuje. Za dalġ² si mysl²m, ģe tady prostŊ 
skuteļnŊ nast§v§ situace, kdy ona mus² vyjedn§vat. Ona s tou frakc² nemusela vyjedn§vat. Dneska frakce v 
tom nov®m pojet² je frakce, kter§ skuteļnŊ se smŊŚuje pod veden²m Brinkhause k, k t® obnovŊ strany. A 
skuteļnŊ to bylo takov® jeho hlavn² t®ma, jeho t®ma nebylo oponovat kancl®Śce, ale obnovit stranu a pr§vŊ 
Volker Kauder, kterĨ byl sp²ġ pokraļovatel kontinuity t® pŚ²m® vazby, tuto obnovu skuteļnŊ jaksi nezosobŔuje. A 
zatŚet² samozŚejmŊ Brinkhaus byl zvolen pr§vŊ proto, ģe nen² oponentem kancl®Śky, ale je ļlovŊkem nŊjak® 
zmŊny a on tedy teŅka tuto zmŊnu spoleļnŊ s tou frakc² a t²m p§dem vlastnŊ i zmŊnu ve stranŊ mus² 
zprostŚedkovat. Strana je prostŊ zdŊġen§ klesaj²c²mi, klesaj²c²mi preferencemi a ļlensk§ z§kladna je skuteļnŊ 
velice znepokojen§  a ty poslanci ve snŊmu jsou velice znepokojeni, protoģe jim pŚipad§, ģe prostŊ jenom 
disciplinaļn² politika, kterou prov§dŊl Kauder, ta prostŊ tu moģnost pos²len² strany, zmŊny strany ned§v§. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Podle Spiegel Online, jak jsme citovali, by v pozici Merkelov® impulsivnŊjġ² politici uģ skonļili, ona ovġem nen² 
ten typ. Ļili mysl²te si, ģe pŚece jenom nakonec tu situaci ustoj² a dokonļ² svŢj posledn² mand§t? 
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Vladim²r HANDL, odborn²k na NŊmecko, FSV UK 
-------------------- 
Ano, mysl²m si, ģe doch§z² k urļit®, urļit® moci, ale ten, ten proces jako sledujeme delġ² dobu, tohle to je ale asi 
nejvĨraznŊjġ² projev t® eroze, to je pravda. Mysl²m si, ģe ona samozŚejmŊ smŊŚuje k tomu, aby dokonļila 
mand§t, nav²c CDU-CSU ani SPD jako pro nŊ pŚedstava nov® volby je prostŊ ne, nen² pŚijateln§, takģe oni by 
potŚebuj² pokraļovat. SamozŚejmŊ m§me tady z§vazek z t® koaliļn² smlouvy, ģe po dvou letech bude 
podveden, proveden takovĨ ¼ļet t® vl§dy, prosadila to SPD a ģe se vlastnŊ bude znova rozhodovat, zejm®na 
SPD, jestli se bude pokraļovat. Jak Ś²k§m, nemysl²m si, ģe tady jsou nŊjak® velk® alternativy, takģe mysl²m si, 
ģe to bude smŊŚovat k tomu pokraļov§n², ale skuteļnŊ nŊkteŚ² lid® teŅka uģ i stav² ot§zku, jestli by kancl®Śka 
nemŊla poģ§dat o obnovu dŢvŊry, nebo hlasov§n² o dŢvŊŚe v Bundestagu, ļili ta debata skuteļnŊ dostala aģ do 
t®to polohy. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Tolik odborn²k na NŊmecko Vladim²r Handl. DŊkuji v§m. Na shledanou. 
 
Vladim²r HANDL, odborn²k na NŊmecko, FSV UK 
-------------------- 
DŊkuji. Na shledanou. 
 

Psychologie na tal²Śi 
26.9.2018    Psychologie dnes    str. 39    Zdrav² 

    Jana Vlkov§         

ř²jnov® poklady kvŊtoģroutŢ  
 
PŚedpovŊdi poļas² na Ś²jen se st§le nesou v duchu stŚedomoŚsk®ho klimatu, coģ je pro kvŊtinov® labuģn²ky 
dobr§ zpr§va. PŚ²zemn² mraz²ky, kter® uģ nepochybnŊ bŊhem mŊs²ce udeŚ², nejsp²ġ sp§l² vġechny kvŊtiny, kter® 
k n§m v minulĨch stolet²ch pŚicestovaly z jinĨch kontinentŢ ï lichoŚeŚiġnice, jiŚiny, aksamitn²ky nebo fazole. Naġe 
ļesk® plevele ale ļasto zaģ²vaj² druhou m²zu a nŊkter§ lupen² se chovaj² skoro jako na jaŚe. Toto druh® raġen² 
pŚeje pŚedevġ²m trvalk§m, kter® jsou houģevnat® a maj² dobrou schopnost obr§ģet, kdykoli jsou posek§ny a 
dostanou vl§hu.  
PŚich§z² ļas pol®vek, na jejichģ zuġlechtŊn² mŢģete pouģ²t brġlici koz² nohu nebo barborku obecnou. ObŊ byliny 
jsou v syrov®m stavu jiģ trochu tuh®, ale lehounk® spaŚen² v pol®vce jim velmi prospŊje. Nejlepġ² akord vytv§Śej² 
s vĨvary vġeho druhu. Zvl§ġtn² m²sto mezi jedlĨm bĨl²m zauj²m§ kŚez tenkolistĨ, kter®mu se bŊģnŊ pŚezd²v§ 
divok§ rukola. Jeho chuŠ je vĨraznŊ ostŚejġ² neģ u rukoly, kter§ se pŊstuje v hydroponii bez slunce a hl²ny. Pro 
milovn²ky pikantn² ġtiplavosti je to doslova kulin§rn² poklad.  
A kdo se nemŢģe rozlouļit se sal§ty, mŢģe si dopŚ§t nejrŢznŊjġ² variace s mrkv². Jedna z nejuniverz§lnŊjġ²ch 
zelenin s radost² pŚij²m§ spoleļnost skoro kaģd®ho bĨl².  
DobŚe se snoub² s kŚehkĨmi vĨhonky ptaļince prostŚedn²ho, ale pŚijme i spoleļnost tuģġ²ch rostlin. Na 
pravidelnŊ, nikoli vġak na pŚ²liġ n²zkĨ stŚih sekanĨch tr§vn²c²ch obr§ģ² ŚebŚ²ļek. K dispozici je tak® pampeliġka a 
rostliny s n² pŚ²buzn® ï ġkarda dvoulet§, m§chelka srstnat§ a prasetn²k koŚenatĨ nebo kapustka obecn§. Ta 
posledn² je jednoletka, ale ochotnŊ vyr§ģ² i na podzim. Vġechny vĨġe jmenovan® byliny jsou nav²c pŚ²buzn® s 
hl§vkovĨm sal§tem. Jejich chuŠ je pochopitelnŊ intenzivnŊjġ², ale do zm²nŊnĨch mrkvovĨch sal§tŢ se hod² sp²ġe 
v mnoģstv², v nŊmģ pŚid§v§me koŚen².  
Nav²c jsou perfektn² prevenc² proti podzimn²m chŚipk§m.  
A koneļnŊ mŢģeme doufat, ģe v zahrad§ch zŢstanou pŚece jen jeġtŊ nŊjak® kvŊty. VelkĨm vytrvalcem je 
mŊs²ļek l®kaŚskĨ. A kdo se bez kvŊtin opravdu neobejde, najde jistŊ jeġtŊ nŊjak® sedmikr§sky.  
 
PLIVNĉCI A SKřĉTCI  
 
Pro 4 osoby  
 
4 kŚepelļ² vejce, 200ï250 ml oŚechov®ho lik®ru, podle velikosti n§doby, 1 lģ²ce soli, hrst podzimn²ch 
ĂpampeliġkovitĨchñ listŢ: m§chelka srstnat§ prav§ nebo m§chelka srstnat§ olysal§, prasetn²k koŚenatĨ, ġkarda 
dvoulet§, 50 g solenĨch araġ²dŢ, kousek z§zvoru velikosti oŚ²ġku, sŢl a mletĨ pepŚ podle chuti, 1 lģiļka 
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jableļn®ho octa, hoŚļice podle chuti, 1 lģ²ce oleje, 1 mal® uzen® makrely, begonie a mŊs²ļek l®kaŚskĨ na 
ozdobu Vejce uvaŚte natvrdo. V oŚechov®m lik®ru rozpusŠte sŢl. Vejce lehce naklepejte, ponoŚte je do slan®ho 
lik®ru a nechte tĨden uleģet.  
Potom peļlivŊ oberte podzimn² list², dŢkladnŊ ho omyjte a nakr§jejte na nudliļky. (Je tuh®, je tŚeba kr§jet ho na 
opravdu mal® kousky.) Araġ²dy nasekejte nahrubo, z§zvor mŢģete buŅ nastrouhat na hrub®m struhadle, nebo 
najemno nakr§jet. SŢl a pepŚ rozpusŠte v octu, pŚidejte hoŚļici, z§zvor a olej a vym²chejte hustou z§livku. Nalijte 
ji na lupen² a prom²chejte. Sal§tek narovnejte do malĨch mistiļek (nebo na ļ²nsk® porcel§nov® lģ²ce) a na nŊj 
usaŅte vģdy mramorovan® vejce nebo kousek makrely. Ryby zdobte nakyslou begoni² a vaj²ļka ģlutĨm 
mŊs²ļkem.  
 
Kniha Kytky k j²dlu v receptech i herb§Śi pŚin§ġ² popis a ilustrace 40 novĨch druhŢ a t®mŊŚ sto receptŢ na 60 
fotografi²ch, kter® jsou prostŊ Ăk seģr§n²ñ.  
 
O autorovi| Jana Vlkov§ vystudovala ekologii na PŚ²rodovŊdeck® fakultŊ UK a Fakultu soci§ln²ch vŊd tamt®ģ. 
S humorem se pŚedstavuje jako expertka na jedl® kv²t² a bĨl². PoŚ§d§ pŚedn§ġky o jedlĨch kvŊtech i semin§Śe v 
pŚ²rodŊ. V²ce na www.kytkykjidlu.cz. 
Foto autor| Foto: Aleksandra Chytra 
 

Hospod§Śsk§ situace v NŊmecku 
26.9.2018    ĻRo Plus    str. 07    21:10 Den v 60 minutach 

             

Renata KROPĆĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Hospod§Śsk§ situace NŊmecka je lepġ² neģ kdy dŚ²ve, uv§d² se ve vĨroļn² zpr§vŊ ke stavu nŊmeck®ho 
znovusjednocen². V Berl²nŊ j² dnes pŚedstavil zmocnŊnec spolkov® vl§dy pro vĨchodn² zemŊ Christian Hirte. 
Navzdory klesaj²c² nezamŊstnanosti a zdvojn§soben² hrub®ho dom§c²ho produktu stoup§ spoleļensko-politick® 
rozdŊlen². ZmocnŊnec Hirte je pŚesvŊdļen, ģe Śada lid² na vĨchodŊ NŊmecka sama sebe vn²m§ jako obļany 
druh® kategorie. CelkovŊ m§ ale NŊmecko sjednocen® uģ 28 let podle nŊj v²ce dŢvodŢ k hrdosti neģ ke skepsi. 
O tom a tak® o ¼dajn® dramatick® ztr§tŊ autority kancl®Śky Angely Merkelov® a vl§dn² koalici bez budoucnosti 
budeme podrobnŊji mluvit s vĨzkumnĨm pracovn²kem Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ Jakubem Eberlem z 
katedry nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DobrĨ veļer. Co podle v§s 
pŚisp²v§ k tomu, ģe se obyvatel® vĨchodn²ho NŊmecka c²t² jako obļan® druh® kategorie, i kdyģ je ekonomick§ 
situace od roku 1990 vĨraznŊ zlepġila i tam? 
 
Jakub EBERLE, vĨzkumnĨ pracovn²k Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ, katedra nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe k tomu pŚisp²vaj² dva faktory. Jeden ekonomickĨ a druhĨ je kulturn². K tomu ekonomick®mu 
faktoru. Ona se samozŚejmŊ ta situace zlepġuje, jenģe probl®m je v tom, ģe vlastnŊ se nedŊje to, co byla ta 
velk§ 90.Let, kdy podobnŊ jako my jsme si v Ļesku nebo Ļeskoslovensku Ś²kali, ģe doģeneme Rakousko nebo 
NŊmecko, tak na VĨchodŊ Ś²kali, ģe doģenou tŚeba Bavorsko nebo B§densko-W¿rtembersko. A to se nedŊje. V 
tuhle chv²li se pod²vejme tŚeba na HDP, to jsou pouze dvŊ tŚetiny z§padu. Kdyģ se pod²v§me na mzdy, ty jsou 
zhruba o ļtvrtinu niģġ² a to tempo se za posledn²ch deset let pŚ²liġ nemŊn². T²m p§dem tady jde o ten rozd²l, ģe 
jim se daŚ² l®pe, ale kdyģ se pod²vaj² pŚes hranice tŚeba ze Saska do Bavorska, tak vid², ģe tam je obrovskĨ 
rozd²l. Druh§ vŊc ale je ten kulturn² faktor, ģe oni vlastnŊ maj² pocit do velk® m²ry pr§vem, ģe se sjednocen² 
NŊmecka vlastnŊ bylo sp²ġ takovĨm pŚipojen²m tŊch vĨchodn²ch zem², kdy vlastnŊ lidi ze z§padn²ho NŊmecka 
jim zaļali Ś²kat: Tak teŅ budete jako my, ģili jste v nŊjak®m podivn®m st§tŊ, vlastnŊ vaġe vzpom²nky, vaġe 
pamŊŠ, nŊjak® proģitky vlastnŊ nejsou. Nejsou rovnocenn® tŊm naġim. T²m p§dem oni maj² pocit vlastnŊ 
takovĨch chudĨch pŚ²buznĨch. OpŊt bych to pŚirovnal ke vztahu tŚeba StŚedoevropanŢ v Bruselu. 
 
Renata KROPĆĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Souhlas²te s t²m n§zorem zmocnŊnce Hirteho, ģe obyvatel® vĨchodn²ho NŊmecka bĨvaj² nŊkdy i v m®di²ch 
stigmatizov§ni, on uv§dŊl pŚ²klad, ģe hajluj²c² protestuj²c² v z§padonŊmeck®m Dortmundu m®dia neŚeġ² tak, jako 
kdyģ se objev² ve vĨchodonŊmeck®m Chemnitzu? 
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Jakub EBERLE, vĨzkumnĨ pracovn²k Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ, katedra nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ si nemysl²m, ģe ten pŚ²klad je ¼plnŊ ġŠastnĨ, protoģe v tom Dortmundu pŚece jen se jednalo o nŊkolik des²tek 
pravicovĨch extremistŢ, zat²mco v Chemnitz byl nŊkolikatis²covĨ pochod, ale jinak to, co on Ś²k§, to do urļit® 
m²ry pravda je. To je opŊt dan® t²m, jak je v NŊmecku prostŊ rozloģen§ moc, v tomhle pŚ²padŊ tŚeba medi§ln² 
moc, ģe prostŊ vŊtġina nŊmeckĨch m®di² maj² s²dla buŅ v Berl²nŊ nebo ļasto v z§padonŊmeckĨch metropol²ch v 
Hamburku, ve Frankfurtu,v MnichovŊ, t²m p§dem to nezazn²v§ ten vĨchodonŊmeckĨ a ten z§padonŊmeckĨ 
hlas. Takģe se vytv§Ś² urļit® stereotypy, vytv§Ś² se stereotypy o Sasku jako prostŊ o t® hnŊd® spolkov® zemi, 
coģ do urļit® m²ry nŊjakĨm zpŢsobem je, ale kdyģ m§te ten stereotyp, tak uģ vlastnŊ vġechno do nŊj zapad§, 
tak uģ nechcete vŊdŊt ty detaily ty jin® rozd²ly, takģe opŊt vĨchodn² NŊmci maj² pocit, ģe o nich nŊkdo mluv² s 
vrchu a do velk® m²ry to tak je, takģe j§ bych s t²mhle zmocnŊncem urļitŊ souhlasil v tomhle. 
 
Renata KROPĆĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
A jsou k tomu nŊjak® ¼daje, kter® by potvrzovaly, ģe skuteļnŊ ten tŚeba pravicovĨ extremismus je v bĨval®m 
vĨchodn²m NŊmecku na vzestupu, kdeģto na z§padŊ to tak nen²? 
 
Jakub EBERLE, vĨzkumnĨ pracovn²k Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ, katedra nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Na to ¼daje urļitŊ m§me. J§ bych jen odliġil dvŊ vŊci. Jedna vŊc je ten pravicovĨ extremismus, to znamen§, 
opravdu nŊjak® tvrd® j§dro a druh§ vŊc je nŊjak§ ġirġ² demokratick§ n§lada, to znamen§, na vĨchodŊ v²me, ģe 
pravicovĨ extremismus bohuģel je velmi silnĨ. Kdyģ se pod²v§me na ļ²sla tŚeba spolkov®ho ¼Śadu pro ochranu 
¼stavy, tak zjist²me, ģe v pŚepoļtu na poļet obyvatel je v tŊch vĨchodn²ch zem²ch ļtyŚi aģ pŊtkr§t v²ce trestnĨch 
n§silnĨch ļinŢ motivovanĨch pr§vŊ pravicovĨm extremismem, neģ na Z§padŊ. Kdyģ se pod²v§me jen na ļ²sla 
tŚeba voliļŢ, dŚ²ve v nacistick® NPD a dnes AFD, kter§ mimochodem je na VĨchodŊ mnohem otevŚenŊjġ² 
flirtov§n² s pravicovĨm extremismem, neģ na z§padŊ, tak tady m§me statistiky naprosto jasn® a vid²me, ģe na 
vĨchodŊ nŊjakĨ probl®m je. Ale to prostŊ neznamen§, ģe kdyģ tady nŊjakĨ probl®m m§me, ģe prostŊ vġichni ve 
VĨchodn²m NŊmecku podporuje AfD a vġichni ve vĨchodn²m NŊmecku jsou pravicov² radik§lov® nebo 
extremist® a to je pr§vŊ ten obraz, kterĨ ļasto maj² vĨchodn² NŊmci pocit, ģe o nich tŚeba ta z§padonŊmeck§ 
m®dia ġ²Ś². 
 
Renata KROPĆĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Ta zpr§va byla pŚedstavena den pot®, co kancl®Śka Merkelov§ nedok§zala na post ġ®fa poslaneck® frakce 
konzervativn² unie CDU-CSU prosadit sv®ho kandid§ta a nŊmeck§ m®dia to dnes komentovala jako 
dramatickou ztr§tu autority, povst§n² poslancŢ s t²m, ģe ta velk§ koalice, kter§ nyn² uģ vl§dne, uģ nem§ 
budoucnost. Odpov²d§ takov§ interpretace podle v§s skuteļnosti? 
 
Jakub EBERLE, vĨzkumnĨ pracovn²k Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ, katedra nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak to vġichni uvid²me. J§ si mysl²m ale ģe tohle je velk§ krize pro Angelu Merkel. V ļeskĨch m®di²ch jich uģ 
pohŚb²v§me tŚi nebo ļtyŚi roky, ale v tuhle chv²li si mysl²m, ģe jde o velkĨ probl®m, protoģe vlastnŊ Angele 
Merkel poprv®, kdyģ podrazila nohy jej² vlastn² strana a byla to situace, kdy se to naprosto neļekalo. ProstŊ 
Angela Merkel pŚiġla se svĨm kandid§tem, svĨm velkĨm spojencem, velmi dramaticky se za n²m postavila frakce 
ho nepodpoŚila. Co to znamen§, to znamen§ to, ģe v tuhle chv²li Angela Merkel vlastnŊ nem§ jistou kontrolu nad 
svĨm poslanci a to situaci, kdy opravdu je to velk§ koalice, kter§ vl§dne jen nŊkolik mŊs²cŢ, se pot§c² vlastnŊ od 
krize ke krizi, ale hlavnŊ jde o krize, kter® si vyvol§v§ sama. Vġechny ty krize, kter® jsme vidŊli, to znamen§, tu, 
do velk® m²ry nesmyslnou a symbolickou debatu o uzav²r§n² bavorskĨch hranic. To jsou krize, kter® vznikly 
uvnitŚ t® koalice, kdy se prostŊ jedna strana postavila proti t® druh® ne tak, ģe by se objektivnŊ nŊco stalo jako 
tŚeba v roce 2015, v pŚ²padŊ najednou toho velk®ho mnoģstv² migrantŢ, takģe ta koalice pŢsob² tak, ģe je 
odtrģena od ģivota, ģe nen² schopna Śeġit probl®my, kter® NŊmecko re§lnŊ m§ a m²sto toho se zabĨv§ vlastn²mi 
pŢtkami. Mysl²m, ģe to bude jeġtŊ velmi zaj²mav® i v dŢsledku toho,ģe n§s vlastnŊ ļekaj² dvoje vĨznamn® 
zemsk® volby, napŚ²klad bavorsk® a ģe v prosinci bude m²t CDU sjezd, kde bude znovu volit zveden². 
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Renata KROPĆĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
UdŊlala podle v§s tedy kancl®Śka Merkelov§ dobŚe, ģe parlament odm²tla poģ§dat o vyj§dŚen² dŢvŊry vl§dŊ, ģe 
tedy o tŊchhle tŊch vĨzv§ch odm²tla na nŊ odm²tla takto reagovat? 
 
Jakub EBERLE, vĨzkumnĨ pracovn²k Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ, katedra nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Nev²m, jestli udŊlala dobŚe, ale ona ta ot§zka v t® ģ§dosti o dŢvŊru by vlastnŊ ned§vala velkĨ smysl, protoģe 
ģ§dost o dŢvŊru se obvykle spojuje s nŊjakĨm politickĨm programem, s nŊjakou ot§zkou. To znamen§, d§valo 
by smysl, kdyby bĨvala poloģila tŚeba v ļervenci, ve chv²li, kdy mŊla spor se Seehoferem. Kdyby prostŊ Śekla: 
Ne, my hranice uzav²rat nebudeme a pojŅme o tom hlasovat a spojuji to s dŢvŊru sobŊ. V tuhle chv²li nem§ tu 
ot§zku,v tuhle chv²li by se zeptala vlastnŊ jenom vŊŚ²te mi, ale jako nen² s ļ²m to jasnŊ spojit, takģe j§ si mysl²m, 
ģe v tuhle chv²li tohle to je vŊc, kterou chtŊj² jej² kritici a kterou chce opozice a vlastnŊ z jej²ho hlediska to moc 
smysl ned§v§. 
 
Renata KROPĆĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Dod§v§ Jakub Eberle z katedry nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, 
kterĨ byl dalġ²m hostem publicistiky na Ļesk®m rozhlase Plus. DŊkujeme moc za vaġe vyj§dŚen², na slyġenou. 
 
Jakub EBERLE, vĨzkumnĨ pracovn²k Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ, katedra nŊmeckĨch a rakouskĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Na slyġenou. 
 

Perspektiva s§z² na ml§d² 
26.9.2018    T§borskĨ tĨden    str. 17    Volby 2018 

    JIřĉ DINTAR         

Ļasto slyġ²me, ģe mlad² nemaj² o dŊn² kolem sebe a obecnŊ o komun§ln² politiku z§jem. Chotovinsk® hnut² 
Perspektiva ale tento pohled nesd²l². Jeho ļlenŢm je okolo dvaceti let a v cel®m okrese sestavili 
bezkonkurenļnŊ nejmladġ² kandid§tn² listinu.  
Chotoviny - O rozhovor jsme poģ§dali l²dra kandid§tky, jedenadvacetilet®ho studenta Institutu politickĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy V§clava Praģ§ka.  
 
* Kdy v§s napadlo, ģe se aktivnŊ vloģ²te do politick®ho dŊn²?  
 
 O moģnosti kandidovat do komun§ln²ch voleb jsme zaļali pŚemĨġlet pŚed dvŊma roky. M§me silnĨ vztah 
k Chotovin§m, proto n§m moģnost kandidovat do komun§ln²ch voleb po dosaģen² poģadovan®ho vŊku pŚiġla 
logick§, chtŊli jsme se totiģ pod²let na jej²m chodu a spravov§n². Z§leģ² n§m na tom, aby kaģdĨ obļan Chotovin 
ģil spokojenĨ a ġŠastnĨ ģivot.  
 
* Kde jste hledali ostatn² kandid§ty?  
 
 Naġi stranu tvoŚ² lid® vĨhradnŊ kolem 21 let. VĨjimkou je pouze jeden starġ² ļlen, kter®mu je 28 let. 
Vġichni se v podstatŊ zn§me jeġtŊ ze z§kladn² ġkoly ļi z hran² fotbalu za m²stn² klub. Prakticky nikdo nebyl proti 
tomu, aby figuroval na kandid§tn² listinŊ. Nechceme ale kandidovat pouze jedno volebn² obdob².  
 
* MŢģete podrobnŊji popsat, o co chcete v pŚ²padŊ zvolen² usilovat, co chcete v Chotovin§ch zmŊnit?  
 
 Zhruba pŚed rokem jsme zaloģili i vlastn² webovou str§nku, na kter® najdete kromŊ seznamu kandid§tŢ 
tak® nejdŢleģitŊjġ² poloģku: volebn² program, kterĨ je celkem bohatĨ. Najdete v nŊm spoustu idej², inovac² ļi 
Śeġen² danĨch probl®mŢ. Konkr®tnŊ chceme sehnat dŊtsk®ho l®kaŚe, protoģe se st§le nenaġla n§hrada za toho 
minul®ho, kterĨ v Chotovin§ch ordinoval. V kulturn²m domŊ bychom r§di uspoŚ§dali nŊkolik hudebn²ch koncertŢ. 
Na to navazuje myġlenka uspoŚ§d§n² alespoŔ jednodenn²ho hudebn²ho festivalu. Nad§le chceme zkr§ġlovat 
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veŚejn§ prostranstv² a modernizovat m²stn² komunikace ļi chodn²ky a veŚejn® osvŊtlen². Naġi pozornost m§ i 
sportovn² odvŊtv² a tak® vzdŊl§n², kter® je zde na velmi dobr® ¼rovni.  
 
Foto popis| 
 

Lid® v²ce spol®hali na sv® vlastn² s²ly a pomoc bliģn²ch neģ na z§chrannou 
ruku st§tu 

26.9.2018    FrĨdecko-m²steckĨ a tŚineckĨ den²k    str. 64    100 let republiky - pŚ²loha 
             

Rozpad monarchie, zaļlenŊn² ļeskĨch zem² do velkonŊmeck® Ś²ġe a vstup do Evropsk® unie. Tyto tŚi miln²ky v 
dŊjin§ch ļesk® st§tnosti mŊly v uplynulĨch sto letech nejvŊtġ² vliv na naġi ekonomiku. ĂKdyby se zmŊny pŚed sto 
lety odehr§ly v jin®m hospod§Śsko-politick®m reģimu, tak bychom v devades§tĨch letech od politikŢ neslĨchali, 
ģe do 15 let dohon²me ģivotn² ¼roveŔ Rakouska, protoģe bychom ji mŊli vyġġ² neģ Rakousko,ñ uvedla v 
rozhovoru pro Den²k historiļka Antonie Doleģalov§, kter§ pŢsob² na Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd UK a Robinson College Cambridge University.  
 
* Jak vypadala naġe ekonomika za Rakousko-Uherska, konkr®tnŊ v obdob² pŚed vznikem samostatn®ho 
ļeskoslovensk®ho st§tu?  
 
 Byla to ekonomika zemŊ, kter§ byla souļ§st² Rakousko-Uhersk® monarchie a na ekonomice, stejnŊ 
jako kultuŚe ļi obļansk®m ģivotŊ, se pod²leli Ļeġi a Moravan®, NŊmci, Ģid®, Pol§ci ļi Slezan®. Ļeġi a Moravan® 
byli v t®to spoleļnosti dŊln²ky a roln²ky, nŊkteŚ² byli drobnĨmi ģivnostn²ky, podnikatel® s v²ce jak 5 zamŊstnanci 
byli opravdu vĨjimkou. Doloģ²m to pŚ²kladem: kdyģ v roce 1907 zaloģili ekonom Alb²n Br§f a stavitel a mecen§ġ 
Josef Hl§vka N§rodohospod§ŚskĨ ¼stav, kterĨ mŊl mezi Ļechy rozv²jet ducha podnikavosti, mŊlo v jeho 
pŚedsednictvu podle stanov zasednout 50 ļeskĨch podnikatelŢ. Ale tolik jich vŢbec nenaġli! A mimochodem, 
prvn² fififi nanļn² ļ§stku na zaloģen² tohoto ¼stavu vŊnoval ve sv® z§vŊti Br§fovi Karel Rieger, v Ļech§ch ģij²c² a 
podnikaj²c² NŊmec. Nicm®nŊ, tyto ļesk® zemŊ byly nejdynamiļtŊji se rozv²jej²c² ļ§st² monarchie.  
 
* Co se stalo s naġ² ekonomikou po vzniku Ļeskoslovenska?  
 
 Ļeskoslovensko provedlo mŊnovou odluku od Rakouska, a vytvoŚilo vlastn² mŊnu. Provedlo 
pozemkovou reformu, kter§ byla nejradik§lnŊjġ² ze vġech reforem, kter® probŊhly ve v²ce neģ dvaceti zem²ch 
Evropy, kdyģ byla zabr§na asi tŚetina veġker®ho pozemkov®ho vlastnictv² v zemi defififi novan§ jako majetek s 
rozlohou vŊtġ² neģ 150 ha zemŊdŊlsk® pŢdy. A provedlo tzv. nostrifififi kaci, kterou zmŊnilo vlastnickou strukturu 
kapit§lu v Ļeskoslovensku, kdyģ prohl§silo, ģe akcion§Śi a ļleny veden² fififi rem vyr§bŊj²c²ch na 
ļeskoslovensk®m ¼zem² mohou bĨt pouze ļeskoslovenġt² st§tn² pŚ²sluġn²ci. A provedlo vyvlastnŊn² nŊkterĨch 
kl²ļovĨch surovinovĨch zdrojŢ a soukromĨch ģeleznic. Vġechny tyto kroky mŊly dalekos§hl® dŢsledky do 
vĨkonnosti ekonomiky vļetnŊ nesobŊstaļnosti Ļeskoslovenska v z§sobov§n² z§kladn²mi zemŊdŊlskĨmi 
produkty. Je ostatnŊ signifififi kantn², ģe Velk§ hospod§Śsk§ krize zaļala v Ļeskoslovensku v roce 1929 jako 
krize agr§rn².  
 
* Jak vŢbec vznikala ļeskoslovensk§ koruna a jak si ve svĨch prvopoļ§tc²ch st§la?  
 
 Ambic² tvŢrcŢ pl§nu na oddŊlen² mŊn bylo vytvoŚit z koruny referenļn² stŚedoevropskou mŊnu. To se 
nepodaŚilo, i kdyģ prvn² mŊs²ce po vzniku ļeskoslovensk® koruny na jaŚe 1919 vypadaly velmi optimisticky. 
Koruna tehdy posilovala d²ky spekulativn²m n§kupŢm. Kdyģ ovġem spekulace zjistila, ģe Ļeskoslovensko 
nebude nejsilnŊjġ²m n§stupnickĨm st§tem po monarchii, korunu opustila a ta padla. ĻeskoslovenskĨ st§t potom 
nŊkolik let marnŊ korunu posiloval intervenļn²mi n§kupy.  
 
* Slyġela jsem i n§zor, ģe by n§m bylo l®pe za Rakouska-Uherska. Jak by to vypadalo, kdybychom se 
neosamostatnili?  
 
 Nejsem pŚ²znivec kontrafaktu§ln² historie, ale mysl²m, ģe kdyby se zmŊny odehr§ly v jin®m 
hospod§Śsko-politick®m reģimu, tak bychom v devades§tĨch letech od politikŢ neslĨchali, ģe do 15 let dohon²me 
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ģivotn² ¼roveŔ Rakouska, protoģe bychom ji mŊli vyġġ² neģ Rakousko. A Ļeskoslovensko by bylo zakl§daj²c²m 
ļlenem Evropsk®ho hospod§Śsk®ho spoleļenstv² a NATO, tak jako bylo v roce 1944 zakl§daj²c²m ļlenem 
mezin§rodn²ho mŊnov®ho fondu a mŊlo jednoho z prvn²ch ŚeditelŢ, Jana Viktora Ml§dka. Manģela pan² Medy 
Ml§dkov®, d²ky kter®mu m§ Praha tak jedineļnou sb²rku modern²ho ļesk®ho umŊn².  
 
* Po rozpadu Rakouska-Uherska vznikl Bankovn² ¼Śad ministerstva fififi nanc², pozdŊji N§rodn² banka 
Ļeskoslovensk§, St§tn² banka ļeskoslovensk§ a v roce 1993 pak Ļesk§ n§rodn² banka. MŢģete popsat, jakou 
mŊly tyto instituce funkci a jak se jejich vliv postupem doby mŊnil?  
 
 Obsah jejich funkc² se mŊnil podle aktu§ln²ch politickĨch reģimŢ. DŢleģit® je ale Ś²ci, ģe ta prvn² instituce, 
bankovn² ¼Śad, byla vedena ministrem fififi nanc². Takģe mŊnovou i rozpoļtovou politiku Ś²dila t§ģ osoba. Ministr 
fififi nanc² si mohl doslova nechat tisknout pen²ze, jak to potŚebovala st§tn² kasa. Sen kaģd®ho ministra fififi 
nanc²! To trvalo aģ do roku 1926, kdy zaļala fungovat n§rodn² banka. Byl to velmi nestandardn² reģim, a stoj² 
podle m®ho n§zoru za syst®movĨmi probl®my, s nimiģ se n§rodn² hospod§Śstv² potĨkalo cel® meziv§leļn® 
obdob².  
 
* Kter® tŚi vŊci mŊly v uplynulĨch sta letech nejvŊtġ² vliv na naġi ekonomiku?  
 
 Rozpad monarchie, zaļlenŊn² ļeskĨch zem² do velkonŊmeck® Ś²ġe a vstup do Evropsk® unie.  
 
* St§le v²ce se mluv² o tom, zda bychom tak® nemŊli vystoupit z EU. Co by to znamenalo pro ļeskou 
ekonomiku?  
 
 Vļera jsem slyġela skvŊl® pŚirovn§n², ģe tvrdĨ Brexit by byl pro Brity n§vratem do doby kamenn®. Czexit 
by znamenal j²t jeġtŊ d§l.  
 
* Je nŊco, co mŊla naġe ekonomika a spoleļnost pŚed sto lety, ale paradoxnŊ j² to chyb² dnes?  
 
 PŚed sto lety byla ekonomika i spoleļnost v ļeskĨch zem²ch multin§rodn², coģ do jist® m²ry vytv§Śelo 
Śevnivost, z§roveŔ ale Ļeġi z t®to multin§rodn² podstaty profififi tovali, protoģe ¼spŊchy jejich sousedŢ, NŊmcŢ a 
ĢidŢ, pro nŊ byly velkou inspirac². V ekonomickĨch vztaz²ch, tak jako dnes, pŚevaģoval pragmatismus, i kdyģ 
r®torika byla nŊkdy vyhrocenŊ nacionalistick§ a protekcionistick§, stejnŊ jako dnes. Politologov® 
prvorepublikov®mu Ļeskoslovensku Ś²kaj² st§t stran, protoģe partajnictv² a klientelismus omot§valy st§tn² apar§t 
hustou s²t² vz§jemnĨch sluģeb a ¼stupkŢ, v n²ģ se ideji demokracie jen tŊģko dĨchalo. Tak jako dnes. Nicm®nŊ, 
oproti dneġku, pravice byla pravice a levice byla levice. I kdyģ pr§vŊ v meziv§leļn®m obdob² zaļal postupnĨ 
pŚerod zamŊŚen² stranickĨch programŢ na vŊtġinov®ho voliļe. Ale novin§Śi - aļ stranicky jasnŊ vymezen² - byli 
vŊtġ²mi kritiky politickĨch i spoleļenskĨch pomŊrŢ, a t²m spoleļnost kultivovali.  
 
* A co ekonomick§ str§nka?  
 
 St§t byl ï tak jako dnes ï zadluģenĨ, a kaģdĨ fififi nanļn² rok konļil schodkem, i kdyģ se rozpoļet vģdy 
schvaloval s pŚebytkem. A kaģdĨ novĨ ministr fififi nanc² ï bylo jich za tŊch dvacet let tŚin§ct ï se duġoval, ģe on 
s defififi citem r§znŊ zatoļ². Nejv²ce zadluģen® byly rok co rok Ļeskoslovensk® st§tn² ģeleznice. Tak jako dnes. 
Pracovalo se osm hodin dennŊ, tak jako dnes, jen st§tn² ¼Śedn²ci pracovali ġest hodin a jeġtŊ mŊli pr§vo odej²t v 
poledne na obŊd domŢ. A poļet st§tn²ch ¼Śedn²kŢ z roku na rok rostl, vļetnŊ obdob² krize. A nejv²ce rostl tehdy, 
kdyģ parlament vytvoŚil komisi, kter§ mŊla prov®st Ăoptimalizaciò poļtu systemizovanĨch ¼ŚednickĨch m²st. Coģ 
tak® pŚipom²n§ naġi souļasnost.  
 
* Vn²m§te i nŊjak® rozd²ly?  
 
 Vych§z² mi v²ce paralel neģ rozd²lŢ. Ale rozd²ly byly tŚeba ve fungov§n² obļansk® spoleļnosti. Byla 
multin§rodn², ale byla otevŚenŊjġ², panovala v n² soudrģnost a sv®pomoc. Lid® tak v²ce spol®hali na sv® vlastn² 
s²ly a pomoc svĨch bliģn²ch neģ na z§chrannou ruku st§tu. Podporu v nezamŊstnanosti nebo nemocenskou 
dost§vali jen ti, co si na ni ġetŚili. Rozd²l bych vidŊla tak® v dŢvŊŚe v soudn² moc a z§kony a pŚesvŊdļen² o 
nutnosti jejich dodrģov§n² - pozŢstatek z dob mocn§Śstv², kterĨ se podaŚilo zlomit aģ komunistŢm. Rozd²lnĨ byl 
vysokĨ respekt vŢļi uļitelŢm, l®kaŚŢm, vŊdcŢm ï univerzity byly pil²Śi spoleļnosti, byla s nimi pŚirozenŊ 
spojov§na vzdŊlanost a studovat znamenalo spoleļenskou prestiģ.  
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* Kdy se tento zpŢsob ģivota zaļal mŊnit?  
 
 Podle m®ho n§zoru prvn² svŊtov§ v§lka a spoleļensk® a geopolitick® procesy s n² spojen® byly 
z§sadn²m dŊjinnĨm zlomem, kterĨ vedl k dlouhodobĨm institucion§ln²m zmŊn§m, jejichģ dŢsledkŢm ļel²me 
dodnes. A to bez nads§zky. Ztr§ta soci§ln² soudrģnosti venkova vyvolan§ radik§ln² pozemkovou reformou byla 
n§sledov§na n§silnou kolektivizac² po Đnoru 1948. Nucen§ vĨmŊna akcion§Śsk® struktury soukromĨch fififi rem 
v procesu tzv. nostrififififi kace byla n§sledov§na zn§rodnŊn²m veġker®ho soukrom®ho vlastnictv². Nabour§n² 
pŚirozenĨch soci§ln²ch vazeb v r§mci obļansk® spoleļnosti bylo n§sledov§no jejich oznaļen²m za burģoazn² 
pŚeģitek a zn§rodnŊn²m v roce 1951. Je proto neudrģiteln® interpretovat obdob² mezi l®ty 1948 a 1989 jako 
historickĨ omyl, jako nŊco, co se nemŊlo st§t a neptat se, jak je moģn®, ģe doġlo k Đnoru 1948, kdyģ 
Ļeskoslovensko bylo kulturnŊ i hospod§Śsky vyspŊlou zem². Nebo jak je moģn®, ģe v meziv§leļn®m 
Ļeskoslovensku, kter® je oznaļov§no za ostrov demokracie, vznikla masov§ komunistick§ strana.  
 
* To jsou z§sadn² ot§zky. D§ se na nŊ vŢbec nal®zt odpovŊŅ?  
 
 Đkolem historikŢ je vysvŊtlit, proļ se vŊci staly tak, jak se staly -proto se bez dlouhodob® perspektivy 
neobejdeme. A z dlouhodob® perspektivy jsou pŚece relevantn² ot§zky, zda cenou za rozpad monarchie, nebyla 
ztr§ta dynamiky ekonomick®ho rozvoje. Zda cenou za nostrifififi kaci nebyla ztr§ta pracovn²ch pŚ²leģitost², kdyģ 
v²me, ģe velk§ ļ§st nostrifififi kovanĨch fifififi rem bŊhem nŊkolika let svou ļinnost ukonļila. Zda cenou za 
zmŊnu struktury zahraniļn²ho kapit§lu od nŊmeck®ho k anglick®mu a francouzsk®ho kapit§lu nebyla ve druh® 
polovinŊ 30. let atraktivita ļeskoslovensk®ho hospod§Śstv² pro Hitlera, protoģe ten potŚeboval most k 
dohodovĨm zem²m. Zda Ăn§rodnostnŊò ļesk® banky, tak ¼spŊġn® v nostrifififi kaci, nebyly jen b²lĨmi koni 
rakouskĨch a nŊmeckĨch akcion§ŚŢ, a proto probŊhla v Protektor§tu po bŚeznu 1939 germanizace, jej²ģ 
souļ§st² bylo i pŚevzet² kapit§lovĨch pod²lŢ ve fififi rm§ch a revize pozemkov® reformy, tak hladce. A mus²me 
podle m®ho n§zoru zvaģovat jeġtŊ dalekos§hlejġ² soci§ln² zmŊny a pt§t se, zda bezprecedentn² z§sahy do 
soukrom®ho vlastnictv² v prŢbŊhu pozemkov® reformy a nostrifififi kace ve dvac§tĨch letech neotŚ§sly principem 
nedotknutelnosti soukrom®ho vlastnictv² natolik, ģe to vedlo k takovĨm zmŊn§m v povŊdom² nejġirġ²ch vrstev, ģe 
byly o p§r let pozdŊji moģn® dalġ² a mnohem radik§lnŊjġ² z§sahy do tohoto principu. Zda voluntarismus st§tn²ch 
¼ŚadŢ spojenĨ s provorepublikovou mŊnovou i pozemkovou reformou a nostrifififi kac² nebyl poļ§tkem klesaj²c² 
prestiģe st§tn²ho apar§tu, ļehoģ jsme svŊdky dodnes. Zda nabour§n² pŚirozenĨch soci§ln²ch vazeb v r§mci 
obļansk® spoleļnosti nevedlo ve sv®m dŢsledku k takov® ztr§tŊ pamŊti v ļesk® spoleļnosti, ģe obļansk§ 
spoleļnost v n² m§ st§le Śadu velmi vlivnĨch nepŚ§tel.  
 
*** 
 
PŚed sto lety byla ekonomika i spoleļnost v ļeskĨch zem²ch multin§rodn².ò  
 
ANTONIE DOLEĢALOVĆ historiļka Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd UK Antonie 
Doleģalov§ je docentkou na Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd University Karlovy a Senior 
Member na Robinson College, University of Cambridge. V r§mci sv® pedagogick® i vĨzkumn® pr§ce se zabĨv§ 
dŊjinami hospod§Śsk® politiky, dŊjinami ļesk®ho ekonomick®ho myġlen², dŊjinami historiografififi e a dŊjinami 
fififi lantropie. V letech 2007 ï 2014 vybudovala prvn² virtu§ln² knihovnu v ĻR (www.bibliothecaeconomica. cz). 
V letoġn²m roce vydala v nakladatelstv² Routledge v LondĨnŊ knihu A History of Czech Economic Thought. V 
souļasn® dobŊ k vyd§n² pŚipravuje knihu o dŊjin§ch prvorepublikov® fififi sk§ln² politiky pro nakladatelstv² 
Palgrave, knihu rozhovorŢ s Mikul§ġem Teichem pro nakladatelstv² Gal®n, pŚeklad knihy Mikul§ġe Teicha 
Scientifififi c Revolution Revisited pro nakladatelstv² Academia a pro nakladatelstv² Karolinum knihu o dŊjin§ch 
ļeskĨch nadac².  
 
Foto autor| Foto: archiv Antonie Doleģalov® 
Region| Severn² Morava 
 
Stejn§ zpr§va vyġla tak® v dalġ²ch 24 titulech: 
BlanenskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), BrnŊnskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), 
Brunt§lskĨ a krnovskĨ den²k (100 let republiky - pŚ²loha, str. 64), BŚeclavskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 
64), Havl²ļkobrodskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), Hodon²nskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 
64), JihlavskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), KarvinskĨ a hav²ŚovskĨ den²k (100 let republiky - 
pŚ²loha, str. 64), KromŊŚ²ģskĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), MoravskoslezskĨ den²k (100 let 
republiky - pŚ²loha, str. 64), Novojiļ²nskĨ den²k (100 let republiky - pŚ²loha, str. 64), OlomouckĨ den²k (PŚ²loha - 
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100 let republiky, str. 64), OpavskĨ a hluļ²nskĨ den²k (100 let republiky - pŚ²loha, str. 64), PelhŚimovskĨ den²k 
(PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), ProstŊjovskĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), PŚerovskĨ a hranickĨ 
den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), Slov§ckĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), ĠumperskĨ a 
jesenickĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), TŚeb²ļskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), 
ValaġskĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), VyġkovskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), Zl²nskĨ 
den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), ZnojemskĨ den²k (PŚ²loha - 100let republiky, str. 64), ĢŅ§rskĨ den²k 
(PŚ²loha - 100let republiky, str. 64) 
 

Lid® v²ce spol®hali na sv® vlastn² s²ly a pomoc bliģn²ch neģ na z§chrannou 
ruku st§tu 

26.9.2018    BeneġovskĨ den²k    str. 64    PŚ²loha - 100 let republiky 
             

Rozpad monarchie, zaļlenŊn² ļeskĨch zem² do velkonŊmeck® Ś²ġe a vstup do Evropsk® unie. Tyto tŚi miln²ky v 
dŊjin§ch ļesk® st§tnosti mŊly v uplynulĨch sto letech nejvŊtġ² vliv na naġi ekonomiku. ĂKdyby se zmŊny pŚed sto 
lety odehr§ly v jin®m hospod§Śsko-politick®m reģimu, tak bychom v devades§tĨch letech od politikŢ neslĨchali, 
ģe do 15 let dohon²me ģivotn² ¼roveŔ Rakouska, protoģe bychom ji mŊli vyġġ² neģ Rakousko,ñ uvedla v 
rozhovoru pro Den²k historiļka Antonie Doleģalov§, kter§ pŢsob² na Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd UK a Robinson College Cambridge University.  
 
* Jak vypadala naġe ekonomika za Rakousko-Uherska, konkr®tnŊ v obdob² pŚed vznikem samostatn®ho 
ļeskoslovensk®ho st§tu?  
 
 Byla to ekonomika zemŊ, kter§ byla souļ§st² Rakousko-Uhersk® monarchie a na ekonomice, stejnŊ 
jako kultuŚe ļi obļansk®m ģivotŊ, se pod²leli Ļeġi a Moravan®, NŊmci, Ģid®, Pol§ci ļi Slezan®. Ļeġi a Moravan® 
byli v t®to spoleļnosti dŊln²ky a roln²ky, nŊkteŚ² byli drobnĨmi ģivnostn²ky, podnikatel® s v²ce jak 5 zamŊstnanci 
byli opravdu vĨjimkou. Doloģ²m to pŚ²kladem: kdyģ v roce 1907 zaloģili ekonom Alb²n Br§f a stavitel a mecen§ġ 
Josef Hl§vka N§rodohospod§ŚskĨ ¼stav, kterĨ mŊl mezi Ļechy rozv²jet ducha podnikavosti, mŊlo v jeho 
pŚedsednictvu podle stanov zasednout 50 ļeskĨch podnikatelŢ. Ale tolik jich vŢbec nenaġli! A mimochodem, 
prvn² fififi nanļn² ļ§stku na zaloģen² tohoto ¼stavu vŊnoval ve sv® z§vŊti Br§fovi Karel Rieger, v Ļech§ch ģij²c² a 
podnikaj²c² NŊmec. Nicm®nŊ, tyto ļesk® zemŊ byly nejdynamiļtŊji se rozv²jej²c² ļ§st² monarchie.  
 
* Co se stalo s naġ² ekonomikou po vzniku Ļeskoslovenska?  
 
 Ļeskoslovensko provedlo mŊnovou odluku od Rakouska, a vytvoŚilo vlastn² mŊnu. Provedlo 
pozemkovou reformu, kter§ byla nejradik§lnŊjġ² ze vġech reforem, kter® probŊhly ve v²ce neģ dvaceti zem²ch 
Evropy, kdyģ byla zabr§na asi tŚetina veġker®ho pozemkov®ho vlastnictv² v zemi defififi novan§ jako majetek s 
rozlohou vŊtġ² neģ 150 ha zemŊdŊlsk® pŢdy. A provedlo tzv. nostrifififi kaci, kterou zmŊnilo vlastnickou strukturu 
kapit§lu v Ļeskoslovensku, kdyģ prohl§silo, ģe akcion§Śi a ļleny veden² fififi rem vyr§bŊj²c²ch na 
ļeskoslovensk®m ¼zem² mohou bĨt pouze ļeskoslovenġt² st§tn² pŚ²sluġn²ci. A provedlo vyvlastnŊn² nŊkterĨch 
kl²ļovĨch surovinovĨch  zdrojŢ a soukromĨch ģeleznic. Vġechny tyto kroky mŊly dalekos§hl® dŢsledky do 
vĨkonnosti ekonomiky vļetnŊ nesobŊstaļnosti Ļeskoslovenska v z§sobov§n² z§kladn²mi zemŊdŊlskĨmi 
produkty. Je ostatnŊ signifififi kantn², ģe Velk§ hospod§Śsk§ krize zaļala v Ļeskoslovensku v roce 1929 jako 
krize agr§rn².  
 
* Jak vŢbec vznikala ļeskoslovensk§ koruna a jak si ve svĨch prvopoļ§tc²ch st§la?  
 
 Ambic² tvŢrcŢ pl§nu na oddŊlen² mŊn bylo vytvoŚit z koruny referenļn² stŚedoevropskou mŊnu. To se 
nepodaŚilo, i kdyģ prvn² mŊs²ce po vzniku ļeskoslovensk® koruny na jaŚe 1919 vypadaly velmi optimisticky. 
Koruna tehdy posilovala d²ky spekulativn²m n§kupŢm. Kdyģ ovġem spekulace zjistila, ģe Ļeskoslovensko 
nebude nejsilnŊjġ²m n§stupnickĨm st§tem po monarchii, korunu opustila a ta padla. ĻeskoslovenskĨ st§t potom 
nŊkolik let marnŊ korunu posiloval intervenļn²mi n§kupy.  
 
* Slyġela jsem i n§zor, ģe by n§m bylo l®pe za Rakouska-Uherska. Jak by to vypadalo, kdybychom se 
neosamostatnili?  
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 Nejsem pŚ²znivec kontrafaktu§ln² historie, ale mysl²m, ģe kdyby se zmŊny odehr§ly v jin®m 
hospod§Śsko-politick®m reģimu, tak bychom v devades§tĨch letech od politikŢ neslĨchali, ģe do 15 let dohon²me 
ģivotn² ¼roveŔ Rakouska, protoģe bychom ji mŊli vyġġ² neģ Rakousko. A Ļeskoslovensko by bylo zakl§daj²c²m 
ļlenem Evropsk®ho hospod§Śsk®ho spoleļenstv² a NATO, tak jako bylo v roce 1944 zakl§daj²c²m ļlenem 
mezin§rodn²ho mŊnov®ho fondu a mŊlo jednoho z prvn²ch ŚeditelŢ, Jana Viktora Ml§dka. Manģela pan² Medy 
Ml§dkov®, d²ky kter®mu m§ Praha tak jedineļnou sb²rku modern²ho ļesk®ho umŊn².  
 
* Po rozpadu Rakouska-Uherska vznikl Bankovn² ¼Śad ministerstva fififi nanc², pozdŊji N§rodn² banka 
Ļeskoslovensk§, St§tn² banka ļeskoslovensk§ a v roce 1993 pak Ļesk§ n§rodn² banka. MŢģete popsat, jakou 
mŊly tyto instituce funkci a jak se jejich vliv postupem doby mŊnil?  
 
 Obsah jejich funkc² se mŊnil podle aktu§ln²ch politickĨch reģimŢ. DŢleģit® je ale Ś²ci, ģe ta prvn² instituce, 
bankovn² ¼Śad, byla vedena ministrem fififi nanc². Takģe mŊnovou i rozpoļtovou politiku Ś²dila t§ģ osoba. Ministr 
fififi nanc² si mohl doslova nechat tisknout pen²ze, jak to potŚebovala st§tn² kasa. Sen kaģd®ho ministra fififi 
nanc²! To trvalo aģ do roku 1926, kdy zaļala fungovat n§rodn² banka. Byl to velmi nestandardn² reģim, a stoj² 
podle m®ho n§zoru za syst®movĨmi probl®my, s nimiģ se n§rodn² hospod§Śstv² potĨkalo cel® meziv§leļn® 
obdob².  
 
* Kter® tŚi vŊci mŊly v uplynulĨch sta letech nejvŊtġ² vliv na naġi ekonomiku?  
 
 Rozpad monarchie, zaļlenŊn² ļeskĨch zem² do velkonŊmeck® Ś²ġe a vstup do Evropsk® unie.  
 
* St§le v²ce se mluv² o tom, zda bychom tak® nemŊli vystoupit z EU. Co by to znamenalo pro ļeskou 
ekonomiku?  
 
 Vļera jsem slyġela skvŊl® pŚirovn§n², ģe tvrdĨ Brexit by byl pro Brity n§vratem do doby kamenn®. Czexit 
by znamenal j²t jeġtŊ d§l.  
 
* Je nŊco, co mŊla naġe ekonomika a spoleļnost pŚed sto lety, ale paradoxnŊ j² to chyb² dnes?  
 
 PŚed sto lety byla ekonomika i spoleļnost v ļeskĨch zem²ch multin§rodn², coģ do jist® m²ry vytv§Śelo 
Śevnivost, z§roveŔ ale Ļeġi z t®to multin§rodn² podstaty profififi tovali, protoģe ¼spŊchy jejich sousedŢ, NŊmcŢ a 
ĢidŢ, pro nŊ byly velkou inspirac². V ekonomickĨch vztaz²ch, tak jako dnes, pŚevaģoval pragmatismus, i kdyģ 
r®torika byla nŊkdy vyhrocenŊ nacionalistick§ a protekcionistick§, stejnŊ jako dnes. Politologov® 
prvorepublikov®mu Ļeskoslovensku Ś²kaj² st§t stran, protoģe partajnictv² a klientelismus omot§valy st§tn² apar§t 
hustou s²t² vz§jemnĨch sluģeb a ¼stupkŢ, v n²ģ se ideji demokracie jen tŊģko dĨchalo. Tak jako dnes. Nicm®nŊ, 
oproti dneġku, pravice byla pravice a levice byla levice. I kdyģ pr§vŊ v meziv§leļn®m obdob² zaļal postupnĨ 
pŚerod zamŊŚen² stranickĨch programŢ na vŊtġinov®ho voliļe. Ale novin§Śi - aļ stranicky jasnŊ vymezen² - byli 
vŊtġ²mi kritiky politickĨch i spoleļenskĨch pomŊrŢ, a t²m spoleļnost kultivovali.  
 
* A co ekonomick§ str§nka?  
 
 St§t byl ï tak jako dnes ï zadluģenĨ, a kaģdĨ fififi nanļn² rok konļil schodkem, i kdyģ se rozpoļet vģdy 
schvaloval s pŚebytkem. A kaģdĨ novĨ ministr fififi nanc² ï bylo jich za tŊch dvacet let tŚin§ct ï se duġoval, ģe on 
s defififi citem r§znŊ zatoļ². Nejv²ce zadluģen® byly rok co rok Ļeskoslovensk® st§tn² ģeleznice. Tak jako dnes. 
Pracovalo se osm hodin dennŊ, tak jako dnes, jen st§tn² ¼Śedn²ci pracovali ġest hodin a jeġtŊ mŊli pr§vo odej²t v 
poledne na obŊd domŢ. A poļet st§tn²ch ¼Śedn²kŢ z roku na rok rostl, vļetnŊ obdob² krize. A nejv²ce rostl tehdy, 
kdyģ parlament vytvoŚil komisi, kter§ mŊla prov®st Ăoptimalizaciò poļtu systemizovanĨch ¼ŚednickĨch m²st. Coģ 
tak® pŚipom²n§ naġi souļasnost.  
 
* Vn²m§te i nŊjak® rozd²ly?  
 
 Vych§z² mi v²ce paralel neģ rozd²lŢ. Ale rozd²ly byly tŚeba ve fungov§n² obļansk® spoleļnosti. Byla 
multin§rodn², ale byla otevŚenŊjġ², panovala v n² soudrģnost a sv®pomoc. Lid® tak v²ce spol®hali na sv® vlastn² 
s²ly a pomoc svĨch bliģn²ch neģ na z§chrannou ruku st§tu. Podporu v nezamŊstnanosti nebo nemocenskou 
dost§vali jen ti, co si na ni ġetŚili. Rozd²l bych vidŊla tak® v dŢvŊŚe v soudn² moc a z§kony a pŚesvŊdļen² o 
nutnosti jejich dodrģov§n² - pozŢstatek z dob mocn§Śstv², kterĨ se podaŚilo zlomit aģ komunistŢm. Rozd²lnĨ byl 
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vysokĨ respekt vŢļi uļitelŢm, l®kaŚŢm, vŊdcŢm ï univerzity byly pil²Śi spoleļnosti, byla s nimi pŚirozenŊ 
spojov§na vzdŊlanost a studovat znamenalo spoleļenskou prestiģ.  
 
* Kdy se tento zpŢsob ģivota zaļal mŊnit?  
 
 Podle m®ho n§zoru prvn² svŊtov§ v§lka a spoleļensk® a geopolitick® procesy s n² spojen® byly 
z§sadn²m dŊjinnĨm zlomem, kterĨ vedl k dlouhodobĨm institucion§ln²m zmŊn§m, jejichģ dŢsledkŢm ļel²me 
dodnes. A to bez nads§zky. Ztr§ta soci§ln² soudrģnosti venkova vyvolan§ radik§ln² pozemkovou reformou byla 
n§sledov§na n§silnou kolektivizac² po Đnoru 1948. Nucen§ vĨmŊna akcion§Śsk® struktury soukromĨch fififi rem 
v procesu tzv. nostrififififi kace byla n§sledov§na zn§rodnŊn²m veġker®ho soukrom®ho vlastnictv². Nabour§n² 
pŚirozenĨch soci§ln²ch vazeb v r§mci obļansk® spoleļnosti bylo n§sledov§no jejich oznaļen²m za burģoazn² 
pŚeģitek a zn§rodnŊn²m v roce 1951. Je proto neudrģiteln® interpretovat obdob² mezi l®ty 1948 a 1989 jako 
historickĨ omyl, jako nŊco, co se nemŊlo st§t a neptat se, jak je moģn®, ģe doġlo k Đnoru 1948, kdyģ 
Ļeskoslovensko bylo kulturnŊ i hospod§Śsky vyspŊlou zem². Nebo jak je moģn®, ģe v meziv§leļn®m 
Ļeskoslovensku, kter® je oznaļov§no za ostrov demokracie, vznikla masov§ komunistick§ strana.  
 
* To jsou z§sadn² ot§zky. D§ se na nŊ vŢbec nal®zt odpovŊŅ?  
 
 Đkolem historikŢ je vysvŊtlit, proļ se vŊci staly tak, jak se staly -proto se bez dlouhodob® perspektivy 
neobejdeme. A z dlouhodob® perspektivy jsou pŚece relevantn² ot§zky, zda cenou za rozpad monarchie, nebyla 
ztr§ta dynamiky ekonomick®ho rozvoje. Zda cenou za nostrifififi kaci nebyla ztr§ta pracovn²ch pŚ²leģitost², kdyģ 
v²me, ģe velk§ ļ§st nostrifififi kovanĨch fifififi rem bŊhem nŊkolika let svou ļinnost ukonļila. Zda cenou za 
zmŊnu struktury zahraniļn²ho kapit§lu od nŊmeck®ho k anglick®mu a francouzsk®ho kapit§lu nebyla ve druh® 
polovinŊ 30. let atraktivita ļeskoslovensk®ho hospod§Śstv² pro Hitlera, protoģe ten potŚeboval most k 
dohodovĨm zem²m. Zda Ăn§rodnostnŊò ļesk® banky, tak ¼spŊġn® v nostrifififi kaci, nebyly jen b²lĨmi koni 
rakouskĨch a nŊmeckĨch akcion§ŚŢ, a proto probŊhla v Protektor§tu po bŚeznu 1939 germanizace, jej²ģ 
souļ§st² bylo i pŚevzet² kapit§lovĨch pod²lŢ ve fififi rm§ch a revize pozemkov® reformy, tak hladce. A mus²me 
podle m®ho n§zoru zvaģovat jeġtŊ dalekos§hlejġ² soci§ln² zmŊny a pt§t se, zda bezprecedentn² z§sahy do 
soukrom®ho vlastnictv² v prŢbŊhu pozemkov® reformy a nostrifififi kace ve dvac§tĨch letech neotŚ§sly principem 
nedotknutelnosti soukrom®ho vlastnictv² natolik, ģe to vedlo k takovĨm zmŊn§m v povŊdom² nejġirġ²ch vrstev, ģe 
byly o p§r let pozdŊji moģn® dalġ² a mnohem radik§lnŊjġ² z§sahy do tohoto principu. Zda voluntarismus st§tn²ch 
¼ŚadŢ spojenĨ s provorepublikovou mŊnovou i pozemkovou reformou a nostrifififi kac² nebyl poļ§tkem klesaj²c² 
prestiģe st§tn²ho apar§tu, ļehoģ jsme svŊdky dodnes. Zda nabour§n² pŚirozenĨch soci§ln²ch vazeb v r§mci 
obļansk® spoleļnosti nevedlo ve sv®m dŢsledku k takov® ztr§tŊ pamŊti v ļesk® spoleļnosti, ģe obļansk§ 
spoleļnost v n² m§ st§le Śadu velmi vlivnĨch nepŚ§tel.  
 
*** 
 
PŚed sto lety byla ekonomika i spoleļnost v ļeskĨch zem²ch multin§rodn².ò ANTONIE DOLEĢALOVĆ historiļka 
Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd UK Antonie Doleģalov§ je docentkou na Institutu 
ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd University Karlovy a Senior Member na Robinson College, 
University of Cambridge. V r§mci sv® pedagogick® i vĨzkumn® pr§ce se zabĨv§ dŊjinami hospod§Śsk® politiky, 
dŊjinami ļesk®ho ekonomick®ho myġlen², dŊjinami historiografififi e a dŊjinami fififi lantropie. V letech 2007 ï 
2014 vybudovala prvn² virtu§ln² knihovnu v ĻR (www.bibliothecaeconomica. cz). V letoġn²m roce vydala v 
nakladatelstv² Routledge v LondĨnŊ knihu A History of Czech Economic Thought. V souļasn® dobŊ k vyd§n² 
pŚipravuje knihu o dŊjin§ch prvorepublikov® fififi sk§ln² politiky pro nakladatelstv² Palgrave, knihu rozhovorŢ s 
Mikul§ġem Teichem pro nakladatelstv² Gal®n, pŚeklad knihy Mikul§ġe Teicha Scientifififi c Revolution Revisited 
pro nakladatelstv² Academia a pro nakladatelstv² Karolinum knihu o dŊjin§ch ļeskĨch nadac².  
 
Foto autor| Foto: archiv Antonie Doleģalov® 
Region| StŚedn² Ļechy 
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RokycanskĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), RychnovskĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), 
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SvitavskĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), T§borskĨ den²k (100 let republiky - pŚ²loha, str. 64), 
TachovskĨ den²k (PŚ²loha - 100 let republiky, str. 64), TeplickĨ den²k (PŚ²loha - 100 let Ļesk® republika, str. 30), 
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Nejen poļas² se ochlazuje. ĻNB i Fed dnes zvĨġ² sazby 
26.9.2018    roklen24.cz    str. 00     

    Dominik Stroukal         

Tagy: RoklenFx, forex, fx, koruna, euro, dolar, EURUSD, EURCZK, USDCZK 
 
Vġe naznaļuje tomu, ģe mŊnovĨ trh dnes nezaģije pŚekvapen² a jak Ļesk§ n§rodn² banka, tak americkĨ Fed 
zvĨġ² sazby shodnŊ o ļtvrt procenta. ObŊ zvĨġen² jsou jiģ delġ² dobu oļek§van§, s trhem vġak mŢģou zahĨbat 
prohl§ġen² guvern®rŢ obou bank. Nejen data o inflaci ukazuj², ģe se obŊ ekonomiky pŚehŚ²vaj² a vyġġ² sazby 
maj² tendenci k rŢstu cen zchladit.  
Na dneġn²m mŊnovŊpolitick®m zased§n² ĻNB bude pŚ²tomno vġech sedm ļlenŢ bankovn² rady, tedy vļetnŊ 
viceguvern®ra Mojm²ra Hampla, kterĨ za posledn² rok nezvedl ruku pro zvĨġen² sazeb pouze jednou a VojtŊcha 
Bendy, kterĨ ji nezvedl dvakr§t. ĂZa sebe Ś²k§m, ģe je mi to v tuto chv²li dost bl²zk®,ñ pŚidal se pŚed dvŊma tĨdny 
k jestŚ§bŢm i guvern®r JiŚ² Rusnok. SpoleļnŊ s opatrnĨm vyj§dŚen²m OldŚicha DŊdka, vĨvojem kurzu koruny a 
pŚedevġ²m zveŚejnŊnĨmi ¼daji o inflaci je zvĨġen² sazeb hotov§ vŊc.  
Pokud centr§ln² banka sazby skuteļnŊ zvĨġ², bude to poprv® od jara roku 1996, kdy je zvĨġ² tŚikr§t po sobŊ. 
DvoutĨdenn² repo sazba ĻNB se tak dostane na 1,5 procenta, kde byla naposledy v kvŊtnu roku 2009.  
Oļek§v§n² vyġġ²ch sazeb uģ se do kurzu koruny vzhledem k obecn®mu pŚesvŊdļen² patrnŊ prom²tlo, pŚesto 
bude dŢleģit® sledovat slova JiŚ²ho Rusnoka, kterĨmi bude rozhodnut² rady komentovat. Otazn²k st§le vis² nad 
listopadovĨm zvyġov§n²m, pŚestoģe i tam se domn²v§me, ģe ke zvĨġen² sazeb dojde. Ļesk§ koruna bŊhem 
vļerejġ²ho dne reflektovala vĨvoj na eurodolaru a pos²lila aģ pod 21,71 k dolaru a pod 25,59 k euru, avġak 
bŊhem odpoledne ļ§st ziskŢ ztratila.  
Koruna se dnes r§no obchoduje na 25,60 EURCZK. Dle naġ² predikce by se kurz vŢļi euru mŊl ale drģet v 
rozmez² 25,57 aģ 25,66 EURCZK, ve dvojici s dolarem zase od 21,63 aģ 21,85 USDCZK.*  
Hotov§ vŊc je i zvyġov§n² sazeb Fedu. Ten dnes zvĨġ² sazby stejnŊ jako ĻNB o 25 bazickĨch bodŢ. I zde bude 
dŢleģit® sledovat doprovodn® vyj§dŚen² a pŚedstaven² progn·zy americk® centr§ln² banky. Politika Fedu je ale 
dostateļnŊ transparentn², takģe nelze oļek§vat ģ§dn§ velk§ pŚekvapen².  
Euro zaļalo tak® tŊģit z pŚetrv§vaj²c²ch obchodn²ch sporŢ mezi SpojenĨmi st§ty a zbytkem svŊta. Pomohla i 
pondŊln² slova ġ®fa ECB Maria Draghiho, kterĨ posunul oļek§v§n² trhu smŊrem k rŢstu sazeb Evropsk® 
centr§ln² banky. Ozval se i ļlen Rady guvern®ru ECB Ewald Nowotny, kterĨ hlasitŊ zauvaģoval o moģnosti 
dŚ²vŊjġ²ho zvyġov§n² sazeb.  
Britsk§ premi®rka Theresa Mayov§ se dnes sejde s americkĨm prezidentem Donaldem Trumpem, avġak 
neoļek§v§ se, ģe by ze setk§n² mŊla vyj²t pro mŊnovĨ trh z§sadn² zpr§va. Spolu s nedostatkem dalġ²ch 
fundamentŢ euro bŊhem vļerejġka pos²lilo aģ nad ¼roveŔ 1,179 EURUSD, na konci dne podobnŊ jako koruna 
ale zisky neudrģelo.  
Dolar se aktu§lnŊ vŢļi euru obchoduje na 1,1766 EURUSD a dolarovĨ index se nach§z² na hodnotŊ 94,16 
bodu. BŊhem dne by se kurz EURUSD mŊl pohybovat v rozmez² od 1,1717 do 1,1858 EURUSD.*  
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*PrŢmŊrnĨ nomin§ln² kurz, zveŚejŔovanĨ ECB, bude dle pouģitĨch modelŢ s vysokou pravdŊpodobnost² ve 
zm²nŊn®m intervalu. Predikce mŊnovĨch kurzŢ jsou zaloģeny na modelu ļasovĨch Śad, kterĨ zohledŔuje 
pŚedchoz² hodnotu kurzu i jeho minulou volatilitu. K pŚesnŊjġ²mu urļen² budouc² volatility je do modelu nav²c 
zakomponov§n faktor zveŚejŔov§n² makroekonomickĨch dat. Model je tak schopen urļit, kdy lze oļek§vat 
zvĨġenou ļi sn²ģenou volatilitu smŊnn®ho kurzu.  
Disclaimer: Tento ļl§nek m§ pouze informativn² charakter a neslouģ² jako investiļn² doporuļen² dle z§kona ļ. 
256/2004 Sb. o podnik§n² na kapit§lov®m trhu. PŚi zpracov§n² tohoto ļl§nku autor vych§zel z veŚejnŊ 
dostupnĨch zdrojŢ. Za pŚ²padn® chyby v textu nebo v datech nenesou spoleļnosti Roklen Holding a.s. ani 
Roklen360 a.s. zodpovŊdnost.  
Dominik Stroukal je drģitelem doktor§tu z ekonomie z Vysok® ġkoly ekonomick® v Praze. Vedle studia ekonomie 
absolvoval Fakultu soci§ln²ch vŊd UK, kde se vŊnoval sociologii m®di². TŚi roky byl pŚedsedou Ludwig von 
Mises Institutu pro Ļeskou a Slovenskou republiku, dva roky m²stopŚedsedou pro publikace. PŚedn§ġ² na PPE 
programu VĠ CEVRO Institut, ekonomick® pŚedmŊty na Vysok® ġkole finanļn² a spr§vn² a na gymn§ziu PORG.  
  
  
 
URL| https://roklen24.cz/a/SKEAm/nejen-pocasi-se-ochlazuje-cnb-i-fed-dnes-zvysi-sazby 
 

Dalġ² r§na pro Merkelovou. Odch§zen² kancl®Śky je rychlejġ², neģ jsme si 
mysleli, Ś²k§ expert 
26.9.2018    info.cz    str. 00     

    Eliġka Kub§tov§         

Po dvou letoġn²ch kriz²ch nŊmeck® vl§dy v podobŊ sporu s Horstem Seehoferem o odm²t§n² migrantŢ a kauzy 
kolem ġ®fa tajnĨch sluģeb Hanse-Georga Maassena se nŊmeck§ kancl®Śka Angela Merkelov§ mus² vypoŚ§dat s 
dalġ² r§nou. Do ļela poslaneck® frakce CDU/CSU byla na m²sto jej²ho velmi bl²zk®ho dŢvŊrn²ka Volkera 
Kaudera neļekanŊ zvolena nov§ tv§Ś. Stalo se tak navzdory prosbŊ kancl®Śky, aby Kauder, kterĨ je v ļele 
frakce 13 let, na sv®m postu zŢstal. Na prvn² pohled se obmŊna t®to pozice mŢģe zd§t jako margin§lie, podle 
analytikŢ vġak jde o zaļ§tek konce nŊmeck® kancl®Śky. ĂNen² to jen nŊjak§ drobn§ nehoda na cestŊ politiky, ale 
z§sadn² oslaben² Merkelov® a velkĨ zlom,ñ Ś²k§ pro INFO.CZ odborn²k Vladim²r Handl. 
 
T®mŊŚ na den pŚesnŊ rok od nŊmeckĨch parlamentn²ch voleb, ze kterĨch vzeġla souļasn§, tŊģce sestavovan§ 
koalice stran CDU/CSU a soci§ln² demokracie (SPD), se pozice nŊmeck® kancl®Śky znovu otŚ§s§. PŚed 
hlasov§n²m o ġ®fovi poslaneck® frakce CDU/CSU nikdo nepochyboval, ģe kŚeslo znovu obh§j² kancl®Śļin bl²zkĨ 
spojenec Volker Kauder, kterĨ si pozici drģ² uģ 13 let. Pro jeho znovuzvolen² se pŚed poslanci vyslovila i sama 
Merkelov§ se slovy, ģe povaģuje Kaudera za kl²ļov®ho pro stabilitu koalice. PomŊrem hlasŢ 125 ku 112 vġak 
zv²tŊzil 50letĨ ekonomickĨ expert Ralph Brinkhaus, kterĨ kandidoval navzdory jej²mu pŚ§n².  
NeļekanĨ vĨsledek hlasov§n² ohromil nŊmeck® pozorovatele, kteŚ² jej oznaļuj² za Ă¼padek autority Merkelov®ñ, 
Ăpolitickou bombuñ nebo dokonce za Ăzaļ§tek konce Merkelov®ñ. A na lehkou v§hu rozhodnut² vŊtġiny 
poslaneck® frakce CDU/CSU nebere ani odborn²k na nŊmeckou politiku Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy Vladim²r Handl.  
ĂNen² to jen nŊjak§ drobn§ nehoda na cestŊ politiky, ale z§sadn² oslaben² a velkĨ zlom. M§ to praktickĨ politickĨ 
vĨznam, protoģe se nev², jak bude Brinkhaus s kancl®Śkou spolupracovat, a za druh® to m§ i vĨznam 
symbolickĨ. Je to dalġ² oslaben² Angely Merkelov®, kter® je nepŚ²jemn® pro celou koalici vļetnŊ SPD, protoģe 
ani soci§ln² demokrat® nepotŚebuj², aby se otev²raly ot§zky zpochybŔuj²c² stabilitu vl§dy,ñ Ś²k§ Handl pro 
INFO.CZ.  
Pr§vŊ vysoce postavenĨ ļlen soci§ln² demokracie Thomas Oppermann si v reakci na vĨsledek hlasov§n² nebral 
serv²tky. ĂJe to vzpoura proti Merkelov®,ñ prohl§sil podle bruselsk®ho serveru Politico. Podle Handla vġak 
nemus² j²t pŚ²mo o vzpouru nam²Śenou proti Merkelov®, ale o snahu KŚesŠanskodemokratickou unii obnovit ï 
podle mnohĨch ļlenŢ CDU se totiģ strana posouv§ ġpatnĨm smŊrem.  
ĂĢe hlasov§n² dopadne takto, jsem opravdu neļekal. Z§roveŔ zde ale dlouhodobŊ existovaly pomŊrnŊ jasn® 
hlasy, kter® volaly ani ne tak po nŊjak®m odstupu od Angely Merkelov® nebo vzpouŚe proti n², ale hovoŚily o 
tom, ģe se nedaŚ² stranu nastartovat a obnovit. To je vĨtka, kter§ je ve stranŊ pomŊrnŊ dost rozġ²Śen§ a kterou 
se Merkelov® zat²m daŚilo udrģovat v nŊjak® rovnov§ze s t²m, ģe vl§da potŚebuje stabiln² z§klad, protoģe doba je 
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turbulentn² a vġichni jsme vidŊli opakuj²c² se vnitŚn² i mezin§rodn² krize, kter® vl§da mus² Śeġit,ñ popisuje 
odborn²k s t²m, ģe snaha strany o stabilitu zat²m vģdy vyhr§la.  
ĂTeŅ se ukazuje, ģe v tom vyvaģov§n² dvou principŢ pŚev§ģilo vol§n² po obnoven² a obrozen² strany. VŊtġina 
poslancŢ CDU se pŚekvapivŊ rozhodla pro princip obrozen² a odsunula na druh® m²sto poģadavek a prosbu 
Angely Merkelov®: PotŚebuju stabilitu, abych mohla vykon§vat svou roli. To je skuteļnŊ zlom. Nen² to tedy 
neļekan® v tom, ģe by tam ty tendence nebyly. Merkelov§ vġak v momentŊ krize, kdy poģ§d§ o podporu sv®ho 
dŢvŊrn²ka, podporu poprv® nedostane. A to je skuteļnŊ z§sadn² kvalitativn² posun,ñ vysvŊtluje odborn²k.  
Snaha o obnovu strany tak poprv® vyhr§la nad stabilitou. Po znovunastartov§n² KŚesŠanskodemokratick® unie 
vġak ļlenov® CDU i CSU volaj² dlouho. Maj² totiģ pocit, ģe strana pod veden²m Merkelov® smŊŚuje jinam, neģ by 
si pŚ§li, a chtŊj², aby se CDU vr§tila ke konzervativn²m hodnot§m, jako je poŚ§dek, bezpeļnost a rodina.  
ĂU obou konzervativn²ch stran s²l² tlak na n§vrat ke konzervativn²m koŚenŢm, protoģe Angela Merkelov§ 
posunula stranu do stŚedu a podle veŚejnosti dokonce nalevo od stŚedu. To ļ§st ļlensk® z§kladny samozŚejmŊ 
tŊģko nese. Na druhou stranu ale prŢzkumy ukazuj², ģe pr§vŊ proto Merkelov§ vyhr§la volby, protoģe posunula 
stranu do stŚedu a zabrala i ļ§st soci§lnŊ demokratick® a zelen® problematiky. řekl bych tedy, ģe Merkelov§ 
vyhr§la volby, ale prohr§la stranu,ñ dod§v§ Handl.  
Vedle snahy o obrodu CDU vġak za rozhodnut²m strany podpoŚit Brinkhause nam²sto kancl®Śļina vŊrn®ho 
spojence dozajista stoj² i s®rie kriz², kterĨmi si jej² koalice proġla. Merkelov®, kter§ pŚed volbami silnŊ zvaģovala, 
jestli m§ na nejsilnŊjġ² post v zemi vŢbec znovu kandidovat, se po sloģitĨch vyjedn§v§n²ch nakonec podaŚilo 
sestavit koalici se soci§ln² demokraci², kter§ kvŢli otŚesn®mu volebn²mu vĨsledku byla zprvu rozhodnut§ odej²t 
do opozice.  
RŢzn® pohledy ï pŚedevġ²m na ot§zku migraļn² politiky ï vġak dlouhodobŊ panuj² tak® mezi CDU a jej² 
bavorskou sestrou CSU. Na jaŚe tak vznikla velmi kŚehk§ koalice, kter§ uģ m§ za sebou dvŊ v§ģn® krize, kter® 
hrozily rozpadem kabinetu. NŊmeck§ veŚejnost proto s fungov§n²m vl§dy nen² zrovna spokojen§ ï m²sto bŊģn® 
vl§dn² agendy totiģ mus² neust§le Śeġit pŚedevġ²m to, aby se nerozpadla. ObŊ tyto krize tak kancl®Śku velmi 
oslabily ï a pr§vŊ to se zŚejmŊ tak® podepsalo na rozhodnut² kancl®ŚļinĨch poslancŢ, ģe podpoŚ² Brinkhause.  
ĂUrļitŊ tam rostou obavy, ģe vl§da dostateļnŊ dobŚe nefunguje a postaven² kancl®Śky kles§. VĨsledek hlasov§n² 
je tedy vĨrazem toho, jak j² krize oslabily,ñ Ś²k§ Handl. PŚipom²n§ pŚitom posledn² kauzu kolem ġ®fa nŊmeck® 
kontrarozvŊdky Maassena, kterĨ m²sto vyhazovu za neuv§ģen§ slova dos§hl na povĨġen². To v NŊmecku 
vyvolalo silnou vlnu kritiky. Merkelov§ spolu s ġ®fkou SPD Andreou Nahlesovou se nakonec omluvily s t²m, ģe 
situaci kolem kauzy Masseen ġpatnŊ odhadly.  
ĂMerkelov§ Śekla, ģe j² to mrz². A v politice je takov® gesto vģdy vn²m§no buŅ jako projev s²ly, nebo jako projev 
slabosti. A mysl²m, ģe pro Śadu lid² to nebyla schopnost sebereflexe, ale pr§vŊ slabost. A kauza Kauder je zat²m 
nejvĨraznŊjġ²m a nejdŢleģitŊjġ²m symptomem tohoto jej²ho postupn®ho oslabov§n²,ñ dod§v§ Handl, podle 
kter®ho byl Kauder pro Merkelovou velmi dŢleģitĨ ï vģdy si totiģ vĨbornŊ rozumŊli a je ot§zka, zda to tak bude i 
v pŚ²padŊ Brinkhause.  
ĂKauder byl dŢleģitĨ v prvn² ŚadŊ v tom, ģe si s kancl®Śkou absolutnŊ rozumŊli a nemuseli si nic vysvŊtlovat ï aŠ 
uģ jde o celkovĨ pŚ²stup k politice, konkr®tn² politick® kauzy nebo person§ln² ot§zky. To byla skuteļnŊ 
bezprostŚedn² bl²zkost a politick§ symbi·za. Ona vģdy vŊdŊla, ģe se o nŊj mŢģe opŚ²t,ñ Ś²k§ Handl. Z§roveŔ ale 
dod§v§, ģe ani Brinkhaus nepatŚ² mezi kritiky kancl®Śky. V takov®m pŚ²padŊ by totiģ ani nemŊl ġanci uspŊt.  
ĂBrinkhaus je schopnĨ ï je to hvŊzda pokud, jde o finanļn², rozpoļtov® ļi daŔov® ot§zky. Nav²c je vĨbornĨ 
Śeļn²k a um² o finanļn²ch ot§zk§ch mluvit skuteļnŊ strhuj²c²m zpŢsobem. Poslanci ho zvolili pr§vŊ proto, ģe byl 
vģdy loaj§ln² vŢļi Merkelov® ï on nikdy proti kancl®Śce neġel, aŠ uģ ġlo o Śeckou krizi, rozpoļtovou nebo 
migraļn² politiku. Takģe m§ j²t sp²ġ o obnoven² a omlazen² veden² frakce. Pokud by totiģ byl v opozici 
Merkelov®, nikdy by nez²skal vŊtġinu. Je to tedy sice odstup od kancl®Śky, ale nen² to revoluce v tomto smyslu, 
ģe by zvolili opoziļn²ka ï ten by to nedostal. Dostal to ten, kterĨ mŢģe frakci znovu nastartovat, coģ se od 
Kaudera opr§vnŊnŊ neļekalo,ñ vysvŊtluje pro INFO.CZ.  
Zvolen² Kaudera tedy opŊt otŚ§slo nŊmeckou politikou a cel§ zemŊ si klade ot§zku, co bude d§l. O odchodu 
Merkelov® z ļela nejsilnŊjġ² zemŊ Evropy se totiģ hovoŚ² uģ v²ce neģ rok. Souļasnou koalici se j² podaŚilo 
sestavit s tŊģkĨm dechem a mnoz² pozorovatel® vs§z² na to, ģe se j² vl§du ani nepovede dov®st do konce 
funkļn²ho obdob².  
ĂOd poļ§tku se hovoŚ² o tom, ģe Merkelov§ je za zenitem a je to jej² soumrak a odch§zen² z politiky, avġak 
takov® odch§zen², ģe se jeġtŊ vzedme k vĨkonu a bude schopn§ zajistit efektivn² vl§du. Jej² odch§zen² je vġak 
rychlejġ², neģ jsme si mysleli ï a to ve smyslu oslabov§n² jej² mocensk® pozice a autority v politick®m syst®mu, 
kter® je d²ky zvolen² Brinkhause zcela zjevn®. Mysl²m si ale, ģe o zajiġtŊn² efektivn²ho chodu vl§dy se budou obŊ 
koaliļn² strany snaģit i nad§le,ñ m²n² Handl.  
Snaha udrģet vl§du vġak nemus² trvat vŊļnŊ. Odborn²k totiģ z§roveŔ pŚipom²n§, ģe soci§ln² demokrat® do 
koaliļn² smlouvy prosadili klauzuli, podle kter® po dvou letech fungov§n² kabinetu dojde na bilancov§n² a strana 
se rozhodne, zda chce s CDU/CSU ve veden² zemŊ pokraļovat.  
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ĂTato ot§zka je ļ²m d§l v²c diskutovan§. Nemysl²m si ale, ģe by ani jedna ze stran smŊŚovala k pŚedļasnĨm 
volb§m, protoģe by obŊ ztratily. JinĨmi slovy, je to oslaben² pozice Merkelov® a jej² schopnosti m²t vŊci pod 
kontrolou, ale alternativa tu nen² ani pro jednu z koaliļn²ch stran. Takģe to bude muset pokraļovat. Ale je 
ot§zka, jestli to vydrģ² samotn§ Angela Merkelov§, protoģe nŊkteŚ² koment§toŚi hovoŚ² o tom, ģe za t®to 
konstelace nevyvst§v§ ot§zka, jestli by nemŊla znovu poģ§dat o dŢvŊru ve Spolkov®m snŊmu,ñ uzav²r§ Handl.  
Takovou moģnost vġak sama kancl®Śka dŢslednŊ odm²t§. ĂJasn® ne,ñ odvŊtil dnes jej² mluvļ² Steffan Seibert na 
dotaz novin§Śe, zda Merkelov§ neuvaģuje o tom poģ§dat o vyj§dŚen² dŢvŊry. Sama kancl®Śka pŚiznala por§ģku 
uģ po vļerejġ²m hlasov§n². ĂJe to hodina demokracie a v t® existuj² i por§ģky, na tom nen² co pŚikr§ġlovat,ñ 
uvedla Merkelov§ a nab²dla Brinkhausovi ¼zkou spolupr§ci.  
  
  
 
URL| https://www.info.cz/evropska-unie/dalsi-rana-pro-merkelovou-odchazeni-kanclerky-je-rychlejsi-nez-jsme-si-
mysleli-rika-expert-36582.html 
 

Dalġ² r§na pro Merkelovou. Odch§zen² kancl®Śky je rychlejġ², neģ jsme si 
mysleli, Ś²k§ expert 

26.9.2018    info.cz    str. 00    Evropsk§ unie 
    Eliġka Kub§tov§         

Po dvou letoġn²ch kriz²ch nŊmeck® vl§dy v podobŊ sporu s Horstem Seehoferem o odm²t§n² migrantŢ a kauzy 
kolem ġ®fa tajnĨch sluģeb Hanse-Georga Maassena se nŊmeck§ kancl®Śka Angela Merkelov§ mus² vypoŚ§dat s 
dalġ² r§nou. Do ļela poslaneck® frakce CDU/CSU byla na m²sto jej²ho velmi bl²zk®ho dŢvŊrn²ka Volkera 
Kaudera neļekanŊ zvolena nov§ tv§Ś. Stalo se tak navzdory prosbŊ kancl®Śky, aby Kauder, kterĨ je v ļele 
frakce 13 let, na sv®m postu zŢstal. Na prvn² pohled se obmŊna t®to pozice mŢģe zd§t jako margin§lie, podle 
analytikŢ vġak jde o zaļ§tek konce nŊmeck® kancl®Śky. ĂNen² to jen nŊjak§ drobn§ nehoda na cestŊ politiky, ale 
z§sadn² oslaben² Merkelov® a velkĨ zlom,ñ Ś²k§ pro INFO.CZ odborn²k Vladim²r Handl. 
 
T®mŊŚ na den pŚesnŊ rok od nŊmeckĨch parlamentn²ch voleb, ze kterĨch vzeġla souļasn§, tŊģce sestavovan§ 
koalice stran CDU/CSU a soci§ln² demokracie (SPD), se pozice nŊmeck® kancl®Śky znovu otŚ§s§. PŚed 
hlasov§n²m o ġ®fovi poslaneck® frakce CDU/CSU nikdo nepochyboval, ģe kŚeslo znovu obh§j² kancl®Śļin bl²zkĨ 
spojenec Volker Kauder, kterĨ si pozici drģ² uģ 13 let. Pro jeho znovuzvolen² se pŚed poslanci vyslovila i sama 
Merkelov§ se slovy, ģe povaģuje Kaudera za kl²ļov®ho pro stabilitu koalice. PomŊrem hlasŢ 125 ku 112 vġak 
zv²tŊzil 50letĨ ekonomickĨ expert Ralph Brinkhaus, kterĨ kandidoval navzdory jej²mu pŚ§n². 
 
NeļekanĨ vĨsledek hlasov§n² ohromil nŊmeck® pozorovatele, kteŚ² jej oznaļuj² za Ă¼padek autority Merkelov®ñ, 
Ăpolitickou bombuñ nebo dokonce za Ăzaļ§tek konce Merkelov®ñ. A na lehkou v§hu rozhodnut² vŊtġiny 
poslaneck® frakce CDU/CSU nebere ani odborn²k na nŊmeckou politiku Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy Vladim²r Handl. 
 
ĂNen² to jen nŊjak§ drobn§ nehoda na cestŊ politiky, ale z§sadn² oslaben² a velkĨ zlom. M§ to praktickĨ politickĨ 
vĨznam, protoģe se nev², jak bude Brinkhaus s kancl®Śkou spolupracovat, a za druh® to m§ i vĨznam 
symbolickĨ. Je to dalġ² oslaben² Angely Merkelov®, kter® je nepŚ²jemn® pro celou koalici vļetnŊ SPD, protoģe 
ani soci§ln² demokrat® nepotŚebuj², aby se otev²raly ot§zky zpochybŔuj²c² stabilitu vl§dy,ñ Ś²k§ Handl pro 
INFO.CZ. 
 
Pr§vŊ vysoce postavenĨ ļlen soci§ln² demokracie Thomas Oppermann si v reakci na vĨsledek hlasov§n² nebral 
serv²tky. ĂJe to vzpoura proti Merkelov®,ñ prohl§sil podle bruselsk®ho serveru Politico. Podle Handla vġak 
nemus² j²t pŚ²mo o vzpouru nam²Śenou proti Merkelov®, ale o snahu KŚesŠanskodemokratickou unii obnovit ï 
podle mnohĨch ļlenŢ CDU se totiģ strana posouv§ ġpatnĨm smŊrem. 
 
Merkelov§ vyhr§la volby, ale prohr§la stranu 
ĂĢe hlasov§n² dopadne takto, jsem opravdu neļekal. Z§roveŔ zde ale dlouhodobŊ existovaly pomŊrnŊ jasn® 
hlasy, kter® volaly ani ne tak po nŊjak®m odstupu od Angely Merkelov® nebo vzpouŚe proti n², ale hovoŚily o 
tom, ģe se nedaŚ² stranu nastartovat a obnovit. To je vĨtka, kter§ je ve stranŊ pomŊrnŊ dost rozġ²Śen§ a kterou 
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se Merkelov® zat²m daŚilo udrģovat v nŊjak® rovnov§ze s t²m, ģe vl§da potŚebuje stabiln² z§klad, protoģe doba je 
turbulentn² a vġichni jsme vidŊli opakuj²c² se vnitŚn² i mezin§rodn² krize, kter® vl§da mus² Śeġit,ñ popisuje 
odborn²k s t²m, ģe snaha strany o stabilitu zat²m vģdy vyhr§la. 
 
ĂTeŅ se ukazuje, ģe v tom vyvaģov§n² dvou principŢ pŚev§ģilo vol§n² po obnoven² a obrozen² strany. VŊtġina 
poslancŢ CDU se pŚekvapivŊ rozhodla pro princip obrozen² a odsunula na druh® m²sto poģadavek a prosbu 
Angely Merkelov®: PotŚebuju stabilitu, abych mohla vykon§vat svou roli. To je skuteļnŊ zlom. Nen² to tedy 
neļekan® v tom, ģe by tam ty tendence nebyly. Merkelov§ vġak v momentŊ krize, kdy poģ§d§ o podporu sv®ho 
dŢvŊrn²ka, podporu poprv® nedostane. A to je skuteļnŊ z§sadn² kvalitativn² posun,ñ vysvŊtluje odborn²k. 
 
Snaha o obnovu strany tak poprv® vyhr§la nad stabilitou. Po znovunastartov§n² KŚesŠanskodemokratick® unie 
vġak ļlenov® CDU i CSU volaj² dlouho. Maj² totiģ pocit, ģe strana pod veden²m Merkelov® smŊŚuje jinam, neģ by 
si pŚ§li, a chtŊj², aby se CDU vr§tila ke konzervativn²m hodnot§m, jako je poŚ§dek, bezpeļnost a rodina. 
 
ĂU obou konzervativn²ch stran s²l² tlak na n§vrat ke konzervativn²m koŚenŢm, protoģe Angela Merkelov§ 
posunula stranu do stŚedu a podle veŚejnosti dokonce nalevo od stŚedu. To ļ§st ļlensk® z§kladny samozŚejmŊ 
tŊģko nese. Na druhou stranu ale prŢzkumy ukazuj², ģe pr§vŊ proto Merkelov§ vyhr§la volby, protoģe posunula 
stranu do stŚedu a zabrala i ļ§st soci§lnŊ demokratick® a zelen® problematiky. řekl bych tedy, ģe Merkelov§ 
vyhr§la volby, ale prohr§la stranu,ñ dod§v§ Handl. 
 
Krize Merkelovou oslabily 
Vedle snahy o obrodu CDU vġak za rozhodnut²m strany podpoŚit Brinkhause nam²sto kancl®Śļina vŊrn®ho 
spojence dozajista stoj² i s®rie kriz², kterĨmi si jej² koalice proġla. Merkelov®, kter§ pŚed volbami silnŊ zvaģovala, 
jestli m§ na nejsilnŊjġ² post v zemi vŢbec znovu kandidovat, se po sloģitĨch vyjedn§v§n²ch nakonec podaŚilo 
sestavit koalici se soci§ln² demokraci², kter§ kvŢli otŚesn®mu volebn²mu vĨsledku byla zprvu rozhodnut§ odej²t 
do opozice. 
 
RŢzn® pohledy ï pŚedevġ²m na ot§zku migraļn² politiky ï vġak dlouhodobŊ panuj² tak® mezi CDU a jej² 
bavorskou sestrou CSU. Na jaŚe tak vznikla velmi kŚehk§ koalice, kter§ uģ m§ za sebou dvŊ v§ģn® krize, kter® 
hrozily rozpadem kabinetu. NŊmeck§ veŚejnost proto s fungov§n²m vl§dy nen² zrovna spokojen§ ï ta totiģ m²sto 
bŊģn® agendy mus² takŚka neust§le Śeġit pŚedevġ²m to, aby se nerozpadla. ObŊ tyto krize kancl®Śku velmi 
oslabily ï a pr§vŊ to se zŚejmŊ podepsalo na rozhodnut² jej²ch poslancŢ, ģe podpoŚ² Brinkhause. 
 
ĂUrļitŊ tam rostou obavy, ģe vl§da dostateļnŊ dobŚe nefunguje a postaven² kancl®Śky kles§. VĨsledek hlasov§n² 
je tedy vĨrazem toho, jak j² krize oslabily,ñ Ś²k§ Handl. PŚipom²n§ pŚitom posledn² kauzu kolem ġ®fa nŊmeck® 
kontrarozvŊdky Maassena, kterĨ m²sto vyhazovu za neuv§ģen§ slova dos§hl na povĨġen². To v NŊmecku 
vyvolalo silnou vlnu kritiky. Merkelov§ spolu s ġ®fkou SPD Andreou Nahlesovou se nakonec omluvily s t²m, ģe 
situaci kolem kauzy Masseen ġpatnŊ odhadly. 
 
ĂMerkelov§ Śekla, ģe j² to mrz². A v politice je takov® gesto vģdy vn²m§no buŅ jako projev s²ly, nebo jako projev 
slabosti. A mysl²m, ģe pro Śadu lid² to nebyla schopnost sebereflexe, ale pr§vŊ slabost. A kauza Kauder je zat²m 
nejvĨraznŊjġ²m a nejdŢleģitŊjġ²m symptomem tohoto jej²ho postupn®ho oslabov§n²,ñ dod§v§ Handl, podle 
kter®ho byl Kauder pro Merkelovou velmi dŢleģitĨ ï vģdy si totiģ vĨbornŊ rozumŊli a je ot§zka, zda to tak bude i 
v pŚ²padŊ Brinkhause. 
 
ĂKauder byl dŢleģitĨ v prvn² ŚadŊ v tom, ģe si s kancl®Śkou absolutnŊ rozumŊli a nemuseli si nic vysvŊtlovat ï aŠ 
uģ jde o celkovĨ pŚ²stup k politice, konkr®tn² politick® kauzy nebo person§ln² ot§zky. To byla skuteļnŊ 
bezprostŚedn² bl²zkost a politick§ symbi·za. Ona vģdy vŊdŊla, ģe se o nŊj mŢģe opŚ²t,ñ Ś²k§ Handl. Dod§v§ ale, 
ģe ani Brinkhaus nepatŚ² ¼plnŊ mezi kritiky kancl®Śky. V takov®m pŚ²padŊ by totiģ ani nemŊl ġanci uspŊt. 
 
ĂBrinkhaus je schopnĨ ï je to hvŊzda, pokud jde o finanļn², rozpoļtov® ļi daŔov® ot§zky. Nav²c je vĨbornĨ 
Śeļn²k a um² o finanļn²ch ot§zk§ch mluvit skuteļnŊ strhuj²c²m zpŢsobem. Poslanci ho zvolili pr§vŊ proto, ģe byl 
vģdy loaj§ln² vŢļi Merkelov® ï on nikdy proti kancl®Śce neġel, aŠ uģ ġlo o Śeckou krizi, rozpoļtovou nebo 
migraļn² politiku. Takģe m§ j²t sp²ġ o obnoven² a omlazen² veden² frakce. Pokud by totiģ byl v opozici 
Merkelov®, nikdy by nez²skal vŊtġinu. Je to tedy sice odstup od kancl®Śky, ale nen² to revoluce v tomto smyslu, 
ģe by zvolili opoziļn²ka ï ten by to nedostal. Dostal to ten, kterĨ mŢģe frakci znovu nastartovat, coģ se od 
Kaudera opr§vnŊnŊ neļekalo,ñ vysvŊtluje Handl pro INFO.CZ. 
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Vydrģ² Merkelov§ aģ do konce? 
Zvolen² Kaudera tedy opŊt otŚ§slo nŊmeckou politikou a cel§ zemŊ si klade ot§zku, co bude d§l. O odchodu 
Merkelov® z ļela nejsilnŊjġ² zemŊ Evropy se totiģ hovoŚ² uģ d®le neģ rok. Souļasnou koalici se j² podaŚilo 
sestavit s tŊģkĨm dechem a mnoz² pozorovatel® vs§z² na to, ģe se j² vl§du ani nepovede dov®st do konce 
funkļn²ho obdob². 
 
ĂOd poļ§tku se hovoŚ² o tom, ģe Merkelov§ je za zenitem a je to jej² soumrak a odch§zen² z politiky, avġak 
takov® odch§zen², ģe se jeġtŊ vzedme k vĨkonu a bude schopn§ zajistit efektivn² vl§du. Jej² odch§zen² je vġak 
rychlejġ², neģ jsme si mysleli ï a to ve smyslu oslabov§n² jej² mocensk® pozice a autority v politick®m syst®mu, 
kter® je d²ky zvolen² Brinkhause zcela zjevn®. Mysl²m si ale, ģe o zajiġtŊn² efektivn²ho chodu vl§dy se budou obŊ 
koaliļn² strany snaģit i nad§le,ñ m²n² Handl. 
 
Snaha udrģet vl§du vġak nemus² trvat vŊļnŊ. Odborn²k totiģ z§roveŔ pŚipom²n§, ģe soci§ln² demokrat® do 
koaliļn² smlouvy prosadili klauzuli, podle kter® po dvou letech fungov§n² kabinetu dojde na bilancov§n² a strana 
se rozhodne, zda chce s CDU/CSU ve veden² zemŊ pokraļovat. 
 
ĂTato ot§zka je ļ²m d§l v²c diskutovan§. Nemysl²m si ale, ģe by ani jedna ze stran smŊŚovala k pŚedļasnĨm 
volb§m, protoģe by obŊ ztratily. JinĨmi slovy, je to oslaben² pozice Merkelov® a jej² schopnosti m²t vŊci pod 
kontrolou, ale alternativa tu nen² ani pro jednu z koaliļn²ch stran. Takģe to bude muset pokraļovat. Ale je 
ot§zka, jestli to vydrģ² samotn§ Angela Merkelov§, protoģe nŊkteŚ² koment§toŚi hovoŚ² o tom, ģe za t®to 
konstelace nevyvst§v§ ot§zka, jestli by nemŊla znovu poģ§dat o dŢvŊru ve Spolkov®m snŊmu,ñ uzav²r§ Handl. 
 
Takovou moģnost vġak sama kancl®Śka dŢslednŊ odm²t§. ĂJasn® ne,ñ odvŊtil dnes jej² mluvļ² Steffan Seibert na 
dotaz novin§Śe, zda Merkelov§ neuvaģuje o tom, ģe poģ§d§ o vyj§dŚen² dŢvŊry. Sama kancl®Śka pŚiznala 
por§ģku uģ po vļerejġ²m hlasov§n². ĂJe to hodina demokracie a v t® existuj² i por§ģky, na tom nen² co 
pŚikr§ġlovat,ñ uvedla Merkelov§ a nab²dla Brinkhausovi ¼zkou spolupr§ci. 
 
 
URL| https://www.info.cz/clanek/36582/dalsi-rana-pro-merkelovou-odchazeni-kanclerky-je-rychlejsi-nez-jsme-si-
mysleli-rika-expert 
 

Spisovatelka Tereza Boehmov§: prvn² dŊtskou kn²ģku jsem napsala 
n§hodou 

26.9.2018    i60.cz    str. 00     
    Michaela Buļkov§         

26. 9. 2018 
 
ĂVŊnujte dŊtem a vnouļatŢm svŢj ļas,ñ Ś²k§ 41let§ spisovatelka a novin§Śka Tereza Boehmov§. T® nyn² vych§z² 
kn²ģka pro dŊti Zuzanka a GoldĨġ. ĻtŊte, jak vid² sv® ļten§Śe, proļ zaļala ps§t i kolik kn²ģek je moģn® m²t v 
jednu chv²li rozepsanĨch. 
 
Co byste poradila babiļk§m a dŊdeļkŢm ï jak maj² zaujmout sv§ vnouļata? 
Mysl²m, ģe je ¼ģasn®, kdyģ babiļka a dŊdeļek dŊtem ļtou tŚeba pr§vŊ poh§dky. Je to takovĨ ten idylickĨ 
obr§zek, co m§m v hlavŊ. Pan² Śeditelka ġkoly, kam chod² moje dvŊ dcery, vģdycky na ġkoln²ch akc²ch Ś²k§, ģe 
nejvŊtġ² d§rek, kterĨ dŊtem mŢģeme d§t, je n§ġ ļas ï a to podle mŊ plat². DŊti jsou nadġen®, kdyģ se jim 
vŊnujeme ï hrajeme s nimi spoleļensk® hry, ļtete, pov²d§me si a vymĨġl²te z§bavu. Tohle snad bude fungovat 
pro dŊdeļky, babiļky i rodiļe vģdycky a univerz§lnŊ. 
 
Jak® jsou podle v§s dneġn² dŊti? Jak se liġ² od n§s ļtyŚic§tn²kŢ? 
Mysl²m, ģe pro vŊtġinu dŊt² v Ļesku je tohle velice dobr§ doba. VyrŢstaj² pŚev§ģnŊ v rodin§ch rodiļŢ, kteŚ² jeġtŊ 
pamatuj² komunismus, kdy v obchodech nic nebylo, na ovoce se st§ly fronty, chybŊl toaletn² pap²r, kvalitn² 
obleļen², nebylo Lego, hraļky a pŚedevġ²m panovala nesvoboda. HodnŊ rodiļŢ, chce pro sv® dŊti jin® lepġ² 
dŊtstv² a z§roveŔ si ï a to u sebe pozoruji - ļasto kompenzujeme to, co jsme si kdysi nemohli dopŚ§t: krouģky, 
vĨlety, hraļky, cestov§n². To je samozŚejmŊ dvojseļn®, protoģe vŊtġina ļeskĨch dŊt² m§ dnes vġeho dostatek 
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nebo nadbytek. Nejsou zvykl® na vŊci ļekat, tŊġit se, pŚ§t si je. ChtŊj² mobil, dostanou ho, chtŊj² nov® ġaty, 
dostanou je. Vġechno je hned. To mŢģe v®st i k pŚesycen² nebo neskromnosti. Snaģ²m se na to myslet a dŊti 
tolik nerozmazlovat, ale samozŚejmŊ je moc pŚ²jemn® jim udŊlat obļas radost. Ale s m²rou a pŚipom²nat jim, ģe 
to vŢbec nen² samozŚejm®. 
 
Ļtou jeġtŊ vŢbec kn²ģky? Um² o nich diskutovat? M§te nŊjakĨ tip, jak dŊti ke ļten² pŚiv®st? 
Neum²m ¼plnŊ statisticky odpovŊdnŊ doloģit, jestli dŊti ļtou m®nŊ nebo v²ce, neģ se ļetlo, kdyģ jsme byli mal². 
UrļitŊ je tu konkurence v podobŊ mobiln²ch telefonŢ a poļ²taļŢ, ale z§roveŔ hodnŊ rodiļŢ vŊtġinou chce, aby 
jejich dŊti ļetly, a od mobilŢ je odh§n², nav²c existuje hodnŊ kampan² na podporu ļten². V²m, ģe ve ġkolk§ch 
pan² uļitelky dŊtem ļtou a vedou je k poslechu ļten®ho slova. Ve ġkole je pak povinn§ ļetbaé Z§leģ² asi na 
kaģd® rodinŊ, jak se s t²m popasuje. UrļitŊ najdete rodiny, kde se knihy neļtou skoro vŢbec a rodiny, kde se ļte 
hodnŊ. U n§s doma se ļten² knih povaģuje za nŊco, co je ĂINñ - pro lidi, co chtŊj² bĨt chytŚ². A jestli o nich umŊj² 
diskutovat? Mysl²m, ģe v r§mci vŊku celkem ano. Dcera mŊ ovġem teŅ rozesm§la hodnocen²m povinn® knihy od 
Oty Pavla - Jak jsem potkal ryby, kterou ļetla pŚes pr§zdniny a dost u toho trpŊla. Na z§vŊr pŢl str§nkov® 
recenze napsala vŊtu: Ă Kniha mŊ nebavila, protoģe mi nepŚiġlo, ģe by se v n² nŊco extra odehr§valo. Ano, pŚeģil 
2. svŊtovou v§lku, ale to je tak vġechno, co mi pŚiġlo zaj²mav®.ñ Je dost pŚ²m§, ta moje dcera. Ale nut² mŊ to se 
zamyslet, zda jim n§hodou ġkola ned§v§ ļ²st knihy, kter® jim dnes moc neŚeknou. A jestli m§m nŊjakĨ tip, jak 
dŊti ke ļten² pŚiv®st? ProstŊ jim ļ²st od maliļka, zaŚadit ļten² jako kaģdodenn² ritu§l, tŚeba pŚed span²m.  
 
Proļ jste zaļala poh§dky ps§t? 
Prvn² kn²ģku poh§dek Zaj²ļek Zlob²lek jsem napsala tak trochu n§hodou. VlastnŊ to byly vymyġlen® poh§dky, 
kter® jsem dŊtem vypr§vŊla pŚed span²m, protoģe jsem nŊjak nemohla naj²t kn²ģku, kter§ by mi vyhovovala. 
ChtŊla jsem poh§dky pro ¼plnŊ mal® dŊti, kratġ² s jednoduchĨm poselstv²m, kde nikdo neum²r§. Tu a tam jsem 
ty jednoduch® pŚ²bŊhy vypr§vŊla nŊkde na n§vġtŊvŊ, kdyģ se seġlo v²ce dŊt², a zd§lo se, ģe se dŊtem l²bily. 
Kamar§dky mŊ pak poprosily, jestli bych je pro nŊ nezapsala, aby je pak mohly dŊtem vypr§vŊt znovu. Zkusila 
jsem to a postupnŊ vznikla prvn² kn²ģka. Kniha Zuzanka a GoldĨġ vznikala podobnŊ, jen mi uģ do pŚ²bŊhŢ 
mnohem v²ce sk§kaly do Śeļi obŊ moje dcery a pŚ²bŊh vylepġovaly nebo zamot§valy, coģ n§s vġechny tŚi docela 
bavilo. Poh§dky jsou pro mŊ tak® ¼tŊk z re§ln®ho svŊta, kterĨ se podle mŊ troġku rozbil. V poh§dk§ch poŚ§d zlo 
v²tŊz² nad dobrem a to se mi l²b².  
 
Pr§vŊ v§m vych§z² kn²ģka Zuzanka a GoldĨġ. O ļem je a jak®mu d²tŊti byste ji doporuļila? 
Je to pŚ²bŊh o holļiļce, kter§ si k V§nocŢm pŚ§la ģiv®ho psa a dostala plyġovou hraļku. Je zklaman§, neģ zjist², 
ģe pes se zlatou srst² - GoldĨġ - v noci oģ²v§ a bere ji s sebou ve snech do rŢznĨch poh§dkovĨch zem². Tam ï v 
16 poh§dk§ch ï zaģ²vaj² spolu rŢzn§ dobrodruģstv². Z§roveŔ se v r§mcov®m pŚ²bŊhu, kterĨ se prol²n§ kn²ģkou, 
snaģ² usm²Śit Zuzky rozh§dan® rodiļe. Kaģd§ poh§dka konļ² z§bavnĨmi ¼koly pro dŊti nebo jednoduchou hrou. 
StejnŊ jako u Zaj²ļka Zlob²lka se i tady snaģ²m, aby pŚ²bŊh mŊl nŊjak® jednoduch® ĂvĨchovn®ñ poselstv². Zn² to 
asi jako fr§ze, ale mysl²m si, ģe dŊtem je od maliļka potŚeba ukazovat rozd²l mezi dobrĨm a ġpatnĨm. Kn²ģka je 
urļena dŊtem od pŊti let. Ale uģ jsem ji ļetla i tŚ²let®mu a ġlo to. NŊkter® pŚ²bŊhy jsou jednoduġġ², nŊkter® 
sloģitŊjġ², douf§m, ģe pro kaģd® d²tŊ tam nŊco je. RodiļŢm by se mohlo l²bit, ģe jde o pŚ²bŊhy kr§tk®, takģe se 
nemusej² ob§vat poh§dek na 20 str§nek a mohou klidnŊ kĨvnout na dvŊ aģ tŚi za veļer.  
 
V kn²ģce Zuzanka a GoldĨġ prĨ byla pŢvodnŊ jedna poh§dka o postavŊ pŚipom²naj²c² Andreje Babiġe? A proļ ve 
vĨsledn® podobŊ knihy nen²? 
Ano, to byla takov§ legr§cka - speci§ln² poh§dka o Koblihoģroutovi, kterou jsem napsala pŚed parlamentn²mi 
volbami v roce 2017. Troġku z frustrace z okoln²ho dŊn². Byla o zemi, kterou ovl§dl velice z§ludnĨ a bohatĨ 
vl§dce a ļarodŊj Angreġt řepka, kterĨ do koblih, kter® vyr§b², d§v§ jakousi ļarovnou smŊs, po kter® lid® 
pŚest§vaj² pŚemĨġlet, jsou na koblih§ch z§visl². Ļ²m v²ce snŊdenĨch koblih, t²m menġ² a scvrklejġ² mozek. Dala 
jsem ji na svŢj blog, kde je st§le jeġtŊ k nalezen² a poprosila ļten§Śe a zn§m®, aby mi Śekli, zda by ji do kn²ģky 
zaŚadili. Tak® jsem poh§dku dala pŚeļ²st editorce a nakladateli. Sice se pobavili, ale Śekli, ģe se do kn²ģky 
nehod², protoģe je ¼plnŊ jin§. Uznala jsem to a dohodli jsme se, ģe ji zaŚad²me jako bonusovou poh§dku do e-
knihy. 
 
Kde vlastnŊ inspiraci hled§te? Jsou V§m dcery inspirac²? Prob²r§te s nimi pŚ²bŊh? 
Poh§dky a vymĨġlen² pŚ²bŊhŢ m§m r§da, takģe mŊ napadaj² celkem snadno. Holky se ļasto doģadovaly, abych 
vymyslela novou poh§dku a ļasto i navrhovaly, o ļem m§ bĨt - o lģ²ci, o botŊ, o f®nué Troġku mŊ zkouġely, 
jestli to dok§ģu. PŚ²bŊhy jsem na nich testovala a ony mi do toho sk§kaly a nŊkdy to vylepġovaly, jindy kazily. 
Ale byla to legrace.  
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Nakreslily ke knize obr§zky. TŊġ² se na to? DŊlaj² to dobrovolnŊ? 
Zpoļ§tku byly nadġen® a tŊġily se a chtŊly ĂbĨt ilustr§torkamiñ, pak kdyģ zjistily, ģe je to docela pracn®, tak 
obļas lehce bruļely, ģe jeġtŊ zbĨv§ tolik kreseb. Ale nakonec to zvl§dly. Jak rostou, Ś²kaj², ģe by nŊkter® 
ilustrace nakreslily l®pe a jinak, ale snaģ²m se jim vysvŊtlit, ģe v tom je pr§vŊ to kouzlo, ģe to zachycuje jejich 
styl v urļit®m vŊku. A je jasn®, ģe jejich styl se vyv²j² a zejm®na u Aniļky, kter® je 12, se to mŊn² rapidnŊ. 
 
Uģ m§te n§pad na dalġ² kn²ģku? 
Tahle ot§zka mŊ straġ² i ve snu. Nejprve p²ġete a lid® se v§s ptaj², kdy uģ to bude. V§m to tŚeba zrovna moc 
nejde a nev²te, co odpovŊdŊt. ProstŊé nŊkdy je psac² obdob² a jindy mŊs²ce, kdy se zadrhnete a mus²te ps§t 
nŊco jin®ho a pak se vr§tit k rozepsan®mu. Pak dop²ġete jednu knihu a jste r§di, ģe jste to dali dohromady a uģ 
je tu ot§zka, co bude d§lé M§m rozepsanĨch v²c vŊc² ï druhĨ d²l Matky z cukru a oceli, coģ byla moje prvn² 
kn²ģka, fejetony o mateŚstv². Pak t®mŊŚ dokonļenĨ takovĨ rom§n z ļerven® knihovny s n§zvem Ester, ale je na 
nŊm jeġtŊ dost pr§ce, nŊkter® ļ§sti chci pŚepsat a mŢģe se st§t, ģe to jeġtŊ potrv§, i ģe ho nakonec hod²m do 
koġe ¼plnŊ. A teŅ si p²ġu pro radost na blog slovenskĨch novin SME na pokraļov§n² o jedn® str§ģn® Ņ§blici 
AndŊle999, co byla povĨġen§ na andŊla. Plus si dŊl§m z§pisky do sloģky s n§zvem: Den²k praģsk® blbky. TŊģko 
Ś²ct, co nakonec vyjde jako prvn²é 
 
Seznamte se: Tereza Boehmov§ 
Tereza Boehmov§ vystudovala ģurnalistiku a Masovou komunikaci na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy. Pracovala pro ļeskou redakci BBC. Rok ģila v USA, kde studovala Women Studies v Seattlu. V roce 
2003 nastoupila do MF DNES jako editorka rubriky N§zory. V roce 2008 se stala administr§torkou blogu iDNES 
a od dubna 2009 pracovala jako koordin§torka vzdŊl§vac²ch projektŢ Mlad® fronty Dnes a iDNES. V Ś²jnu 2009 ji 
vyġla prvn² kniha fejetonŢ o mateŚstv² s n§zvem Matka z cukru a oceli. V roce 2010 se Tereze narodila druh§ 
dcera Emma a z§roveŔ dokonļila druhou knihu. Tentokr§t poh§dky pro dŊti s n§zvem Zaj²ļek Zlob²lek, hluchĨ 
drak, natahovac² MaŚenka a jin® poh§dkov® pŚ²bŊhy. Spolupr§ci s iDNES ukonļila v kvŊtnu 2017 na protest 
proti zasahov§n² majitele MF DNES Andreje Babiġe do obsahu novin. 
URL| https://www.i60.cz/clanek/detail/20767/spisovatelka-tereza-boehmova-prvni-detskou-knizku-jsem-napsala-
nahodou 
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Za tŚi roky z nuly na ļtyŚi miliardy. Zonky raketovŊ roste 
25.9.2018    roklen24.cz    str. 00     

    Jaroslav PrŢcha         

Tagy: Zonky, P2P, investice, PŢjļky, PPF 
 
Online Peer-to-peer (P2P) sluģba Zonky aktu§lnŊ hl§s² pŚes 21 tis²c investorŢ, kteŚ² zafinancovali jiģ 27 tis²c 
pŢjļek. Za tŚi roky od sv®ho vzniku platforma protoļila pŚes ļtyŚi miliardy korun. Zonky roste d²ky investic²m do 
technologickĨch inovac², rozvoje brandu a klientsk®ho servisu. A na podzim pŚijdou dalġ² novinky.  
ĂV prvn²m pololet² minul®ho roku investoŚi pŢjļovali mŊs²ļnŊ 50 milionŢ korun, v prvn²m pololet² letoġn²ho roku 
je to t®mŊŚ 300 milionŢ korun mŊs²ļnŊ. Z hlediska objemŢ pŢjļenĨch penŊz Zonky narostlo ġestkr§t a roste d§l. 
TrģnŊ dosahujeme tŚ² procent trhu se spotŚebitelskĨmi ¼vŊry, coģ je velikost menġ² banky,ñ Ś²k§ ġ®f Zonky Pavel 
Nov§k.  
ĂZa posledn² rok jsme ohromnŊ vyrostli. Kdybych mŊl pojmenovat hlavn² zmŊnu, kter§ se stala, tak je to pr§vŊ 
rŢst. A to jak z hlediska firmy jako takov®, z poļtu naġich zamŊstnancŢ. Ale i objemovŊ. Pamatuji si, ģe kdyģ 
jsem nastoupil do firmy, tak jsme mŊli po Ļech§ch billboardy, ģe jsme uģ pŢjļili 650 milionŢ. Pamatuji si, ģe 
jsme v podstatŊ nebyli schopni ukojit popt§vku investorŢ po pŢjļk§ch. Dnes m§me pŢjļek vĨznamnŊ v²c. 
PŊtkr§t, ġestkr§t v²c, neģ jsme mŊli tŚeba loni v dubnu. T²m p§dem se z n§s stala velk§ firma,ñ Ś²k§ Pavel Nov§k.  
D²ky technologi²m sluģba zpŚ²stupŔuje levnŊjġ² pŢjļov§n² a vĨhodn® investov§n² ġirok® veŚejnosti. Od ļervna 
mohou lid® vyuģ²vat Zonky mobiln² aplikaci, kter§ umoģŔuje vedle spr§vy pŢjļky pŚes telefon tak® investovat 
t®mŊŚ na jeden klik. Doposud si aplikaci st§hlo pŚes 21 tis²c lid².  
Na podzim sluģba pŚedstav² novinky, kter® jeġtŊ v²ce zrychl² a zjednoduġ² vyŚ²zen² pŢjļky a investov§n². ĂM§me 
ambici dos§hnout 10procentn²ho pod²lu na trhu. Proto se st§le zamŊŚujeme na technologick® inovace. Brzy 
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pŚedstav²me zmŊny, kter® se tĨkaj² dalġ²ho zrychlen² pŢjļek, zvĨġen² naġ² konkurenceschopnosti a nov®ho 
rezervaļn²ho syst®mu pro investory,ñ dodal Nov§k.  
Sluģba Zonky vznikla v roce 2015. Je ļlen finanļn² skupiny PPF. V souļasn® dobŊ m§ 160 zamŊstnancŢ, 
pŚiļemģ ļtvrtina z nich pracuje v IT.  
Vystudoval medi§ln² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pracoval v ekonomick® a centr§ln² 
redakci ĻTK jako subeditor, pozdŊji jako zpravodaj se zamŊŚen²m na energetiku. Jako ġ®fredaktor vedl 
zpravodajskĨ server iUHLI.cz, kterĨ se zamŊŚoval na hnŊdouhelnĨ sektor a energetiku. Je ġ®fredaktorem 
ekonomick®ho a investiļn²ho port§lu Roklen24.cz.  
  
  
 
URL| https://roklen24.cz/a/SmXYf/za-tri-roky-z-nuly-na-ctyri-miliardy-zonky-raketove-roste 
 

Jednotn® Rusko ztratilo neporazitelnost, syst®mov§ opozice se ale v 
niļem neliġ², tvrd² politolog 

25.9.2018    rozhlas.cz    str. 00     
    Jednotn® Rusko, Alexander Khitrov, Libor DvoŚ§k, Prohry Putinovy, Jan Ġ²r, Jan Bumba, Michael Erhart, 

Alexandr Mitrofanov         

Jednotn® Rusko ztr§c² moc. P²ġe to alespoŔ ruskĨ zpravodajskĨ server Meduza. Kandid§ti vl§dn² strany totiģ 
prohr§li volebn² souboje v Chabarovsk®m a Vladimirsk®m kraji, vĨsledky hlasov§n² v Primorsk®m kraji byly 
zruġeny kvŢli informac²m o v§ģnĨch neregul®rnostech. 
 
Podle Jana Ġ²ra z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy jsou ale z§vŊry nez§visl®ho webu pŚ²liġ 
optimistick® a oslabov§n² Jednotn®ho Ruska nic nenasvŊdļuje.  
Nejzn§mŊjġ² ruskĨ opoziļn² politik Alexej Navalnyj, kter®mu vyprġel tŚicetidenn² trest za ¼ļast v lednov® 
Ăvoliļsk® st§vceñ, byl po propuġtŊn² znovu zatļen.  
PŚipom²n§, ģe Rusko je velmi pestrou zem² a ve volb§ch se tak mohly projevovat i nŊkter§ region§ln² specifika. 
Tamn² politickĨ syst®m nav²c nen² zaloģen na stranickĨch struktur§ch, jakkoli je pr§vŊ Jednotn® Rusko 
dominantn².  
ĂKandid§ti, kteŚ² ve zmiŔovanĨch kraj²ch zv²tŊzili za jin® strany, byli vġichni koordinov§ni s Kremlem. Jsou to 
z§stupci stran, kter® n§leģ² k tzv. syst®mov® opozici, tedy jsou souļ§st² krymsk®ho konsenzu a jejich politick® 
postoje a chov§n² se nijak neliġ² od Jednotn®ho Ruska,ñ zdŢrazŔuje Ġ²r.  
Jednotn® Rusko nen² schopn® nab²dnout realistickou alternativu k syst®movĨm vĨzv§m, kterĨm zemŊ ļel².  
Jan Ġ²r  
Volby prĨ pŚesto ukazuj², ģe vl§dn² strana je krajnŊ nepopul§rn² a ani kandid§t, kterĨ se nomin§lnŊ tŊġ² podpoŚe 
Kremlu a prohlaġuje se za souļ§st prezidentsk®ho tĨmu, nem§ v²tŊzstv² jist®.  
PŚedsedkynŊ rusk® ĐstŚedn² volebn² komise Ella Pamfilovov§ prohl§sila, ģe zruġen² vĨsledkŢ krajnŊ 
problematickĨch voleb v Primorsk®m kraji je dŢkazem, ģe falġov§n² prostŊ neprojde. To ale podle Ġ²ra v ģ§dn®m 
pŚ²padŊ neplat².  
ĻtŊte tak®  
Ļtvrt§ volebn² prohra Jednotn®ho Ruska. Dosavadn² gubern§torka Vladimirsk® oblasti pŚiġla o sv® kŚeslo  
ĂVolby samozŚejmŊ byly zfalġov§ny ve vġech oblastech, o kterĨch se bav²me. Nav²c volby se daj² ovlivnit i jinĨm 
zpŢsobem, neģ je sprost® falġov§n² a pŚepisov§n² vĨsledkŢ. Nar§ģ²m na ohromn® administrativn² bari®ry, kter® 
odfiltruj² re§ln® opoziļn² kandid§ty uģ pŚed hlasov§n²m,ñ tvrd².  
PŚ²pad Primorsk®ho kraje je podle Ġ²ra ilustrativn² v tom, ģe m²sto toho, aby se vĨsledky pŚepoļ²taly a vin²ci byli 
pohn§ni k trestn² odpovŊdnosti, tak st§tn² moc dospŊla k ġalamounsk®mu Śeġen². ĂVolby zruġ² a uvid²me, kdo 
vŢbec bude pŚipuġtŊn k tŊm opakovanĨm, kter® se maj² konat za tŚi mŊs²ce,ñ uzav²r§.  
  
  
 
URL| https://plus.rozhlas.cz/jednotne-rusko-ztratilo-neporazitelnost-systemova-opozice-se-ale-v-nicem-nelisi-
7624177 
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Daniel Prokop odch§z² z veden² Medianu, jde do vlastn²ho 
25.9.2018    mediaguru.cz    str. 00     

             

S vĨzkumnou agenturou Median bude ale Dan Prokop nad§le spolupracovat externŊ. 
 
Sociolog Daniel Prokop se rozhodl po dev²ti letech skonļit jako zamŊstnanec vĨzkumn® agentury Median, kde 
posledn² tŚi roky pŢsobil ve veden² na pozici Head of Social Political Research a Śeditele vĨzkumu (Head Of 
Research). 
ĂS agenturou budu nad§le spolupracovat externŊ jako sociolog a account manager v oblasti soci§lnŊ politick®ho 
vĨzkumu ļi dohl²ģet nad metodikou volebn²ch a veŚejnopr§vn²ch vĨzkumŢ,ñ vysvŊtluje Prokop. 
Daniel Prokop bude nyn² pracovat na vlastn² noze. ĂChci se zamŊŚit m®nŊ na Ś²zen² a sp²ġ nab²zet svoji 
expert²zu, coģ je metodika, analĨza a interpretace dat, rozvoj novĨch metod v kvantitativn²m vĨzkumu. Pokud 
moģno v projektech, kter® si kladou za c²l pozn§n² spoleļnosti a zlepġen² kvality ģivota v Ļesku,ñ popisuje. 
Daniel Prokop vystudoval sociologii na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, na kter® pŢsob² v tĨmu 
zabĨvaj²c²m se vĨzkumem chudoby a soci§ln²ho vylouļen². Do vĨzkumn® agentury Median nastoupil v roce 
2009. Od roku 2015 vedl oddŊlen² soci§lnŊ-politick®ho vĨzkumu a od roku 2017 byl Śeditelem vĨzkumu v 
Medianu. 
Je autorem pokroļil® metodiky tvorby volebn²ho a v Ļesk® republice zavedl pravidelnou publikaci sekund§rn²ch 
volebn²ch ukazatelŢ ï volebn² potenci§l a j§dro stran. Pod²lel se na des²tk§ch volebn²ch a politickĨch vĨzkumŢ 
veŚejnopr§vn² a dalġ² m®dia v Ļesk® i Slovensk® republice. Je tak® spoluautorem nŊkterĨch inovativn²ch 
metodik ve volebn²m a politick®m vĨzkumu ï projektu volebn²ch predikc² z prŢbŊģn®ho sļ²t§n² hlasŢ, vizualizace 
dat z volebn²ch vĨzkumŢ ļi analĨzu vlivu TV debat vyuģit²m elektronick®ho mŊŚen² sledovanosti. 
ř²dil realizaci Śady mezin§rodn²ch a akademickĨch vĨzkumŢ jako ESS, ISSP, Czech Household Panel Study ļi 
UNDP Roma Survey a spolupracuje vĨzkumnŊ s neziskovĨmi organizacemi a st§tn² spr§vu. ZamŊŚuje se tak® 
na metody vĨbŊrŢ, v§ģen² dat a kombinace vĨzkumnĨch metodik. 
-stk- 
PŚi poskytov§n² sluģeb n§m pom§haj² soubory cookie. Pouģ²v§n²m naġich sluģeb vyjadŚujete souhlas s naġ²m 
pouģ²v§n²m souborŢ cookie. 
URL| https://www.mediaguru.cz/clanky/2018/09/daniel-prokop-odchazi-z-vedeni-medianu-jde-do-vlastniho/ 
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Nov§ praģsk§ koalice je velkou nezn§mou. Vymezuj² se jen Pir§ti a Praha 
SobŊ 

25.9.2018    echo24.cz    str. 00     
    Karol²na Vaverkov§         

O tom, kdo povede Prahu pŚ²ġt² ļtyŚi roky, rozhodnou lid® uģ za necel® dva tĨdny. Pozornost se tak pomalu 
obrac² k povolebn²m vyjedn§v§n²m o pŚ²ġt² koalici. Radik§ln² vymezen² vŢļi pŚ²padnĨm koalic²m zazn²vaj² 
pŚedevġ²m z ¼st l²dra Pir§tŢ ZdeŔka HŚiba a Prahy SobŊ Jana Ļiģinsk®ho. ZdenŊk HŚib naznaļuje, ģe probl®m 
by byla koalice s ANO a ODS, ale i s KSĻM ļi SPD. Jan ĻiģinskĨ vyluļuje tot®ģ. 
 
ĂOdm²t§me extremistick® KSĻM a SPD. O programu pak chceme vyjedn§vat se vġemi ostatn²mi 
demokratickĨmi stranami. S nŊkĨm ale budeme urļitŊ programovĨ prŢnik nach§zet obt²ģnŊji. Jde napŚ²klad o 
transparenci, kter§ je pro n§s z§sadn², zat²mco ODS a zejm®na ANO o n² jinak mluv², a jinak ļin²,ñ uvedl pro 
den²k Echo24 ZdenŊk HŚib.  
ĂODS je strana, kter§ pŚes sv® kmotry Prahu dlouh§ l®ta vys§vala a na kandid§tce m§ poŚ§d star® zn§m® tv§Śe 
spojen® s touto ®rou. ANO zase posledn² ļtyŚi roky pŚedv§d², co znamen§ Ś²dit Prahu jako firmu ï PraģanŢ se 
na nic neptat a snaģit se direktivnŊ protlaļit to, co zrovna prim§torku napadne. O tom, ģe extr®mistick® strany 
jsou pro n§s nepŚijateln®, snad ani nemus²m mluvit,ñ Śekl ĻiģinskĨ pro Info.cz.  
Dalġ² strany jsou v prohl§ġen²ch, s kĨm by do koalice ġly, nebo neġly, opatrnŊjġ². ODS, ANO, koalice Spojen® 
s²ly pro Prahu (TOP 09 a STAN s podporou KDU-ĻSL) i ĻSSD z moģn® koalice vyluļuj² KSĻM a SPD, jinak ale 
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diplomaticky hovoŚ² o tom, ģe koalice vznikaj² aģ po volb§ch. L²dr koalice Spojen® s²ly pro Prahu JiŚ² Posp²ġil 
Ś²k§, ģe by nevl§dl s vl§dn²m hnut²m ANO.  
Volby do zastupitelstev mŊst a obc² se konaj² 5. a 6. Ś²jna, spoleļnŊ s prvn²m kolem voleb do tŚetiny Sen§tu. Ve 
ļtvrtek 27. z§Ś² se jeden§ct l²drŢ nejsilnŊjġ²ch kandid§tek v Praze sejde k debatŊ v Ļesk® televizi. PŚijdou l²dŚi  
Pir§tŢ, ODS, SpojenĨch sil pro Prahu, ANO, Prahy sobŊ, StarostŢ pro Prahu, ZelenĨch, ĻSSD, SPD, 
Nez§vislĨch a KSĻM.  
Praģskou koalici dnes tvoŚ² ANO, ĻSSD a Trojkoalice (STAN, Zelen² a KDU-ĻSL). Starostov® a lidovci se znovu 
setk§vaj² v pŚedvolebn² koalici, jsou souļ§st² SpojenĨch sil pro Prahu, vedenĨch europoslancem JiŚ²m 
Posp²ġilem. Zelen² kandiduj² samostatnŊ, vede je m²stostarosta Prahy 7 OndŚej MirovskĨ.  
D§le ļtŊte: Dopravn² sliby v Praze do roku 2022: rozestavŊn® metro D a spor o letiġtŊ  
Vizitky kandid§tŢ na prim§tora v PrazeANO 2011: Petr Stuchl²k ï spoluzakladatel spoleļnosti Fincentrum; 
zaļ§tkem z§Ś² bylo ozn§meno, ģe firmu kupuje ġvĨcarsk§ skupina Swiss Life. Stuchl²k Śekl, ģe k 4. z§Ś² konļ² 
jako pŚedseda pŚedstavenstva Fincentra a do konce mŊs²ce ukonļ² i svŢj zamŊstnaneckĨ pomŊr. Koncem 
letoġn²ho ļervence prodal svŢj pod²l ve spoleļnosti Fair Credit, kter§ poskytuje kr§tkodob® pŢjļky s vysokĨm 
¼rokem. Absolvoval Fakultu managementu na Vysok® ġkole ekonomick® v Praze. Fincentrum spoluzaloģil v 
dubnu 2000, v ļervnu n§sleduj²c²ho roku prodal webovou str§nku skupinŊ Mafra, kde v letech 2002 aģ 2006 
vedl obchodn² oddŊlen² elektronickĨch m®di². V lednu 2014 koupil rozhlasov® stanice Expres FM a Classic FM, 
loni z²skala dvŊ tŚetiny r§di² ļesk§ internetov§ jedniļka Seznam.cz.  
ĻSSD: Jakub LandovskĨ ï n§mŊstek ministra obrany. Vystudoval politologii a pr§vo. V letech 2000 aģ 2006 
pracoval na ministerstvu zahraniļ², mimo jin® jako asistent zvl§ġtn²ho zpravodaje pro lidsk§ pr§va v bĨval® 
Jugosl§vii JiŚ²ho Dienstbiera. V letech 2007 aģ 2010 byl poradcem pŚedsedy zahraniļn²ho vĨboru Poslaneck® 
snŊmovny, posl®ze pracoval jako advok§t. Vyuļuje na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Ļlenem 
ĻSSD je od roku 2006.  
ODS: Bohuslav Svoboda ï bĨvalĨ prim§tor Prahy, poslanec, praģskĨ zastupitel a zastupitel Prahy 2. Profes² 
l®kaŚ ï gynekolog a porodn²k. V letech 2003 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan 3. LF UK, v obdob² 1992 aģ 1998 byl 
prezidentem Ļesk® l®kaŚsk® komory. Od dubna 2016 je ġ®fem gynekologie ĐstŚedn² vojensk® nemocnice ve 
StŚeġovic²ch. Od roku 2010 je ļlenem ODS. PraģskĨm prim§torem byl od listopadu 2010 do kvŊtna 2013. 
Probl®my s mŊstskou kartou opencard jej spolu s dalġ²mi lidmi pŚivedly aģ pŚed soud. SnŊmovna letos odm²tla 
Svobodu v t®to kauze vydat k trestn²mu st²h§n². Odvolac² Ś²zen² tak bude moci pokraļovat aģ po skonļen² jeho 
poslaneck®ho mand§tu.  
Pir§ti: ZdenŊk HŚib ï l®kaŚ, je garantem strany pro oblast zdravotnictv². Absolvent l®kaŚsk® fakulty Univerzity 
Karlovy poch§z² z rodiny architektŢ. Je Śeditelem obecnŊ prospŊġn® spoleļnosti Institut pro aplikovanĨ vĨzkum, 
edukaci a Ś²zen² ve zdravotnictv² a zabĨv§ se vĨzkumem v oblasti efektivity a kvality veŚejnĨch sluģeb. V 
pŚedchoz²m zamŊstn§n² navrhl a realizoval nŊkolik informaļn²ch syst®mŢ pro veŚejnou spr§vu. Ļlenem Pir§tŢ je 
od dubna 2017. Letos v lednu se stal ļlenem spr§vn² rady VZP.  
Praha SobŊ: Jan ĻiģinskĨ ï poslanec, zastupitel Prahy a starosta Prahy 7. Vystudoval Filozofickou fakultu UK a 
politologii a mezin§rodn² vztahy na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. Pracoval jako uļitel na z§kladn² a stŚedn² ġkole 
i pedagog na Filozofick® fakultŊ. DŊlal rovnŊģ asistenta poslance a pozdŊji poradce ministra a pŚedsedy 
Legislativn² rady vl§dy Cyrila Svobody a asistenta poslance a bĨval®ho ministra zemŊdŊlstv² Mariana Jureļky. 
PŚed lety na sebe upozornil bojem proti stavbŊ obchodn²ho centra v Praze 7 nebo referendem o n§kladn® 
stavbŊ radnice. Ļlenem lidovcŢ byl pak v letech 2003 aģ 2018.  
Spojen® s²ly pro Prahu: JiŚ² Posp²ġil ï europoslanec a pŚedseda TOP 09. Absolvent Pr§vnick® fakulty 
Z§padoļesk® univerzity v Plzni. V roce 2002 byl poprv® zvolen za ODS do SnŊmovny, v n²ģ zasedal do ļervna 
2014, kdy se dostal do Evropsk®ho parlamentu. V obdob² 2012 aģ 2013 byl m²stopŚedsedou SnŊmovny. 
Posp²ġil v minulosti zast§val ¼Śad ministra spravedlnosti, nejdŚ²ve v letech 2006 aģ 2009 v prvn² a druh® vl§dŊ 
Mirka Topol§nka, a pot® opŊt mezi roky 2010 aģ 2012 v kabinetu Petra Neļase. V obdob² 2006 aģ 2007 a 2010 
aģ 2011 byl tak® pŚedsedou Legislativn² rady vl§dy. V letech 2009 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan pr§vnick® fakulty 
v Plzni. Zasedal rovnŊģ v zastupitelstvu PlzeŔsk®ho kraje, a to v letech 2000 aģ 2004 a 2012 aģ 2018. Byl 
ļlenem ODA (1994 aģ 1998), v obdob² 2010 aģ 2014 byl m²stopŚedsedou ODS; ļlenem a pŚedsedou TOP 09 je 
pak od roku 2017.  
KSĻM: Marta Semelov§ ï bĨval§ poslankynŊ, praģsk§ zastupitelka (od Ś²jna 2006). Vystudovala Pedagogickou 
fakultu Univerzity Karlovy a pot® 25 let pŢsobila jako uļitelka matematiky, tŊlesn® vĨchovy a ļesk®ho jazyka na 
z§kladn² ġkole. Ve SnŊmovnŊ zasedala v letech 2010 aģ 2017. Je pŚedsedkyn² krajsk® organizace KSĻM v 
Praze. NŊkolikr§t ne¼spŊġnŊ kandidovala na funkci m²stopŚedsedkynŊ strany, v n²ģ je odbornic² na ġkolstv². V 
minulosti na sebe upozornila nŊkolika kontroverzn²mi postoji, napŚ²klad uct²v§n²m Klementa Gottwalda ļi 
zpochybnŊn²m okolnost² justiļn² vraģdy Milady Hor§kov®. V podzimn²ch volb§ch kandiduje i do Sen§tu za Prahu 
12.  
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Zelen²: OndŚej MirovskĨ ï praģskĨ zastupitel a m²stostarosta Prahy 7. Je absolventem PŚ²rodovŊdeck® fakulty 
UK v Praze. Pracoval pro nŊkolik mezin§rodn²ch organizac² v EvropŊ. Specializoval se na problematiku vlivu 
fondŢ EU na ģivotn² prostŚed². Zast§val pozici n§rodn²ho kontaktu pro r§mcov® programy pro vŊdu a vĨzkum EU 
v oblasti kosmonautiky v Technologick®m centru Akademie vŊd. Ļlenem Strany zelenĨch je od roku 2005 (nyn² 
je spolupŚedsedou strany v Praze).  
SPD: Hynek Beran ï energetik. Vystudoval Elektrotechnickou fakultu na Ļesk®m vysok®m uļen² technick®m 
(ĻVUT) v Praze. PŢsobil jako tajemn²k nez§visl® energetick® komise pŚi ĐŚadu vl§dy ĻR. Nyn² pracuje na 
ĻVUT, je spoluautorem vŊdeckĨch publikac². Je nŊkdejġ²m velmistrem ļeskĨch svobodnĨch zedn§ŚŢ (2007 aģ 
2010), v roce 2017 byl z Ś§du vylouļen. Podle tisku mŊlo bĨt dŢvodem poġkozov§n² dobr®ho jm®na zedn§ŚŢ a 
vyn§ġen² informac². Hynek naŚļen² odm²t§.  
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O tom, kdo povede Prahu pŚ²ġt² ļtyŚi roky, rozhodnou lid® uģ za necel® dva tĨdny. Pozornost se tak pomalu 
obrac² k povolebn²m vyjedn§v§n²m o pŚ²ġt² koalici. Radik§ln² vymezen² vŢļi pŚ²padnĨm koalic²m zazn²vaj² 
pŚedevġ²m z ¼st l²dra Pir§tŢ ZdeŔka HŚiba a Prahy SobŊ Jana Ļiģinsk®ho. ZdenŊk HŚib naznaļuje, ģe probl®m 
by byla koalice s ANO a ODS, ale i s KSĻM ļi SPD. Jan ĻiģinskĨ vyluļuje tot®ģ. 
 
ĂOdm²t§me extremistick® KSĻM a SPD. O programu pak chceme vyjedn§vat se vġemi ostatn²mi 
demokratickĨmi stranami. S nŊkĨm ale budeme urļitŊ programovĨ prŢnik nach§zet obt²ģnŊji. Jde napŚ²klad o 
transparenci, kter§ je pro n§s z§sadn², zat²mco ODS a zejm®na ANO o n² jinak mluv², a jinak ļin²,ñ uvedl pro 
den²k Echo24 ZdenŊk HŚib.  
ĂODS je strana, kter§ pŚes sv® kmotry Prahu dlouh§ l®ta vys§vala a na kandid§tce m§ poŚ§d star® zn§m® tv§Śe 
spojen® s touto ®rou. ANO zase posledn² ļtyŚi roky pŚedv§d², co znamen§ Ś²dit Prahu jako firmu ï PraģanŢ se 
na nic neptat a snaģit se direktivnŊ protlaļit to, co zrovna prim§torku napadne. O tom, ģe extr®mistick® strany 
jsou pro n§s nepŚijateln®, snad ani nemus²m mluvit,ñ Śekl ĻiģinskĨ pro Info.cz.  
Dalġ² strany jsou v prohl§ġen²ch, s kĨm by do koalice ġly, nebo neġly, opatrnŊjġ². ODS, ANO, koalice Spojen® 
s²ly pro Prahu (TOP 09 a STAN s podporou KDU-ĻSL) i ĻSSD z moģn® koalice vyluļuj² KSĻM a SPD, jinak ale 
diplomaticky hovoŚ² o tom, ģe koalice vznikaj² aģ po volb§ch. L²dr koalice Spojen® s²ly pro Prahu JiŚ² Posp²ġil 
Ś²k§, ģe by nevl§dl s vl§dn²m hnut²m ANO.  
Volby do zastupitelstev mŊst a obc² se konaj² 5. a 6. Ś²jna, spoleļnŊ s prvn²m kolem voleb do tŚetiny Sen§tu. Ve 
ļtvrtek 27. z§Ś² se jeden§ct l²drŢ nejsilnŊjġ²ch kandid§tek v Praze sejde k debatŊ v Ļesk® televizi. PŚijdou l²dŚi  
Pir§tŢ, ODS, SpojenĨch sil pro Prahu, ANO, Prahy sobŊ, StarostŢ pro Prahu, ZelenĨch, ĻSSD, SPD, 
Nez§vislĨch a KSĻM.  
Praģskou koalici dnes tvoŚ² ANO, ĻSSD a Trojkoalice (STAN, Zelen² a KDU-ĻSL). Starostov® a lidovci se znovu 
setk§vaj² v pŚedvolebn² koalici, jsou souļ§st² SpojenĨch sil pro Prahu, vedenĨch europoslancem JiŚ²m 
Posp²ġilem. Zelen² kandiduj² samostatnŊ, vede je m²stostarosta Prahy 7 OndŚej MirovskĨ.  
Vizitky kandid§tŢ na prim§tora v PrazeANO 2011: Petr Stuchl²k ï spoluzakladatel spoleļnosti Fincentrum; 
zaļ§tkem z§Ś² bylo ozn§meno, ģe firmu kupuje ġvĨcarsk§ skupina Swiss Life. Stuchl²k Śekl, ģe k 4. z§Ś² konļ² 
jako pŚedseda pŚedstavenstva Fincentra a do konce mŊs²ce ukonļ² i svŢj zamŊstnaneckĨ pomŊr. Koncem 
letoġn²ho ļervence prodal svŢj pod²l ve spoleļnosti Fair Credit, kter§ poskytuje kr§tkodob® pŢjļky s vysokĨm 
¼rokem. Absolvoval Fakultu managementu na Vysok® ġkole ekonomick® v Praze. Fincentrum spoluzaloģil v 
dubnu 2000, v ļervnu n§sleduj²c²ho roku prodal webovou str§nku skupinŊ Mafra, kde v letech 2002 aģ 2006 
vedl obchodn² oddŊlen² elektronickĨch m®di². V lednu 2014 koupil rozhlasov® stanice Expres FM a Classic FM, 
loni z²skala dvŊ tŚetiny r§di² ļesk§ internetov§ jedniļka Seznam.cz.  
ĻSSD: Jakub LandovskĨ ï n§mŊstek ministra obrany. Vystudoval politologii a pr§vo. V letech 2000 aģ 2006 
pracoval na ministerstvu zahraniļ², mimo jin® jako asistent zvl§ġtn²ho zpravodaje pro lidsk§ pr§va v bĨval® 
Jugosl§vii JiŚ²ho Dienstbiera. V letech 2007 aģ 2010 byl poradcem pŚedsedy zahraniļn²ho vĨboru Poslaneck® 
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snŊmovny, posl®ze pracoval jako advok§t. Vyuļuje na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Ļlenem 
ĻSSD je od roku 2006.  
ODS: Bohuslav Svoboda ï bĨvalĨ prim§tor Prahy, poslanec, praģskĨ zastupitel a zastupitel Prahy 2. Profes² 
l®kaŚ ï gynekolog a porodn²k. V letech 2003 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan 3. LF UK, v obdob² 1992 aģ 1998 byl 
prezidentem Ļesk® l®kaŚsk® komory. Od dubna 2016 je ġ®fem gynekologie ĐstŚedn² vojensk® nemocnice ve 
StŚeġovic²ch. Od roku 2010 je ļlenem ODS. PraģskĨm prim§torem byl od listopadu 2010 do kvŊtna 2013. 
Probl®my s mŊstskou kartou opencard jej spolu s dalġ²mi lidmi pŚivedly aģ pŚed soud. SnŊmovna letos odm²tla 
Svobodu v t®to kauze vydat k trestn²mu st²h§n². Odvolac² Ś²zen² tak bude moci pokraļovat aģ po skonļen² jeho 
poslaneck®ho mand§tu.  
Pir§ti: ZdenŊk HŚib ï l®kaŚ, je garantem strany pro oblast zdravotnictv². Absolvent l®kaŚsk® fakulty Univerzity 
Karlovy poch§z² z rodiny architektŢ. Je Śeditelem obecnŊ prospŊġn® spoleļnosti Institut pro aplikovanĨ vĨzkum, 
edukaci a Ś²zen² ve zdravotnictv² a zabĨv§ se vĨzkumem v oblasti efektivity a kvality veŚejnĨch sluģeb. V 
pŚedchoz²m zamŊstn§n² navrhl a realizoval nŊkolik informaļn²ch syst®mŢ pro veŚejnou spr§vu. Ļlenem Pir§tŢ je 
od dubna 2017. Letos v lednu se stal ļlenem spr§vn² rady VZP.  
Praha SobŊ: Jan ĻiģinskĨ ï poslanec, zastupitel Prahy a starosta Prahy 7. Vystudoval Filozofickou fakultu UK a 
politologii a mezin§rodn² vztahy na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. Pracoval jako uļitel na z§kladn² a stŚedn² ġkole 
i pedagog na Filozofick® fakultŊ. DŊlal rovnŊģ asistenta poslance a pozdŊji poradce ministra a pŚedsedy 
Legislativn² rady vl§dy Cyrila Svobody a asistenta poslance a bĨval®ho ministra zemŊdŊlstv² Mariana Jureļky. 
PŚed lety na sebe upozornil bojem proti stavbŊ obchodn²ho centra v Praze 7 nebo referendem o n§kladn® 
stavbŊ radnice. Ļlenem lidovcŢ byl pak v letech 2003 aģ 2018.  
Spojen® s²ly pro Prahu: JiŚ² Posp²ġil ï europoslanec a pŚedseda TOP 09. Absolvent Pr§vnick® fakulty 
Z§padoļesk® univerzity v Plzni. V roce 2002 byl poprv® zvolen za ODS do SnŊmovny, v n²ģ zasedal do ļervna 
2014, kdy se dostal do Evropsk®ho parlamentu. V obdob² 2012 aģ 2013 byl m²stopŚedsedou SnŊmovny. 
Posp²ġil v minulosti zast§val ¼Śad ministra spravedlnosti, nejdŚ²ve v letech 2006 aģ 2009 v prvn² a druh® vl§dŊ 
Mirka Topol§nka, a pot® opŊt mezi roky 2010 aģ 2012 v kabinetu Petra Neļase. V obdob² 2006 aģ 2007 a 2010 
aģ 2011 byl tak® pŚedsedou Legislativn² rady vl§dy. V letech 2009 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan pr§vnick® fakulty 
v Plzni. Zasedal rovnŊģ v zastupitelstvu PlzeŔsk®ho kraje, a to v letech 2000 aģ 2004 a 2012 aģ 2018. Byl 
ļlenem ODA (1994 aģ 1998), v obdob² 2010 aģ 2014 byl m²stopŚedsedou ODS; ļlenem a pŚedsedou TOP 09 je 
pak od roku 2017.  
KSĻM: Marta Semelov§ ï bĨval§ poslankynŊ, praģsk§ zastupitelka (od Ś²jna 2006). Vystudovala Pedagogickou 
fakultu Univerzity Karlovy a pot® 25 let pŢsobila jako uļitelka matematiky, tŊlesn® vĨchovy a ļesk®ho jazyka na 
z§kladn² ġkole. Ve SnŊmovnŊ zasedala v letech 2010 aģ 2017. Je pŚedsedkyn² krajsk® organizace KSĻM v 
Praze. NŊkolikr§t ne¼spŊġnŊ kandidovala na funkci m²stopŚedsedkynŊ strany, v n²ģ je odbornic² na ġkolstv². V 
minulosti na sebe upozornila nŊkolika kontroverzn²mi postoji, napŚ²klad uct²v§n²m Klementa Gottwalda ļi 
zpochybnŊn²m okolnost² justiļn² vraģdy Milady Hor§kov®. V podzimn²ch volb§ch kandiduje i do Sen§tu za Prahu 
12.  
Zelen²: OndŚej MirovskĨ ï praģskĨ zastupitel a m²stostarosta Prahy 7. Je absolventem PŚ²rodovŊdeck® fakulty 
UK v Praze. Pracoval pro nŊkolik mezin§rodn²ch organizac² v EvropŊ. Specializoval se na problematiku vlivu 
fondŢ EU na ģivotn² prostŚed². Zast§val pozici n§rodn²ho kontaktu pro r§mcov® programy pro vŊdu a vĨzkum EU 
v oblasti kosmonautiky v Technologick®m centru Akademie vŊd. Ļlenem Strany zelenĨch je od roku 2005 (nyn² 
je spolupŚedsedou strany v Praze).  
SPD: Hynek Beran ï energetik. Vystudoval Elektrotechnickou fakultu na Ļesk®m vysok®m uļen² technick®m 
(ĻVUT) v Praze. PŢsobil jako tajemn²k nez§visl® energetick® komise pŚi ĐŚadu vl§dy ĻR. Nyn² pracuje na 
ĻVUT, je spoluautorem vŊdeckĨch publikac². Je nŊkdejġ²m velmistrem ļeskĨch svobodnĨch zedn§ŚŢ (2007 aģ 
2010), v roce 2017 byl z Ś§du vylouļen. Podle tisku mŊlo bĨt dŢvodem poġkozov§n² dobr®ho jm®na zedn§ŚŢ a 
vyn§ġen² informac². Hynek naŚļen² odm²t§.  
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    Karol²na Vaverkov§, ļtk         

O tom, kdo povede Prahu pŚ²ġt² ļtyŚi roky, rozhodnou lid® uģ za necel® dva tĨdny. Pozornost se tak pomalu 
obrac² k povolebn²m vyjedn§v§n²m o pŚ²ġt² koalici. Radik§ln² vymezen² vŢļi pŚ²padnĨm koalic²m zazn²vaj² 
pŚedevġ²m z ¼st l²dra Pir§tŢ ZdeŔka HŚiba a Prahy SobŊ Jana Ļiģinsk®ho. ZdenŊk HŚib naznaļuje, ģe probl®m 
by byla koalice s ANO a ODS, ale i s KSĻM ļi SPD. Jan ĻiģinskĨ vyluļuje tot®ģ.  
  
ĂOdm²t§me extremistick® KSĻM a SPD. O programu pak chceme vyjedn§vat se vġemi ostatn²mi 
demokratickĨmi stranami. S nŊkĨm ale budeme urļitŊ programovĨ prŢnik nach§zet obt²ģnŊji. Jde napŚ²klad o 
transparenci, kter§ je pro n§s z§sadn², zat²mco ODS a zejm®na ANO o n² jinak mluv², a jinak ļin²,ñ uvedl pro 
den²k Echo24 ZdenŊk HŚib.  
  
ĂODS je strana, kter§ pŚes sv® kmotry Prahu dlouh§ l®ta vys§vala a na kandid§tce m§ poŚ§d star® zn§m® tv§Śe 
spojen® s touto ®rou. ANO zase posledn² ļtyŚi roky pŚedv§d², co znamen§ Ś²dit Prahu jako firmu ï PraģanŢ se 
na nic neptat a snaģit se direktivnŊ protlaļit to, co zrovna prim§torku napadne. O tom, ģe extr®mistick® strany 
jsou pro n§s nepŚijateln®, snad ani nemus²m mluvit,ñ Śekl ĻiģinskĨ pro Info.cz.  
  
Dalġ² strany jsou v prohl§ġen²ch, s kĨm by do koalice ġly, nebo neġly, opatrnŊjġ². ODS, ANO, koalice Spojen® 
s²ly pro Prahu (TOP 09 a STAN s podporou KDU-ĻSL) i ĻSSD z moģn® koalice vyluļuj² KSĻM a SPD, jinak ale 
diplomaticky hovoŚ² o tom, ģe koalice vznikaj² aģ po volb§ch. L²dr koalice Spojen® s²ly pro Prahu JiŚ² Posp²ġil 
Ś²k§, ģe by nevl§dl s vl§dn²m hnut²m ANO.  
  
 
Volby do zastupitelstev mŊst a obc² se konaj² 5. a 6. Ś²jna, spoleļnŊ s prvn²m kolem voleb do tŚetiny Sen§tu. Ve 
ļtvrtek 27. z§Ś² se jeden§ct l²drŢ nejsilnŊjġ²ch kandid§tek v Praze sejde k debatŊ v Ļesk® televizi. PŚijdou l²dŚi  
 Pir§tŢ, ODS, SpojenĨch sil pro Prahu, ANO, Prahy sobŊ, StarostŢ pro Prahu, ZelenĨch, ĻSSD, SPD, 
Nez§vislĨch a KSĻM. 
  
Praģskou koalici dnes tvoŚ² ANO, ĻSSD a Trojkoalice (STAN, Zelen² a KDU-ĻSL). Starostov® a lidovci se znovu 
setk§vaj² v pŚedvolebn² koalici, jsou souļ§st² SpojenĨch sil pro Prahu, vedenĨch europoslancem JiŚ²m 
Posp²ġilem. Zelen² kandiduj² samostatnŊ, vede je m²stostarosta Prahy 7 OndŚej MirovskĨ.  
  
Vizitky kandid§tŢ na prim§tora v Praze  
ANO 2011: Petr Stuchl²k ï spoluzakladatel spoleļnosti Fincentrum; zaļ§tkem z§Ś² bylo ozn§meno, ģe firmu 
kupuje ġvĨcarsk§ skupina Swiss Life. Stuchl²k Śekl, ģe k 4. z§Ś² konļ² jako pŚedseda pŚedstavenstva Fincentra a 
do konce mŊs²ce ukonļ² i svŢj zamŊstnaneckĨ pomŊr. Koncem letoġn²ho ļervence prodal svŢj pod²l ve 
spoleļnosti Fair Credit, kter§ poskytuje kr§tkodob® pŢjļky s vysokĨm ¼rokem. Absolvoval Fakultu 
managementu na Vysok® ġkole ekonomick® v Praze. Fincentrum spoluzaloģil v dubnu 2000, v ļervnu 
n§sleduj²c²ho roku prodal webovou str§nku skupinŊ Mafra, kde v letech 2002 aģ 2006 vedl obchodn² oddŊlen² 
elektronickĨch m®di². V lednu 2014 koupil rozhlasov® stanice Expres FM a Classic FM, loni z²skala dvŊ tŚetiny 
r§di² ļesk§ internetov§ jedniļka Seznam.cz.  
  
ĻSSD: Jakub LandovskĨ ï n§mŊstek ministra obrany. Vystudoval politologii a pr§vo. V letech 2000 aģ 2006 
pracoval na ministerstvu zahraniļ², mimo jin® jako asistent zvl§ġtn²ho zpravodaje pro lidsk§ pr§va v bĨval® 
Jugosl§vii JiŚ²ho Dienstbiera. V letech 2007 aģ 2010 byl poradcem pŚedsedy zahraniļn²ho vĨboru Poslaneck® 
snŊmovny, posl®ze pracoval jako advok§t. Vyuļuje na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Ļlenem 
ĻSSD je od roku 2006.  
  
ODS: Bohuslav Svoboda ï bĨvalĨ prim§tor Prahy, poslanec, praģskĨ zastupitel a zastupitel Prahy 2. Profes² 
l®kaŚ ï gynekolog a porodn²k. V letech 2003 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan 3. LF UK, v obdob² 1992 aģ 1998 byl 
prezidentem Ļesk® l®kaŚsk® komory. Od dubna 2016 je ġ®fem gynekologie ĐstŚedn² vojensk® nemocnice ve 
StŚeġovic²ch. Od roku 2010 je ļlenem ODS. PraģskĨm prim§torem byl od listopadu 2010 do kvŊtna 2013. 
Probl®my s mŊstskou kartou opencard jej spolu s dalġ²mi lidmi pŚivedly aģ pŚed soud. SnŊmovna letos odm²tla 
Svobodu v t®to kauze vydat k trestn²mu st²h§n². Odvolac² Ś²zen² tak bude moci pokraļovat aģ po skonļen² jeho 
poslaneck®ho mand§tu.  
  
Pir§ti: ZdenŊk HŚib ï l®kaŚ, je garantem strany pro oblast zdravotnictv². Absolvent l®kaŚsk® fakulty Univerzity 
Karlovy poch§z² z rodiny architektŢ. Je Śeditelem obecnŊ prospŊġn® spoleļnosti Institut pro aplikovanĨ vĨzkum, 
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edukaci a Ś²zen² ve zdravotnictv² a zabĨv§ se vĨzkumem v oblasti efektivity a kvality veŚejnĨch sluģeb. V 
pŚedchoz²m zamŊstn§n² navrhl a realizoval nŊkolik informaļn²ch syst®mŢ pro veŚejnou spr§vu. Ļlenem Pir§tŢ je 
od dubna 2017. Letos v lednu se stal ļlenem spr§vn² rady VZP.  
  
Praha SobŊ: Jan ĻiģinskĨ ï poslanec, zastupitel Prahy a starosta Prahy 7. Vystudoval Filozofickou fakultu UK a 
politologii a mezin§rodn² vztahy na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. Pracoval jako uļitel na z§kladn² a stŚedn² ġkole 
i pedagog na Filozofick® fakultŊ. DŊlal rovnŊģ asistenta poslance a pozdŊji poradce ministra a pŚedsedy 
Legislativn² rady vl§dy Cyrila Svobody a asistenta poslance a bĨval®ho ministra zemŊdŊlstv² Mariana Jureļky. 
PŚed lety na sebe upozornil bojem proti stavbŊ obchodn²ho centra v Praze 7 nebo referendem o n§kladn® 
stavbŊ radnice. Ļlenem lidovcŢ byl pak v letech 2003 aģ 2018.  
  
Spojen® s²ly pro Prahu: JiŚ² Posp²ġil ï europoslanec a pŚedseda TOP 09. Absolvent Pr§vnick® fakulty 
Z§padoļesk® univerzity v Plzni. V roce 2002 byl poprv® zvolen za ODS do SnŊmovny, v n²ģ zasedal do ļervna 
2014, kdy se dostal do Evropsk®ho parlamentu. V obdob² 2012 aģ 2013 byl m²stopŚedsedou SnŊmovny. 
Posp²ġil v minulosti zast§val ¼Śad ministra spravedlnosti, nejdŚ²ve v letech 2006 aģ 2009 v prvn² a druh® vl§dŊ 
Mirka Topol§nka, a pot® opŊt mezi roky 2010 aģ 2012 v kabinetu Petra Neļase. V obdob² 2006 aģ 2007 a 2010 
aģ 2011 byl tak® pŚedsedou Legislativn² rady vl§dy. V letech 2009 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan pr§vnick® fakulty 
v Plzni. Zasedal rovnŊģ v zastupitelstvu PlzeŔsk®ho kraje, a to v letech 2000 aģ 2004 a 2012 aģ 2018. Byl 
ļlenem ODA (1994 aģ 1998), v obdob² 2010 aģ 2014 byl m²stopŚedsedou ODS; ļlenem a pŚedsedou TOP 09 je 
pak od roku 2017.  
  
KSĻM: Marta Semelov§ ï bĨval§ poslankynŊ, praģsk§ zastupitelka (od Ś²jna 2006). Vystudovala Pedagogickou 
fakultu Univerzity Karlovy a pot® 25 let pŢsobila jako uļitelka matematiky, tŊlesn® vĨchovy a ļesk®ho jazyka na 
z§kladn² ġkole. Ve SnŊmovnŊ zasedala v letech 2010 aģ 2017. Je pŚedsedkyn² krajsk® organizace KSĻM v 
Praze. NŊkolikr§t ne¼spŊġnŊ kandidovala na funkci m²stopŚedsedkynŊ strany, v n²ģ je odbornic² na ġkolstv². V 
minulosti na sebe upozornila nŊkolika kontroverzn²mi postoji, napŚ²klad uct²v§n²m Klementa Gottwalda ļi 
zpochybnŊn²m okolnost² justiļn² vraģdy Milady Hor§kov®. V podzimn²ch volb§ch kandiduje i do Sen§tu za Prahu 
12.  
  
Zelen²: OndŚej MirovskĨ ï praģskĨ zastupitel a m²stostarosta Prahy 7. Je absolventem PŚ²rodovŊdeck® fakulty 
UK v Praze. Pracoval pro nŊkolik mezin§rodn²ch organizac² v EvropŊ. Specializoval se na problematiku vlivu 
fondŢ EU na ģivotn² prostŚed². Zast§val pozici n§rodn²ho kontaktu pro r§mcov® programy pro vŊdu a vĨzkum EU 
v oblasti kosmonautiky v Technologick®m centru Akademie vŊd. Ļlenem Strany zelenĨch je od roku 2005 (nyn² 
je spolupŚedsedou strany v Praze).  
  
SPD: Hynek Beran ï energetik. Vystudoval Elektrotechnickou fakultu na Ļesk®m vysok®m uļen² technick®m 
(ĻVUT) v Praze. PŢsobil jako tajemn²k nez§visl® energetick® komise pŚi ĐŚadu vl§dy ĻR. Nyn² pracuje na 
ĻVUT, je spoluautorem vŊdeckĨch publikac². Je nŊkdejġ²m velmistrem ļeskĨch svobodnĨch zedn§ŚŢ (2007 aģ 
2010), v roce 2017 byl z Ś§du vylouļen. Podle tisku mŊlo bĨt dŢvodem poġkozov§n² dobr®ho jm®na zedn§ŚŢ a 
vyn§ġen² informac². Hynek naŚļen² odm²t§.  
 
 
URL| http://echoprime.cz/a/SjRKb 
 

Nov§ praģsk§ koalice je velkou nezn§mou. Vymezuj² se jen Pir§ti a Praha 
SobŊ 

25.9.2018    echo24.cz    str. 00    Domov, Kr§tk® zpr§vy, Homepage, Seznam cz 
    Karol²na Vaverkov§, ļtk         

O tom, kdo povede Prahu pŚ²ġt² ļtyŚi roky, rozhodnou lid® uģ za necel® dva tĨdny. Pozornost se tak pomalu 
obrac² k povolebn²m vyjedn§v§n²m o pŚ²ġt² koalici. Radik§ln² vymezen² vŢļi pŚ²padnĨm koalic²m zazn²vaj² 
pŚedevġ²m z ¼st l²dra Pir§tŢ ZdeŔka HŚiba a Prahy SobŊ Jana Ļiģinsk®ho. ZdenŊk HŚib naznaļuje, ģe probl®m 
by byla koalice s ANO a ODS, ale i s KSĻM ļi SPD. Jan ĻiģinskĨ vyluļuje tot®ģ. 
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O tom, kdo povede Prahu pŚ²ġt² ļtyŚi roky, rozhodnou lid® uģ za necel® dva tĨdny. Pozornost se tak pomalu 
obrac² k povolebn²m vyjedn§v§n²m o pŚ²ġt² koalici. Radik§ln² vymezen² vŢļi pŚ²padnĨm koalic²m zazn²vaj² 
pŚedevġ²m z ¼st l²dra Pir§tŢ ZdeŔka HŚiba a Prahy SobŊ Jana Ļiģinsk®ho. ZdenŊk HŚib naznaļuje, ģe probl®m 
by byla koalice s ANO a ODS, ale i s KSĻM ļi SPD. Jan ĻiģinskĨ vyluļuje tot®ģ.  
ĻtŊte aktu§ln² data z prŢzkumu: PrŢzkum: v Praze zv²tŊz² ODS, ĻSSS zcela propadne  
ĂOdm²t§me extremistick® KSĻM a SPD. O programu pak chceme vyjedn§vat se vġemi ostatn²mi 
demokratickĨmi stranami. S nŊkĨm ale budeme urļitŊ programovĨ prŢnik nach§zet obt²ģnŊji. Jde napŚ²klad o 
transparenci, kter§ je pro n§s z§sadn², zat²mco ODS a zejm®na ANO o n² jinak mluv², a jinak ļin²,ñ uvedl pro 
den²k Echo24 ZdenŊk HŚib.  
  
ĂODS je strana, kter§ pŚes sv® kmotry Prahu dlouh§ l®ta vys§vala a na kandid§tce m§ poŚ§d star® zn§m® tv§Śe 
spojen® s touto ®rou. ANO zase posledn² ļtyŚi roky pŚedv§d², co znamen§ Ś²dit Prahu jako firmu ï PraģanŢ se 
na nic neptat a snaģit se direktivnŊ protlaļit to, co zrovna prim§torku napadne. O tom, ģe extr®mistick® strany 
jsou pro n§s nepŚijateln®, snad ani nemus²m mluvit,ñ Śekl ĻiģinskĨ pro Info.cz.  
  
Dalġ² strany jsou v prohl§ġen²ch, s kĨm by do koalice ġly, nebo neġly, opatrnŊjġ². ODS, ANO, koalice Spojen® 
s²ly pro Prahu (TOP 09 a STAN s podporou KDU-ĻSL) i ĻSSD z moģn® koalice vyluļuj² KSĻM a SPD, jinak ale 
diplomaticky hovoŚ² o tom, ģe koalice vznikaj² aģ po volb§ch. L²dr koalice Spojen® s²ly pro Prahu JiŚ² Posp²ġil 
Ś²k§, ģe by nevl§dl s vl§dn²m hnut²m ANO.  
  
 
Volby do zastupitelstev mŊst a obc² se konaj² 5. a 6. Ś²jna, spoleļnŊ s prvn²m kolem voleb do tŚetiny Sen§tu. Ve 
ļtvrtek 27. z§Ś² se jeden§ct l²drŢ nejsilnŊjġ²ch kandid§tek v Praze sejde k debatŊ v Ļesk® televizi. PŚijdou l²dŚi  
 Pir§tŢ, ODS, SpojenĨch sil pro Prahu, ANO, Prahy sobŊ, StarostŢ pro Prahu, ZelenĨch, ĻSSD, SPD, 
Nez§vislĨch a KSĻM. 
  
Praģskou koalici dnes tvoŚ² ANO, ĻSSD a Trojkoalice (STAN, Zelen² a KDU-ĻSL). Starostov® a lidovci se znovu 
setk§vaj² v pŚedvolebn² koalici, jsou souļ§st² SpojenĨch sil pro Prahu, vedenĨch europoslancem JiŚ²m 
Posp²ġilem. Zelen² kandiduj² samostatnŊ, vede je m²stostarosta Prahy 7 OndŚej MirovskĨ.  
  
D§le ļtŊte: Dopravn² sliby v Praze do roku 2022: rozestavŊn® metro D a spor o letiġtŊ  
Vizitky kandid§tŢ na prim§tora v Praze  
ANO 2011: Petr Stuchl²k ï spoluzakladatel spoleļnosti Fincentrum; zaļ§tkem z§Ś² bylo ozn§meno, ģe firmu 
kupuje ġvĨcarsk§ skupina Swiss Life. Stuchl²k Śekl, ģe k 4. z§Ś² konļ² jako pŚedseda pŚedstavenstva Fincentra a 
do konce mŊs²ce ukonļ² i svŢj zamŊstnaneckĨ pomŊr. Koncem letoġn²ho ļervence prodal svŢj pod²l ve 
spoleļnosti Fair Credit, kter§ poskytuje kr§tkodob® pŢjļky s vysokĨm ¼rokem. Absolvoval Fakultu 
managementu na Vysok® ġkole ekonomick® v Praze. Fincentrum spoluzaloģil v dubnu 2000, v ļervnu 
n§sleduj²c²ho roku prodal webovou str§nku skupinŊ Mafra, kde v letech 2002 aģ 2006 vedl obchodn² oddŊlen² 
elektronickĨch m®di². V lednu 2014 koupil rozhlasov® stanice Expres FM a Classic FM, loni z²skala dvŊ tŚetiny 
r§di² ļesk§ internetov§ jedniļka Seznam.cz.  
  
ĻSSD: Jakub LandovskĨ ï n§mŊstek ministra obrany. Vystudoval politologii a pr§vo. V letech 2000 aģ 2006 
pracoval na ministerstvu zahraniļ², mimo jin® jako asistent zvl§ġtn²ho zpravodaje pro lidsk§ pr§va v bĨval® 
Jugosl§vii JiŚ²ho Dienstbiera. V letech 2007 aģ 2010 byl poradcem pŚedsedy zahraniļn²ho vĨboru Poslaneck® 
snŊmovny, posl®ze pracoval jako advok§t. Vyuļuje na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Ļlenem 
ĻSSD je od roku 2006.  
  
ODS: Bohuslav Svoboda ï bĨvalĨ prim§tor Prahy, poslanec, praģskĨ zastupitel a zastupitel Prahy 2. Profes² 
l®kaŚ ï gynekolog a porodn²k. V letech 2003 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan 3. LF UK, v obdob² 1992 aģ 1998 byl 
prezidentem Ļesk® l®kaŚsk® komory. Od dubna 2016 je ġ®fem gynekologie ĐstŚedn² vojensk® nemocnice ve 
StŚeġovic²ch. Od roku 2010 je ļlenem ODS. PraģskĨm prim§torem byl od listopadu 2010 do kvŊtna 2013. 
Probl®my s mŊstskou kartou opencard jej spolu s dalġ²mi lidmi pŚivedly aģ pŚed soud. SnŊmovna letos odm²tla 
Svobodu v t®to kauze vydat k trestn²mu st²h§n². NaŚ²zen® odvolac² Ś²zen² tak v SvobodovŊ pŚ²padŊ bude moci 
pokraļovat aģ po skonļen² jeho poslaneck®ho mand§tu.  
  
Pir§ti: ZdenŊk HŚib ï l®kaŚ, je garantem strany pro oblast zdravotnictv². Absolvent l®kaŚsk® fakulty Univerzity 
Karlovy poch§z² z rodiny architektŢ. Je Śeditelem obecnŊ prospŊġn® spoleļnosti Institut pro aplikovanĨ vĨzkum, 
edukaci a Ś²zen² ve zdravotnictv² a zabĨv§ se vĨzkumem v oblasti efektivity a kvality veŚejnĨch sluģeb. V 
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pŚedchoz²m zamŊstn§n² navrhl a realizoval nŊkolik informaļn²ch syst®mŢ pro veŚejnou spr§vu. Ļlenem Pir§tŢ je 
od dubna 2017. Letos v lednu se stal ļlenem spr§vn² rady VZP.  
  
Praha SobŊ: Jan ĻiģinskĨ ï poslanec, zastupitel Prahy a starosta Prahy 7. Vystudoval Filozofickou fakultu UK a 
politologii a mezin§rodn² vztahy na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. Pracoval jako uļitel na z§kladn² a stŚedn² ġkole 
i pedagog na Filozofick® fakultŊ. DŊlal rovnŊģ asistenta poslance a pozdŊji poradce ministra a pŚedsedy 
Legislativn² rady vl§dy Cyrila Svobody a asistenta poslance a bĨval®ho ministra zemŊdŊlstv² Mariana Jureļky. 
PŚed lety na sebe upozornil bojem proti stavbŊ obchodn²ho centra v Praze 7 nebo referendem o n§kladn® 
stavbŊ radnice. Ļlenem lidovcŢ byl pak v letech 2003 aģ 2018.  
  
Spojen® s²ly pro Prahu: JiŚ² Posp²ġil ï europoslanec a pŚedseda TOP 09. Absolvent Pr§vnick® fakulty 
Z§padoļesk® univerzity v Plzni. V roce 2002 byl poprv® zvolen za ODS do SnŊmovny, v n²ģ zasedal do ļervna 
2014, kdy se dostal do Evropsk®ho parlamentu. V obdob² 2012 aģ 2013 byl m²stopŚedsedou SnŊmovny. 
Posp²ġil v minulosti zast§val ¼Śad ministra spravedlnosti, nejdŚ²ve v letech 2006 aģ 2009 v prvn² a druh® vl§dŊ 
Mirka Topol§nka, a pot® opŊt mezi roky 2010 aģ 2012 v kabinetu Petra Neļase. V obdob² 2006 aģ 2007 a 2010 
aģ 2011 byl tak® pŚedsedou Legislativn² rady vl§dy. V letech 2009 aģ 2010 pŢsobil jako dŊkan pr§vnick® fakulty 
v Plzni. Zasedal rovnŊģ v zastupitelstvu PlzeŔsk®ho kraje, a to v letech 2000 aģ 2004 a 2012 aģ 2018. Byl 
ļlenem ODA (1994 aģ 1998), v obdob² 2010 aģ 2014 byl m²stopŚedsedou ODS; ļlenem a pŚedsedou TOP 09 je 
pak od roku 2017.  
  
KSĻM: Marta Semelov§ ï bĨval§ poslankynŊ, praģsk§ zastupitelka (od Ś²jna 2006). Vystudovala Pedagogickou 
fakultu Univerzity Karlovy a pot® 25 let pŢsobila jako uļitelka matematiky, tŊlesn® vĨchovy a ļesk®ho jazyka na 
z§kladn² ġkole. Ve SnŊmovnŊ zasedala v letech 2010 aģ 2017. Je pŚedsedkyn² krajsk® organizace KSĻM v 
Praze. NŊkolikr§t ne¼spŊġnŊ kandidovala na funkci m²stopŚedsedkynŊ strany, v n²ģ je odbornic² na ġkolstv². V 
minulosti na sebe upozornila nŊkolika kontroverzn²mi postoji, napŚ²klad uct²v§n²m Klementa Gottwalda ļi 
zpochybnŊn²m okolnost² justiļn² vraģdy Milady Hor§kov®. V podzimn²ch volb§ch kandiduje i do Sen§tu za Prahu 
12.  
  
Zelen²: OndŚej MirovskĨ ï praģskĨ zastupitel a m²stostarosta Prahy 7. Je absolventem PŚ²rodovŊdeck® fakulty 
UK v Praze. Pracoval pro nŊkolik mezin§rodn²ch organizac² v EvropŊ. Specializoval se na problematiku vlivu 
fondŢ EU na ģivotn² prostŚed². Zast§val pozici n§rodn²ho kontaktu pro r§mcov® programy pro vŊdu a vĨzkum EU 
v oblasti kosmonautiky v Technologick®m centru Akademie vŊd. Ļlenem Strany zelenĨch je od roku 2005 (nyn² 
je spolupŚedsedou strany v Praze).  
  
SPD: Hynek Beran ï energetik. Vystudoval Elektrotechnickou fakultu na Ļesk®m vysok®m uļen² technick®m 
(ĻVUT) v Praze. PŢsobil jako tajemn²k nez§visl® energetick® komise pŚi ĐŚadu vl§dy ĻR. Nyn² pracuje na 
ĻVUT, je spoluautorem vŊdeckĨch publikac². Je nŊkdejġ²m velmistrem ļeskĨch svobodnĨch zedn§ŚŢ (2007 aģ 
2010), v roce 2017 byl z Ś§du vylouļen. Podle tisku mŊlo bĨt dŢvodem poġkozov§n² dobr®ho jm®na zedn§ŚŢ a 
vyn§ġen² informac². Hynek naŚļen² odm²t§.  
  
V TĨden²ku Echo a na EchoPrime se dozv²te v²ce, z²sk§te je zde.  
D§le ļtŊte: Nejsme autisti, jsme jenom z§sadov², Ś²k§ praģskĨ l²dr Pir§tŢ  
ANO se boj² o Prahu. Do kampanŊ v metropoli nalije aģ 50 milionŢ korun  
O sen§tn²ch volb§ch v Praze ļtŊte zde:  
Boj o Sen§t: Exministr financ² PilnĨ versus kandid§t na prezidenta Fischer  
Boj o Sen§t v Praze 2: Hilġer vs. Jakl, kandiduje i herec Kratina. Ten chce Ăkrotit mociģroutyñ  
Boj o Sen§t v Praze 4: Drahoġ versus Sykov§, kandiduje i kritik EU Kuras  
Sen§torem Prahy 8 chce bĨt BabiġŢv kritik Wagenknecht i Hayato Okamura 
 
 
URL| http://echo24.cz/a/SjRKb 
 

Babiġ ztr§c² kl²ļov® odborn²ky na EU 
25.9.2018    Hospod§Śsk® noviny    str. 01    Tituln² strana 

    Tom§ġ Pergler, OndŚej Houska         
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ĐřAD VLĆDY OPUSTĉ TřI VYSOCĉ ĐřEDNĉCI, KTEřĉ JEDNAJĉ S BRUSELEM  
 
Vyjedn§v§n² s Evropskou uni² si Ś²d² premi®r Andrej Babiġ (ANO) nejradŊji po sv®m. MŢģe si to dovolit i d²ky 
schopnĨm lidem z ĐŚadu vl§dy, kteŚ² jm®nem Ļeska s Bruselem kaģdodennŊ jednaj². O tŚi takov® kl²ļov® 
odborn²ky vġak Babiġ v pŚ²ġt²ch mŊs²c²ch pŚijde.  
 Premi®r uģ pŚipustil odchod st§tn²ho tajemn²ka pro evropsk® z§leģitosti Aleġe ChmelaŚe, kterĨ je v 
evropskĨch ot§zk§ch jeho nejbliģġ²m spolupracovn²kem. Podle dŢvŊryhodnĨch zdrojŢ HN opouġtŊj² ¼Śad i dva 
dŢleģit² ChmelaŚovi podŚ²zen² Jan Kr§l a Marek Souļek, kteŚ² Śeġ² napŚ²klad migraci nebo hospod§Śskou politiku.  
 ĂJsou to nejschopnŊjġ² lid® na EU, kteŚ² na ĐŚadu vl§dy jsou,ñ zhodnotil konļ²c² trojici pod podm²nkou 
anonymity zdroj, kterĨ v minulosti pŢsobil na obdobnŊ vysok® pozici.  
DŢvody pro odchod trojice ¼Śedn²kŢ nejsou jednotn®, ve vġech pŚ²padech ale podle zdrojŢ HN hraje roli jejich 
postoj k Babiġovi. VĨraznŊ se to tĨk§ ChmelaŚe, kterĨ do funkce nastoupil loni v l®tŊ za vl§dy Bohuslava 
Sobotky. ChmelaŚovy vztahy s Babiġem jsou napjat® uģ delġ² dobu: jejich komunikace definitivnŊ zamrzla pŚed 
nŊkolika tĨdny pot®, co se poh§dali kvŢli premi®rovŊ kritice na adresu soci§ln² demokracie. ChmelaŚ je ļlenem 
ĻSSD, jeho manģelka Jana Mal§ļov§ je za tuto stranu ministryn² pr§ce a soci§ln²ch vŊc².  
 Babiġ na dotazy k odchodu ¼Śedn²kŢ nereagoval. Podle informac² HN se nicm®nŊ chtŊl ChmelaŚe zbavit 
hned pot®, co se loni v prosinci stal premi®rem, ale nesehnal za nŊj n§hradu. NeuspŊl ani na zaļ§tku l®ta, kdyģ 
oslovil tehdejġ²ho ġ®fa ļesk® ambas§dy pŚi EU Martina Povejġila.  
 S§m ChmelaŚ nechtŊl okolnosti ani term²n sv®ho chystan®ho odchodu upŚesnit. ĂPokraļuji v pr§ci pro 
pŚedsedu vl§dy. O pŚ²padn® zmŊnŊ bych m®dia informoval v dobŊ, kdy to bude relevantn²,ñ Śekl HN. Podle lid² z 
jeho okol² by mŊl na ĐŚadŊ vl§dy skonļit koncem Ś²jna. MŊl by se uch§zet o post n§mŊstka ministra zahraniļ² 
pro EU, kterĨ se uvolnil po pŚesunu Jakuba D¿rra do ļela ļesk®ho zastoupen² v Bruselu.  
 Kr§l a Souļek m²Ś² podle informac² HN do Ļesk® n§rodn² banky. Kr§l by tam mŊl v®st odbor zabĨvaj²c² 
se Evropskou uni², Souļek bude pracovat pod n²m.  
 Hled§n² n§hrady za ChmelaŚe, kterĨ m§ titul z prestiģn² London School of Economics, ale i za jeho 
podŚ²zen®, nebude snadn®. Babiġ kolem sebe nem§ mnoho lid², kteŚ² by rozumŊli evropsk® politice, a mohli tak 
ChmelaŚe rychle nahradit. VĨjimkou jsou europoslankynŊ za hnut² ANO Dita Charanzov§ a Martina Dlabajov§. 
ObŊma Babiġ opakovanŊ nab²zel vĨznamn® funkce vļetnŊ ministerskĨch, ale vģdy odm²tly.  
 Podle sluģebn²ho z§kona je na voln§ m²sta tŚeba vyhl§sit vĨbŊrov® Ś²zen². Neģ se n§stupci ChmelaŚe a 
spol. najdou, mŢģe premi®r touto prac² pouze nŊkoho doļasnŊ povŊŚit.  
PŚedpokl§danĨ odchod ¼Śedn²kŢ zaznamenali i z§stupci velkĨch ļlenskĨch zem² Evropsk® unie. TŚi vysoce 
postaven² diplomat® se na dotaz HN shodli, ģe to nen² pozitivn² sign§l. ĂJe to znepokojuj²c². Ot§zka je, zda se to 
nŊjak projev² na tom, jak se teŅ bude Ļesko v EU chovat,ñ uvedl jeden z diplomatŢ s t²m, ģe v posledn² dobŊ 
pozoruje velkĨ obrat v BabiġovŊ pŚ²stupu k EU. Premi®r se podle nŊj st§le v²c sbliģuje s pŚedsedou maŅarsk® 
vl§dy Viktorem Orb§nem, kterĨ ostŚe ¼toļ² na Brusel. ĂDouf§m, ģe siln§ slova, kter§ teŅ ohlednŊ EU Babiġ 
pouģ²v§, jsou zpŢsobena jen t²m, ģe u v§s prob²h§ pŚedvolebn² kampaŔ,ñ dodal.  
 Babiġ pŚed loŔskĨmi volbami do snŊmovny EU tvrdŊ kritizoval. Ihned po sv®m v²tŊzstv² ale r®toriku 
vĨraznŊ zmŊnil a zaļal zdŢrazŔovat, ģe ļlenstv² v unii je pro Ļesko zcela nezbytn®, coģ i ned§vno zopakoval. 
Z§roveŔ ale zaļal unii opŊt kritizovat, pŚedevġ²m kvŢli migraci. Poļty bŊģencŢ, kteŚ² pŚiplouvaj² do Evropy, se 
pŚitom sn²ģily na ¼roveŔ z doby pŚed vypuknut²m migraļn² krize v roce 2015.  
 
KDO ODCHĆZĉ Aleġ ChmelaŚ VĨbŊrov® Ś²zen² na pozici st§tn²ho tajemn²ka pro evropsk® z§leģitosti vyhr§l jeġtŊ 
za premi®ra Bohuslava Sobotky. Vystudoval francouzskou Sciences Po a London School of Economics. Jan 
Kr§l Od roku 2011 je Śeditelem odboru koordinace evropskĨch politik, na ĐŚadu vl§dy pracuje uģ jeden§ct let. 
Vystudoval Fakultu soci§ln²ch vŊd UK v Praze. Marek Souļek Vedouc² kl²ļov®ho oddŊlen², kter® patŚ² pod 
Kr§lŢv odbor. Zodpov²d§ za hospod§Śskou i zahraniļn² politiku, ale i za t®mata jako migrace.  
 
O autorovi| Tom§ġ Pergler, OndŚej Houska, autori@economia.cz 
 

Babiġ ztr§c² kl²ļov® odborn²ky na Evropskou unii. Diplomat® se ptaj², jak 
se to projev² na chov§n² Ļeska 

25.9.2018    iHNed.cz    str. 00     
    Tom§ġ Pergler, OndŚej Houska         
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Vyjedn§v§n² s Evropskou uni² si Ś²d² premi®r Andrej Babiġ (ANO) nejradŊji po sv®m. MŢģe si to dovolit i d²ky 
schopnĨm lidem z ĐŚadu vl§dy, kteŚ² jm®nem Ļeska s Bruselem kaģdodennŊ jednaj². O tŚi takov® kl²ļov® 
odborn²ky vġak Babiġ v pŚ²ġt²ch mŊs²c²ch pŚijde.  
 
Premi®r uģ pŚipustil odchod st§tn²ho tajemn²ka pro evropsk® z§leģitosti Aleġe ChmelaŚe, kterĨ je v evropskĨch 
ot§zk§ch jeho nejbliģġ²m spolupracovn²kem. Podle dŢvŊryhodnĨch zdrojŢ HN opouġtŊj² ¼Śad i dva dŢleģit² 
ChmelaŚovi podŚ²zen² Jan Kr§l a Marek Souļek, kteŚ² Śeġ² napŚ²klad migraci nebo hospod§Śskou politiku.  
 
"Jsou to nejschopnŊjġ² lid® na EU, kteŚ² na ĐŚadu vl§dy jsou," zhodnotil konļ²c² trojici pod podm²nkou anonymity 
zdroj, kterĨ v minulosti pŢsobil na obdobnŊ vysok® pozici.  
 
Kdo odch§z² 
 
Aleġ ChmelaŚ  
 
VĨbŊrov® Ś²zen² na pozici st§tn²ho tajemn²ka pro evropsk® z§leģitosti vyhr§l jeġtŊ za premi®ra Bohuslava 
Sobotky. Vystudoval francouzskou Sciences Po a London School of Economics.  
 
Jan Kr§l  
 
Od roku 2011 je Śeditelem odboru koordinace evropskĨch politik, na ĐŚadu vl§dy pracuje uģ jeden§ct let. 
Vystudoval Fakultu soci§ln²ch vŊd UK v Praze.  
 
Marek Souļek  
 
Vedouc² kl²ļov®ho oddŊlen², kter® patŚ² pod Kr§lŢv odbor. Zodpov²d§ za hospod§Śskou i zahraniļn² politiku, ale i 
za t®mata jako migrace.  
 
DŢvody pro odchod trojice ¼Śedn²kŢ nejsou jednotn®, ve vġech pŚ²padech ale podle zdrojŢ HN hraje roli jejich 
postoj k Babiġovi. VĨraznŊ se to tĨk§ ChmelaŚe, kterĨ do funkce nastoupil loni v l®tŊ za vl§dy Bohuslava 
Sobotky. ChmelaŚovy vztahy s Babiġem jsou napjat® uģ delġ² dobu: jejich komunikace definitivnŊ zamrzla pŚed 
nŊkolika tĨdny pot®, co se poh§dali kvŢli premi®rovŊ kritice na adresu soci§ln² demokracie. ChmelaŚ je ļlenem 
ĻSSD, jeho manģelka Jana Mal§ļov§ je za tuto stranu ministryn² pr§ce a soci§ln²ch vŊc².  
 
Babiġ na dotazy k odchodu ¼Śedn²kŢ nereagoval. Podle informac² HN se nicm®nŊ chtŊl ChmelaŚe zbavit hned 
pot®, co se loni v prosinci stal premi®rem, ale nesehnal za nŊj n§hradu. NeuspŊl ani na zaļ§tku l®ta, kdyģ 
oslovil tehdejġ²ho ġ®fa ļesk® ambas§dy pŚi EU Martina Povejġila.  
 
S§m ChmelaŚ nechtŊl okolnosti ani term²n sv®ho chystan®ho odchodu upŚesnit. "Pokraļuji v pr§ci pro pŚedsedu 
vl§dy. O pŚ²padn® zmŊnŊ bych m®dia informoval v dobŊ, kdy to bude relevantn²," Śekl HN. Podle lid² z jeho okol² 
by mŊl na ĐŚadŊ vl§dy skonļit koncem Ś²jna. MŊl by se uch§zet o post n§mŊstka ministra zahraniļ² pro EU, 
kterĨ se uvolnil po pŚesunu Jakuba D¿rra do ļela ļesk®ho zastoupen² v Bruselu.  
 
Kr§l a Souļek m²Ś² podle informac² HN do Ļesk® n§rodn² banky. Kr§l by tam mŊl v®st odbor zabĨvaj²c² se 
Evropskou uni², Souļek bude pracovat pod n²m.  
 
Hled§n² n§hrady za ChmelaŚe, kterĨ m§ titul z prestiģn² London School of Economics, ale i za jeho podŚ²zen®, 
nebude snadn®. Babiġ kolem sebe nem§ mnoho lid², kteŚ² by rozumŊli evropsk® politice, a mohli tak ChmelaŚe 
rychle nahradit. VĨjimkou jsou europoslankynŊ za hnut² ANO Dita Charanzov§ a Martina Dlabajov§. ObŊma 
Babiġ opakovanŊ nab²zel vĨznamn® funkce vļetnŊ ministerskĨch, ale vģdy odm²tly.  
 
Podle sluģebn²ho z§kona je na voln§ m²sta tŚeba vyhl§sit vĨbŊrov® Ś²zen². Neģ se n§stupci ChmelaŚe a spol. 
najdou, mŢģe premi®r touto prac² pouze nŊkoho doļasnŊ povŊŚit.  
 
PŚedpokl§danĨ odchod ¼Śedn²kŢ zaznamenali i z§stupci velkĨch ļlenskĨch zem² Evropsk® unie. TŚi vysoce 
postaven² diplomat® se na dotaz HN shodli, ģe to nen² pozitivn² sign§l. "Je to znepokojuj²c². Ot§zka je, zda se to 
nŊjak projev² na tom, jak se teŅ bude Ļesko v EU chovat," uvedl jeden z diplomatŢ s t²m, ģe v posledn² dobŊ 
pozoruje velkĨ obrat v BabiġovŊ pŚ²stupu k EU. Premi®r se podle nŊj st§le v²c sbliģuje s pŚedsedou maŅarsk® 
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vl§dy Viktorem Orb§nem, kterĨ ostŚe ¼toļ² na Brusel. "Douf§m, ģe siln§ slova, kter§ teŅ ohlednŊ EU Babiġ 
pouģ²v§, jsou zpŢsobena jen t²m, ģe u v§s prob²h§ pŚedvolebn² kampaŔ," dodal.  
 
Babiġ pŚed loŔskĨmi volbami do snŊmovny EU tvrdŊ kritizoval. Ihned po sv®m v²tŊzstv² ale r®toriku vĨraznŊ 
zmŊnil a zaļal zdŢrazŔovat, ģe ļlenstv² v unii je pro Ļesko zcela nezbytn®, coģ i ned§vno zopakoval. Z§roveŔ 
ale zaļal unii opŊt kritizovat, pŚedevġ²m kvŢli migraci. Poļty bŊģencŢ, kteŚ² pŚiplouvaj² do Evropy, se pŚitom 
sn²ģily na ¼roveŔ z doby pŚed vypuknut²m migraļn² krize v roce 2015.  
 
 
URL| http://HN.IHNED.CZ/c1-66256740-babis-ztraci-klicove-odborniky-na-evropskou-unii-diplomate-se-ptaji-jak-
se-to-projevi-na-chovani-ceska 
 

Jak na m·dn² trendy 
25.9.2018    klubknihomolu.cz    str. 00     

             

Dnes tady m§me stylov® tipy pro muģe i ģeny. D§my ocen² profesion§ln² vhled do vġech tajemstv² m·dy, 
zat²mco muģi budou jistŊ potŊġeni knihou, kter§ je provede svŊtem vousŢ. 
 
PatŚ²te-li mezi v§ġniv® ļten§Śky m·dn²ch ļasopisŢ a vŢbec mezi nadġen® milovnice m·dy, pak by ve vaġ² 
knihovniļce nemŊla chybŊt publikace S²la stylu Barbary Nesvadbov®. Vypilujte svŢj styl k dokonalosti!  
S²la stylu  
Autorka: Barbara Nesvadbov§  
Poļet stran: 224  
Vazba: broģovan§  
Form§t: 180Ĭ200 mm  
ISBN: 978-80-267-1254-1  
Doporuļen§ cena: 399 Kļ  
Knihu S²la stylu vydalo nakladatelstv² Motto.  
Jak nepodlehnout trendŢm? Jak lichotit vlastn² postavŊ? Jak naj²t ġaty, za kterĨmi se kaģdĨ muģ otoļ²? M·da je 
komunikaļn² prostŚedek. Obleļen² o n§s Ś²k§ v²c, neģ si mysl²me. A neģ jsme ochotn® si pŚiznat. JistŊ neplat², ģe 
ġaty dŊlaj² ļlovŊka. Nicm®nŊ prvn² dojem na vaġe okol² skuteļnŊ utv§Ś². A prvn² dojem je skoro stejnŊ dŢleģitĨ, 
jako prvn² l§ska.  
Uk§zka z knihy  
Kdyģ podrob²te peļliv® reġerġi styl, kterĨm se obl®kaj² g®niov®, z§vŊr je pŚekvapivĨ. Zjist²te, ģe to bĨv§ pŚevelice 
puristick® a jednoduch®.  
Giorgio Armani a jeho ļern§ triļka, navy rol§ky a ¼zk® kalhoty. Mark Zuckerberg ï nen§padn®, povŊtġinou ġed® 
mikiny s kapuc². A nejde zapomenout na Steva Jobse v legend§rn²m ļern®m triļku se stoj§ļkem.  
TakŚka vġichni n§vrh§Śi maj² jednoduchou z§kladn² uniformu. Lagerfeld pŚidal jeġtŊ koļku. A koļiļ² uniformu. 
Kdo by neznal doplŔky Choupette! Nicm®nŊ tŚeba kaģdodenn² oblek jeho vlastn² ikony Coco byl aģ nudnŊ 
identickĨ dek§du za dek§dou.  
SamozŚejmŊ ģe se zm²nŊnĨm lidem dost§v§ kreativity, zv²davosti i penŊz. A jistŊ to nejsou novodob² knŊģ² 
striktn²ho odp²r§n² ļi z§chrany ekosyst®mu. Proļ tedy? Z lenosti? Ģe nechtŊj² zatŊģovat mozek zbyteļnĨm 
vĨbŊrem? Nebo se prostŊ jen definitivnŊ zabydleli ve sv®m vlastn²m stylu a nemaj² nejmenġ² z§jem hranici 
pohodln® jistoty pŚestoupit? (str. 8)  
St§hnŊte si celou uk§zku.  
Barbara Nesvadbov§  
Barbara Nesvadbov§ se narodila v rodinŊ dvou l®kaŚŢ, jej² otec Josef se ale vŊnoval tak® liter§rn² tvorbŊ a byl 
¼spŊġnĨm autorem sci-fi. Barbara vystudovala Fakultu soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, v souļasnosti je 
ġ®fredaktorkou prestiģn²ho m·dn²ho ļasopisu Harperôs Bazaar. Roku 1997 vydala svou prvotinu ř²zkaŚi a pot® 
n§sledovaly dalġ² knihy, mimo jin® Besti§Ś, Poh§dk§Ś (oba tituly byly na z§kladŊ jej²ho sc®n§Śe ¼spŊġnŊ 
zfilmov§ny), Pralinky, Laskonky a mnoho dalġ²ch. Zaloģila nadaļn² fond Bazaar Charity, aktivnŊ pracuje pro 
neziskovou spoleļnost Etincelle a z§roveŔ podporuje UNICEF a centrum vĨcviku psŢ pro postiģen® osoby 
Helppes.  
Informace byly ļerp§ny ze str§nek spoleļnosti Albatros Media.  
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Motto je nakladatelstv² s pozitivn²m n§bojem. Vyd§v§ kvalitn² ļeskou, pŚev§ģnŊ humoristickou beletrii a rom§ny 
pŚedn²ch ļeskĨch spisovatelek (Halina Pawlowsk§, Ivanka Dev§t§, Irena Obermannov§, Barbara Nesvadbov§). 
Objevuje i nov® autorky (Eva RĨznerov§, Michaela Klevisov§) a uv§d² na trh knihy novĨch ģ§nrŢ, napŚ²klad 
foodwritingov® rom§ny ř²kal jsi, Ti amo a  
ObŊd v PaŚ²ģi, kter® kombinuj² pŚ²bŊhy o l§sce s recepty.  
ðððððððððððððððð  
Vous§ļi, pozor! Pro v§s tady m§me Praktick®ho prŢvodce svŊtem vousŢ od Jeana Artignana, kterĨ v§s provede 
vĨbŊrem, stŚihy a zpŢsoby p®ļe o vġemoģn® druhy vousŢ. Starejte se o svou tv§Ś spr§vnŊ a s radost²!  
PraktickĨ prŢvodce svŊtem vousŢ  
Autor: Jean Artignan  
PŚeloģila: Jitka řih§nkov§  
Poļet stran: 96  
Vazba: v§zan§  
Form§t: 155Ĭ220 mm  
ISBN: 978-80-7565-336-9  
Doporuļen§ cena: 298 Kļ  
Knihu PraktickĨ prŢvodce svŊtem vousŢ vydalo nakladatelstv² Jota.  
NezbytnĨ doplnŊk kaģd®ho vousat®ho gentlemana. AŠ uģ si vousy zvol²te z pohodlnosti, abyste vypadali starġ², 
nebo z estetickĨch dŢvodŢ, vģdycky se v nich projev² muģsk§ osobnost. V pracovn²m prostŚed², kde byla 
dlouhou dobu normou hladce oholen§ tv§Ś, prov§z² n§vrat vousŢ jedna podm²nka: aby byly ļist® a dobŚe 
udrģovan®. V tomto praktick®m prŢvodci najdete rady, jak si vybrat vousy, aby odpov²daly vaġemu stylu a vaġ² 
osobnosti; stŚ²hat vousy (kr§tk®, stŚedn², dlouh®, vytvarovan®é) vļetnŊ podrobn®ho popisu; peļovat o vousy a 
pleŠ pomoc² n§strojŢ a peļuj²c²ch pŚ²pravkŢ; jak si vybrat, stŚ²hat a udrģovat kn²r; jak se holit tradiļn²m 
zpŢsobem, jak to provozuj² mistŚi holiļi; jak se nauļit tipy a triky, abyste se vyhnuli kaģdodenn²m probl®mŢm.  
Uk§zka z knihy  
A kde jsou v tom vġem vousy?  
StejnŊ jako u naġich pŚedkŢ chr§n² tv§Ś. Ale Ś²k§te si, proļ je maj² pouze muģi, a ģeny ne?  
Ve skuteļnosti maj² ģeny na tv§Śi tolik chlupŢ jako muģi, ale jsou tak jemn® a prŢhledn®, ģe nejsou skoro vidŊt. 
U muģŢ se velkou mŊrou pod²l² testosteron, kterĨ zpŢsobuje, ģe jejich chlupy jsou silnŊjġ² a odolnŊjġ² neģ chlupy 
u ģen.  
U muģe je rŢst vousŢ urychlen nahromadŊn²m hormonŢ v pubertŊ. Tyto hormony tak® zpŢsobuj², ģe se chlupy 
objevuj² i na jinĨch ļ§stech tŊla a souvisej² i se zmŊnou hlasu, ļ²mģ posunuj² tŊlo do dospŊlosti.  
obecnŊ se prvn² chmĨŚ² objevuje nad horn²m rtem kolem patn§ct®ho roku a pak kolem vŊku 16 a 17 let na 
tv§Ś²ch a na bradŊ. (str. 14)  
PŚeļtŊte si celou uk§zku.  
Jean Artignan  
Jean Artignan zaloģil pŚed nŊkolika lety blog BarbeChic, kde shromaģŅuje rady, jak peļovat o vousy, a ve sv®m 
e-shopu nab²z² tak® potŚeby pro holiļe a prostŚedky p®ļe pro muģe.  
Informace byly ļerp§ny ze str§nek nakladatelstv² Jota.  
Nakladatelstv² JOTA vydalo za t®mŊŚ tŚicet let sv® existence na ļesk®m kniģn²m trhu v²ce neģ 2 500 titulŢ v 
celkem t®mŊŚ 8 milionech vĨtisc²ch. Na poļ§tku mŊlo jedin®ho zamŊstnance, dnes jich m§ 24 a dalġ²ch 35 
st§lĨch extern²ch spolupracovn²kŢ.  
Zapojte se do naġich aukc², v nichģ najdete dalġ² knihy za skvŊl® ceny.  
Zaujaly v§s naġe trendy tipy? Napiġte n§m svŢj n§zor v koment§Ś²ch.  
Doporuļen²:  
Souvisej²c² knihy  
S²la stylu  
Nesvadbov§, Barbara  
Motto, 2018  
OBJEDNAT  
PraktickĨ prŢvodce svŊtem vousŢ  
Artignan, Jean  
Jota, 2018  
OBJEDNAT  
  
  
 
URL| http://www.klubknihomolu.cz/150692/jak-na-modni-trendy/ 
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Kyberataġ®: Je potŚeba zametat elektronickou stopu 
25.9.2018    tyden.cz    str. 00    Byznys 

    David Jareġ         

V§lka v kyberprostoru m§ mnoho podob - od dezinformaļn²ch kampan² pŚes pokus vypnout protivn²kovi 
elektr§rnu aģ po infiltraci jeho zbraŔovĨch syst®mŢ. StejnŊ jako st§ty jsou na internetu ohroģeni i bŊģn² 
uģivatel®. Dodrģovat digit§ln² hygienu doporuļuje Daniel Bagge, expert na kybernetickou bezpeļnost a 
"kyberataġ®" na ļesk® ambas§dŊ v USA.  
 
Zneuģit² informac² na soci§ln²ch s²t²ch, kr§deģe dat... Kybernetick§ bezpeļnost se skloŔuje kaģdĨ den. Jak jsou 
vlastnŊ ohroģeni bŊģn² uģivatel® internetu? Nestraġ² je pouze m®dia?  
 
Riziko je samozŚejmŊ individu§ln², ale pozor si mus² d§vat i ļlovŊk, kterĨ nen² exponovanĨ v politice, byznysu 
nebo v bezpeļnostn² oblasti a nezaj²maj² se o nŊho napŚ²klad zpravodajsk® sluģby ciz²ch zem². Staļ² ġpatnŊ 
chr§nŊnĨ poļ²taļ proti ġkodliv®mu softwaru a po kliknut² na nŊjakĨ hromadnŊ rozes²lanĨ soubor skonļ² se 
zaġifrovanĨmi daty. Krimin§ln² entity rozes²laj² e-maily s ransomwarem (ġkodlivĨm programem, pozn. red.) a 
potom jen vym§haj² pen²ze od napadenĨch osob ļi instituc². Pokud ļlovŊk nechce pŚij²t tŚeba o fotografie dŊt² 
nebo ty ze svatby, pravdŊpodobnŊ bude muset zaplatit vĨpaln®, abyste dostal deġifrovac² kl²ļ.  
 
Kolik to stoj²?  
 
VŊtġinou se plat² v bitcoinech a vyjde to na stovky aģ tis²ce korun. Bohuģel se v posledn² dobŊ objevuj² i ¼toky 
na konkr®tn² subjekty a pachatel® se snaģ² c²lenŊ "nakazit" tŚeba mŊstsk® nebo st§tn² instituce, ¼Śady, 
nemocnice, l®kaŚsk® ordinace nebo elektr§rny.  
 
Jak je moģn® ohrozit tŚeba pacienta v nemocnici? MŢģe se pachatel nabourat do syst®mu a m²sto l®ku na 
vysokĨ tlak pŚedepsat tŚeba l§tku s opaļnĨm ¼ļinkem?  
 
To je jeden z extr®mn²ch sc®n§ŚŢ, ale nevyvol§vejme paniku. Đtoky na nemocnice zn§me ze SpojenĨch st§tŢ 
nebo ze Singapuru, kde zablokovaly l®kaŚskou dokumentaci. K napaden² ransomwarem vġak doġlo i v Ļesk® 
republice. Tak® l®kaŚsk§ dokumentace je zboģ², s n²mģ lze obchodovat. Na internetu se s podobnĨmi 
informacemi obchoduje bŊģnŊ a zdravotn² nebo finanļn² z§znamy jsou ty nejcennŊjġ².  
 
Co tedy dŊlat pro to, aby mi nŊkdo nezablokoval video ze svatby nebo neposlal do svŊta informace o m®m 
zdrav²? 
 
Dodrģovat digit§ln² hygienu: pouģ²vat siln§ hesla, neopakovat je a m²t na kaģdou sluģbu jin®. Pracovat jen s 
dŢvŊryhodnĨmi aplikacemi, neklikat na nezn§m® odkazy v e-mailech ļi na podezŚelĨch webovĨch str§nk§ch, 
pokud moģno neotv²rat pŚ²lohy od nezn§mĨch odes²latelŢ a v hromadnĨch e-mailech. A m²t se na pozoru pŚed 
nŊkterĨmi znaļkami elektroniky, kter® mohou bĨt napadeny uģ v okamģiku n§kupu.  
 
Takģe se mŢģe st§t, ģe pŚijdu do obchodu a koup²m si novĨ mobil, v nŊmģ uģ je ġkodlivĨ software?  
 
MŢģe. Je to ploġn§ snaha dostat se do dom§cnost² a tahat z nich informace nebo "nap²chnout" vĨznamnou 
osobnost ļi instituci. AŠ uģ je to krimin§ln² ļin, obchodn² z§jem z²sk§vat spotŚebitelsk§ data, nebo ¼sil² nŊjak® 
bezpeļnostn² sloģky dostat se k informac²m. Nemus² to bĨt jen mobil, ale tŚeba i televize. PŚipojen² televize na 
internet je uģ standard a lid® jsou l²n², takģe ji chtŊj² ovl§dat hlasem nebo pohybem, proto jsou tam kamery a 
mikrofony. řeknŊme, ģe vĨrobce m§ propojen² na nŊjak® subjekty, aŠ uģ st§tn², nebo krimin§ln² - nŊkdy se to 
tŊģko oddŊluje -, kterĨm informace od vġech televiz² bez tŚ²dŊn² pŚed§v§. Nebo nŊkdo zkr§tka zjist², ģe konkr®tn² 
kus televize skonļ² v ministersk® zasedaļce nebo loģnici premi®ra, takģe ji vyuģij² jako ġpiona.  
 
To je OrwellŢv VelkĨ bratr jako vystŚiģenĨ. Nemus²m se b§t vlastn² policie?  
 
Nem§m mand§t tohle ¼plnŊ komentovat, ale ch§pu ot§zku. Z§leģ² na tom, co obļan® sv®mu st§tu dovol² a co o 
sobŊ dok§ģou sd²let. Pod²vejte se, kolik toho na sebe sami pr§skneme na soci§ln²ch s²t²ch. Ļesk§ policie se 
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vġak pohybuje v z§konnĨch mantinelech a ty masov® sledov§n² obļanŢ jako v rom§nu 1984 nedovoluj². To 
ovġem nen² pŚ²pad jinĨch st§tn²ch celkŢ a jejich bezpeļnostn²ch sloģek.  
 
Velk® t®ma je napŚ²klad af®ra kolem firmy Cambridge Analytica, kter§ vyuģ²vala data o uģivatel²ch Facebooku k 
ovlivŔov§n² voleb. NedŊl§ se ale v tomto pŚ²padŊ pŚ²liġ velkĨ probl®m z ban§ln²ch vŊc²?  
 
VŢbec bych to nepodceŔoval. I kdyģ nebudeme mluvit o pŚ²m®m ovlivŔov§n², kvŢli kampani je pro politick® ġt§by 
dŢleģit® vŊdŊt, jak se voliļi chovaj², jak® maj² preference, a jak se tedy podb²zet. Soci§ln² s²tŊ m§te zd§nlivŊ 
zadarmo, ale ve skuteļnosti plat²te informacemi o sv®m spotŚebitelsk®m chov§n². Jste c²l. Maj² v§ġ 
psychologickĨ profil tak podrobnĨ, ģe by v§m z toho mŊlo bĨt ¼zko. Znaj² v§s l®pe neģ vy s§m. Chcete, aby 
nŊjak§ spoleļnost znala vaġe nejvnitŚnŊjġ² touhy a nemohl jste s t²m nic dŊlat?  
 
Z toho, ģe se obļas pŚipoj²m na Facebook, olajkuji kamar§dovi fotografii ġtiky a pŚeļtu si p§r ļl§nkŢ, se udŊl§ 
tak pŚesnĨ profil?  
 
MŊŚ² se vŊci, kter® si ani neuvŊdomujete, kaģd® vaġe hnut². Nejde jen o to, ģe na sebe vŊdomŊ Śeknete, kde jste 
se narodil, kde bydl²te a pracujete, to je to nejmenġ². Informac² je vġak i to, jak dlouho jste nŊkde nechal kurzor, 
jak dlouho kter® str§nky ļtete, kdy a co sd²l²te, jak§ sledujete videa, komu co pŚepos²l§te. Co m§te otevŚeno 
paralelnŊ, co dŊl§te, kdy se pŚipojujete, jak® sluģby pouģ²v§te...  
 
VģdyŠ tvrd², ģe pouģ²vaj² anonymizovan§ data a nelze z toho vyļ²st, ģe jde o mŊ.  
 
Jak to mŢģete vŊdŊt? Ve SpojenĨch st§tech nyn² Śeġ² skand§l, ģe nadn§rodn² korporace poskytuj²c² sluģby 
vyhled§v§n² a c²len® reklamy sice umoģŔovala vypnout vaġi lokalizaci, ale ve skuteļnosti nad§le - i bez vaġeho 
vŊdom² - sledovala, kde se pohybujete. A pak jsou zde firmy takzvanĨch datovĨch integr§torŢ, jejichģ 
pŚedmŊtem ļinnosti je prostĨ sbŊr dat a jejich "zprocesov§n²" do datovĨch bal²ļkŢ - napŚ²klad n§kupn² zvyky ģen 
mezi pŊtadvaceti a pŊtatŚiceti lety. PŚedstavte si to mnoģstv² informac²...  
 
Kdyģ pŢjdeme z Praģsk®ho hradu na V§clavsk® n§mŊst², kaģdĨ n§ġ krok zŚejmŊ zaznamen§ kamera, pŚesn§ 
data o naġem pohybu lze vyļ²st i z mobilu. Je moģn® technologi²m ut®ct?  
 
Lze se samozŚejmŊ skrĨt, ale mus²te razantnŊ zmŊnit zpŢsob ģivota, abyste nezanech§val elektronickou stopu. 
A to vŊtġina lid² z pohodlnosti neudŊl§.  
 
Ale i kdybych chtŊl - bez ¼ļtu, mobilu a elektronick® adresy dnes pŚece nedostanu ani pr§ci.  
 
Pokud chcete norm§lnŊ fungovat, jste pod jistĨm spoleļenskĨm a technologickĨm dikt§tem, kterĨ mus²te vyv§ģit 
svĨm chov§n²m. Uģ²v§n² mobilu a bankovn²ho ¼ļtu jeġtŊ neznamen§, ģe v§s nŊkdo sleduje, nicm®nŊ jsou to 
prostŚedky, kde zanech§v§te stopy sv®ho jedn§n² a otisky sv®ho profilu.  
 
D§ se Ś²ct, ģe z kyberprostoru se st§v§ dalġ² regul®rn² bitevn² pole?  
 
To uģ se d§vno dŊje. Na bezpeļnostn² ¼rovni se to Śeġ², ale na politick® se to jeġtŊ nedaŚ² vysvŊtlovat. Nar§ģ²me 
tak® trochu na bari®ru u bŊģnĨch obļanŢ - je to pro nŊ pŚ²liġ abstraktn². Hrozby v kyberprostoru nejsou 
hmatateln®, ġpatnŊ se popisuj².  
 
     Daniel Bagge (33) 
Vystudoval politologii a mezin§rodn² vztahy na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, bezpeļnostn² studia 
na vojensk® univerzitŊ bundeswehru / George C. Marshall Center v NŊmecku, absolvoval studijn² pobyty v USA, 
Izraeli a NŊmecku a kurzy NATO. Do N§rodn²ho centra kybernetick® bezpeļnosti nastoupil v roce 2013, v r§mci 
N§rodn²ho ¼Śadu pro kybernetickou a informaļn² bezpeļnost pŢsobil jako Śeditel odboru kybernetickĨch 
bezpeļnostn²ch politik. Od 1. srpna 2018 zastupuje Ļesko na ambas§dŊ ve Washingtonu v USA jako 
"kyberataġ®".  
 
 
URL| https://www.tyden.cz/rubriky/byznys/kyberatase-je-potreba-zametat-elektronickou-stopu_496595.html 
 
Stejn§ zpr§va vyġla tak® v tomto titulu: 
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Po ļtyŚech mŊs²c²ch bezvl§d² se pŚed ļeskou diplomaci² koneļnŊ otev²r§ vyhl²dka na to, ģe j² bude opŊt velet 
Ś§dnĨ ministr. Nominace Tom§ġe PetŚ²ļka (36) z ĻSSD pŢsob² na prvn² pohled tragicky, jako posledn² taģen² 
strany, kter§ uģ nem§ kde br§t. Karel Schwarzenberg mluvil o ĂostudŊ a znehodnocen² tohoto kl²ļov®ho 
ministerstvañ. Mysl² se t²m PetŚ²ļkova do oļ² bij²c² nezkuġenost. Jeho dosavadn² kari®ra se rozv²jela po dvou 
kolej²ch: EvropskĨ parlament a Praha 7, kde aktu§lnŊ kandiduje na starostu. Ale i v tom Evropsk®m parlamentu 
byl pouze asistentem europoslance Miroslava Pocheho. Takģe ġ®fem Ļern²nsk®ho pal§ce se st§v§ asistent 
jednoho poslance relativnŊ m§lo vĨznamn®ho parlamentu, byŠ ve Ġtrasburku. 
 
PetŚ²ļkovu nominaci ale mŢģeme uchopit i za mnohem pozitivnŊjġ² konec. Budouc² ministr (nepŚedpokl§d§ se, 
ģe by ho prezident Zeman odm²tl jmenovat) mluv² dobŚe anglicky a obstojnŊ francouzsky. Taky je pro chod 
¼Śadu nekoneļnŊ lepġ² nŊjakĨ ministr neģ ģ§dnĨ. Skonļ² dosavadn² bezvl§d², kdy na ministerstvo jednou tĨdnŊ 
doch§zel, tedy Ś²dil ho na pŊtinovĨ ¼vazek, pŚedseda ĻSSD a ministr vnitra Jan Ham§ļek. ZatŚet² je tŚeba si 
pŚipustit, ģe slab§ figura ministra nen² jedinĨm zdrojem slabosti Ļern²nu. Ministerstvo zahraniļ² uģ nikdy nebude 
ten kl²ļovĨ resort, jak si ho zapamatoval Karel Schwarzenberg.  
Doba transakļn²  
NŊkteŚ² seniorn² diplomat® v soukromĨch rozhovorech datuj² bezvl§d² na ministerstvu nikoli od letoġn²ho ļervna, 
kdy byla ustavena Babiġova vl§da bez Ś§dn®ho ministra zahraniļ², ale fakticky od jara 2014, kdy se ġ®fem 
diplomacie stal Lubom²r Zaor§lek. Jak je zn§mo, Zaor§lek tehdy vedl poziļn² v§lky ve sv® stranŊ a za podporu 
MladĨch soci§ln²ch demokratŢ, kter® potŚeboval, aby udrģel funkci m²stopŚedsedy, na sjezdu v bŚeznu 2015 
zaplatil t²m, ģe t®to skupinŊ otevŚel dveŚe do ¼Śadu. Do diplomacie tehdy vstoupila nikoli po odborn®, ale po 
politick® lince t®mŊŚ stovka mladġ²ch lid², kter® lze nŊjak pŚiŚadit k ĻSSD. VŊtġinou jsou v niģġ²ch pozic²ch, ļ§st 
z nich uģ ovġem za ty tŚi roky vyjela na zahraniļn² mise. ĂTakov§ politick§ invaze jako za Zaor§lka, to se nedŊlo 
ani za Kavana,ñ krout² hlavou nejmenovanĨ veter§n ļesk® diplomacie.  
PŢl roku Martina Stropnick®ho od V§noc 2017 do pr§zdnin 2018 lze oznaļit za ztracenĨ ļas. Hlavn²m vkladem 
Stropnick®ho bylo to, ģe na ministerskĨch porad§ch obsluhovali ¼ļastn²ky ļ²ġn²ci. Bylo zŚejm®, ģe stŚ²h§ metr, 
aby mohl s§m vyjet na ambas§du, nakonec byl poctŊn Tel Aviv.  
Od ļervnov®ho pŚ²chodu Miroslava Pocheho, jehoģ odm²tl jmenovat prezident, a premi®r ho tedy ani nenavrhl, 
se datuje pŚ²m® bezvl§d². Poche d§l vykon§v§ mand§t poslance Evropsk®ho parlamentu za ĻSSD, na 
ministerstvu pŢsob² jako neplacenĨ politickĨ tajemn²k a ġed§ eminence. Od ļervna je ministerstvo opŊt naplno v 
®Śe pŚ²zemn²ch obchodŢ.  
Miroslav Poche je ļlovŊk, kterĨ ģivot poj²m§ jako Śadu smŊn a sluģeb, kter® by ve sv® celkov® bilanci mŊly bĨt 
vĨhodn®. Uģ pŚi studi²ch na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK v Praze organizoval syst®m opisov§n² pŚedn§ġek, kdy 
si posl®ze z§pisky mohli koupit studenti, kteŚ² na hodinŊ chybŊli. Celost§tn²mi m®dii se mihl poprv® pŚed osmi 
lety, kdy vyġlo najevo, ģe z nŊjakĨch dŢvodŢ maskoval svŢj sponzorskĨ dar stranŊ tak, ģe ho pŚepsal na dalġ² 
ļleny. SamozŚejmŊ ģe i n§stup na ministerstvo zahraniļ² byl plnŊn²m. PŚedseda strany Jan Ham§ļek m§ v 
Pochem dŢleģit®ho spojence, kterĨ mu letos v lednu na volebn²m sjezdu ĻSSD zajistil podporu mocn® praģsk® 
organizace a pozdŊji se pod²lel jak na odm²tnut² prvn² nab²dky ¼ļasti v BabiġovŊ vl§dŊ, tak na pŚijet² t® druh®, o 
nŊco vĨhodnŊjġ².  
PŚestoģe vĨznam ministerstva zahraniļ² dlouhodobŊ kles§, veden² ¼Śadu se rozkoġatilo. TabulkovŊ m§ m²t 
zahraniļn² sluģba osm n§mŊstkŢ, coģ je samo o sobŊ absurdnŊ vysok® ļ²slo. Prvn²ch dvacet let nov®ho st§tu 
bĨvali n§mŊstci maxim§lnŊ ļtyŚi, jeġtŊ Karel Schwarzenberg, kterĨ byl ministrem do roku 2013, drģel n§mŊstky 
pouze tŚi. Z osmi n§mŊstkovskĨch m²st je dnes obsazeno ġest, zbĨv§ tedy obsadit dvŊ. I o takzvan® odborn® 
n§mŊstky se ale vedou politick® hry. N§mŊstkem pro bezpeļnost by se mŊl st§t Martin Povejġil, kterĨ se vrac² z 
Bruselu, kde velvyslancoval u NATO a posl®ze u EU. Povejġil m§ zkuġenosti a autoritu, je pŚirozen§ volba, 
nicm®nŊ pocheovsk® veden² ministerstva mu zat²m nab²dlo jen o patro niģġ² pozici Śeditele odboru. Povejġila by 
jako n§mŊstka akceptovalo za pŚedpokladu, ģe bude povaģov§n za de facto politick®ho n§mŊstka ANO (aļkoli 
na rozd²l napŚ²klad od n§mŊstka Martina Tlapy ļlovŊkem ANO ani premi®ra Babiġe nen²). Kouzlo t®to aritmetiky 
spoļ²v§ v tom, ģe pak by zase pocheovci mohli reklamovat nŊjakĨ dalġ² post pro stranu ï pravdŊpodobnŊ m²sto 
odborn®ho n§mŊstka pro ļlena ĻSSD, dosud st§tn²ho tajemn²ka pro Evropu na ĐŚadu vl§dy Aleġe ChmelaŚe. 
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VĨsledkem bude pov§ģliv® rozmaz§n² hranice mezi odbornĨmi a politickĨmi n§mŊstky, kterou mŊl nalinkovat 
sluģebn² z§kon pŚijatĨ minulou, sobotkovsko-babiġovskou vl§dou.  
Hlavn² transakļn² p§kou vġak z pohledu Pocheho skupiny v Ļern²nu byly velvyslaneck® nominace. Miroslav 
Poche dlouho vŊŚil, ģe veto prezidenta ï kterĨ ho nechtŊl jmenovat ofici§lnŊ proto, ģe Poche v europarlamentu 
hlasoval tzv. prouprchlicky, ve skuteļnosti sp²ġ proto, ģe v prezidentsk® volbŊ Poche podporoval jeho soupeŚe ï 
pŚekon§. Takģe se jeho skupina postavila proti z§mŊru udŊlat novĨm velvyslancem v Ļ²nŊ viceguvern®ra ĻNB 
Vladim²ra Tomġ²ka. Touto nominac² by prezident vyhovŊl sv®mu pŚ²teli, guvern®rovi centr§ln² banky JiŚ²mu 
Rusnokovi. PodobnŊ se v l®tŊ zadrhlo jmenov§n² Gustava Slameļky velvyslancem v Jiģn² Koreji. SlameļkovĨm 
ģivotn²m partnerem je Śeditel administrativn² sekce a bezpeļnosti v Kancel§Śi prezidenta republiky Jan Nov§k.  
NejpozdŊji teŅ, kdy bylo ozn§meno jm®no Tom§ġ PetŚ²ļek, hry na blokaci velvyslancŢ ztr§cej² smysl. VytvoŚil se 
pŚedpoklad, ģe ta nejprimitivnŊjġ² podoba transakļn² politiky bude opuġtŊna. MŢģe se ale PetŚ²ļek na Pochem 
emancipovat a Ś²dit ministerstvo po sv®m?  
Vylouļen® to nen². Pokud v komun§ln²ch volb§ch ļek§ v Praze soci§ln² demokracii skuteļnŊ katastrof§ln², 
jednocifernĨ vĨsledek, ze slovutn® Pocheho maġinerie se stane st²n sebe sama. PetŚ²ļek uģ mŊs²c na 
ministerstvu pracuje jako prvn² n§mŊstek, disponuje tedy nŊjakou vlastn² mocenskou z§kladnou. O funkci 
prvn²ho n§mŊstka se stŚetl s jinĨm exponentem ĻSSD Luk§ġem KauckĨm, kterĨ uģ v Ļern²nu byl ï a vyhr§l 
PetŚ²ļek. Mus² tedy v sobŊ nosit i nŊjakĨ mocenskĨ pud.  
Tam dole u Śeky  
Tady ale v prvn² ŚadŊ nejde o jm®na mladĨch soci§ln²ch demokratŢ, kter§ dosud (PetŚ²ļek) nebo doned§vna 
(Poche) ġirġ² veŚejnost nezn§ ļi neznala. Jde o pozvolnĨ ¼padek ministerstva zahraniļ², k nŊmuģ jsou situaļn² i 
objektivn² dŢvody.  
Evropsk§ politika, kter§ po roce 1989 tvoŚila pŚev§ģnou ļ§st naġ² zahraniļn² politiky, se novŊ dŊl§ na ĐŚadu 
vl§dy. To je pŚ²mĨ n§sledek Lisabonsk® smlouvy a je ironi² dŊjin, ģe z§sada ever closer union, tedy nekoneļn® 
integrace, postihla z ¼stŚedn²ch org§nŢ ļesk®ho st§tu nejdŚ²v europeisty, kteŚ² se pr§vŊ na ministerstvu 
zahraniļ² dlouhodobŊ soustŚeŅovali. Soci§lnŊdemokratick§ skupina, o n²ģ byla Śeļ vĨġe, dokonce i pŚedchoz² 
Ăschwarzenbergovceñ povaģuje za evropansky pŚ²liġ vlaģn®. Ale je to vyġġ², jaksi dŊjinnĨ proces. V Rakousku 
odevzdal Sebastian Kurz ministerstvo zahraniļ² sv® n§stupkyni loni v prosinci ï a mezit²m uģ stihl vyv®st 
evropskou politiku z ministerstva zahraniļ² k sobŊ na kancl®ŚskĨ ¼Śad.  
V ļesk®m pŚ²padŊ se k tomuto dŊjinn®mu vĨvoji pŚid§v§ i tuzemsk® specifikum, osoba souļasn®ho premi®ra. 
Andrej Babiġ m§ expanzivn² povahu, takģe si pod sebe pŚevedl nejen evropskou politiku (kdyģ uģ jezd² na ty 
Evropsk® rady), ale napŚ²klad i vġechno spojen® s Visegr§dskou skupinou. Ve vġ² nahotŊ se nov® rozdŊlen² sil 
projevilo pŚed dvŊma tĨdny, kdy EvropskĨ parlament hlasoval pro disciplin§rn² Ś²zen² s MaŅarskem, a zat²mco 
premi®r podpoŚil Orb§na, zastupuj²c² ministr zahraniļ² Ham§ļek podpoŚil ġikan·zn² n§vrh EP. Ham§ļkŢv postoj 
mohli zaregistrovat jen opravdov² fajnġmekŚi.  
Kdyby ministerstvo v uplynulĨch mŊs²c²ch mŊlo Ś§dn®ho ministra a zamŊstnanci od nŊho dost§vali politick® 
zad§n², mohl by k Visegr§du vypracovat nŊjakou strategii stŚedoevropskĨ odbor MZV. Nic takov®ho nevznik§. 
Na jin®m dŢleģit®m a dlouhodobŊ podceŔovan®m poli by Ļern²nskĨ pal§c mohl hledat pŚ²ġt² velk® t®ma pro 
spolupr§ci s Washingtonem. Ani tady se po neuskuteļnŊn®m pl§nu na radar v Brdech nic nov®ho nel²hne.  
Z ministerstva zahraniļ² se st§v§ lehce nadbyteļnĨ prostŚedn²k, asi jako zastaraly telefonn² centr§ly po n§stupu 
mobilŢ. Velvyslanci v zahraniļ² zŢst§vaj² pro ļeskou vl§du dŢleģit² a profese velvyslance rozhodnŊ ztr§tou 
vĨznamu netrp², ale v²c neģ v minulosti se st§v§, ģe s nimi premi®r telefonuje pŚ²mo.  
ZvŊtġila se i skupina ambas§d, kde si premi®r dŊl§ n§rok urļit velvyslance v²cem®nŊ s§m. RanĨm pŚ²kladem 
tohoto z§jmu byla BudapeġŠ. S MaŅarskem Babiġe nespojuje jen popul§rn² opozice vŢļi migraļn² politice 
Bruselu, ale napŚ²klad i mnohem ¼ļelovŊjġ² odpor k reformŊ zemŊdŊlsk® politiky, speci§lnŊ k n§vrhu zastropovat 
dotace agr§rn²m velkopodnikŢm. D§vno pŚedt²m, neģ Babiġova vl§da z²skala dŢvŊru snŊmovny, pl§noval 
premi®r do Budapeġti poslat T¿nde Barthovou, ¼Śednici, kter§ mu vedla kabinet na ministerstvu financ² a pozdŊji 
pŚ²mo ĐŚad vl§dy (a kter§ prĨ je trnem v oku BabiġovŊ manģelce Monice). Barthov§ vġak do Budapeġti nechtŊla 
a tak m²sto sebe doporuļila Śeditele tamn² poboļky Czech Trade a sv®ho zn§m®ho Tibora Biala.  
Bialova nominace se sice pot®, co Hospod§Śsk® noviny v l®tŊ zveŚejnily informaci, ģe Bial byl v MaŅarsku 
ļlenem pochybn®ho Ś§du Vit®z, zadrhla. PŚesto je ļesk§ ambas§da v Budapeġti dosud fakticky vyŔata ze 
standardn²ho vĨbŊru velvyslancŢ.  
PodobnŊ si premi®r ze syst®mu urļov§n² velvyslancŢ vyt§hl i ļesk® mise v PaŚ²ģi, kam smŊŚuje jeho kandid§t 
Michel Fleischmann, a v BratislavŊ. T²m se dost§v§me k pojet² diplomacie jako odkladiġtŊ pro lidi, kteŚ² Andreji 
Babiġovi na pŚedchoz²m m²stŊ pŚek§ģeli nebo kteŚ² pro nŊj pracovali a pracovali, aģ se mu stali bŚemenem. 
Takģe do Bratislavy nastupuje dosluhuj²c² policejn² prezident Tom§ġ TuhĨ, jehoģ Babiġovy Lidov® noviny pŚed 
dvŊma lety nepravdivŊ skandalizovaly coby vynaġeļe policejn²ch informac² zloļincŢm. Premi®r Tuh®mu 
nedŢvŊŚuje, protoģe ho kdysi jmenoval jeho osobn² nepŚ²tel, ministr vnitra Milan Chovanec. A na jak®m postu 
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skonļ² ne¼spŊġn§ praģsk§ prim§torka Prahy Adriana Krn§ļov§, to se zcela jistŊ nedozv²me pŚed komun§ln²mi 
volbami, aby na hnut² ANO neulpŊl trafikantskĨ od®r.  
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Po ļtyŚech mŊs²c²ch bezvl§d² se pŚed ļeskou diplomaci² koneļnŊ otev²r§ vyhl²dka na to, ģe j² bude opŊt velet 
Ś§dnĨ ministr. Nominace Tom§ġe PetŚ²ļka (36) z ĻSSD pŢsob² na prvn² pohled tragicky, jako posledn² taģen² 
strany,  kter§ uģ nem§ kde br§t. Karel Schwarzenberg mluvil o ĂostudŊ a znehodnocen² tohoto kl²ļov®ho 
ministerstvañ. Mysl² se t²m PetŚ²ļkova do oļ² bij²c² nezkuġenost. Jeho dosavadn² kari®ra se rozv²jela po dvou 
kolej²ch: EvropskĨ parlament a Praha 7, kde aktu§lnŊ kandiduje na starostu. Ale i v tom Evropsk®m parlamentu 
byl pouze asistentem europoslance Miroslava Pocheho. Takģe ġ®fem Ļern²nsk®ho pal§ce se st§v§ asistent 
jednoho poslance relativnŊ m§lo vĨznamn®ho parlamentu, byŠ ve Ġtrasburku. 
 
Po ļtyŚech mŊs²c²ch bezvl§d² se pŚed ļeskou diplomaci² koneļnŊ otev²r§ vyhl²dka na to, ģe j² bude opŊt velet 
Ś§dnĨ ministr. Nominace Tom§ġe PetŚ²ļka (36) z ĻSSD pŢsob² na prvn² pohled tragicky, jako posledn² taģen² 
strany,  kter§ uģ nem§ kde br§t. Karel Schwarzenberg mluvil o ĂostudŊ a znehodnocen² tohoto kl²ļov®ho 
ministerstvañ. Mysl² se t²m PetŚ²ļkova do oļ² bij²c² nezkuġenost. Jeho dosavadn² kari®ra se rozv²jela po dvou 
kolej²ch: EvropskĨ parlament a Praha 7, kde aktu§lnŊ kandiduje na starostu. Ale i v tom Evropsk®m parlamentu 
byl pouze asistentem europoslance Miroslava Pocheho. Takģe ġ®fem Ļern²nsk®ho pal§ce se st§v§ asistent 
jednoho poslance relativnŊ m§lo vĨznamn®ho parlamentu, byŠ ve Ġtrasburku.  
  
PetŚ²ļkovu nominaci ale mŢģeme uchopit i za mnohem pozitivnŊjġ² konec. Budouc² ministr (nepŚedpokl§d§ se, 
ģe by ho prezident Zeman odm²tl jmenovat) mluv² dobŚe anglicky a obstojnŊ francouzsky. Taky je pro chod 
¼Śadu nekoneļnŊ lepġ² nŊjakĨ ministr neģ ģ§dnĨ. Skonļ² dosavadn² bezvl§d², kdy na ministerstvo jednou tĨdnŊ 
doch§zel, tedy Ś²dil ho na pŊtinovĨ ¼vazek, pŚedseda ĻSSD a ministr vnitra Jan Ham§ļek. ZatŚet² je tŚeba si 
pŚipustit, ģe slab§ figura ministra nen² jedinĨm zdrojem slabosti Ļern²nu. Ministerstvo zahraniļ² uģ nikdy nebude 
ten kl²ļovĨ resort, jak si ho zapamatoval Karel Schwarzenberg.  
  
Doba transakļn²  
NŊkteŚ² seniorn² diplomat® v soukromĨch rozhovorech datuj² bezvl§d² na ministerstvu nikoli od letoġn²ho ļervna, 
kdy byla ustavena Babiġova vl§da bez Ś§dn®ho ministra zahraniļ², ale fakticky od jara 2014, kdy se ġ®fem 
diplomacie stal Lubom²r Zaor§lek. Jak je zn§mo, Zaor§lek tehdy vedl poziļn² v§lky ve sv® stranŊ a za podporu 
MladĨch soci§ln²ch demokratŢ, kter® potŚeboval, aby udrģel funkci m²stopŚedsedy, na sjezdu v bŚeznu 2015 
zaplatil t²m, ģe t®to skupinŊ otevŚel dveŚe do ¼Śadu. Do diplomacie tehdy vstoupila nikoli po odborn®, ale po 
politick® lince t®mŊŚ stovka mladġ²ch lid², kter® lze nŊjak pŚiŚadit k ĻSSD. VŊtġinou jsou v niģġ²ch pozic²ch, ļ§st 
z nich uģ ovġem za ty tŚi roky vyjela na zahraniļn² mise. ĂTakov§ politick§ invaze jako za Zaor§lka, to se nedŊlo 
ani za Kavana,ñ krout² hlavou nejmenovanĨ veter§n ļesk® diplomacie.  
  
PŢl roku Martina Stropnick®ho od V§noc 2017 do pr§zdnin 2018 lze oznaļit za ztracenĨ ļas. Hlavn²m vkladem 
Stropnick®ho bylo to, ģe na ministerskĨch porad§ch obsluhovali ¼ļastn²ky ļ²ġn²ci. Bylo zŚejm®, ģe stŚ²h§ metr, 
aby mohl s§m vyjet na ambas§du, nakonec byl poctŊn Tel Aviv.  
  
Od ļervnov®ho pŚ²chodu Miroslava Pocheho, jehoģ odm²tl jmenovat prezident, a premi®r ho tedy ani nenavrhl, 
se datuje pŚ²m® bezvl§d². Poche d§l vykon§v§ mand§t poslance Evropsk®ho parlamentu za ĻSSD, na 
ministerstvu pŢsob² jako neplacenĨ politickĨ tajemn²k a ġed§ eminence. Od ļervna je ministerstvo opŊt naplno v 
®Śe pŚ²zemn²ch obchodŢ.  
  
Miroslav Poche je ļlovŊk, kterĨ ģivot poj²m§ jako Śadu smŊn a sluģeb, kter® by ve sv® celkov® bilanci mŊly bĨt 
vĨhodn®. Uģ pŚi studi²ch na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK v Praze organizoval syst®m opisov§n² pŚedn§ġek, kdy 
si posl®ze z§pisky mohli koupit studenti, kteŚ² na hodinŊ chybŊli. Celost§tn²mi m®dii se mihl poprv® pŚed osmi 
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lety, kdy vyġlo najevo, ģe z nŊjakĨch dŢvodŢ maskoval svŢj sponzorskĨ dar stranŊ tak, ģe ho pŚepsal na dalġ² 
ļleny. SamozŚejmŊ ģe i n§stup na ministerstvo zahraniļ² byl plnŊn²m. PŚedseda strany Jan Ham§ļek m§ v 
Pochem dŢleģit®ho spojence, kterĨ mu letos v lednu na volebn²m sjezdu ĻSSD zajistil podporu mocn® praģsk® 
organizace a pozdŊji se pod²lel jak na odm²tnut² prvn² nab²dky ¼ļasti v BabiġovŊ vl§dŊ, tak na pŚijet² t® druh®, o 
nŊco vĨhodnŊjġ².  
  
PŚestoģe vĨznam ministerstva zahraniļ² dlouhodobŊ kles§, veden² ¼Śadu se rozkoġatilo. TabulkovŊ m§ m²t 
zahraniļn² sluģba osm n§mŊstkŢ, coģ je samo o sobŊ absurdnŊ vysok® ļ²slo. Prvn²ch dvacet let nov®ho st§tu 
bĨvali n§mŊstci maxim§lnŊ ļtyŚi, jeġtŊ Karel Schwarzenberg, kterĨ byl ministrem do roku 2013, drģel n§mŊstky 
pouze tŚi. Z osmi n§mŊstkovskĨch m²st je dnes obsazeno ġest, zbĨv§ tedy obsadit dvŊ. I o takzvan® odborn® 
n§mŊstky se ale vedou politick® hry. N§mŊstkem pro bezpeļnost by se mŊl st§t Martin Povejġil, kterĨ se vrac² z 
Bruselu, kde velvyslancoval u NATO a posl®ze u EU. Povejġil m§ zkuġenosti a autoritu, je pŚirozen§ volba, 
nicm®nŊ pocheovsk® veden² ministerstva mu zat²m nab²dlo jen o patro niģġ² pozici Śeditele odboru. Povejġila by 
jako n§mŊstka akceptovalo za pŚedpokladu, ģe bude povaģov§n za de facto politick®ho n§mŊstka ANO (aļkoli 
na rozd²l napŚ²klad od n§mŊstka Martina Tlapy ļlovŊkem ANO ani premi®ra Babiġe nen²). Kouzlo t®to aritmetiky 
spoļ²v§ v tom, ģe pak by zase pocheovci mohli reklamovat nŊjakĨ dalġ² post pro stranu ï pravdŊpodobnŊ m²sto 
odborn®ho n§mŊstka pro ļlena ĻSSD, dosud st§tn²ho tajemn²ka pro Evropu na ĐŚadu vl§dy Aleġe ChmelaŚe. 
VĨsledkem bude pov§ģliv® rozmaz§n² hranice mezi odbornĨmi a politickĨmi n§mŊstky, kterou mŊl nalinkovat 
sluģebn² z§kon pŚijatĨ minulou, sobotkovsko-babiġovskou vl§dou.  
  
Hlavn² transakļn² p§kou vġak z pohledu Pocheho skupiny v Ļern²nu byly velvyslaneck® nominace. Miroslav 
Poche dlouho vŊŚil, ģe veto prezidenta ï kterĨ ho nechtŊl jmenovat ofici§lnŊ proto, ģe Poche v europarlamentu 
hlasoval tzv. prouprchlicky, ve skuteļnosti sp²ġ proto, ģe v prezidentsk® volbŊ Poche podporoval jeho soupeŚe ï 
pŚekon§. Takģe se jeho skupina postavila proti z§mŊru udŊlat novĨm velvyslancem v Ļ²nŊ viceguvern®ra ĻNB 
Vladim²ra Tomġ²ka. Touto nominac² by prezident vyhovŊl sv®mu pŚ²teli, guvern®rovi centr§ln² banky JiŚ²mu 
Rusnokovi. PodobnŊ se v l®tŊ zadrhlo jmenov§n² Gustava Slameļky velvyslancem v Jiģn² Koreji. SlameļkovĨm 
ģivotn²m  partnerem je Śeditel administrativn² sekce a bezpeļnosti v Kancel§Śi prezidenta republiky Jan Nov§k. 
  
NejpozdŊji teŅ, kdy bylo ozn§meno jm®no Tom§ġ PetŚ²ļek, hry na blokaci velvyslancŢ ztr§cej² smysl. VytvoŚil se 
pŚedpoklad, ģe ta nejprimitivnŊjġ² podoba transakļn² politiky bude opuġtŊna. MŢģe se ale PetŚ²ļek na Pochem 
emancipovat a Ś²dit ministerstvo po sv®m? 
  
Vylouļen® to nen². Pokud v komun§ln²ch volb§ch ļek§ v Praze soci§ln² demokracii skuteļnŊ katastrof§ln², 
jednocifernĨ vĨsledek, ze slovutn® Pocheho maġinerie se stane st²n sebe sama. PetŚ²ļek uģ mŊs²c na 
ministerstvu pracuje jako prvn² n§mŊstek, disponuje tedy nŊjakou vlastn² mocenskou z§kladnou. O funkci 
prvn²ho n§mŊstka se stŚetl s jinĨm exponentem ĻSSD Luk§ġem KauckĨm, kterĨ uģ v Ļern²nu byl ï a vyhr§l 
PetŚ²ļek. Mus² tedy v sobŊ nosit i nŊjakĨ mocenskĨ pud.  
  
Tam dole u Śeky  
Tady ale v prvn² ŚadŊ nejde o jm®na mladĨch soci§ln²ch demokratŢ, kter§ dosud (PetŚ²ļek) nebo doned§vna 
(Poche) ġirġ² veŚejnost nezn§ ļi neznala. Jde o pozvolnĨ ¼padek ministerstva zahraniļ², k nŊmuģ jsou situaļn² i 
objektivn² dŢvody.  
  
Evropsk§ politika, kter§ po roce 1989 tvoŚila pŚev§ģnou ļ§st naġ² zahraniļn² politiky, se novŊ dŊl§ na ĐŚadu 
vl§dy. To je pŚ²mĨ n§sledek Lisabonsk® smlouvy a je ironi² dŊjin, ģe z§sada ever closer union, tedy nekoneļn® 
integrace, postihla z ¼stŚedn²ch org§nŢ ļesk®ho st§tu nejdŚ²v europeisty, kteŚ² se pr§vŊ na ministerstvu 
zahraniļ² dlouhodobŊ soustŚeŅovali. Soci§lnŊdemokratick§ skupina, o n²ģ byla Śeļ vĨġe, dokonce i pŚedchoz² 
Ăschwarzenbergovceñ povaģuje za evropansky pŚ²liġ vlaģn®. Ale je to vyġġ², jaksi dŊjinnĨ proces. V Rakousku 
odevzdal Sebastian Kurz ministerstvo zahraniļ² sv® n§stupkyni loni v prosinci ï a mezit²m uģ stihl vyv®st 
evropskou politiku z ministerstva zahraniļ² k sobŊ na kancl®ŚskĨ ¼Śad. 
  
V ļesk®m pŚ²padŊ se k tomuto dŊjinn®mu vĨvoji pŚid§v§ i tuzemsk® specifikum, osoba souļasn®ho premi®ra. 
Andrej Babiġ m§ expanzivn² povahu, takģe si pod sebe pŚevedl nejen evropskou politiku (kdyģ uģ jezd² na ty 
Evropsk® rady), ale napŚ²klad i vġechno spojen® s Visegr§dskou skupinou. Ve vġ² nahotŊ se nov® rozdŊlen² sil 
projevilo pŚed dvŊma tĨdny, kdy EvropskĨ parlament hlasoval pro disciplin§rn² Ś²zen² s MaŅarskem, a zat²mco 
premi®r podpoŚil Orb§na, zastupuj²c² ministr zahraniļ² Ham§ļek podpoŚil ġikan·zn² n§vrh EP. Ham§ļkŢv postoj 
mohli zaregistrovat jen opravdov² fajnġmekŚi.  
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Kdyby ministerstvo v uplynulĨch mŊs²c²ch mŊlo Ś§dn®ho ministra a zamŊstnanci od nŊho dost§vali politick® 
zad§n², mohl by k Visegr§du vypracovat nŊjakou strategii stŚedoevropskĨ odbor MZV. Nic takov®ho nevznik§. 
Na jin®m dŢleģit®m a dlouhodobŊ podceŔovan®m poli by Ļern²nskĨ pal§c mohl hledat pŚ²ġt² velk® t®ma pro 
spolupr§ci s Washingtonem. Ani tady se po neuskuteļnŊn®m pl§nu na radar v Brdech nic nov®ho nel²hne.  
  
Z ministerstva zahraniļ² se st§v§ lehce nadbyteļnĨ prostŚedn²k, asi jako zastaraly telefonn² centr§ly po n§stupu 
mobilŢ. Velvyslanci v zahraniļ² zŢst§vaj² pro ļeskou vl§du dŢleģit² a profese velvyslance rozhodnŊ ztr§tou 
vĨznamu netrp², ale v²c neģ v minulosti se st§v§, ģe s nimi premi®r telefonuje pŚ²mo.  
  
ZvŊtġila se i skupina ambas§d, kde si premi®r dŊl§ n§rok urļit velvyslance v²cem®nŊ s§m. RanĨm pŚ²kladem 
tohoto z§jmu byla BudapeġŠ. S MaŅarskem Babiġe nespojuje jen popul§rn² opozice vŢļi migraļn² politice 
Bruselu, ale napŚ²klad i mnohem ¼ļelovŊjġ² odpor k reformŊ zemŊdŊlsk® politiky, speci§lnŊ k n§vrhu zastropovat 
dotace agr§rn²m velkopodnikŢm. D§vno pŚedt²m, neģ Babiġova vl§da z²skala dŢvŊru snŊmovny, pl§noval 
premi®r do Budapeġti poslat T¿nde Barthovou, ¼Śednici, kter§ mu vedla kabinet na ministerstvu financ² a pozdŊji 
pŚ²mo ĐŚad vl§dy (a kter§ prĨ je trnem v oku BabiġovŊ manģelce Monice). Barthov§ vġak do Budapeġti nechtŊla 
a tak m²sto sebe doporuļila Śeditele tamn² poboļky Czech Trade a sv®ho zn§m®ho Tibora Biala. 
  
Bialova nominace se sice pot®, co Hospod§Śsk® noviny v l®tŊ zveŚejnily informaci, ģe Bial byl v MaŅarsku 
ļlenem pochybn®ho Ś§du Vit®z, zadrhla. PŚesto je ļesk§ ambas§da v Budapeġti dosud fakticky vyŔata ze 
standardn²ho vĨbŊru velvyslancŢ. 
  
PodobnŊ si premi®r ze syst®mu urļov§n² velvyslancŢ vyt§hl i ļesk® mise v PaŚ²ģi, kam smŊŚuje jeho kandid§t 
Michel Fleischmann, a v BratislavŊ. T²m se dost§v§me k pojet² diplomacie jako odkladiġtŊ pro lidi, kteŚ² Andreji 
Babiġovi na pŚedchoz²m m²stŊ pŚek§ģeli nebo kteŚ² pro nŊj pracovali a pracovali, aģ se mu stali bŚemenem. 
Takģe do Bratislavy nastupuje dosluhuj²c² policejn² prezident Tom§ġ TuhĨ, jehoģ Babiġovy Lidov® noviny pŚed 
dvŊma lety nepravdivŊ skandalizovaly coby vynaġeļe policejn²ch informac² zloļincŢm. Premi®r Tuh®mu 
nedŢvŊŚuje, protoģe ho kdysi jmenoval jeho osobn² nepŚ²tel, ministr vnitra Milan Chovanec. A na jak®m postu 
skonļ² ne¼spŊġn§ praģsk§ prim§torka Prahy Adriana Krn§ļov§, to se zcela jistŊ nedozv²me pŚed komun§ln²mi 
volbami, aby na hnut² ANO neulpŊl trafikantskĨ od®r.  
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Daniela PĉSAřOVICOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Tvrd§ kritika ĉr§nu z ¼st Donalda Trumpa. AmerickĨ prezident na pŢdŊ OSN znovu obvinil Teher§n z podpory 
terorismu. Dalġ² sankce prĨ Spojen® st§ty chystaj² v Ś§du dnŢ. Trump h§jil taky rok starĨ odchod od dohody o 
²r§nsk®m j§dru. SvŊt podle ġ®fa B²l®ho domu mus² respektovat z§jmy Ameriky, a to v politice i byznysu. 
 
Donald TRUMP, americkĨ prezident 
-------------------- 
Moje vl§da toho dok§zala v²c neģ jak§koliv jin§ v dŊjin§ch naġ² zemŊ. Amerika je..., to je pravda..., takovou 
reakci jsem neļekal, ale v poŚ§dku. Jak®koliv Śeġen² humanit§rn² krize v SĨrii mus² zahrnovat rovnŊģ strategii, 
jak se vypoŚ§dat s brut§ln²m reģimem, kterĨ je poh§nŊn a financov§n zkorumpovanou diktaturou v ĉr§nu. 
NemŢģeme dopustit, aby hlavn² svŊtovĨ sponzor terorismu vlastnil nejnebezpeļnŊjġ² zbranŊ planety. 
 
Daniela PĉSAřOVICOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
A pŚ²mo v New Yorku je n§ġ zpravodaj David MiŚejovskĨ. Davide, ostr§ slova si vyslechly des²tky svŊtovĨch 
l²drŢ. Co pr§vŊ po nich Trump v ot§zce ĉr§nu ģ§d§? 
 
David MIřEJOVSKħ, redaktor 
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-------------------- 
Trump ģ§d§, aby zcela izolovali ĉr§n ekonomicky, aby s n²m pŚestali obchodovat, aby pŚestali nakupovat jeho 
ropu. C²lem je zlomit teher§nsk®mu reģimu vaz pr§vŊ pŚes finance tak, aby uģ ²r§nskĨ reģim nemohl financovat 
zahraniļn² ozbrojence, aby nemohl pom§hat napŚ²klad syrsk®mu reģimu prezidenta Baġ§ra Asada a na 
dom§c²m poli, aby uģ nemohl vyv²jet a vyr§bŊt zbranŊ hromadn®ho niļen². Tady je ale dŢleģit® pŚipomenout, ģe 
Donald Trump vģdy, kdyģ mluv² o ĉr§nu, tak zcela jasnŊ rozdŊluje mezi vl§dnouc²m ²r§nskĨm reģimem a ĉr§nem 
jako zem² obyļejnĨch lid². On uģ mnohokr§t Śekl, ģe se nechyst§ ģ§dn§ zahraniļn² intervence, kter§ by mŊla ten 
reģim, kvŢli kter® by ten reģim mŊl padnout, ale ģe zmŊna m§ pŚij²t zezdola, pr§vŊ z ²r§nsk® spoleļnosti. 
 
Daniela PĉSAřOVICOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Ono se koneckoncŢ ļekalo i na to, ģe Trump zm²n² Severn² Koreu nebo obchodn² spory. Co dalġ²ho tedy 
zaznŊlo? 
 
David MIřEJOVSKħ, redaktor 
-------------------- 
Ano, o obchodu a financ²ch hospod§Śstv² mluvil Donald Trump opravdu velmi dlouhou dobu. To vyuģil tak® ke 
kritice Ļ²ny, kter§ podle nŊj podv§d² na mezin§rodn²m trhu, ģe Śekl, ģe Peking vlastnŊ nedovolenŊ podporuje 
sv® podniky, podnikatele, kteŚ² potom dumpingovĨmi cenami ty trhy ovl§daj² a ģe to mus² pŚestat, ģe je pr§vŊ 
ļas na velmi razantn² zmŊny ve SvŊtov® obchodn² organizaci. No, a potom tak® chv§lil, a chv§lil tedy, jak uģ 
jsme slyġeli, sebe, svoji vl§du, ale, coģ se tak ¼plnŊ neļekalo, pochv§lil i severokorejsk®ho l²dra Kim Ļong-una. 
On, kdyģ pŚed rokem vystoupil tady v OSN vŢbec poprv®, tak mluvil o Kim Ļong-unovi jako o rakeŠ§kovi, kterĨ 
se m§ b§t americk® reakce a teŅ ho naopak d§val za vzor vġem ostatn²m svŊtovĨm l²drŢm, jak daleko se d§ 
bŊhem velmi kr§tk® doby doj²t v m²rovĨch rozhovorech, pokud je k tomu vŢle. Z§roveŔ ale nezapomnŊl 
zdŢraznit, ģe sankce proti Severn² Koreji zŢst§vaj² d§l v platnosti a zŢstanou aģ do t® doby, neģ KLDR jasnŊ 
neprok§ģe, ģe se vzdala sv®ho jadern®ho programu. 
 
Daniela PĉSAřOVICOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
PojŅme jeġtŊ k jedn® ot§zce. Prvn² den rozpravy nepatŚil jen Donaldu Trumpovi, naġel se mezi Śeļn²ky nŊkdo, 
kdo mu oponoval? 
 
David MIřEJOVSKħ, redaktor 
-------------------- 
Ano, naġel. A naġlo se jich dokonce i v²c. SamozŚejmŊ t²m prvn²m, kterĨ ho velmi ostŚe zkritizoval, a to se tak® 
ļekalo, byl ²r§nskĨ prezident R¼h§n², kterĨ dokonce Śekl, ģe sankce proti jeho zemi jsou vlastnŊ formou 
mezin§rodn²ho finanļn²ho terorismu a tak® Śekl, ģe pokud se SpojenĨm st§tŢm nel²b² ta pŢvodnŊ dojednan§ 
²r§nsk§ dohoda, takģe se nic nedŊje, ģe podle nŊj ji Donald Trump vypovŊdŊl jen kvŢli tomu, ģe ji dojednala 
pŚedchoz² americk§ administrativa a nab²dl tedy nov§ jedn§n². Z§roveŔ ale prohl§sil, ģe ĉr§n se nenech§ dotlaļit 
za jednac² stŢl nŊjakĨmi vĨhrŢģkami. OhlednŊ sankc² a finanļn²ho n§tlaku, to je dalġ² vŊc, kterou kritizoval 
napŚ²klad i tureckĨ prezident Erdogan, kterĨ tady tak® vystoupil s pomŊrnŊ kritickĨm projevem, vymezil se vŢļi 
Donaldu Trumpovi a vzbudil tady dohady, zda tedy Turecko neodch§z² z toho, ŚeknŊme, t§bora veden®ho 
SpojenĨmi st§ty sp²ġe bl²ģe k Rusku a souļasn®mu rusk®mu veden². A dalġ²m, kdo Donalda Trumpa kritizoval a 
vymezil se vŢļi nŊmu jak kvŢli sankc²m, kvŢli obchodn²mu protekcionismu a tak® kvŢli, ŚeknŊme, ģivotn²mu 
prostŚed² a odstoupen² od paŚ²ģsk® dohody od klimatu, byl francouzskĨ prezident Emmanuel Macron, kterĨ 
dokonce prohl§sil, ģe st§ty svŊta by nemŊly uzav²rat nov® obchodn² smlouvy s tŊmi zemŊmi, a t²m zcela jasnŊ 
nar§ģel na Spojen® st§ty, kter® odstoupily pr§vŊ od dohody o klimatu. 
 
Daniela PĉSAřOVICOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Zpravodaj ĻT David MiŚejovskĨ. DŊkuju ti. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
A dalġ² host Michael Romancov, politickĨ geograf z Fakulty soci§ln²ch vŊd Karlovy Univerzity. DobrĨ veļer i 
v§m. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
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-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
PojŅme tedy zkusit naj²t jeġtŊ nŊjak§ dalġ² t®mata, o kterĨch Daniela s Davidem nemluvili, pŚedevġ²m souļasn® 
vztahy s mezi Evropskou uni² a SpojenĨmi st§ty. Jak byste je popsal ve svŊtle i toho, co Ś²kal Donald Trump a 
jak byste tŚeba popsal reakci nebo moģnou reakci na nŊ ze strany Ruska? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Jsou samozŚejmŊ komplikovan®, protoģe Donald Trump hodnŊ mluv² a bohuģel kaģdou chvilku mluv² jinak, a to 
se netĨk§ jenom Evropsk® unie, to se vlastnŊ tĨk§ vġech vĨznamnĨch akt®rŢ, pokud jde o... 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
MalĨ rakeŠ§k a dnes vlastnŊ t®mŊŚ m²rotvŢrce. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
PŚesnŊ tak, takģe tam jaksi jsou obrovsk® rozpory a v z§sadŊ samozŚejmŊ, ģe on velice ļasto hovoŚ² o z§jmech 
SpojenĨch st§tŢ, ale aspoŔ na mŊ to nejv²c nebo jako nejļastŊji pŢsob² sp²ġ tak, ģe on se snaģ² vlastnŊ dŊlat 
jaksi self promotion,  v ļemģ je bezesporu ¼spŊġnĨ. Pokud jde o Evropu, tak tam explicitnŊ zaznŊlo jedno t®ma, 
to je nŊmeck§ energetick§ z§vislost na Rusku, to se tĨk§ tedy... 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
Nord Stream 2, on ho hodnŊ kritizoval, chtŊlo by se Ś²ct, co mu je do toho. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Je mu do toho nŊco v tom slova smyslu, ģe on to vģdycky nŊjakĨm zpŢsobem nav§ģe na bezpeļnost a tady 
prostŊ Evropa m§, a to nen² novinka, prostŊ ten jaksi dluh vŢļi ne t®to administrativŊ, ale vlastnŊ vŢļi tomu, 
jakĨm zpŢsobem sami Evropan® star§me, respektive nedostateļnĨm zpŢsobem star§me o svoji bezpeļnost. A 
co vġechno jsme nechali na Ameriļanech, kteŚ² zase ale na druhou stranu vlastnŊ Evropu, do znaļn® m²ry byli 
spokojeni s t²m, ģe Evropa je v t®hle t® pozici, protoģe o to oni jsou silnŊjġ². 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
A mysl²te, ģe mu opravdu jde o tu bezpeļnost v§mi zmiŔovanou, j§ pŚipom²n§m, ģe Rusko tvrd², ģe pan Trump 
se pokouġ² pŚinutit Evropany k n§kupu americk®ho zkapalnŊn®ho zemn²ho plynu a ģe moģn§ to mŢģe bĨt 
dŢvodem t® jeho kritiky tŊch vazeb mezi NŊmeckem a Ruskem energetickĨch tŚeba? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ bych r§d znal odpovŊŅ na tuhle tu ot§zku, ale bohuģel nevid²m Trumpovi do hlavy. SamozŚejmŊ, ģe i tohle to 
je moģn®, on se ostatnŊ nŊjak netaj² t²m, ģe je takovĨm velkĨm "glob§ln²m" lobbistou za z§jmy jaksi americkĨch 
korporac², vļetnŊ tŊch plyn§renskĨch pochopitelnŊ. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
Kdyģ mluv²me tedy o Rusku a o Evropsk® unii, nen² alibistick® mluvit o pokraļuj²c²ch sankc²ch proti Rusku kvŢli 
Krymu a pak s n²m stavŊt plynovody po dnŊ moŚ²? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
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Je to obrovskĨ probl®m v t® rovinŊ, ŚeknŊme, politick® a v t® rovinŊ, ŚeknŊme, normativn². Na druhou stranu 
ļistŊ technicky vzato tohle to je mimo reģim tŊch sankc², to znamen§, je to takov§ ta z m®ho pohledu neġŠastn§, 
leļ se zaŠatĨmi zuby, ŚeknŊme, obhajiteln§ pozice. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
A kdyģ mluv²me o Rusku, jak je teŅ podle v§s sebevŊdom®, jak je sebevŊdomĨ i s§m Vladimir Putin, 
pŚipomeŔme, ģe po volb§ch gubern§torŢ, z jejichģ vĨsledku asi nemŊl Kreml ¼plnŊ velkou radost, by ļlovŊk 
oļek§val moģn§ malinko menġ² sebevŊdom², malinko vŊtġ² naġtvanost. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe teprve mus²me poļkat, co vġechno se v Rusku bude d²t, protoģe vlastnŊ oni t²m, co se stalo ve 
Vladivostoku, tak vlastnŊ navaŚili tak jaksi tak velk® mnoģstv² "kaġe," ģe ani oni to nedok§zali zakamuflovat, 
moģn§ proto ty volby teŅka dopadly tak, jak dopadly, kaģdop§dnŊ rusk® sdŊlovac² prostŚedky s v kontextu toho, 
o ļem si tady pov²d§me, vġimly toho, ģe Rusko v tentokr§t vlastnŊ v TrumpovŊ Śeļi pŚ²liġ zm²nŊno nebylo, 
nŊkolikr§t tam bylo zm²nŊno nepŚ²mo a pŚ²mo tam bylo zm²nŊno vlastnŊ jednou jedinkr§t uģ v t® v souvislosti s 
t²m spojovanĨm Nord Streamem. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
ZŢstaŔme jeġtŊ tedy u Ruska, protoģe tŚeba kaġe, kterou si moģn§ teŅ rusk® veden² vaŚ², v t® dŢchodov® 
reformŊ je nŊco, co by mohlo zvednout nŊjakou vŊtġ² vlnu odporu nebo je to, nebo je to tŚeba jenom zboģn® 
pŚ§n² rusk® opozice? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
MŢģe to zvednout jaksi vlnu odporu, protoģe... 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
řekl bych, ģe zat²m, alespoŔ t®maticky, je to nev²dan®. Za dobu, kdy Putin vl§dne v Rusku, si nepamatuju, ģe 
by, ģe by nŊkdo takhle dlouhodobŊ organizovanŊ k nŊjak®mu t®matu takhle razantnŊ vystupoval. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
No, ono jde sp²ġ o to, ty, ty, v letech 2011/12 ty demonstrace na Bolotn®m n§mŊst² byly vlastnŊ jeġtŊ, jeġtŊ 
vŊtġ², ale tady jde sp²ġ o to, ģe Kreml zat²m vlastnŊ nem§ ģ§dnĨ dŢvod, aby tyhle ty jaksi vystoupen² krotil t²m 
zpŢsobem, na kterĨ si zvykli, protoģe se toho vlastnŊ z¼ļastŔuje i ta ochoļen§ opozice, to znamen§, jak 
Ģirinovsk®ho LDPR, tak zejm®na ruġt², ruġt² komunist®. Nicm®nŊ j§ si, samozŚejmŊ nem§m ģ§dnou kŚiġŠ§lovou 
kouli, ale mysl²m si, ģe to nebude dlouho trvat a uvid²me, ģe se Kreml pokus² nŊjakĨm zpŢsobem tuhle tu vŊc 
dostat pod kontrolu. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
Autokrati zpravidla v dob§ch klesaj²c² popularity vypouġt² tŚeba nŊjakĨ balonek, kterĨ m§ odv®zt pozornost 
nŊkam ¼plnŊ jinam, tak by mŊ zaj²malo, jestli tŚeba Vladimir Putin nŊco takov®ho by moģn§ mohl chystat. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
No, on ten balonek vypouġtŊl posledn²ch nŊkolik let velice ¼spŊġnŊ, a to byly jeho takzvan® ¼spŊchy na 
mezin§rodn² sc®nŊ, kde prĨ Rusko takzvanŊ stalo z kolen, celĨ svŊt si vlastnŊ znovu uvŊdomil, jak je Rusko 
mocn®, nikdo si nemŢģe dovolit ignorovat ruskou pozici v SĨrii a leckde jinde. To je to, ļ²m bylo vlastnŊ veŚejn® 
m²nŊn², znova zdŢrazŔuji, velice ¼spŊġnŊ v rusk®m pŚ²padŊ v posledn²ch 2-3 letech intenzivnŊ krmeno a teŅ to 
vypad§, ģe se tahle ta vŊc vyļerpala. Uvid²me, jestli se vyļerpala absolutnŊ, nebo jestli Kreml pŚijde s nŊjakou 
n§hraģkou, anebo jestli se jim podaŚ² pŚifouknout tu agendu. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
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-------------------- 
Na ¼plnĨ z§vŊr vraŠme se zase zp§tky k Donaldu Trumpovi a Vladimiru Putinovi. Vy jste s§m Ś²kal, ģe v tom 
TrumpovŊ projevu vlastnŊ Rusko t®mŊŚ kromŊ toho Nord Streamu nefigurovalo, je to teŅ zase nŊjak§ f§ze 
vztahŢ mezi tŊmito dvŊma st§ty, potaģmo tŊmito dvŊma politiky, protoģe ty vztahy jsou tak® dosti 
nevyzpytateln®, koneckoncŢ vy jste mluvil  o tom, ģe u pana Trumpa se ļlovŊk nadŊje lecļeho, ļeho by se 
nad§l tŚeba jeġtŊ vļera. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Nem§m tuġen², je to moģn®. Mluv² se o tom, ģe by se mŊli sej²t, ale zat²m nepadlo jedin® konkr®tn² m²sto, ani 
datum, takģe uvid²me. 
 
Jakub ĢELEZNħ, moder§tor 
-------------------- 
DŊkuju, ģe jste pŚiġel, na shledanou. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊc Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ dŊkuji za pozv§n², hezkĨ veļer. 
 

ř²dit obec jako firmu: Strany se pŚed volbami snaģ² dostat na kandid§tky 
¼spŊġn® byznysmeny. S§zka na jistotu to nen², varuj² politologov® 

24.9.2018    ihned.cz    str. 00     
    KateŚina Frouzov§         

Andrej Babiġ pŚinesl do politiky nov® heslo: ř²dit st§t jako firmu. V minulĨch komun§ln²ch volb§ch jeho kandid§ti 
z rŢznĨch oborŢ podnik§n² nebo 
 
zkuġen² manaģeŚi slibovali, ģe povedou mŊsta jako profesion§lov®. Ne vġude se to ale hnut² ANO v uplynulĨch 
ļtyŚech letech povedlo. Politolog z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK Petr J¿ptner proto upozorŔuje, ģe voliļi mohou 
bĨt zklaman² - v nŊkterĨch mŊstech se podobnŊ jako v Praze koalice premi®rova hnut² rozpadly.  
Fenom®n se vġak udrģel a nŊkteŚ² podnikatel® v regionech jsou pro voliļe atraktivn²mi kandid§ty. Pravicov® a 
stŚedov® politick® strany to vŊd² a ke sv®mu volebn²mu prospŊchu vyuģ²vaj² pŚedstavy, ģe "kdo dok§zal 
vybudovat dobrou firmu, postav² na nohy i mŊsto".  
Strany prezentuj² podnikatele jako schopn® manaģery, kteŚ² si s radnic² porad², byrokracii zlikviduj², pen²ze uġetŚ² 
a silnice i byty postav². Sehnat takov® lidi, ochotn® zapojit se do politiky, ale nen² pro ģ§dnou z partaj² 
jednoduch®. Kandid§t totiģ vol² mezi firmou a nejistou prac² na radnici, z n²ģ ho zastupitel® mohou ze dne na 
den "vyhodit". V komun§ln² politice zkr§tka neexistuje ģ§dn§ dvoumŊs²ļn² vĨpovŊdn² lhŢta, stejnŊ jako 
starostov® nedost§vaj² "zlat® pad§ky" bŊģn® u vysoce postavenĨch manaģerŢ. VĨmŊnou za toto riziko vġak 
kandid§ti z²sk§vaj² moc a vliv.  
Kolik podnikatelŢ skuteļnŊ kandiduje a jak jsou ¼spŊġn², Ś²ci nelze. Pod slovem podnikatel se totiģ schov§v§ 
pomŊrnŊ rŢznorod® spektrum uchazeļŢ.  
Pro ANO je nyn² vĨjimeļnŊ dŢleģit§ Praha - nejen proto, ģe jej² rozpoļet je skoro 70 miliard, coģ je v²ce, neģ 
kolik m§ tŚeba ministerstvo obrany. Metropole je pro politickĨ volebn² souboj kl²ļov§ i kvŢli tomu, ģe v²tŊzstv² v 
hlavn²m mŊstŊ je symbolem ¼spŊchu, kterĨm se po otevŚen² uren ġ®fov® stran ve svŊtle televizn²ch kamer r§di 
chlub². I pŚedseda vl§dy Andrej Babiġ si po komplikovan®m vyjedn§v§n² koalice, kritizovan® kvŢli podpoŚe 
komunistŢ, pŚeje vĨsledek, kterĨ by mohl pŚedhazovat svĨm kritikŢm.  
  
  
 
URL| https://modernirizeni.ihned.cz/c1-66252290-ridit-obec-jako-firmu-strany-se-pred-volbami-snazi-dostat-na-
kandidatky-uspesne-byznysmeny-sazka-na-jistotu-to-neni-varuji-politologove 
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Ģeny do politiky patŚ² 
24.9.2018    jihlavske-listy.cz    str. 00     

    Eva Nov§kov§ PondŊl²         

Eva Nov§kov§ 
 
Eva Nov§kov§ je rodaļka z Kladna, kter§ se pŚes LondĨn, Jeruzal®m a Prahu dostala aģ do Jihlavy, z korporace 
do soci§ln²ch sluģeb. Vystudovala obor sociologie a soci§ln² politika (Bc.) na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. 
Pracuje jako vedouc² ter®nn² soci§ln² sluģby, kde m§ na starost dva projekty a tĨm deseti kolegŢ a kolegyŔ. Je 
ļlenkou Pir§tsk® strany. "Jihlava mi dala zcela novou zkuġenost a uk§zala mi, ģe ļlovŊku mŢģe z§leģet na 
rozvoji mŊsta, ve kter®m se nenarodil. Zdejġ² komunita mŊ pŚijala, dala mi moģnost se zapojit do rŢznĨch aktivit, 
aŠ uģ kulturn²ch nebo soci§ln²ch, a j§ bych j² to r§da vr§tila prac² v zastupitelstvu." Eva Nov§kov§ / PondŊl², 24. 
9. 2018 v 9:44  
Toto tvrzen² st§le jeġtŊ nen² samozŚejmost². Dokl§daj² to i ¼daje zveŚejnŊn® ĻeskĨm statistickĨm ¼Śadem o 
pod²lu ģen na kandid§tk§ch stran usiluj²c²ch o m²sta v obecn²ch zastupitelstvech. Ģen je na nich zhruba tŚetina. 
Lehce pod prŢmŊrem se se svĨmi 30 procenty pohybuje i Jihlava.  
Jsou tato ļ²sla dŢvodem k radosti a oslavŊ nebo naopak smutku ļi rozhoŚļen²? A co vlastnŊ znamenaj²? PŚi 
bliģġ²m pohledu zjist²me, ģe vŊtġina ģen do voleb vstupuje z nevolitelnĨch pozic. Na kandid§tn²ch listin§ch 
nŊkterĨch stran na prvn²ch pŊti m²stech dokonce nejsou ģeny zastoupeny vŢbec. V realitŊ je situace tedy jeġtŊ 
horġ², neģ naznaļuj² statistiky.  
Mohou si za to samy, kdyģ se o politiku nezaj²maj², znŊj² nŊkter® argumenty. Kdyby byly schopn®, prosadit by se 
dok§zaly, dod§vaj² dalġ². M§ letm§ zkuġenost v politice mŊ ale vede k jinĨm z§vŊrŢm. Prosadit se v p§nsk®m 
klubu vyģaduje opravdu silnou osobnost a vytrvalost. Opravdu je to ale nŊco, na ļem bychom chtŊli trvat? 
Nemohla by bĨt politika sp²ġe o spolupr§ci a vz§jemn® podpoŚe, kter§ by vedla k vyġġ²mu zapojov§n² rŢznĨch 
podreprezentovanĨch skupin, nejen ģen?  
Takov® prostŚed² jsem po nŊkolika sp²ġe nepŚ²jemnĨch zkuġenostech naġla. DŢleģit® pro mŊ bylo, ģe jsem se 
ani na chv²li nec²tila tak, ģe bych jako ģena nejprve musela projevit sv® schopnosti, a aģ potom zaļala bĨt 
vn²m§na ostatn²mi jako plnohodnotn§ ļlenka skupiny. Od zaļ§tku byla atmosf®ra nastavena tak, ģe u kaģd®ho 
ļlena bylo cenŊno jeho profesn² z§zem², pŚ²padnŊ jeho zkuġenost a moģnĨ pŚ²nos celku. Vġichni dostali ļas, 
aby se s fungov§n²m skupiny dostateļnŊ sezn§mili a naġli si pro sv® aktivn² zapojen² oblast, kter§ jim vyhovuje, 
a ve kter® se c²t² bĨt siln² a dobŚ². Pokud nŊkdo nŊco neum², je naprosto v poŚ§dku Ś²ct si o pomoc, stejnŊ tak 
samozŚejm® je pomoc nab²zet.  
VŊŚ²m, ģe takto nastaven® prostŚed² mŢģe pozitivnŊ ovlivŔovat i situaci za hranicemi vlastn² strany. TŊġ²m se, ģe 
pŚ²nos ģen ke kultivaci politick® kultury bude patrnĨ jiģ letos na podzim  
Tento ļl§nek byl publikov§n dne 24. 9. 2018 (PondŊl²) v 9:44 v rubrice Politika. Koment§Śe mŢģete sledovat 
pŚes RSS 2.0 kan§l. MŢģete zanechat koment§Ś nebo trackback z vaġeho webu.  
  
  
 
URL| http://www.jihlavske-listy.cz/blog/2018/09/24/zeny-do-politiky-patri/ 
 

Jak funguj² MAS v zahraniļ²? 
24.9.2018    Obec & finance    str. 50    MAS v zahraniļ² 

    V²t Sk§la         

Na str§nk§ch ļasopisu OBEC & finance se pravidelnŊ dozv²d§te o m²stn²ch akļn²ch skupin§ch v Ļesk® 
republice. V tomto ļl§nku pŚedstav²m pŚ²klady fungov§n² MAS v zahraniļ².  
 
Na ¼vod p§r ļ²sel. V r§mci minul®ho programov®ho obdob² (2007ï2013) bylo v EU 2 416 MAS, kter® vġechny 
celkem ļerpaly 8,9 mld. ú z rozpoļtu EU. Tyto MAS pokrĨvaj² 95 % ¼zem² EU, na kter®m ģije 28 % obyvatel EU, 
coģ je 143 mili·nŢ osob. Poļty m²stn²ch akļn²ch skupin v jednotlivĨch zem²ch Evropsk® unie jsou patrn® z 
uveden®ho grafu.  
Pod²v§me se na ļtyŚi zahraniļn² MAS ze ļtyŚ zem² - z Rakouska, Irska, Francie a It§lie. ByŠ konkr®tn² data jsou 
starġ², principy zŢst§vaj², a st§le n§s tak mŢģe tato zkuġenost inspirovat. Data a dalġ² poznatky z jednotlivĨch 
MAS vych§z² z m® osobn² komunikace s pŚedstaviteli tŊchto MAS, kterou jsem s nimi vedl v roce 2008.  
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Rakousko  
 
Zkuġenost MAS LAG Leader + Kamptal ukazuje, ģe aktivn² ļinnost leģ² na bedrech pouze nŊkolika jedincŢ. 
MAS zahrnuje celkem 23 obc², kde ģije cca 50 tis. obyvatel. Z 12 ļlenŢ MAS jsou pouze ļtyŚi aktivn² a maj² pro 
rozvoj MAS z§sadn² roli. Tato MAS zamŊstn§v§ pouze jednoho ļlovŊka na plnĨ ¼vazek. Podstatn§ ļ§st pr§ce je 
ļinŊna na dobrovolnick® b§zi.  
PŚitom tato organizace pŚispŊla k vytvoŚen² 7 novĨch pracovn²ch m²st v regionu s nezamŊstnanost² cca 6 %. 
Celkem bylo touto MAS podpoŚeno 25 projektŢ celkovou ļ§stkou 2 mil. ú, tedy v pŚepoļtu necelĨch 50 mil. Kļ.  
Jeden z ¼spŊġnĨch podpoŚenĨch projektŢ byl zamŊŚenĨ na marketingov® propojen² zahrad a vytvoŚen² regionu 
zahrad jako turistick®ho l§kadla. I zde se vġak potĨkaj² s nez§jmem a napŚ. projekt ryby a v²no nebyl ¼spŊġnĨ, 
protoģe se do nŊj odm²tli dŢleģit² akt®Śi zapojit.  
Dalġ² charakteristiky t®to m²stn² akļn² skupiny jsou zŚejm® z uveden® tabulky.  
V mnoha parametrech se tak jedn§ o MAS a zkuġenost velmi podobnou s prax² v ĻR. Moģn§ to je d§no i 
relativnŊ bl²zkou historickou a kulturn² tradic² ĻR a Rakouska.  
 
Irsko  
 
Irsko se od prostŚed² v Ļesk® republice naopak v mnoh®m liġ². Jak po geomorfologick®, tak i po demografick® a 
historicko-kulturn² str§nce. Oblast Kildare, kde pŢsob² MAS Kildare European Leader Teoranta, patŚ² k tŊm 
rozvinutŊjġ²m s relativnŊ n²zkou nezamŊstnanost². Toto ¼zem² je t®ģ specifick® rychlĨm absorbov§n²m 
rozvojovĨch aktivit. KromŊ ļinnosti MAS je v tomto regionu silnŊ zastoupena i aktivn² politick§ elita a pŢsob² zde 
tak® siln® podnikatelsk® osobnosti. Podrobn§ charakteristika MAS je opŊt uvedena v tabulce.  
Jedn§ se tak o relativnŊ vŊtġ² MAS. Tomu odpov²d§ i poļet zamŊstnancŢ a ¼ctyhodnĨ je poļet vytvoŚenĨch 
pracovn²ch m²st, kterĨ pŚesahuje tŚi sta. A to pŚi celkov® nezamŊstnanosti pouze 4 %.  
Pod²l aktivn²ch akt®rŢ je mnohem vŊtġ² neģ v Rakousku. VŊtġina ļlenŢ se aktivnŊ do ļinnosti MAS zapojuje. 
ZamŊŚen² podpoŚenĨch projektŢ bylo pŚedevġ²m v oblasti vzdŊl§v§n², vĨmŊny zkuġenosti a podpory mladĨch 
lid².  
Probl®my MAS zaznamen§v§ sp²ġe v technick® rovinŊ. V neust§l®m ladŊn² procesŢ a komunikaci se 
zapojenĨmi akt®ry.  
 
Francie  
 
Z Francie jsem vybral pro srovn§n² MAS z oblasti pŚ²rodn²ho parku Brenne, kter§ se aktivnŊ zamŊŚuje na 
pŚil§k§n² mladĨch lid² na venkov, zejm®na vytv§Śen²m novĨch podnikatelskĨch a pracovn²ch pŚ²leģitost² pro 
mlad®. Snaģ² se aktivnŊ zvr§tit negativn² demografickou strukturu venkova. Z§kladn² charakteristika MAS je tak® 
uvedena v tabulce. MAS operuje na ¼zem² s velmi n²zkou hustotou obyvatel. M§ pomŊrnŊ velkĨ poļet ļlenŢ a 
pod²l aktivn²ch je podobnŊ jako v Irsku nadpoloviļn². MAS ļerpala velmi n²zk® dotace (pouze 92 tis. ú) a pŚesto 
se podaŚilo realizovat 50 projektŢ, d²ky nimģ bylo vytvoŚeno t®mŊŚ 40 novĨch pracovn²ch m²st pŚev§ģnŊ pro 
mlad® lidi. Vzniklo pŚes 20 novĨch firem. Je vidŊt, ģe ne vģdy je podpora regionu z§visl§ na penŊz²ch. Aktivn² 
pŚ²stup m²stn²ch akt®rŢ mŢģe nahradit mili·ny korun.  
V t®to MAS potvrzuj² dŢleģitost vyuģ²v§n² principu subsidiarity. Na tom je zaloģena metoda LEADER1. Projekt 
MAS Parc Naturel Regional de la Brenne by nebylo moģn® pŚi centr§ln²m pl§nov§n² ļi ploġn®m naŚ²zen² 
obdobnĨch projektŢ z ¼rovnŊ n§rodn²ho ministerstva realizovat. Myġlenka soutŊģe podnikatelskĨch projektŢ a 
studentskĨch n§mŊtŢ vzeġla od m²stn²ch pŚedstavitelŢ, kteŚ² t®ģ museli vyvinout znaļn® ¼sil², aby tento projekt 
prosadili v r§mci programu Leader + a aby pro nŊj t®ģ z²skali podporu dostateļn®ho poļtu m²stn²ch firem. Jako 
sponzory, poradce a konzultanty. D²ky osobn²mu nasazen² nŊkolika m²stn²ch akt®rŢ se projekt podaŚilo ¼spŊġnŊ 
zrealizovat a vĨsledky jsou jasnŊ mŊŚiteln®. Objem penŊz, kterĨ byl projektu poskytnut z programu Leader +, byl 
nezbytnĨ pro realizaci projektu; i s vŊtġ² sumou penŊz, ale bez zapojen² a nasazen² m²stn²ch akt®rŢ, by vġak 
projekt ¼spŊġnĨ nebyl.  
 
1 V tomto programov®m obdob² se m²sto LEADER pouģ²v§ pojem CLLD. It§lie  
 
Z It§lie jsem zvolil MAS z jihu It§lie, a to pŚ²mo ze Sic²lie. Tento region trp² velikou nezamŊstnanost² (16 % v 
roce 2006) a disponuje specifickĨm kulturn²m pozad²m. Nejedn§ se o nijak velikou MAS, pŚesto m§ ļtyŚi 
zamŊstnance na plnĨ ¼vazek. A i zde se na ģivotŊ MAS aktivnŊ pod²l² pouze nŊkolik aktivn²ch jedincŢ.  
75 podpoŚenĨch projektŢ, 500 novŊ vytvoŚenĨch m²st a cca 5,5 mil. ú investovanĨch prostŚedkŢ osvŊtluje poļet 
zapojenĨch zamŊstnancŢ. Zaj²mav§ je negativn² zkuġenost s pŢsoben²m m²stn²ch org§nŢ. Ty ģivot MAS nijak 
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neusnadŔuj², pŚestoģe MAS jednoznaļnŊ pŚin§ġ² cel®mu regionu uģitek. D²ky MAS byl do chud®ho regionu 
doveden vysokorychlostn² internet a dalġ² aktivity, kterĨ celkovŊ ģivot m²stn²ch obyvatel oģivily. Ģel, i v nŊkterĨch 
regionech v ĻR se st§le objevuj² starostov® a zastupitel®, kteŚ² nevid² v ļinnosti MAS nŊjakĨ z§sadn² pŚ²nos pro 
¼zem² obce. A to pŚes objem prostŚedkŢ, kter® tyto organizace do regionu evidentnŊ pŚivedly.  
PodrobnŊjġ² informace o MAS jsou tak® uvedeny v tabulce.  
 
Z§vŊr  
 
Co si mŢģeme z t®to sondy do zahraniļ² odn®st? Probl®my, kter® proģ²vaj² ļesk® MAS, nejsou tak ojedinŊl®. 
PŚestoģe historie MAS je v Ļesk® republice oproti vĨġe uvedenĨm zem²m podstatnŊ kratġ², v souļasn® dobŊ 
jsme prakticky na stejn® ¼rovni, co se tĨk§ zkuġenost², person§ln²ho vybaven² a m²ry zapojen² do evropskĨch 
programŢ.  
NemŊli bychom ovġem zapom²nat, ģe hlavn² pŚ²nos MAS je v mobilizaci m²stn²ho soci§ln²ho kapit§lu. SebevŊtġ² 
finanļn² prostŚedky, kter® nebudou spojeny s posilov§n²m m²stn²ch akt®rŢ, trvalou zmŊnu v regionu nepŚinesou. 
Pokud bude souļasnĨch ĂtuļnĨchñ let vyuģito k propojov§n² spolupr§ce m²stn²ch akt®rŢ, budou podporov§ny 
projekty vyuģ²vaj²c² m²stn² partnerstv² a nov® podnikatelsk® pŚ²leģitosti, mŢģeme oļek§vat trvalĨ rozvoj regionŢ. 
A to i kdyģ nŊkdy evropsk® finanļn² zdroje Ăvyschnouñ. AktivizovanĨ soci§ln² kapit§l je podivuhodnou 
ekonomickou silou. Ale o tom tŚeba zas nŊkdy pŚ²ġtŊé PhDr. Ing. V²t Sk§la, Ph. D.  
 
vystudoval mj. Fakultu soci§ln²ch vŊd UK, obor veŚejn§ a soci§ln² politika, kde z²skal dva doktor§ty v oblasti 
region§ln²ho rozvoje. Pod²lel se na rozvoji MAS v ĻR, tvorbŊ strategi² LEADER nŊkolika MAS. Je pŚedsedou 
MAS Spoleļnost pro rozvoj Humpolecka. PravidelnŊ publikuje na port§lu Policy.eu.  
V ļl§nku bylo ļerp§no z tŊchto pramenŢ: Å LEADER 2007-2013 implementation update. Leader/CLLD subgroup 
meeting. Brussels. 21. 4. 2015.  
Å SKĆLA, V²t. Mohou m²stn² akļn² skupiny v ĻR plnit roli strategick®ho partnera menġ²ch obc² pro uplatŔov§n² 
prvkŢ strategick®ho vl§dnut² na venkovŊ? Praha: Univerzita Karlova v Praze, Fakulta soci§ln²ch vŊd, Institut 
sociologickĨch studi², katedra VeŚejn® a soci§ln² politiky, 2009. s. 193. Vedouc² diplomov® pr§ce prof. PhDr. 
Martin PotŢļek, CSc.  
 
Tabulka: Z§kladn² ¼daje o vybranĨch zahraniļn²ch MAS  
 
 N§zev MAS LAG LEADER + KAMPTAL KILDARE EUROPEAN LEADER TEORANTA PARC NATUREL 
R£GIONAL DE LA BRENNE PLATANI QUISQUINA  
ZemŊ Rakousko Irsko Francie It§lie  
Velikost ¼zem² MAS 979 km2 17 000 km2 1 660 km2 522 km2  
Poļet obyvatel na ¼zem² MAS 50 259 164 000 31 075 35 000  
Hustota obyvatel 51 obyv./km2 97 obyv./km2 19 obyv./km2 67 obyv./km2  
Poļet obc² na ¼zem² MAS 23 8 mŊst + 38 vesnic 47 7  
NezamŊstnanost v r.2000 5,4 % 4 % - 18 %  
NezamŊstnanost v r.2006 6,25 % - 6,7 % 16 %  
Poļet ļlenŢ MAS 12 21 42 (11 veŚejnĨch, 31 soukromĨch) 9  
Poļet aktivn²ch ļlenŢ 4 15 30 2  
Poļet zamŊstnancŢ 1 6 - 4  
Objem penŊz z EU 2 000 000 ú 3 887 400 ú 92 181 ú 5 454 000 ú  
Objem penŊz z jinĨch zdrojŢ - 1 227 600 ú NRDP - 0  
Poļet podpoŚenĨch projektŢ 25 32 - 75  
Poļet podpoŚenĨch organizac² 25 30 30 70  
Poļet vytvoŚenĨch pracovn²ch m²st 7 343 (v obdob² 1995-2000) 38 500  
 
Foto autor| Zdroj: LEADER 2007-2013 
Foto popis| Graf: Poļet MAS v jednotlivĨch st§tech EU. 
 

Zkr§cenĨ tĨden. DvŊ Ătopñ ud§losti. ĂHikeñ od ĻNB i Fedu? 
24.9.2018    roklen24.cz    str. 00     

    Jaroslav PrŢcha         
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Posledn² z§ŚijovĨ tĨden nab²dne hned dvŊ zased§n² centr§ln²ch bank®ŚŢ, a bude to netradiļnŊ ve stejnĨ den. O 
sazb§ch bude ve stŚedu rozhodovat Ļesk§ n§rodn² banka a o p§r hodin pozdŊji se dozv²me rozhodnut² Fedu.  
Zased§n² bankovn² rady ĻNB se z¼ļastn² kompletn² sestava sedmi bank®ŚŢ. ĂNa trhu jiģ nŊkolik tĨdnŢ pŚevl§d§ 
n§zor, ģe bankovn² rada zvĨġ² z§kladn² ¼rokovou sazbu o dalġ²ch 25 bazickĨch bodŢ. Dojde tak k jiģ tŚet²mu 
zvĨġen² za sebou. Ve hŚe zŢst§v§ i ļtvrt® zvĨġen² v listopadu. Jednoznaļn® hlasov§n² ve prospŊch zvĨġen² 
sazeb je d§no pŚedevġ²m napjatĨm stavem trhu pr§ce, kterĨ zvyġuje mzdov® rozdŊlen² a vytv§Ś² proinflaļn² 
ekonomick® prostŚed². Inflaci do konce roku oļek§v§me nad c²lem a vĨznamnĨ je i rŢst cen vĨrobcŢ,ñ uvedl 
ekonom skupiny Roklen Michal Ġolt®s.  
Bankovn² rada ĻNB na poļ§tku srpna jednomyslnŊ zvĨġila limitn² ¼rokovou sazbu pro dvoutĨdenn² repo 
operace o 25 bazickĨch bodŢ na 1,25 procenta a souļasnŊ zvĨġila lombardn² sazbu o 25 bazickĨch bodŢ na 
2,25 procenta a diskontn² sazbu o 20 bazickĨch bodŢ na 0,25 procenta.  
Z dom§c²ch dat dnes statistici zveŚejn² konjunktur§ln² prŢzkum za z§Ś². V srpnu dŢvŊra podnikatelŢ v ekonomiku 
m²rnŊ vzrostla, dŢvŊra spotŚebitelŢ se naopak sn²ģila. Celkov§ dŢvŊra v ekonomiku se mezimŊs²ļnŊ m²rnŊ 
zvĨġila.  
Koruna se dnes r§no obchoduje na 25,60 EURCZK. Dle naġ² predikce by se kurz vŢļi euru mŊl ale drģet v 
rozmez² 25,53 aģ 25,63 EURCZK, ve dvojici s dolarem zase od 21,64 aģ 21,86 USDCZK.*  
Tak® v pŚ²padŊ Fedu se oļek§v§, ģe sazby pŢjdou nahoru. Aktu§ln² odhady trhu pracuj² se zvĨġen²m 
americkĨch ¼rokovĨch sazeb o 25 bazickĨch bodŢ. Pro rok 2019 pak trh odhaduje n§rŢst sazeb o 46 bodŢ. To 
by odpov²dalo dvŊma kolŢm navyġov§n². Trh bude ve stŚedu vyļk§vat na pŚ²padnou zmŊnu komunikace ze 
strany Powella a spol.  
Na devizovĨch trz²ch je opŊt c²tit napŊt², ode dneġka vstupuj² v platnost nov§ cla. List The Wall Street Journal v 
sobotu napsal, ģe Ļ²na zruġila obchodn² rozhovory se SpojenĨmi st§ty, kter® se mŊly uskuteļnit bŊhem pŚ²ġt²ch 
dnŢ. Ġance na Śeġen² sporu nebo jeho zm²rnŊn§ tak klesaj².  
Zahraniļn² makrokenomickĨ kalend§Ś je prvn² den v tĨdnu chudġ². V NŊmecku bude zveŚejnŊn index 
podnikatelsk®ho klimatu Ifo a ve SpojenĨch st§tech index aktivity chicagsk®ho Fedu.  
Dolar se aktu§lnŊ vŢļi euru obchoduje na 1,1728 EURUSD a dolarovĨ index se nach§z² na hodnotŊ 94,35 
bodu. BŊhem dne by se kurz EURUSD mŊl pohybovat v rozmez² od 1,1702 do 1,1825 EURUSD.*  
*PrŢmŊrnĨ nomin§ln² kurz, zveŚejŔovanĨ ECB, bude dle pouģitĨch modelŢ s vysokou pravdŊpodobnost² ve 
zm²nŊn®m intervalu. Predikce mŊnovĨch kurzŢ jsou zaloģeny na modelu ļasovĨch Śad, kterĨ zohledŔuje 
pŚedchoz² hodnotu kurzu i jeho minulou volatilitu. K pŚesnŊjġ²mu urļen² budouc² volatility je do modelu nav²c 
zakomponov§n faktor zveŚejŔov§n² makroekonomickĨch dat. Model je tak schopen urļit, kdy lze oļek§vat 
zvĨġenou ļi sn²ģenou volatilitu smŊnn®ho kurzu.  
Disclaimer: Tento ļl§nek m§ pouze informativn² charakter a neslouģ² jako investiļn² doporuļen² dle z§kona ļ. 
256/2004 Sb. o podnik§n² na kapit§lov®m trhu. PŚi zpracov§n² tohoto ļl§nku autor vych§zel z veŚejnŊ 
dostupnĨch zdrojŢ. Za pŚ²padn® chyby v textu nebo v datech nenesou spoleļnosti Roklen Holding a.s. ani 
Roklen360 a.s. zodpovŊdnost.  
Vystudoval medi§ln² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pracoval v ekonomick® a centr§ln² 
redakci ĻTK jako subeditor, pozdŊji jako zpravodaj se zamŊŚen²m na energetiku. Jako ġ®fredaktor vedl 
zpravodajskĨ server iUHLI.cz, kterĨ se zamŊŚoval na hnŊdouhelnĨ sektor a energetiku. Je ġ®fredaktorem 
ekonomick®ho a investiļn²ho port§lu Roklen24.cz.  
  
  
 
URL| https://roklen24.cz/a/Sabts/zkraceny-tyden-dve-top-udalosti-hike-od-cnb-i-fedu 
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proto upozorŔuje, ģe voliļi mohou bĨt zklaman² - v nŊkterĨch mŊstech se podobnŊ jako v Praze koalice 
premi®rova hnut² rozpadly. 
 
Fenom®n se vġak udrģel a nŊkteŚ² podnikatel® v regionech jsou pro voliļe atraktivn²mi kandid§ty. Pravicov® a 
stŚedov® politick® strany to vŊd² a ke sv®mu volebn²mu prospŊchu vyuģ²vaj² pŚedstavy, ģe "kdo dok§zal 
vybudovat dobrou firmu, postav² na nohy i mŊsto".  
Strany prezentuj² podnikatele jako schopn® manaģery, kteŚ² si s radnic² porad², byrokracii zlikviduj², pen²ze uġetŚ² 
a silnice i byty postav². Sehnat takov® lidi, ochotn® zapojit se do politiky, ale nen² pro ģ§dnou z partaj² 
jednoduch®. Kandid§t totiģ vol² mezi firmou a nejistou prac² na radnici, z n²ģ ho zastupitel® mohou ze dne na 
den "vyhodit". V komun§ln² politice zkr§tka neexistuje ģ§dn§ dvoumŊs²ļn² vĨpovŊdn² lhŢta, stejnŊ jako 
starostov® nedost§vaj² "zlat® pad§ky" bŊģn® u vysoce postavenĨch manaģerŢ. VĨmŊnou za toto riziko vġak 
kandid§ti z²sk§vaj² moc a vliv.  
Bohat² s handicapemKolik podnikatelŢ skuteļnŊ kandiduje a jak jsou ¼spŊġn², Ś²ci nelze. Pod slovem podnikatel 
se totiģ schov§v§ pomŊrnŊ rŢznorod® spektrum uchazeļŢ.  
Pro ANO je nyn² vĨjimeļnŊ dŢleģit§ Praha - nejen proto, ģe jej² rozpoļet je skoro 70 miliard, coģ je v²ce, neģ 
kolik m§ tŚeba ministerstvo obrany. Metropole je pro politickĨ volebn² souboj kl²ļov§ i kvŢli tomu, ģe v²tŊzstv² v 
hlavn²m mŊstŊ je symbolem ¼spŊchu, kterĨm se po otevŚen² uren ġ®fov® stran ve svŊtle televizn²ch kamer r§di 
chlub². I pŚedseda vl§dy Andrej Babiġ si po komplikovan®m vyjedn§v§n² koalice, kritizovan® kvŢli podpoŚe 
komunistŢ, pŚeje vĨsledek, kterĨ by mohl pŚedhazovat svĨm kritikŢm.  
Souļasnou prim§torku Adrianu Krn§ļovou proto Babiġ v ļele kandid§tky nechtŊl. M²sto n² m§ "Prahu fakt 
nakopnout", jak stoj² na billboardech hnut², finanļn²k Petr Stuchl²k. "Pan premi®r mŊ jednoho dne pozval na 
veļeŚi, coģ se neodm²t§. Nab²dku mi dal on," vysvŊtloval praģskĨ l²dr ANO, proļ se rozhodl kandidovat na 
prim§tora hlavn²ho mŊsta.  
A zat²mco pŚedseda vl§dy s§z² na podnikatele, Stuchl²k vsadil do voleb svou budouc² kari®ru. V prŢbŊhu 
ļervence prodal svŢj pod²l ve spoleļnosti Fair Credit, kter§ poskytovala kr§tkodob® ¼vŊry s vyġġ²mi ¼roky. A na 
zaļ§tku z§Ś² vyjedn§val i o prodeji sv® poradensk® firmy Fincentrum, jej²ģ odhadovan§ cena se pohybuje ve 
stovk§ch milionŢ korun.  
Pro ANO je vĨznamnĨ podnikatel, jako je Stuchl²k, dŢleģitĨ kvŢli propagaci. Jiģ pŚed loŔskĨmi poslaneckĨmi 
volbami se hnut² snaģilo ke kandidatuŚe pŚesvŊdļit nŊkolik kl²ļovĨch ļeskĨch byznysmenŢ. Na celost§tn² ¼rovni 
jim vġak pl§ny maŚil z§kon o stŚetu z§jmŢ, kvŢli kter®mu musel Babiġ pŚesunout sv® podniky a pŚedevġ²m 
spoleļnost Agrofert do dvou svŊŚenskĨch fondŢ.  
NevalnŊ tehdy dopadli i Starostov® a nez§visl². S velkou pompou loni v l®tŊ ozn§mili spolupr§ci a kandidaturu 
miliard§Śe a spolumajitele Jablotronu Dalibora DŊdka. Za p§r dn² se ale kvŢli neshod§m rozeġli.  
DobŚe naopak pro starosty dopadlo nynŊjġ² angaģm§ nŊkterĨch uchazeļŢ o kŚeslo v Sen§tu. V Teplic²ch za 
TOP 09 s podporou STAN kandiduje Pavel Ġedlbauer, kterĨ byl roky viceprezidentem belgicko-japonsk® 
skl§Śsk® firmy AGC. Po dvan§cti letech se vr§til do vlasti a naġtval se. "VidŊl jsem ten hrŢznĨ vĨvoj, poļ²naje 
prezidentem a pokraļuje souļasnĨm premi®rem. SmŊŚujeme k autorit§Śsk®mu syst®mu Ś²zen², kterĨ je rychlĨ a 
efektivn² v zaļ§tku, ale rozdŊluje spoleļnost a narŢst§ v n² napŊt². Nem§ to s demokraci² nic moc spoleļn®ho. 
Zaļ§tek se d§ vykl§dat l²bivŊ, ale pak je z toho prŢġvih," vysvŊtluje Ġedlbauer, proļ se rozhodl usilovat o 
mand§t v horn² komoŚe parlamentu. PŚitom by nemusel nic dŊlat - pen²ze m§ a jak Ś²k§, mohl by si uģ²vat a 
cestovat.  
To, zda pŚ²domek podnikatel na volebn²m l²stku ke zvolen² pom§h§, ale nen² ¼plnŊ jist®. VĨzkumy, kter® by to 
umŊly zmŊŚit, neexistuj². Uģ proto, ģe - jak pŚipom²n§ politolog Lubom²r Kopeļek - existuj² napŚ²klad vĨraznŊ 
levicov® regiony, kde m§ slovo "podnikatel" z§porn® vyznŊn², takģe si ho lid® radŊji na l²stek napsat nenechaj². 
"V²m, ģe se svĨmi n§zory to v Teplic²ch budu m²t tŊģk®," uvŊdomuje si Ġedlbauer ¼skal², pŚed n²mģ politologov® 
varuj².  
Tak® Liberec je mŊstem, kde se hnut² ANO v posledn²ch ļtyŚech letech nedaŚilo udrģet veden² magistr§tu v 
pŢvodn² sestavŊ. PŚedevġ²m tady pŚiġlo o prim§tora - sesazenĨ Tibor Batthy§ny v polovinŊ volebn²ho obdob² 
pŚiġel o ļlenstv² v ANO a nyn² kandiduje za uskupen² PRO 2016.  
PŢvodn² taktika oslovit voliļe zapojen²m vĨrazn®ho manaģera do ļela kandid§tky se ale v Liberci pŚed ļtyŚmi 
lety ANO vyplatila, takģe nyn² sc®n§Ś - jen s jinĨm jm®nem - opakuje: do ļela kandid§tky postavilo zkuġen®ho 
manaģera JiŚ²ho NŊmeļka, Śeditele Technick®ho muzea Liberec.  
Kari®ru m§ vĨraznou: tŚiadvacet let pŢsobil v podniku Lucas Autobrzdy, nŊkolik let jako gener§ln² Śeditel. TŚi roky 
ġ®foval jednomu ze z§vodŢ mladoboleslavsk® Ġkody Auto. StejnĨ ļas pŚedn§ġel jako externista na Technick® 
univerzitŊ v Liberci. To ho ale, jak Ś²k§, neuspokojovalo. Kdyģ pŚiġla nab²dka vstoupit do politiky, nerozmĨġlel se 
dlouho a funkcion§ŚŢm ANO kĨvnul. "Pen²ze pro mne nejsou ģ§dnĨm motivem. Nejsem si jistĨ, jestli to tak lze 
publikovat, ale pokud v²m, tak m§lo penŊz, kolik je v politice, jsem snad nikdy nevydŊl§val. Kdyby mi ġlo o 
pen²ze, zŢstanu ve fabrice," Ś²k§ s nads§zkou NŊmeļek.  
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PŚi l²ļen² toho, co by r§d prosadil, se beze slova "technika" neobejde. Je zjevn®, ģe v pŚ²padŊ ¼spŊchu bude 
NŊmeļek ve stotis²cov®m Liberci prosazovat technick® vzdŊl§v§n² dŊt². "Kdyby nebylo prŢmyslu, kdo by zbytek 
n§roda ģivil?" pt§ se Śeļnicky, aby dodal svĨm pl§nŢm v§hu. Je mu vġak jasn®, ģe aktivity mimo politiku by jako 
moģnĨ prim§tor Liberce musel omezit. "Skloubit to nejde. Kdybych byl zvolenĨ, musel bych z muzea odej²t, byl 
by to stŚet z§jmŢ," poznamen§v§ l²dr ANO.  
  
Komun§ln² a nŊkde i sen§tn² volby se bl²ģ². Nejl®pe o tom svŊdļ² mnoģstv² billboardŢ a plak§tŢ, kter® zaplavilo 
ļesk§ mŊsta. autor: ĻTK.  
  
 
URL| https://byznys.ihned.cz/podnikani/c1-66252290-ridit-obec-jako-firmu-strany-se-pred-volbami-snazi-dostat-
na-kandidatky-uspesne-byznysmeny-sazka-na-jistotu-to-neni-varuji-politologove 
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    KateŚina Frouzov§, Jan Wirnitzer         

KDYĢ SE STRANY ROZHODUJĉ, ZDA POSTAVĉ DO ĻELA KANDIDĆTKY PODNIKATELE, OBVYKLE SE 
NEJPRVE PODĉVAJĉ NA MAPU REPUBLIKY. V PRAVICOVħCH REGIONECH JM£NA BYZNYSMENš 
VOLIĻE LĆKAJĉ, V LEVICOVħCH KRAJĉCH JE NĆLEPKA PODNIKATEL SPĉĠ HANDICAPEM.  
 
Andrej Babiġ pŚinesl do politiky nov® heslo: ř²dit st§t jako firmu. V minulĨch komun§ln²ch volb§ch jeho kandid§ti 
z rŢznĨch oborŢ podnik§n² nebo zkuġen² manaģeŚi slibovali, ģe povedou mŊsta jako profesion§lov®. Ne vġude 
se to ale hnut² ANO v uplynulĨch ļtyŚech letech povedlo. Politolog z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK Petr J¿ptner 
proto upozorŔuje, ģe voliļi mohou bĨt zklaman² ï v nŊkterĨch mŊstech se podobnŊ jako v Praze koalice 
premi®rova hnut² rozpadly.  
 Fenom®n se vġak udrģel a nŊkteŚ² podnikatel® v regionech jsou pro voliļe atraktivn²mi kandid§ty. 
Pravicov® a stŚedov® politick® strany to vŊd² a ke sv®mu volebn²mu prospŊchu vyuģ²vaj² pŚedstavy, ģe Ăkdo 
dok§zal vybudovat dobrou firmu, postav² na nohy i mŊstoñ.  
 Strany prezentuj² podnikatele jako schopn® manaģery, kteŚ² si s radnic² porad², byrokracii zlikviduj², 
pen²ze uġetŚ² a silnice i byty postav². Sehnat takov® lidi, ochotn® zapojit se do politiky, ale nen² pro ģ§dnou z 
partaj² jednoduch®. Kandid§t totiģ vol² mezi firmou a nejistou prac² na radnici, z n²ģ ho zastupitel® mohou ze dne 
na den Ăvyhoditñ. V komun§ln² politice zkr§tka neexistuje ģ§dn§ dvoumŊs²ļn² vĨpovŊdn² lhŢta, stejnŊ jako 
starostov® nedost§vaj² Ăzlat® pad§kyñ bŊģn® u vysoce postavenĨch manaģerŢ. VĨmŊnou za toto riziko vġak 
kandid§ti z²sk§vaj² moc a vliv.  
 
Bohat² s handicapem  
 
Kolik podnikatelŢ skuteļnŊ kandiduje a jak jsou ¼spŊġn², Ś²ci nelze. Pod slovem podnikatel se totiģ schov§v§ 
pomŊrnŊ rŢznorod® spektrum uchazeļŢ.  
 Pro ANO je nyn² vĨjimeļnŊ dŢleģit§ Praha ï nejen proto, ģe jej² rozpoļet je skoro 70 miliard, coģ je v²ce, 
neģ kolik m§ tŚeba ministerstvo obrany. Metropole je pro politickĨ volebn² souboj kl²ļov§ i kvŢli tomu, ģe v²tŊzstv² 
v hlavn²m mŊstŊ je symbolem ¼spŊchu, kterĨm se po otevŚen² uren ġ®fov® stran ve svŊtle televizn²ch kamer r§di 
chlub². I pŚedseda vl§dy Andrej Babiġ si po komplikovan®m vyjedn§v§n² koalice, kritizovan® kvŢli podpoŚe 
komunistŢ, pŚeje vĨsledek, kterĨ by mohl pŚedhazovat svĨm kritikŢm.  
 Souļasnou prim§torku Adrianu Krn§ļovou proto Babiġ v ļele kandid§tky nechtŊl. M²sto n² m§ ĂPrahu 
fakt nakopnoutñ, jak stoj² na billboardech hnut², finanļn²k Petr Stuchl²k. ĂPan premi®r mŊ jednoho dne pozval na 
veļeŚi, coģ se neodm²t§. Nab²dku mi dal on,ñ vysvŊtloval praģskĨ l²dr ANO, proļ se rozhodl kandidovat na 
prim§tora hlavn²ho mŊsta.  
 A zat²mco pŚedseda vl§dy s§z² na podnikatele, Stuchl²k vsadil do voleb svou budouc² kari®ru. V prŢbŊhu 
ļervence prodal svŢj pod²l ve spoleļnosti Fair Credit, kter§ poskytovala kr§tkodob® ¼vŊry s vyġġ²mi ¼roky. A na 
zaļ§tku z§Ś² vyjedn§val i o prodeji sv® poradensk® firmy Fincentrum, jej²ģ odhadovan§ cena se pohybuje ve 
stovk§ch milionŢ korun.  
 Pro ANO je vĨznamnĨ podnikatel, jako je Stuchl²k, dŢleģitĨ kvŢli propagaci. Jiģ pŚed loŔskĨmi 
poslaneckĨmi volbami se hnut² snaģilo ke kandidatuŚe pŚesvŊdļit nŊkolik kl²ļovĨch ļeskĨch byznysmenŢ. Na 
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celost§tn² ¼rovni jim vġak pl§ny maŚil z§kon o stŚetu z§jmŢ, kvŢli kter®mu musel Babiġ pŚesunout sv® podniky a 
pŚedevġ²m spoleļnost Agrofert do dvou svŊŚenskĨch fondŢ.  
 NevalnŊ tehdy dopadli i Starostov® a nez§visl². S velkou pompou loni v l®tŊ ozn§mili spolupr§ci a 
kandidaturu miliard§Śe a spolumajitele Jablotronu Dalibora DŊdka. Za p§r dn² se ale kvŢli neshod§m rozeġli.  
 DobŚe naopak pro starosty dopadlo nynŊjġ² angaģm§ nŊkterĨch uchazeļŢ o kŚeslo v Sen§tu. V Teplic²ch 
za TOP 09 s podporou STAN kandiduje Pavel Ġedlbauer, kterĨ byl roky viceprezidentem belgicko-japonsk® 
skl§Śsk® firmy AGC. Po dvan§cti letech se vr§til do vlasti a naġtval se. ĂVidŊl jsem ten hrŢznĨ vĨvoj, poļ²naje 
prezidentem a pokraļuje souļasnĨm premi®rem. SmŊŚujeme k autorit§Śsk®mu syst®mu Ś²zen², kterĨ je rychlĨ a 
efektivn² v zaļ§tku, ale rozdŊluje spoleļnost a narŢst§ v n² napŊt². Nem§ to s demokraci² nic moc spoleļn®ho. 
Zaļ§tek se d§ vykl§dat l²bivŊ, ale pak je z toho prŢġvih,ñ vysvŊtluje Ġedlbauer, proļ se rozhodl usilovat o 
mand§t v horn² komoŚe parlamentu. PŚitom by nemusel nic dŊlat ï pen²ze m§ a jak Ś²k§, mohl by si uģ²vat a 
cestovat.  
 To, zda pŚ²domek podnikatel na volebn²m l²stku ke zvolen² pom§h§, ale nen² ¼plnŊ jist®. VĨzkumy, kter® 
by to umŊly zmŊŚit, neexistuj². Uģ proto, ģe ï jak pŚipom²n§ politolog Lubom²r Kopeļek ï existuj² napŚ²klad 
vĨraznŊ levicov® regiony, kde m§ slovo Ăpodnikatelñ z§porn® vyznŊn², takģe si ho lid® radŊji na l²stek napsat 
nenechaj². ĂV²m, ģe se svĨmi n§zory to v Teplic²ch budu m²t tŊģk®,ñ uvŊdomuje si Ġedlbauer ¼skal², pŚed n²mģ 
politologov® varuj².  
 Tak® Liberec je mŊstem, kde se hnut² ANO v posledn²ch ļtyŚech letech nedaŚilo udrģet veden² 
magistr§tu v pŢvodn² sestavŊ. PŚedevġ²m tady pŚiġlo o prim§tora ï sesazenĨ Tibor Batthy§ny v polovinŊ 
volebn²ho obdob² pŚiġel o ļlenstv² v ANO a nyn² kandiduje za uskupen² PRO 2016.  
 PŢvodn² taktika oslovit voliļe zapojen²m vĨrazn®ho manaģera do ļela kandid§tky se ale v Liberci pŚed 
ļtyŚmi lety ANO vyplatila, takģe nyn² sc®n§Ś ï jen s jinĨm jm®nem ï opakuje: do ļela kandid§tky postavilo 
zkuġen®ho manaģera JiŚ²ho NŊmeļka, Śeditele Technick®ho muzea Liberec.  
 Kari®ru m§ vĨraznou: tŚiadvacet let pŢsobil v podniku Lucas Autobrzdy, nŊkolik let jako gener§ln² Śeditel. 
TŚi roky ġ®foval jednomu ze z§vodŢ mladoboleslavsk® Ġkody Auto. StejnĨ ļas pŚedn§ġel jako externista na 
Technick® univerzitŊ v Liberci. To ho ale, jak Ś²k§, neuspokojovalo. Kdyģ pŚiġla nab²dka vstoupit do politiky, 
nerozmĨġlel se dlouho a funkcion§ŚŢm ANO kĨvnul. ĂPen²ze pro mne nejsou ģ§dnĨm motivem. Nejsem si jistĨ, 
jestli to tak lze publikovat, ale pokud v²m, tak m§lo penŊz, kolik je v politice, jsem snad nikdy nevydŊl§val. Kdyby 
mi ġlo o pen²ze, zŢstanu ve fabrice,ñ Ś²k§ s nads§zkou NŊmeļek.  
 PŚi l²ļen² toho, co by r§d prosadil, se beze slova Ătechnikañ neobejde. Je zjevn®, ģe v pŚ²padŊ ¼spŊchu 
bude NŊmeļek ve stotis²cov®m Liberci prosazovat technick® vzdŊl§v§n² dŊt². ĂKdyby nebylo prŢmyslu, kdo by 
zbytek n§roda ģivil?ñ pt§ se Śeļnicky, aby dodal svĨm pl§nŢm v§hu. Je mu vġak jasn®, ģe aktivity mimo politiku 
by jako moģnĨ prim§tor Liberce musel omezit. ĂSkloubit to nejde. Kdybych byl zvolenĨ, musel bych z muzea 
odej²t, byl by to stŚet z§jmŢ,ñ poznamen§v§ l²dr ANO.  
 
Politika a byznys (ne)jdou dohromady  
 
Ti, kdo uģ podobnĨm pŚerodem z manaģera ļi podnikatele v politika proġli, s libereckĨm l²drem NŊmeļkem 
souhlas². V®st byznys a mŊsto souļasnŊ nejde, shoduje se prim§tor Brna za ANO Petr VokŚ§l s prim§torem 
Jablonce nad Nisou Petrem Beitlem (ODS). Oba maj² s podnik§n²m ļi Ś²zen²m firem dlouholet® zkuġenosti. Beitl 
se spoleļn²kem Petrem Ġmausem provozoval napŚ²klad zn§mou restauraci na JeġtŊdu nebo jizerskohorskou 
Prezidentskou chatu. Aby st²hal pr§ci na radnici, pŚenechal drtivou vŊtġinu povinnost² ve firmŊ partnerovi.  
 PodobnĨ pl§n jako Beitl m§ i l²dr pir§tŢ v Plzni, grafickĨ design®r Pavel Bos§k. Jen m²sto spoleļn²ka by 
v pŚ²padŊ volebn²ho ¼spŊchu pŚenechal Ś²zen² firmy manģelce. Bos§k vybudoval v USA grafickou spoleļnost, 
kter§ v pr§ci pokraļuje i po pŚesunu jeho rodiny do Ļech. Ned§vno na nŊj pŚiġla Ăkrize stŚedn²ho vŊkuñ, jak s§m 
Ś²k§, a rozhodl se angaģovat ve vŊtġ² m²Śe v politice. V²ce neģ moģnou finanļn² ztr§tu vġak Śeġ² omezen² 
svobody, na kterou je zvyklĨ. ĂPro mne je kaģd§ pr§ce s pracovn² dobou obrovskou ztr§tou svobody, kter® si 
cen²m v²ce neģ pŚ²jmŢ,ñ pŚizn§v§ Bos§k.  
 VŊtġina byznysmenŢ a manaģerŢ, s nimiģ HN v posledn²ch dnech hovoŚily, si mysl², ģe vlastnosti 
podnikatelŢ jako houģevnatost nebo schopnost dotahovat vŊci do konce se vyplat² i v politice. Bos§k m§ ale 
opaļnĨ n§zor: ĂPodnik§n² je sp²ġe ġpatn§ ġkola, osobnŊ se mi nel²b² vĨklad politiky jako managementu. Na to 
m§me na radnic²ch tajemn²ky nebo Śeditele odborŢ. Politik m§ bĨt z§stupcem obļanŢ a m§ hl²dat, aby byla 
prosazov§na vŢle voliļŢ. Andrej Babiġ by n§m chtŊl prodat, ģe st§t je firma, ale nen² to tak, st§t je obrovsk® 
f·rum, kde se lid® dohaduj² o tom, co je jejich spoleļn§ vŢle, a pak ji prosazuj²,ñ vysvŊtluje. S§m se pro politiku 
rozhodl v dobŊ, kdy bojoval proti vĨstavbŊ obŚ²ch prŢmyslovĨch hal v plzeŔsk® ļtvrti Litice. ĂZaļalo to halami a 
pŚerostlo v osobn² misi, tak jsem to chtŊl dot§hnout do konce,ñ Ś²k§ design®r.  



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  101 
É 2018 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 Zaj²mavĨm podnikatelskĨm Ă¼lovkemñ pir§tŢ je vedle Bos§ka i dvojka kandid§tky v BrandĨse nad Labem 
Patrik Zandl. Tento podnikatel zakl§dal zpravodajskĨ web Mobil server, v roce 2005 se pod²lel na vzniku 
internetov® televize Stream.cz a ļtyŚi roky byl ġ®fredaktorem projektu Lupa.cz.  
 Zandl patŚ² v Praze mezi zn§m® tv§Śe, to sam® plat² i pro Martina Kotase, majitele MlĨnsk® kav§rny na 
KampŊ. Kav§rn²k se na zaļ§tku Ś²jna pokus² st§t se zastupitelem v Praze 1 za koalici lidovcŢ a starostŢ. TOP 09 
zase z²skala zn§m®ho market®ra a producenta Jakuba Hor§ka. I on kandiduje do zastupitelstva prvn² mŊstsk® 
ļ§sti. Do povŊdom² voliļŢ se dostal pŚedevġ²m kampanŊmi, kter® pŚipravoval pro politick® strany. Spolupracoval 
tŚeba s pir§ty, kteŚ² v loŔskĨch poslaneckĨch volb§ch uspŊli s neļekanĨm ziskem deseti procent.  
 Kandiduj²c²m podnikatelŢm, zejm®na tŊm velkĨm, kaģdop§dnŊ pom§h§ to, ģe jsou v pŚ²m®m kontaktu s 
institucemi. ĂPŚich§zej² do styku s m²stn² spr§vou, Hospod§Śskou komorou, bankami a tak d§le,ñ vyjmenov§v§ 
sociolog Jan Herzmann. V kampani jim pak v pŚ²padŊ velkĨch podnikŢ pŚispŊj² svĨm d²lem podpory i 
zamŊstnanci. Poļ²t§ se i sponzoring z§jmovĨch spolkŢ, kterĨ se vyplatil napŚ²klad magn§tovi Ivo Valentovi z 
Uhersk®ho HradiġtŊ.  
 Samo o sobŊ to ale nestaļ². ĂJiŚ² HlavatĨ byl tak® v regionu ¼spŊġnĨ a celkem zn§mĨ podnikatel, ale 
jeho politick§ nekompetence, kter§ se v urļitou chv²li uk§zala, ho zniļila,ñ pŚipom²n§ politolog Kopeļek pŚ²pad 
ġ®fa textiln² spoleļnosti Juta a sen§tora za hnut² ANO, kterĨ zvolen²m do snŊmovny pozbyl sen§torskĨ mand§t. 
HlavatĨ ztr§tu mand§tu nazval n§vratem do totality a z nutnosti opakovat sen§tn² volby obvinil sv® voliļe. V 
nads§zce dokonce naznaļil, ģe by mŊli uhradit n§klady na volby ï a kdyģ se jich z¼ļastnil, ve druh®m kole 
hladce prohr§l.  
 
NŉKTEřĉ KANDIDĆTI Z řAD PODNIKATELš  
 
Petr Stuchl²k (ANO) kandid§t na prim§tora Prahy Zakladatel poradensk® spoleļnosti Fincentrum, narozenĨ 
1977. Jako prvn² pŚiġel s on-line prodejem stavebn²ho spoŚen². Zkuġenosti s politikou zat²m nem§, psal knihy o 
internetov® reklamŊ. Zaloģil spoleļnost Fair Credit, nebankovn²ho poskytovatele ¼vŊrŢ, kter§ ļel² kritice ĻlovŊka 
v t²sni za to, ģe poskytuje pŢjļky s vysokĨm ¼rokem chudĨm lidem. V roce 2014 podpoŚil vznik magaz²nu 
Report®r, kterĨ je k Babiġovi kritickĨ.  
 
Pavel Bos§k (pir§ti) kandid§t na prim§tora PlznŊ Narodil se v roce 1970, s matkou emigroval do USA, kde 
vystudoval umŊleckou grafiku. Od roku 2008 ģije s rodinou v Ļesku, do veŚejn®ho ģivota se zapojil bojem proti 
vĨstavbŊ prŢmyslovĨch hal v Plzni-Litic²ch, kde je dodnes zastupitelem. Dosud na d§lku provozuje grafickou 
firmu v San Francisku. ř²k§, ģe podnik§n² samotn® nepokl§d§ za dobrou ġkolu pro dr§hu politika, roli manaģerŢ 
vid² sp²ġ u n§mŊstkŢ. Pavel Ġedlbauer (TOP 09 + STAN) kandid§t na sen§tora v Teplic²ch Ġ®f pŚedstavenstva 
FK Teplice se narodil v roce 1951. VzdŊl§n²m je chemik. Dvan§ct let ģil v Belgii, pŢsobil jako viceprezident 
evropsk® skupiny mezin§rodn² skl§Śsk® firmy AGC, je finanļnŊ zajiġtŊnĨ. Ve skl§Śstv² pracuje dodnes. Kritizuje 
rostouc² vliv komunistŢ a smŊŚov§n² Ļesk® republiky k Ăautorit§Śsk®mu syst®mu Ś²zen²ñ, Ļesko podle nŊj mus² 
zŢstat souļ§st² Z§padu, aby bylo bezpeļn® pŚed Ruskem.  
 
Tom§ġ Martinec (ODS a Soukromn²ci) kandid§t na starostu MŊln²ka VystudovanĨ ekonom a odborn²k na 
region§ln² rozvoj, narozen v roce 1978. Do podnik§n² se pustil zaloģen²m prodejny n§Śad², kterou dodnes 
provozuje, k tomu rozjel nŊkolik dalġ²ch firem, rok a pŢl pŢsob² jako ġ®f Hotelu KokoŚ²n. M§ ġestiletou zkuġenost 
s prac² ve finanļn²m vĨboru mŊsta MŊln²k. Loni v Ś²jnu ne¼spŊġnŊ kandidoval do Poslaneck® snŊmovny za 
ODS. Vymezuje se proti Andreji Babiġovi.  
 
Jan Ġpilar (KDU-ĻSL) kandid§t na sen§tora v BrnŊ VystudovanĨ teolog a jeden z nejzn§mŊjġ²ch ļeskĨch 
kadeŚn²kŢ, svou spoleļnost provozuje od roku 1993. Pojmenoval ji po zn§m®m filmu StŚihorukĨ Edward. Vstup 
do politiky zdŢvodŔuje neutŊġenou situac² v n². Pr§ci sen§tora hodl§ vŊnovat tŚi dny v tĨdnu, zbyl® dva dny 
pl§nuje stŚ²hat. V parlamentu by se r§d zabĨval kromŊ jin®ho problematikou dom§c²ho n§sil², s jehoģ obŊŠmi se 
jako d§mskĨ kadeŚn²k setk§v§.  
 
O autorovi| KateŚina Frouzov§, Jan Wirnitzer, autori@economia.cz 
Foto autor| Foto: HN ï JiŚ² KoŠ§tko, Honza Mudra, ĻTK, archiv Tom§ġe Martince 
Foto popis| Brzy to vypukne Komun§ln² a nŊkde i sen§tn² volby se bl²ģ². Nejl®pe o tom svŊdļ² mnoģstv² 
billboardŢ a plak§tŢ, kter® zaplavilo ļesk§ mŊsta. 
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ř²dit obec jako firmu: Strany se pŚed volbami snaģ² dostat na kandid§tky 
¼spŊġn® byznysmeny. S§zka na jistotu to nen², varuj² politologov® 

24.9.2018    iHNed.cz    str. 00     
    KateŚina Frouzov§, Jan Wirnitzer         

Andrej Babiġ pŚinesl do politiky nov® heslo: ř²dit st§t jako firmu. V minulĨch komun§ln²ch volb§ch jeho kandid§ti 
z rŢznĨch oborŢ podnik§n² nebo zkuġen² manaģeŚi slibovali, ģe povedou mŊsta jako profesion§lov®. Ne vġude 
se to ale hnut² ANO v uplynulĨch ļtyŚech letech povedlo. Politolog z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK Petr J¿ptner 
proto upozorŔuje, ģe voliļi mohou bĨt zklaman² - v nŊkterĨch mŊstech se podobnŊ jako v Praze koalice 
premi®rova hnut² rozpadly.  
 
Fenom®n se vġak udrģel a nŊkteŚ² podnikatel® v regionech jsou pro voliļe atraktivn²mi kandid§ty. Pravicov® a 
stŚedov® politick® strany to vŊd² a ke sv®mu volebn²mu prospŊchu vyuģ²vaj² pŚedstavy, ģe "kdo dok§zal 
vybudovat dobrou firmu, postav² na nohy i mŊsto".  
 
Strany prezentuj² podnikatele jako schopn® manaģery, kteŚ² si s radnic² porad², byrokracii zlikviduj², pen²ze uġetŚ² 
a silnice i byty postav². Sehnat takov® lidi, ochotn® zapojit se do politiky, ale nen² pro ģ§dnou z partaj² 
jednoduch®. Kandid§t totiģ vol² mezi firmou a nejistou prac² na radnici, z n²ģ ho zastupitel® mohou ze dne na 
den "vyhodit". V komun§ln² politice zkr§tka neexistuje ģ§dn§ dvoumŊs²ļn² vĨpovŊdn² lhŢta, stejnŊ jako 
starostov® nedost§vaj² "zlat® pad§ky" bŊģn® u vysoce postavenĨch manaģerŢ. VĨmŊnou za toto riziko vġak 
kandid§ti z²sk§vaj² moc a vliv.  
 
 ř²dit obec jako firmu 
 
 dalġ² > posledn² >> 
 
 Komun§ln² a nŊkde i sen§tn² volby se bl²ģ². Nejl®pe o tom svŊdļ² mnoģstv² billboardŢ a plak§tŢ, kter® 
zaplavilo ļesk§ mŊsta. 
 
 Komun§ln² a nŊkde i sen§tn² volby se bl²ģ². Nejl®pe o tom svŊdļ² mnoģstv² billboardŢ a plak§tŢ, kter® 
zaplavilo ļesk§ mŊsta. 
 
 Komun§ln² a nŊkde i sen§tn² volby se bl²ģ². Nejl®pe o tom svŊdļ² mnoģstv² billboardŢ a plak§tŢ, kter® 
zaplavilo ļesk§ mŊsta. 
 
 Komun§ln² a nŊkde i sen§tn² volby se bl²ģ². Nejl®pe o tom svŊdļ² mnoģstv² billboardŢ a plak§tŢ, kter® 
zaplavilo ļesk§ mŊsta. 
 
   
 Celkem nalezeno: 4. 
 
   
 
  Zobrazuji: 1 - 1. 
 
 Dalġ²> 
 
 Konec>> 
 
Bohat² s handicapem  
 
Kolik podnikatelŢ skuteļnŊ kandiduje a jak jsou ¼spŊġn², Ś²ci nelze. Pod slovem podnikatel se totiģ schov§v§ 
pomŊrnŊ rŢznorod® spektrum uchazeļŢ.  
 
Pro ANO je nyn² vĨjimeļnŊ dŢleģit§ Praha - nejen proto, ģe jej² rozpoļet je skoro 70 miliard, coģ je v²ce, neģ 
kolik m§ tŚeba ministerstvo obrany. Metropole je pro politickĨ volebn² souboj kl²ļov§ i kvŢli tomu, ģe v²tŊzstv² v 
hlavn²m mŊstŊ je symbolem ¼spŊchu, kterĨm se po otevŚen² uren ġ®fov® stran ve svŊtle televizn²ch kamer r§di 
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chlub². I pŚedseda vl§dy Andrej Babiġ si po komplikovan®m vyjedn§v§n² koalice, kritizovan® kvŢli podpoŚe 
komunistŢ, pŚeje vĨsledek, kterĨ by mohl pŚedhazovat svĨm kritikŢm.  
 
NŊkteŚ² kandid§ti z Śad podnikatelŢ 
 
Petr Stuchl²k (ANO), kandid§t na prim§tora Prahy  
 
Zakladatel poradensk® spoleļnosti Fincentrum, narozenĨ 1977. Jako prvn² pŚiġel s on-line prodejem stavebn²ho 
spoŚen². Zkuġenosti s politikou zat²m nem§, psal knihy o internetov® reklamŊ. Zaloģil spoleļnost Fair Credit, 
nebankovn²ho poskytovatele ¼vŊrŢ, kter§ ļel² kritice ĻlovŊka v t²sni za to, ģe poskytuje pŢjļky s vysokĨm 
¼rokem chudĨm lidem. V roce 2014 podpoŚil vznik magaz²nu Report®r, kterĨ je k Babiġovi kritickĨ.  
 
Pavel Bos§k (pir§ti), kandid§t na prim§tora PlznŊ  
 
Narodil se v roce 1970, s matkou emigroval do USA, kde vystudoval umŊleckou grafiku. Od roku 2008 ģije s 
rodinou v Ļesku, do veŚejn®ho ģivota se zapojil bojem proti vĨstavbŊ prŢmyslovĨch hal v Plzni-Litic²ch, kde je 
dodnes zastupitelem. Dosud na d§lku provozuje grafickou firmu v San Francisku. ř²k§, ģe podnik§n² samotn® 
nepokl§d§ za dobrou ġkolu pro dr§hu politika, roli manaģerŢ vid² sp²ġ u n§mŊstkŢ.  
 
Pavel Ġedlbauer (TOP 09 + STAN), kandid§t na sen§tora v Teplic²ch  
 
Ġ®f pŚedstavenstva FK Teplice se narodil v roce 1951. VzdŊl§n²m je chemik. Dvan§ct let ģil v Belgii, pŢsobil jako 
viceprezident evropsk® skupiny mezin§rodn² skl§Śsk® firmy AGC, je finanļnŊ zajiġtŊnĨ. Ve skl§Śstv² pracuje 
dodnes. Kritizuje rostouc² vliv komunistŢ a smŊŚov§n² Ļesk® republiky k "autorit§Śsk®mu syst®mu Ś²zen²", Ļesko 
podle nŊj mus² zŢstat souļ§st² Z§padu, aby bylo bezpeļn® pŚed Ruskem.  
 
Tom§ġ Martinec (ODS a Soukromn²ci), kandid§t na starostu MŊln²ka  
 
VystudovanĨ ekonom a odborn²k na region§ln² rozvoj, narozen v roce 1978. Do podnik§n² se pustil zaloģen²m 
prodejny n§Śad², kterou dodnes provozuje, k tomu rozjel nŊkolik dalġ²ch firem, rok a pŢl pŢsob² jako ġ®f Hotelu 
KokoŚ²n. M§ ġestiletou zkuġenost s prac² ve finanļn²m vĨboru mŊsta MŊln²k. Loni v Ś²jnu ne¼spŊġnŊ kandidoval 
do Poslaneck® snŊmovny za ODS. Vymezuje se proti Andreji Babiġovi.  
 
Jan Ġpilar (KDU-ĻSL), kandid§t na sen§tora v BrnŊ  
 
VystudovanĨ teolog a jeden z nejzn§mŊjġ²ch ļeskĨch kadeŚn²kŢ, svou spoleļnost provozuje od roku 1993. 
Pojmenoval ji po zn§m®m filmu StŚihorukĨ Edward. Vstup do politiky zdŢvodŔuje neutŊġenou situac² v n². Pr§ci 
sen§tora hodl§ vŊnovat tŚi dny v tĨdnu, zbyl® dva dny pl§nuje stŚ²hat. V parlamentu by se r§d zabĨval kromŊ 
jin®ho problematikou dom§c²ho n§sil², s jehoģ obŊŠmi se jako d§mskĨ kadeŚn²k setk§v§.  
 
Souļasnou prim§torku Adrianu Krn§ļovou proto Babiġ v ļele kandid§tky nechtŊl. M²sto n² m§ "Prahu fakt 
nakopnout", jak stoj² na billboardech hnut², finanļn²k Petr Stuchl²k. "Pan premi®r mŊ jednoho dne pozval na 
veļeŚi, coģ se neodm²t§. Nab²dku mi dal on," vysvŊtloval praģskĨ l²dr ANO, proļ se rozhodl kandidovat na 
prim§tora hlavn²ho mŊsta.  
 
A zat²mco pŚedseda vl§dy s§z² na podnikatele, Stuchl²k vsadil do voleb svou budouc² kari®ru. V prŢbŊhu 
ļervence prodal svŢj pod²l ve spoleļnosti Fair Credit, kter§ poskytovala kr§tkodob® ¼vŊry s vyġġ²mi ¼roky. A na 
zaļ§tku z§Ś² vyjedn§val i o prodeji sv® poradensk® firmy Fincentrum, jej²ģ odhadovan§ cena se pohybuje ve 
stovk§ch milionŢ korun.  
 
Pro ANO je vĨznamnĨ podnikatel, jako je Stuchl²k, dŢleģitĨ kvŢli propagaci. Jiģ pŚed loŔskĨmi poslaneckĨmi 
volbami se hnut² snaģilo ke kandidatuŚe pŚesvŊdļit nŊkolik kl²ļovĨch ļeskĨch byznysmenŢ. Na celost§tn² ¼rovni 
jim vġak pl§ny maŚil z§kon o stŚetu z§jmŢ, kvŢli kter®mu musel Babiġ pŚesunout sv® podniky a pŚedevġ²m 
spoleļnost Agrofert do dvou svŊŚenskĨch fondŢ.  
 
NevalnŊ tehdy dopadli i Starostov® a nez§visl². S velkou pompou loni v l®tŊ ozn§mili spolupr§ci a kandidaturu 
miliard§Śe a spolumajitele Jablotronu Dalibora DŊdka. Za p§r dn² se ale kvŢli neshod§m rozeġli.  
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DobŚe naopak pro starosty dopadlo nynŊjġ² angaģm§ nŊkterĨch uchazeļŢ o kŚeslo v Sen§tu. V Teplic²ch za 
TOP 09 s podporou STAN kandiduje Pavel Ġedlbauer, kterĨ byl roky viceprezidentem belgicko-japonsk® 
skl§Śsk® firmy AGC. Po dvan§cti letech se vr§til do vlasti a naġtval se. "VidŊl jsem ten hrŢznĨ vĨvoj, poļ²naje 
prezidentem a pokraļuje souļasnĨm premi®rem. SmŊŚujeme k autorit§Śsk®mu syst®mu Ś²zen², kterĨ je rychlĨ a 
efektivn² v zaļ§tku, ale rozdŊluje spoleļnost a narŢst§ v n² napŊt². Nem§ to s demokraci² nic moc spoleļn®ho. 
Zaļ§tek se d§ vykl§dat l²bivŊ, ale pak je z toho prŢġvih," vysvŊtluje Ġedlbauer, proļ se rozhodl usilovat o 
mand§t v horn² komoŚe parlamentu. PŚitom by nemusel nic dŊlat - pen²ze m§ a jak Ś²k§, mohl by si uģ²vat a 
cestovat.  
 
To, zda pŚ²domek podnikatel na volebn²m l²stku ke zvolen² pom§h§, ale nen² ¼plnŊ jist®. VĨzkumy, kter® by to 
umŊly zmŊŚit, neexistuj². Uģ proto, ģe - jak pŚipom²n§ politolog Lubom²r Kopeļek - existuj² napŚ²klad vĨraznŊ 
levicov® regiony, kde m§ slovo "podnikatel" z§porn® vyznŊn², takģe si ho lid® radŊji na l²stek napsat nenechaj². 
"V²m, ģe se svĨmi n§zory to v Teplic²ch budu m²t tŊģk®," uvŊdomuje si Ġedlbauer ¼skal², pŚed n²mģ politologov® 
varuj².  
 
Tak® Liberec je mŊstem, kde se hnut² ANO v posledn²ch ļtyŚech letech nedaŚilo udrģet veden² magistr§tu v 
pŢvodn² sestavŊ. PŚedevġ²m tady pŚiġlo o prim§tora - sesazenĨ Tibor Batthy§ny v polovinŊ volebn²ho obdob² 
pŚiġel o ļlenstv² v ANO a nyn² kandiduje za uskupen² PRO 2016.  
 
PŢvodn² taktika oslovit voliļe zapojen²m vĨrazn®ho manaģera do ļela kandid§tky se ale v Liberci pŚed ļtyŚmi 
lety ANO vyplatila, takģe nyn² sc®n§Ś - jen s jinĨm jm®nem - opakuje: do ļela kandid§tky postavilo zkuġen®ho 
manaģera JiŚ²ho NŊmeļka, Śeditele Technick®ho muzea Liberec.  
 
Kari®ru m§ vĨraznou: tŚiadvacet let pŢsobil v podniku Lucas Autobrzdy, nŊkolik let jako gener§ln² Śeditel. TŚi roky 
ġ®foval jednomu ze z§vodŢ mladoboleslavsk® Ġkody Auto. StejnĨ ļas pŚedn§ġel jako externista na Technick® 
univerzitŊ v Liberci. To ho ale, jak Ś²k§, neuspokojovalo. Kdyģ pŚiġla nab²dka vstoupit do politiky, nerozmĨġlel se 
dlouho a funkcion§ŚŢm ANO kĨvnul. "Pen²ze pro mne nejsou ģ§dnĨm motivem. Nejsem si jistĨ, jestli to tak lze 
publikovat, ale pokud v²m, tak m§lo penŊz, kolik je v politice, jsem snad nikdy nevydŊl§val. Kdyby mi ġlo o 
pen²ze, zŢstanu ve fabrice," Ś²k§ s nads§zkou NŊmeļek.  
 
PŚi l²ļen² toho, co by r§d prosadil, se beze slova "technika" neobejde. Je zjevn®, ģe v pŚ²padŊ ¼spŊchu bude 
NŊmeļek ve stotis²cov®m Liberci prosazovat technick® vzdŊl§v§n² dŊt². "Kdyby nebylo prŢmyslu, kdo by zbytek 
n§roda ģivil?" pt§ se Śeļnicky, aby dodal svĨm pl§nŢm v§hu. Je mu vġak jasn®, ģe aktivity mimo politiku by jako 
moģnĨ prim§tor Liberce musel omezit. "Skloubit to nejde. Kdybych byl zvolenĨ, musel bych z muzea odej²t, byl 
by to stŚet z§jmŢ," poznamen§v§ l²dr ANO.  
 
Politika a byznys (ne)jdou dohromady  
 
Ti, kdo uģ podobnĨm pŚerodem z manaģera ļi podnikatele v politika proġli, s libereckĨm l²drem NŊmeļkem 
souhlas². V®st byznys a mŊsto souļasnŊ nejde, shoduje se prim§tor Brna za ANO Petr VokŚ§l s prim§torem 
Jablonce nad Nisou Petrem Beitlem (ODS). Oba maj² s podnik§n²m ļi Ś²zen²m firem dlouholet® zkuġenosti. Beitl 
se spoleļn²kem Petrem Ġmausem provozoval napŚ²klad zn§mou restauraci na JeġtŊdu nebo jizerskohorskou 
Prezidentskou chatu. Aby st²hal pr§ci na radnici, pŚenechal drtivou vŊtġinu povinnost² ve firmŊ partnerovi.  
 
PodobnĨ pl§n jako Beitl m§ i l²dr pir§tŢ v Plzni, grafickĨ design®r Pavel Bos§k. Jen m²sto spoleļn²ka by v 
pŚ²padŊ volebn²ho ¼spŊchu pŚenechal Ś²zen² firmy manģelce. Bos§k vybudoval v USA grafickou spoleļnost, 
kter§ v pr§ci pokraļuje i po pŚesunu jeho rodiny do Ļech. Ned§vno na nŊj pŚiġla "krize stŚedn²ho vŊku", jak s§m 
Ś²k§, a rozhodl se angaģovat ve vŊtġ² m²Śe v politice. V²ce neģ moģnou finanļn² ztr§tu vġak Śeġ² omezen² 
svobody, na kterou je zvyklĨ. "Pro mne je kaģd§ pr§ce s pracovn² dobou obrovskou ztr§tou svobody, kter® si 
cen²m v²ce neģ pŚ²jmŢ," pŚizn§v§ Bos§k.  
 
VŊtġina byznysmenŢ a manaģerŢ, s nimiģ HN v posledn²ch dnech hovoŚily, si mysl², ģe vlastnosti podnikatelŢ 
jako houģevnatost nebo schopnost dotahovat vŊci do konce se vyplat² i v politice. Bos§k m§ ale opaļnĨ n§zor: 
"Podnik§n² je sp²ġe ġpatn§ ġkola, osobnŊ se mi nel²b² vĨklad politiky jako managementu. Na to m§me na 
radnic²ch tajemn²ky nebo Śeditele odborŢ. Politik m§ bĨt z§stupcem obļanŢ a m§ hl²dat, aby byla prosazov§na 
vŢle voliļŢ. Andrej Babiġ by n§m chtŊl prodat, ģe st§t je firma, ale nen² to tak, st§t je obrovsk® f·rum, kde se lid® 
dohaduj² o tom, co je jejich spoleļn§ vŢle, a pak ji prosazuj²," vysvŊtluje. S§m se pro politiku rozhodl v dobŊ, kdy 
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bojoval proti vĨstavbŊ obŚ²ch prŢmyslovĨch hal v plzeŔsk® ļtvrti Litice. "Zaļalo to halami a pŚerostlo v osobn² 
misi, tak jsem to chtŊl dot§hnout do konce," Ś²k§ design®r.  
 
Zaj²mavĨm podnikatelskĨm "¼lovkem" pir§tŢ je vedle Bos§ka i dvojka kandid§tky v BrandĨse nad Labem Patrik 
Zandl. Tento podnikatel zakl§dal zpravodajskĨ web Mobil server, v roce 2005 se pod²lel na vzniku internetov® 
televize Stream.cz a ļtyŚi roky byl ġ®fredaktorem projektu Lupa.cz.  
 
Zandl patŚ² v Praze mezi zn§m® tv§Śe, to sam® plat² i pro Martina Kotase, majitele MlĨnsk® kav§rny na KampŊ. 
Kav§rn²k se na zaļ§tku Ś²jna pokus² st§t se zastupitelem v Praze 1 za koalici lidovcŢ a starostŢ. TOP 09 zase 
z²skala zn§m®ho market®ra a producenta Jakuba Hor§ka. I on kandiduje do zastupitelstva prvn² mŊstsk® ļ§sti. 
Do povŊdom² voliļŢ se dostal pŚedevġ²m kampanŊmi, kter® pŚipravoval pro politick® strany. Spolupracoval tŚeba 
s pir§ty, kteŚ² v loŔskĨch poslaneckĨch volb§ch uspŊli s neļekanĨm ziskem deseti procent.  
 
Kandiduj²c²m podnikatelŢm, zejm®na tŊm velkĨm, kaģdop§dnŊ pom§h§ to, ģe jsou v pŚ²m®m kontaktu s 
institucemi. "PŚich§zej² do styku s m²stn² spr§vou, Hospod§Śskou komorou, bankami a tak d§le," vyjmenov§v§ 
sociolog Jan Herzmann. V kampani jim pak v pŚ²padŊ velkĨch podnikŢ pŚispŊj² svĨm d²lem podpory i 
zamŊstnanci. Poļ²t§ se i sponzoring z§jmovĨch spolkŢ, kterĨ se vyplatil napŚ²klad magn§tovi Ivo Valentovi z 
Uhersk®ho HradiġtŊ.  
 
Samo o sobŊ to ale nestaļ². "JiŚ² HlavatĨ byl tak® v regionu ¼spŊġnĨ a celkem zn§mĨ podnikatel, ale jeho 
politick§ nekompetence, kter§ se v urļitou chv²li uk§zala, ho zniļila," pŚipom²n§ politolog Kopeļek pŚ²pad ġ®fa 
textiln² spoleļnosti Juta a sen§tora za hnut² ANO, kterĨ zvolen²m do snŊmovny pozbyl sen§torskĨ mand§t. 
HlavatĨ ztr§tu mand§tu nazval n§vratem do totality a z nutnosti opakovat sen§tn² volby obvinil sv® voliļe. V 
nads§zce dokonce naznaļil, ģe by mŊli uhradit n§klady na volby - a kdyģ se jich z¼ļastnil, ve druh®m kole 
hladce prohr§l.  
 
 
URL| http://HN.IHNED.CZ/c1-66252290-ridit-obec-jako-firmu-strany-se-pred-volbami-snazi-dostat-na-
kandidatky-uspesne-byznysmeny-sazka-na-jistotu-to-neni-varuji-politologove 
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Ļ²m maj² firmy v²ce penŊz, t²m v²ce poģaduj² origin§ln² d§rky pro sv® klienty, kterĨmi se odliġ² od ostatn²ch. 
Obļas se objev² zaj²mav® pokusy jako tŚeba tento rok propisky se sv²t²c²m logem. V rozhovoru pro server 
Roklen24 to Śekl zakladatel firmy iNETPrint, Daniel Frouz. Do druhu d§rkŢ podle nŊj silnŊ promlouv§ roļn² 
obdob². V r§mci Ļesk® republiky je v posledn²ch letech patrnĨ pŚ²klon k vyġġ² kvalitŊ, vŊtġ² odliġnosti, kreativitŊ a 
originalitŊ nakupovanĨch reklamn²ch d§rkŢ.  
Kdyģ se pod²v§me na historii Vaġeho podnik§n², v roce 2003 jste zaloģil spoleļnost iNET Solutions s.r.o. a 
prvn²m projektem firmy byl web vizitky.net s interaktivn²m n§vrh§Śem vizitek a brzy pot® web razitka.net. Jak na 
tyto zaļ§tky vzpom²n§te?  
Prvn² zhruba tŚi roky to byla prav§ gar§ģovka, vġe vznikalo a Śeġilo se u mŊ v bytŊ 2+1. Na zaļ§tku jsem na to 
byl nŊkolik mŊs²cŢ s§m, vyŚizoval jsem komunikaci se z§kazn²ky, pos²lal objedn§vky do vĨroby i je n§slednŊ 
vyzved§val, balil a vozil na poġtu. To samozŚejmŊ velmi rychle narazilo na hranici kapacity, proto jsem najal na 
obchodn² provoz dva z kamar§dŢ, kteŚ² zrovna v t® dobŊ konļili v call centru GE banky. V jedn® m²stnosti jsem 
programoval novĨ syst®m iNETPrint i spal, v druh® kolegov® vyŚizovali i balili zak§zky. Nebyly to ģ§dn® 
kancel§Śe, vġe byl klasickĨ byt, koberce, gauļ, knihovna atd. Ale bavilo n§s to, bylo to urļitŊ nejdivoļejġ² obdob² 
z cel® historie podnik§n². V t® dobŊ jsem tak® udŊlal nejv²ce chyb, ale na druhou stranu z²skal potŚebn® 
zkuġenosti do budoucna.  
Jak moc se od t® doby zmŊnily reklamn² pŚedmŊty, kter® ļesk® firmy vyuģ²vaj²?  
Na reklamn² pŚedmŊty se lze z pohledu vĨvoje v ļase pod²vat z nŊkolika pohledŢ. Pop²ġu sp²ġe obecn® trendy a 
vlivy, protoģe ĻR vŊtġinou vŊrnŊ n§sleduje svŊtov® trendy a USA, jen m§ cca dva roky zpoģdŊn².  
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Ļ§st sortimentu je pomŊrnŊ stabiln² a odol§v§ zubu ļasu ï sem patŚ² napŚ. klasick® psac² potŚeby, vġelijak® 
hrnky, deġtn²ky a podobn® pŚedmŊty denn² potŚeby. MŊn² se jen m²rnŊ, vŊtġinou se jen zkouġ² rŢzn® nov® barvy 
nebo materi§ly podle m·dn²ch trendŢ. Obļas se objev² zaj²mav® pokusy jako napŚ. tento rok propisky se 
sv²t²c²m logem (uvnitŚ maj² LED, kter® prosvŊcuje vygrav²rovan® logo).  
Jak® reklamn² pŚedmŊty se prod§vaj², hodnŊ ovlivŔuje ekonomick§ situace na trhu. Ļ²m maj² firmy v²ce penŊz, 
t²m v²ce poģaduj² origin§ln² d§rky pro sv® klienty, kterĨmi se odliġ² od ostatn²ch firem. Pak ļastŊji vymĨġl² a 
nech§vaj² si v Asii vyr§bŊt velmi rŢznorod® produkty pŚesnŊ na m²ru s netradiļn²m proveden² reklamn²ho 
oznaļen² (napŚ. celĨ pŚedmŊt ve tvaru jejich produktu, v barv§ch loga apod.). Naopak ļ²m je finanļn² situace 
firem slabġ², t²m v²ce se firmy pŚikl§n² k n§kupu klasickĨch levnŊjġ²ch pŚedmŊtŢ z prvn² kategorie a ve vŊtġ²m 
mnoģstv² pro rozd§v§n².  
Na vĨvoj reklamn²ch pŚedmŊtŢ v ļase maj² tak® vliv spoleļensk® a m·dn² trendy. V posledn²ch zhruba pŊti 
letech se postupnŊ v²ce a v²ce objevuj² rŢznorod® Eko a Bio produkty. To znamen§ napŚ²klad pŚedmŊty ze 
dŚeva, z bambusu ļi v pŚ²rodŊ rozloģitelnĨch plastŢ. Tyto produkty nejļastŊji popt§vaj² velk® firmy a korporace, 
jelikoģ maj² tzv. CSR programy (z§vazky ke spoleļensk® odpovŊdnosti).  
SilnĨ vliv na podobu a vĨvoj reklamn²ch pŚedmŊtŢ pak maj² samozŚejmŊ technologie a hlavnŊ jejich st§le lepġ² 
dostupnost z pohledu ceny. PŚed mnoha lety zaļ²nali jako prvn² masov® elektronick® reklamn² pŚedmŊty USB 
flash disky, kter® se kupodivu drģ² dodnes, byŠ uģ jsou pomalu na ¼stupu. U USB diskŢ se kaģdĨ rok vĨraznŊ 
navyġovala kapacita (bŊhem cca osmi let z prvn²ch 128MB aģ na dneġn²ch 128GB) a tak® vznikaly stovky a 
tis²ce rŢznĨch tvarŢ. Eko trendy pŚinesly napŚ. USB disky ze dŚeva a obļas se objev² zaj²mav® n§pady jako 
napŚ. sklenŊn® tŊlo, kter® m§ uvnitŚ vygrav²rovan® logo a mŢģe sv²tit. V posledn²ch tŚech letech se oļek§val 
silnĨ trend v podobŊ powerbank (z§loģn²ch bateri²), protoģe lid® maj² v²ce a v²ce elektronickĨch zaŚ²zen², kter§ 
potŚebuj² nab²jet. Ale zdaleka nedos§hly takov® obl²benosti jako USB disky a ob§v§m se, ģe uģ nejsp²ġe 
nedos§hnou (ļ§st probl®mŢ pŢsob² napŚ. leteck® omezen² pŚeprav bateri² kvŢli riziku vĨbuchu). V posledn²ch 3-
4 letech je pak vidŊt rostouc² trend s elekotronickĨch reklamn²ch pŚedmŊtŢ ï od napŚ. bezdr§tovĨch sluch§tek a 
reproduktorŢ, pŚes vġemoģn§ USB pŚ²sluġenstv² k notebookŢm aģ tŚeba po ġirokou ġk§lu rŢznĨch fitness a 
zdravotn²ch n§ramkŢ. Zde oļek§v§m nejrychlejġ² vĨvoj a rostouc² ġ²Śi sortimentu, protoģe se d²ky vĨrobŊ vŊtġ²ch 
s®ri² postupnŊ prol²n§ spotŚebitelsk§ elektronika s reklamn² z pohledu ceny (tzn. dŚ²ve byla menġ² retailov§ 
elektronika moc drah§, dnes hodnŊ zlevŔuje a t²m se otev²r§ moģnost pro firmy d§vat elektroniku i jako d§rky).  
Do podoby reklamn²ch pŚedmŊtŢ tak® hodnŊ promlouvaj² technologie jejich potisku. Trendem posledn²ch let a 
hlavnŊ i do budoucna je digit§ln² potisk, kterĨ umoģn² pŚedmŊty potisknout plnobarevnŊ a co nejm®nŊ se 
omezovat v tom kde a jak lze pŚedmŊt vizu§lnŊ oznaļit. Digit§ln² technologie sice dnes maj² jeġtŊ rŢzn§ 
omezen² a potisk bĨv§ draģġ² neģ Ăstar®ñ technologie jako tampontisk/s²totisk, ale to se v n§sleduj²c²ch letech 
vyŚeġ², je to pomŊrnŊ jasnĨ trend, vġichni vĨrobci na to tlaļ². DŢvodem je i snaha celĨ proces od n§vrhu potisku, 
pŚes schv§len² korektury aģ po n§slednou pŚ²pravu tisku a samotnĨ tisk plnŊ digitalizovat = automatizovat a 
eliminovat potŚebu lidsk®ho z§sahu. A pouze digit§ln² technologie tisku tohoto mŢģe rozumnŊ dos§hnout.  
V r§mci Ļesk® republiky je v posledn²ch letech patrnĨ pŚ²klon k vyġġ² kvalitŊ, vŊtġ² odliġnosti, kreativitŊ a 
originalitŊ nakupovanĨch reklamn²ch d§rkŢ ï firmy maj² pen²ze, vŊtġ² marketingov® rozpoļty a chtŊj² sv® klienty 
obdarovat nŊļ²m nestandardn²m co si zapamatuj² v²ce neģ propisku z konference.  
MŢģete jmenovat nŊkter® vĨznamn® klienty iNETPrint?  
iNETPrint jsem od zaļ§tku budoval na masov®m ovl§dnut² trhu SME pomoc² on-line funkcionality, abychom 
nebyli z§visl² na p§r velkĨch klientech, jejichģ ztr§ta by znamenala nutnost tŚeba tŚetinu firmy uŚ²znout (toto se v 
naġem oboru mnoha agentur§m v dobŊ krize 2008-2009 stalo). V prvn²ch cca 12 letech jsme obslouģili des²tky 
tis²c firem, kter® realizuj² vŊtġinou menġ²/stŚedn² zak§zky a s§m bych je neoznaļil pŚ²mo za vĨznamn® klienty, 
protoģe to nejsou dlouhodob® kontrakty. Ale vzpom²n§m si, ģe z velkĨch zak§zek jsme vyr§bŊli napŚ. pro ĻSOB 
di§Śe na m²ru za asi 700 tis²c korun a dokonce si to cel® sami vyklikali online i zaplatili z§lohu (ne banku 
nev²dan®). NŊkolik let jsme pro EKO-KOM vyr§bŊli rŢznorod® pŚedmŊty od triļek po USB disky ve tvaru 
popelnic na tŚ²dŊnĨ odpad. V prŢbŊhu ļasu jsme tak® dod§vali rŢznĨm st§tn²m instituc²m jako napŚ. LOM Praha, 
Ministerstvo pro m²stn² rozvoj a dalġ². Uģ asi 12 let dod§v§me textil na zn§m® a velk® dŊtsk® t§bory Eldor§do. 
Posledn² 2-3 roky zaļ²n§me poot§ļet naġ² strategii a zaļ²n§me se v²ce zamŊŚovat na vŊtġ² a korpor§tn² klienty a 
dlouhodob® spolupr§ce, jelikoģ obsluha masy je pomŊrnŊ n§kladn§ a nar§ģ² na sv® hranice efektivity. V 
posledn²ch letech jsme napŚ. z²skali jako velk®ho z§kazn²ka ĠKODU AUTO, pro kterou jsme v prŢbŊhu dvou let 
v nŊkolika zak§zk§ch dodali celkem pŚes 50 tis²c speci§ln²ch deġtn²kŢ, dod§vali jsme bundy pro CETINu ļi 
krabiļky prvn² pomoci pro Praģsk® vodovody a kanalizace.  
Jak® reklamn² pŚedmŊty jsou nyn² Ăinñ?  
Vybrat co je opravdu Ăinñ je n§roļn®, protoģe jen na EU trhu import®Śi a distributoŚi nab²z² pŚes 25 tis²c rŢznĨch 
pŚedmŊtŢ (nepoļ²t§m barevn® varianty). Do druhu d§rkŢ promlouv§ silnŊ roļn² obdob² ï minim§lnŊ na l®to a na 
V§noce se d§rky hodnŊ liġ². Pokud zŢstaneme v moģnostech menġ²ch a stŚedn²ch firem, bavme se o 
komoditn²m (skladov®m) zboģ² ï viditelnĨ trend je v elektronice vġeho druhu, ġirok§ nab²dka je novŊ u 
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bezdr§tovĨch reproduktorŢ a u bezdr§tovĨch nab²jeļek. Z pohledu V§noc m§ posledn² roky silnĨ trend 
(z§ģitkov§) gastronomie a vġe co s n² souvis² ï od st§lic v podobŊ firemn²ch v²n a rŢzn®ho d§rkov®ho alkoholu 
jako jsou exotick® rumy a degustaļn² sady, pŚes potŚeby a sady do kuchynŊ a na vaŚen² (vļetnŊ draģġ²ch 
designovĨch kouskŢ) aģ po kvalitn² k§vu, ļaje ļi ļokol§dy. Ļerstvou novinkou na EU trz²ch je aplikace 
digit§ln²ho tisku na cel® tŊlo termohrnkŢ a lahv² ï oproti jednoduch®mu potisku logem m§ plnobarevnĨ potisk 
kolem dokola cel®ho tŊla hrnku mnohem vŊtġ² s²lu pro vizu§ln² i marketingovou komunikaci.  
Jsou rozd²ly mezi t²m, jak® reklamn² pŚedmŊty vyuģ²vaj² velk® firmy a jak® stŚedn² a mal® podniky?  
UrļitŊ, vġe je to nakonec o penŊz²ch a velikosti vyr§bŊnĨch s®ri². ZjednoduġenŊ, ļ²m v²ce kusŢ potŚebujete 
vyrobit, t²m sp²ġe mŢģete j²t do Asie/Afriky obecnŊ a nechat si vyrobit pŚedmŊt skuteļnŊ na m²ru a naprosto 
origin§ln². Kdyģ budete cht²t nŊļeho stŚednŊ drah®ho 100 nebo 200 kusŢ, tak vŊtġinou mŢģete s§hnout jen po 
skladov®m zboģ² a na nŊj natisknout logo. PŚ²padnŊ mŢģete i naj²t nŊjak®ho vĨrobce v Ļech§ch nebo v okoln²ch 
zem²ch a nechat si takto malou s®rii vyrobit na m²ru, ale vŊtġinou jsou omezen® moģnosti a hlavnŊ kusov§ cena 
pŚedmŊtu bude velmi vysok§, ekonomicky se to t®mŊŚ nikdy nevyplat². To je hlavn² rozd²l mezi pŚedmŊty, kter® 
kupuj² mal®/stŚedn² vs. velk® firmy. Menġ² firmy kupuj² menġ² s®rie vŊtġinou komoditn²ho skladov®ho zboģ² a 
vŊtġinou jen na konkr®tn² akci/¼ļel (nenakupuj² vŊtġ² s®rie na delġ² dobu). PŚ²padnŊ najdou nŊjakĨ produkt, kterĨ 
lze pŚizpŢsobit i v menġ² s®rii 200-500 kusŢ, ale vŊtġinou jde o levnŊjġ² vŊci na ¼rovni 50-300 Kļ. Oproti tomu 
velk® firmy maj² ucelenŊjġ² marketingovou strategii, maj² pen²ze na to nechat si u kreativn² agentury vymyslet a 
navrhnout zcela origin§ln² a unik§tn² pŚedmŊt a pak jsou schopn® i zafinancovat vĨrobu velk® s®rie tis²cŢ i 
des²tek tis²c kusŢ a pouģ²vat takov® pŚedmŊty tŚeba i dva roky. U velkĨch firem je tak® vidŊt ļastŊjġ² popt§vka a 
pŚ²klon k trendŢm Eko/Bio pr§vŊ kvŢli jejich CSR z§vazkŢm (spoleļensk§ odpovŊdnost). Mal® firmy tyto vŊci 
vŊtġinou neŚeġ², jde jim hlavnŊ o pomŊr vĨkon/cena vĨsledn®ho d§rku.  
Jak byznys ve vaġem segmentu ovlivŔuje technologie 3D tisku?  
Zat²m bohuģel minim§lnŊ a je to ġkoda. Na rŢznĨch akc²ch a konferenc²ch jsem zjiġŠoval, jak® jsou moģnosti 
dneġn²ho 3D tisku. MŊl jsem pŚedstavu, ģe by 3D tisk dobŚe fungoval napŚ. pro prototypov§n² a rychlou fyzickou 
vĨrobu a uk§zku pr§vŊ origin§ln²ch a na m²ru vyr§bŊnĨch pŚedmŊtŢ. Tzn. grafik nŊco vymysl² a navrhne ve 3D, 
za p§r hodin to 3D tisk§rna vytiskne a druhĨ den m§ z§kazn²k fyzickĨ vzorek ke schv§len² na stole. Probl®m je 
ale v reklamn²m oboru barevnost. Fyzicky (tvarovŊ) nen² probl®m pŚedmŊt vyrobit. Ale aby si ze vzorku dovedl 
z§kazn²k opravdu re§lnŊ pŚedstavit, jak bude pŚedmŊt vypadat, potŚebuje ho m²t v pŚesnŊ poģadovanĨch 
barv§ch a s poģadovanĨm potiskem. A tady 3D tisk dnes selh§v§, respektive nen² na to stavŊn. Um² pŚedmŊt 
vytisknout, ale neum² ho efektivnŊ buŅ tisknout z X barevnĨch materi§lŢ nebo nan®st na z§vŊr barevnou 
vrstvu/potisk. NŊkdo by musel vyrobenĨ pŚedmŊt ruļnŊ nabarvit a to by ¼plnŊ rozb²jelo efektivnost 3D tisku. 
Uvid²me, jak se 3D tisk v dalġ²ch letech posune, zat²m jsem nezaznamenal, ģe by se nŊkdo v²ce vŊnoval smŊru 
barevnĨch schopnost² 3D tisku, jelikoģ to obory, kde se 3D tisk hlavnŊ uplatŔuje, nepotŚebuj².  
A jakĨ vliv mŢģe m²t v e-commerce umŊl§ inteligence (AI) a virtu§ln²/rozġ²Śen§ realita (VR/AR)?  
Jsem pŚesvŊdļen, ģe obrovskĨ a do budoucna pr§vŊ schopnost firem vyuģ²t datovou analytiku, potenci§l umŊl® 
inteligence i technologi² virtu§ln²/rozġ²Śen® reality rozhodne o v²tŊz²ch a poraģenĨch. Nebude to sice hned, 
technologie se postupnŊ rozv²jej² a lid® si na nŊ teprve zvykaj², ale uģ dnes jsou vidŊt prvn² kroky. V pŚ²padŊ AI 
jsou to napŚ. rozv²jej²c² se chatboty, kter® umoģn² uġetŚit n§klady za lidi v call centrech a infolink§ch a umoģn² v 
mnoha oborech obslouģit Ś§dovŊ v²ce z§kazn²kŢ a rychleji, neģ by kdy byli schopni lid®. Kvalita t®to komunikace 
sice dnes nen² perfektn², ale je to jen ot§zka ļasu, neģ technologie dospŊje. Kombinace dat a umŊl® inteligence 
umoģn² pŚizpŢsobovat e-commerce tak, ģe kaģdĨ z§kazn²k uvid² nŊco jin®ho, jemu uġit®ho na m²ru (nejen napŚ. 
z pohledu seŚazen² zboģ², ale tŚeba i z pohledu cel®ho prostŚed² e-shopu, zpŢsobu komunikace v e-mailech 
atd.). ĐroveŔ personalizace s tŊmito technologiemi dostane zcela novĨ rozmŊr.  
VR/AR si svoj² cestu bude mysl²m hledat trochu d®le, adaptace tŊchto technologi² mezi bŊģn® spotŚebitele jde 
pomaleji, neģ si vĨrobci pŚedstavovali (prim§rnŊ kvŢli n§kladŢm a jeġtŊ limitovan® kvalitŊ a schopnostech 
technologi²). Ale je to dle m®ho n§zoru opŊt jen ot§zka ļasu. Jakmile se tyto technologie dostateļnŊ rozġ²Ś² mezi 
bŊģnou populaci, maj² potenci§l zcela zmŊnit zpŢsob prezentace a nakupov§n² zboģ². Uģ ģ§dn® obyļejn® fotky 
a popisky, ģ§dn® proch§zen² webov®ho katalogu a stovek produktŢ. PŚi spojen² VR s hlasovĨm ovl§d§n²m a 
gesty budete moci vstoupit do prostŚed², ve kter®m si budete hlasem vyvol§vat rozliļn® produkty, kter® si budete 
prohl²ģet v plnohodnotn®m 3D a pomoc² gest si budete moci produkty rŢznŊ upravovat. OtevŚe se obrovsk® pole 
novĨch moģnost² a e-commerce z§kazn²kŢm poskytne nov® a mnohem silnŊjġ² z§ģitky z nakupov§n².  
Na Fundliftu nyn² chcete od investorŢ z²skat 4,5 milionu korun, a to na cloudovou platformu PromoTron. Co je 
jej²m c²lem?  
V iNETPrintu uģ Śadu let chceme vytvoŚit specializovanĨ software, kterĨ celĨ proces pŚi Śeġen² reklamn²ho zboģ² 
vĨraznŊ zefektivn² a pŚinese z§kazn²kŢm zcela nov® moģnosti, co vġe pŢjde realizovat on-line. Probl®m vġak je, 
ģe vĨvoj takovĨchto aplikac² je velmi n§kladnĨ, jedin® firmŊ by se takov® investice nevr§tili. Proto vznikl projekt 
PromoTron jako spin-off iNETPrintu a vĨhradnŊ technologick§ firma a nez§vislĨ subjekt, kterĨ nebude reklamn² 
zboģ² prod§vat (nebude agentur§m konkurovat). PromoTron bude realizovat tyto velk® investice do vĨvoje 
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specializovan®ho software a n§slednŊ bude tento software poskytovat a pronaj²mat za mŊs²ļn² fee des²tk§m 
tis²c agentur a tisk§ren z cel® EU. C²lem platformy PromoTron je pomoc² tŊchto SW sluģeb pŚin®st firm§m v 
reklamn²m oboru razantn² zvĨġen² intern² produktivity pr§ce, zefektivnŊn² procesŢ, z²sk§n² novĨch klientŢ, 
obchodn² diverzifikaci, zvĨġen² ziskovosti a tak® vĨznamnou ¼sporu ļasu lidem na vġech stran§ch obchodu. 
Kapit§l z Fundliftu slouģ² prim§rnŊ na dokonļen² vĨvoje prvn²ch sluģeb a z²sk§n² prvn²ch z§kazn²kŢ. N§slednŊ 
budeme v dalġ²ch minim§lnŊ dvou investiļn²ch kolech c²lit na z²sk§n² kapit§lu 100-150 milionŢ korun pro vĨvoj 
dalġ²ch des²tek sluģeb, hloubkovou integraci dat a penetraci EU trhŢ.  
MŢģete projekt PromoTron ļten§ŚŢm pŚibl²ģit? Jak® probl®my Śeġ²?  
Uģ dnes m§me vymyġleno pŚes 25 specializovanĨch sluģeb. Pop²ġu zat²m prvn² dvŊ sluģby, kter® nyn² 
intenzivnŊ vyv²j²me a kter® budeme spouġtŊt na zaļ§tku 2019. TronLogo je sluģba, kter§ m§ za c²l celĨ proces 
od vizu§ln²ho n§vrhu potisku pŚedmŊtu, pŚes jeho korekturu a schv§len² aģ po pŚ²pravu vĨrobn²ch tiskovĨch dat 
zkr§tit z hodin aģ dnŢ na pouh® minuty a vġe umoģnit vyŚeġit on-line. ZjednoduġenŊ pŚijdete do e-shopu s 
reklamn²mi pŚedmŊty, jednou nahrajete sv® logo a okamģitŊ ho uvid²te na veġker®m zboģ² v realistick®m 
zobrazen². Pot® rovnou provedete on-line korekturu (tzn. nastav²te si velikost a um²stŊn² loga na pŚedmŊtu), 
schv§l²te, jak vizualizace vypad§ a pro agenturu syst®m rovnou vygeneruje vĨrobn² tiskov§ data. Uģ ģ§dn® 
pos²l§n² e-mailŢ a dopisov§n² si s grafikem, aby logo trochu zvŊtġil a posunul doleva. Na jednoduch® zak§zky 
nebudou grafici, obchodn²ci ani produkļn² vŢbec potŚeba. Aģ bude tato sluģba v pln® funkļnosti (cca konec 
2019), dok§ģe uġetŚit mezi 50-70% intern²ch n§kladŢ za pracovn²ky, kterĨm jinak zak§zka mus² proj²t rukama.  
Druh§ sluģba, TronDesigner, m§ za c²l umoģnit lidem Śeġit zak§zkov® a na m²ru vyr§bŊn® zboģ² on-line. PŚ²mo 
na webu a v plnohodnotn®m 3D prostŚed² si otevŚete napŚ. pero, deġtn²k, hrnek ļi dalġ² pŚedmŊty, budete moci 
tyto produkty konfigurovat (tzn. mŊnit materi§ly, barvy a dalġ² vlastnosti) a ihned v re§ln®m ļase uvid²te veġker® 
zmŊny. PŚedmŊt si budete moci d²ky plnohodnotn®mu 3D prohl²ģet ze vġech stran a samozŚejmŊ v re§ln®m 
ļase uvid²te tak® kalkulaci ceny. Hned tak budete vŊdŊt, kter® proveden² uģ tŚeba zvĨġilo cenu nad r§mec 
vaġeho budgetu. Tyto zak§zkov® produkty se dnes Śeġ² off-line pŚes e-maily a trv§ i nŊkolik dnŢ, neģ se 
doberete vizu§ln²ho n§vrhu, kter® se klientovi l²b². S naġ² sluģbou si budou market®Śi ve firm§ch moci sami Ăhr§tñ 
a navrhovat nov® a origin§ln² pŚedmŊty. On-line a bŊhem p§r minut vļetnŊ okamģit® znalosti ceny.  
Jak se podle V§s bude byznys v segmentu d§l vyv²jet, ŚeknŊme v horizontu pŊti let? Jak® trendy budou 
dominovat? Co naopak skonļ²?  
UrļitŊ bude doch§zet ke konsolidaci, na trhu je obrovsk® mnoģstv² subjektŢ (agentur), kter® nevytv§Ś² ģ§dnou 
pŚidanou hodnotu. VŊtġ² budou kupovat mal® a ti nejmenġ² a nejslabġ² budou krachovat. S oļek§vatelnou 
ekonomickou stagnac² se tento proces jen urychl². VelkĨm trendem dneġka je digitalizace cel®ho procesu 
reklamn² zak§zky, kter§ je dnes hodnŊ n§roļn§ na lidsk® zdroje. C²lem bude dos§hnout stavu, kdy si z§kazn²k 
nŊco Ăvyklik§ñ na webu, ze skladu se zboģ² pŚiveze ke stroji a stroj zaļne tisknout s minimem lidsk®ho z§sahu. 
Tuto cestu otev²raj² stroje na digit§ln² plnobarevnĨ potisk. NejvŊtġ² EU import®Śi a distributoŚi na tomto jiģ 
intenzivnŊ pracuj². A na stejnĨ trend m²Ś² i projekt PromoTron, tedy vġe co nejv²ce automatizovat a umoģnit, aby 
pr§ci odvedl stroj/software a co nejv²ce se vylouļila lidsk§ pr§ce i lidsk§ chyba. SamozŚejmŊ jeġtŊ dlouho 
nebude moģn® pracovn²ky z procesu vyŚadit ¼plnŊ, ale software mŢģe 50-70% jednoduchĨch zak§zek opravdu 
dobŚe automatizovat a lid® by se pak vŊnovali jen sloģitĨm anebo kreativn²m vŊcem m²sto stereotypn² a st§le 
dokola stejn® pr§ci. To je celosvŊtovĨ trend, kam m²Ś² i robotizace a nejnovŊjġ² technologie vļetnŊ AI.  
Jak§ je Vaġe vize firmy v n§sleduj²c² dek§dŊ? Ļeho byste chtŊl dos§hnout?  
V r§mci PromoTronu je naġ² viz² pro pŊtiletĨ horizont st§t se TOP 1 poskytovatelem specializovanĨch on-line 
sluģeb, n§strojŢ a pokroļil® datov® analytiky v oboru distribuce reklamn²ho zboģ² v cel® EU. Chceme bĨt 
prioritn²m zdrojem dat a hlavn² komunikaļn² platformou pro vġechny ¼ļastn²ky na trhu. Naġ²m c²lem je se tak® 
st§t nejzn§mŊjġ²m technologickĨm inov§torem v cel®m oboru.  
V r§mci iNETPrintu je naġ² viz² zaŚadit se mezi TOP 3 leadery na ļesk®m trhu a n§slednŊ rozġ²Śit koncept 
iNETPrintu do cel® Evropy a st§t se pro firemn² z§kazn²ky prvn² volbou pŚi Śeġen² reklamn²ch potŚeb.  
JakĨ je V§ġ obl²benĨ reklamn² pŚedmŊt, pokud takovĨ m§te?  
Powerbanka spojen§ s bezdr§tovĨm reproduktorem ï velmi praktick§ z§leģitost napŚ. na grilov§n² a rŢzn® akce.  
Vystudoval medi§ln² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pracoval v ekonomick® a centr§ln² 
redakci ĻTK jako subeditor, pozdŊji jako zpravodaj se zamŊŚen²m na energetiku. Jako ġ®fredaktor vedl 
zpravodajskĨ server iUHLI.cz, kterĨ se zamŊŚoval na hnŊdouhelnĨ sektor a energetiku. Je ġ®fredaktorem 
ekonomick®ho a investiļn²ho port§lu Roklen24.cz.  
  
  
 
URL| https://roklen24.cz/a/SrqPr/nechte-se-obdarovat-cesi-chteji-kvalitu-odlisnost-a-originalitu 
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Soumrak vesnick® kopan® 
24.9.2018    TĨden    str. 32    T®ma 

    Pavel Baroch, Josef Kolina         

ř²k§ se, ģe spr§vn§ vesnice m§ m²t hospodu, ġkolu, hasiļ§rnu a fotbalovĨ klub. Jakmile nŊco chyb², obec 
um²r§. Za posledn² roky pŚitom skonļily stovky klubŢ. Netrp² t²m jen spoleļenskĨ ģivot ve vs²ch, ale i 
profesion§ln² kopan§ vļetnŊ reprezentaļn²ch druģstev. Nen² kde br§t.  
 
Drģitel Zlat®ho m²ļe pro nejlepġ²ho evropsk®ho hr§ļe Pavel NedvŊd zaļ²nal ve vesnici Skaln§ u Chebu. 
Historicky nejlepġ² stŚelec ļesk® reprezentace Jan Koller poprv® kopl do meruny ve SmetanovŊ LhotŊ u P²sku. 
NebĨt tis²cŢ Ănezn§mĨchñ tĨmŢ v zapadlĨch vesnic²ch a bezpoļtu pl§ckŢ mezi domy ve mŊstech, nejsp²ġ by 
nebylo ani velkĨch fotbalovĨch hvŊzd. ĂFotbal a velc² hr§ļi se rod² pŚedevġ²m na ulici, na ¼rovni amat®rsk®ho 
fotbalu,ñ Ś²k§ Verner Liļka, dlouholetĨ hr§ļ ostravsk®ho Ban²ku a nyn² prezident Unie ļeskĨch fotbalovĨch 
tren®rŢ.  
Jenģe vesnick® i menġ² mŊstsk® manļafty z ļesk® fotbalov® mapy postupnŊ miz². Za posledn² ļtyŚi roky 
skonļilo asi 350 klubŢ. Sv® o tom v² i nŊkdejġ² reprezentant Pavel Horv§th. ĂKlub, ve kter®m jsem zaļ²nal, uģ 
neexistuje,ñ Ś²k§. Horv§th jako mal® d²tŊ proh§nŊl balon na ġkv§rov®m hŚiġti v praģsk®m BŚevnovŊ. TeŅ na tom 
m²stŊ vyrŢst§ kancel§Śsk§ budova. ĂNo, je to oġklivĨ pohled,ñ dod§v§ fotbalista.  
 
DŊti bez meruny  
 
Na vesnic²ch je z§sadn²m probl®mem to, ģe nejsou lidi. Mnoh® tĨmy maj² vŊkovĨ prŢmŊr klidnŊ i ļtyŚicet let. A 
mlad² vŊtġinou nikde. Maj² jin® z§jmy. Kop§n² do m²ļe, kliļky, hlaviļky, nahr§vky, g·lyé to uģ dnes mnoho dŊt² 
nebere. I kdyģ pŚed lety byla kopan§ pro skoro kaģd®ho kluka na vesnici nebo malomŊstŊ sport ļ²slo jedna. A 
taky nejlepġ² z§bava. ĂKdyģ jsem byl malĨ, kopali jsme dvŊ hodiny pŚed tr®ninkem a hodinu po nŊm,ñ vzpom²n§ 
Pavel Horv§th. Dnes to mnohdy vypad§ tak, ģe matka pŚiveze autem syna pŊt minut pŚed tr®ninkem, a jakmile je 
konec, zase ho naloģ² do auta a jede pryļ. A to jen v pŚ²padŊ, ģe m§ danĨ klub dŊtskĨ nebo dorosteneckĨ tĨm. 
Mnoh§ druģstva o tom mohou jen sn²t. ĂDoba je jin§,ñ konstatuje Horv§th, kterĨ dnes tr®nuje druholigovĨ Ban²k 
Sokolov.  
 Situace v nŊkterĨch menġ²ch klubech je opravdu kritick§. Jak uģ bylo Śeļeno ï nejsou lidi, a kdyģ pak 
manļaftu z Ăpralesn² ligyñ vypadnou z nŊjak®ho dŢvodu dva tŚi hr§ļi, r§zem je velk§ pot²ģ d§t dohromady 
jeden§ctku pro v²kendovĨ z§pas. Zaģili to tŚeba ve stŚedoļeskĨch HoŚesedl²ch, nen§padn® vsi na ruġn® trase 
mezi Prahou a KarlovĨmi Vary. Z hlavn² silnice ani tamn² fotbalovĨ Ăsvatost§nekñ nen² vidŊt. Ale kdyģ turista 
pŚij²ģd² na kole mezi poli od KnŊģevsi, cesta ho k fotbalov®mu hŚiġti dovede. DŚ²ve tu bĨvalo poŚ§dnŊ ģivo. Na 
utk§n² chodila pŢlka vesnice, klob§sy a pivo se prod§valy ve velk®m, trģby spolu s nevelkĨm vstupnĨm 
vydŊl§valy na provoz klubu, dvacet tis²c roļnŊ jeġtŊ pŚihodila radnice.  
 TeŅ ale n§vġtŊvn²k vid² jen hŚiġtŊ zarostl® travou a plevelem. ĂSkonļili jsme v roce 2015, nav²c jeġtŊ 
neġŠastnŊ v pŢli sezony. Kluci se tehdy rozh§dali, odhl§sili jsme se, a bylo po vġem,ñ vzpom²n§ na osudovĨ rok 
m²stn² fotbalovĨ guru Jaroslav Machovec. I pŚes veġkerou snahu m²stn²ch fotbalovĨch buditelŢ se HoŚesedly 
pŚipojily k z§stupu obc², kter® pŚiġly o nejbŊģnŊjġ² vesnickou sportovn² kratochv²li.  
 ĂJe mi to fakt l²to, protoģe v²m, s jakĨm nadġen²m jsme tady fotbal v roce 2007 po dvacetilet® pauze 
budovali. Chodili jsme tehdy hr§t malĨ fotbal do haly a Śekli jsme si, proļ vlastnŊ nehrajeme na velk®m hŚiġti, 
kdyģ bychom tĨm v pohodŊ sestavili. Slovo dalo slovo, a za p§r tĨdnŢ uģ st§ly tyhle ġatny,ñ ukazuje Machovec 
na tŚi stavebn² buŔky pŚekryt® sedlovou stŚechou. Opravdu vypadaj², ģe vznikly hodnŊ rychle, z ļir®ho nadġen² a 
ze vġeho, co bylo po ruce. Machovec jeġtŊ s jedn²m kamar§dem vġe t§hl a tĨm ġlapal. ĂTo si nemyslete, tohle 
hŚiġtŊ zaģilo i rekordn² v²tŊzstv² 9:1 nad Or§ļovem, kdyģ ġest g·lŢ d§val kluk, kter®ho jsme tehdy pŚet§hli z 
Roļova. Byl jako zjeven² a ostatn² n§m Ś²kali, co jsme to dot§hli za divocha,ñ smŊje se.  
 
Rozhodļ² dostal do drģky  
 
Tehdy, ve zlat® ®Śe, se klubu pŚezd²valo Trysk§ļi. A nic nenasvŊdļovalo tomu, ģe by se mŊl tĨm porouļet na 
vŊļnost. T²m sp²ġ, kdyģ obec zaplatila po urgenc²ch fotbalov®ho svazu nov® ġatny, aby mŊli hr§ļi i rozhodļ² 
lepġ² z§zem². ĂSt§ly pŚes pŢl milionu a jsou doteŅ kr§sn®. No, pod²vejte se tŚeba tady,ñ otv²r§ Machovec jedny 
dveŚe a ukazuje pomŊrnŊ ¼tulnou m²stnost. ĂNejlepġ² kabina pro rozhodļ² v cel® lize. UdŊlali jsme jim tu 
dokonce sprchovĨ kout, aby n§s mŊli r§di. Ale stejnŊ tu chud§ci dostali p§rkr§t do drģky,ñ pŚizn§v§ fotbalovĨ 
srdcaŚ.  
Jaroslav Machovec je opravdu ztŊlesnŊn²m vesnick®ho fotbalov®ho tahouna. Hraje od ġesti let, v dorostu kopal 
ligu za praģsk® Uheln® sklady, jako dospŊlĨ pak divizi. A el§n ho koneckoncŢ neopouġt² ani teŅ, kdy jeġtŊ letos 
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na jaŚe, ve svĨch devŊtapades§ti letech, vybŊhl na tr§vn²k v nedalek®m KounovŊ. Kdyģ si s n²m pov²d§te, 
vybav² se v§m seri§l Okresn² pŚebor, klub Slavoj Houslice a nejv²c jeho pŚedseda V§clav Orel v pod§n² LuŅka 
Soboty. Jako byste se bavili s jeho druhĨm j§. ĂM§m ten seri§l r§d, vesnickĨ fotbal skvŊle vystihli, takhle to 
opravdu chod². Vģdycky je to o dvou tŚech lidech, kteŚ² to t§hnou a ģij² t²m,ñ pov²d§ Machovec. Jenģe v 
HoŚesedl²ch ani tohle nadġen² nestaļilo. V sezonŊ, kdy se Trysk§ļŢm nedaŚilo, se tĨm nesmiŚitelnŊ rozh§dal. 
ĂStaļil v²cem®nŊ jeden probl®movĨ ļlovŊk, kterĨ tu partu ¼plnŊ rozbil, a kluci pŚestali chodit. Museli jsme tehdy 
zaplatit fotbalov®mu svazu desetitis²covou pokutu za opuġtŊn² soutŊģe v jej²m prŢbŊhu a od t® doby tu fotbal 
nem§me,ñ shrnuje situaci Machovec.  
 
Co se vykope, to se vykope  
 
PodobnŊ b²dnŊ a vlastnŊ ze stejnĨch dŢvodŢ skonļil fotbal i v nedalekĨch HoŚoviļk§ch a Svojet²nŊ. Vymykaj² se 
jen MutŊjovice, kde se sice nehr§lo v minul® sezonŊ, ale m²stn² se nevzdali a fotbal do obce vr§tili. ĂHr§vali jsme 
druhou tŚ²du, coģ se uģ ned§ bez nŊkolika tr®ninkŢ tĨdnŊ. ZŢstal tady na to jeden ļlovŊk, a chlapi pŚestali chodit. 
Dali jsme si tedy rok pauzu, propadli se o dvŊ soutŊģe n²ģ, ale dok§zali jsme to poskl§dat znovu,ñ Ś²k§ 
mutŊjovickĨ fotbalovĨ nadġenec V§clav HolĨ.  
 Obec si zachr§nila povŊst, protoģe jde o tradiļn² fotbalovou vĨspu, kde se pŚes dvacet let hr§vala 
krajsk§ soutŊģ. Nyn² se tu kope ¼pln® dno, ļtvrt§ tŚ²da, ale aspoŔ ģe tak. ĂMoģn§ i d²ky tomu na to maj² kluci ļas 
a jde to sladit s jejich prac². Nebudeme se nikam hn§t, co se vykope, to se vykope, ale uģ teŅ to vypad§, ģe 
takhle dole moc dlouho nevydrģ²me. V tabulce jsme totiģ prvn² a vyhr§v§me o osm devŊt g·lŢ. Ti fotbalisti tady 
prostŊ byli a jsou,ñ chlub² se V§clav HolĨ ze znovuzrozen®ho FK Chmel MutŊjovice.  
 Jenģe je ot§zka, jak tohle vzepŊt² vlastnŊ dopadne. TĨm totiģ st§rne, za mlad²ky jsou br§ni tŚicetilet² 
hr§ļi a mladġ² prostŊ nejsou. ĂS mladĨmi je obrovskĨ probl®m. Najednou se jim nab²z² spousta konkurenļn²ch 
sportŢ, a fotbal t²m velmi trp². Bylo zvykem, ģe t®mŊŚ kaģd§ zdejġ² vesnice mŊla ģ§ky i dorost, teŅ je to absolutn² 
vĨjimka. Kdyģ uģ se nŊjac² mlad² fotbalist® urod², vyluxuj² je kluby z mŊst, napŚ²klad z Rakovn²ka,ñ vykl§d§ HolĨ.  
 Nedostatkem mladĨch fotbalistŢ trp² celĨ ļeskĨ fotbal. OstatnŊ i HoŚesedly vychovaly jednu hvŊzdu, i 
kdyģ tŚeba aģ do Juventusu Tur²n jako Pavel NedvŊd nedokr§ļela. ĂNŊjakĨ ĻihaŚ, kterĨ tu vyrostl v t® ®Śe pŚed 
dvaceti lety. Byl to ġikovnĨ kluk, kterĨ pak l®ta hr§val krajskou B tŚ²du,ñ pochvaluje si ¼spŊġn®ho odchovance 
Machovec.  
 VesnickĨ fotbal na Rakovnicku tedy nezadrģitelnŊ st§rne a kluby jsou r§dy, kdyģ udrģ² pohromadŊ jeden 
manļaft dospŊlĨch. řada z nich se prostŊ jen tak tak drģ² nad vodou. I kdyģ jsou i vĨjimky, a to tŚeba KnŊģeves, 
kter§ se mŢģe opŚ²t o siln®ho sponzora ï velkoŚezn²ka, jenģ klubu dopŚ§v§ i d²ky tomu, ģe v nŊm hraje jeho syn. 
Takģe tak® klasika.  
 
Varov§n² Jakuba Koh§ka  
 
Ve zmiŔovan®m seri§lu Okresn² pŚebor si tamn²ho brank§Śe K§ju Vachopulose zahr§l Jakub Koh§k, kterĨ fotbal 
hraje a propaguje i Ăv civiluñ. V l®tŊ natoļil kr§tkĨ dokument Konec fotbalu v Doln²ch Z§lupech, v nŊmģ 
upozorŔuje na to, ģe za posledn²ch pŊt pŚiġla zhruba kaģd§ des§t§ obec v zemi o svŢj fotbalovĨ tĨm. Ve sn²mku 
ukazuje hŚiġtŊ zarostl® vysokou travou, rohovĨ praporek, kterĨ slouģ² jako podpŊra pro rajļata na zahr§dce, 
rozpŢlenĨ fotbalovĨ m²ļ coby kvŊtin§ļ, ale tak® spoustu vyhranĨch poh§rŢ, fotografie z doby, kdy se ve vesnici 
jeġtŊ chlapi honili za merunou, nebo skupinku bĨvalĨch fotbalistŢ, kteŚ² se chod² modlit k Ăolt§Śiñ do stodoly, aby 
se do jejich obce kopan§ zase vr§tila.  
 ĂN§s to tady vġechny mrz², ģe tady skonļil ten fotbal,ñ Ś²k§ ve filmu manģelka nŊkdejġ²ho kapit§na. 
Vypr§v², jak se na hŚiġti vġichni sch§zeli, kdyģ bylo utk§n², jak se tam konaly dŊtsk® dny nebo tam cviļili hasiļi.  
 ĂAmat®rskĨ fotbal vym²r§,ñ varuje Koh§k. Jeho slova potvrzuje i vĨzkum spoleļnosti Datank, kter§ se 
tis²covky obyvatel ve vesnic²ch a menġ²ch mŊstech dotazovala pr§vŊ na amat®rskou kopanou. Bezm§la 45 
procent respondentŢ uvedlo, ģe kopan§ je dŢleģitou souļ§st² spoleļensk®ho ģivota obce. A zhruba tŚetina m§ 
dojem, ģe ļinnost jejich klubu v posledn²ch letech upad§. PŚitom t®mŊŚ polovina dot§zanĨch je pŚesvŊdļena o 
tom, ģe fotbalovĨ tĨm by mŊl bĨt v kaģd® obci.  
 Podle profesora Michala LoġŠ§ka, kterĨ se na Ļesk® zemŊdŊlsk® univerzitŊ zabĨv§ rovnŊģ rŢznĨmi 
aspekty ģivota na venkovŊ, je kopan§ dŢleģit§ pro rozvoj vesnic. ĂBez kolektivn²ho sportu se tam sn²ģ² kvalita 
ģivota,ñ tvrd² LoġŠ§k. ĂJsou to vedle hasiļŢ nebo myslivcŢ pr§vŊ fotbalist®, kolem nichģ rotoval spoleļenskĨ ģivot 
obce od plesŢ a tancovaļek aģ po akce pro dŊti.ñ Podle Svazu mŊst a obc² je fotbal a hŚiġtŊ dŢleģitĨm m²stem 
pro komunitn² ģivot obce, m²stem, kde se potk§vaj² lid®, kde se o v²kendech t®mŊŚ pokaģd® nŊco dŊje. Mnoh® 
vesnice se pŚitom vylidŔuj² a pr§vŊ kopan§ mŢģe pomoci tento negativn² trend zastavit, nebo alespoŔ vĨraznŊ 
zbrzdit. ĂKdyģ se pŚestane na vesnic²ch sportovat a spoleļenskĨ ģivot vymiz², st§hnou se obyvatel® do 
mŊstskĨch center, vesnice se vypr§zdn² a vlastnŊ zaniknou,ñ varuje pŚedseda Svazu mŊst a obc² Frantiġek Lukl. 
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A jeden z nejlepġ²ch ļeskĨch fotbalistŢ Pavel NedvŊd pŚed ļasem v rozhovoru pro Lidov® noviny uvedl: ĂKr§snŊ 
to Śekla pan² Jir§skov§ ve filmu Koģen® slunce:,Kde nehrajou fotbal, tam chc²p pes!ó Kaģd§ vesnice by mŊla m²t 
alespoŔ jeden vĨraznĨ sportovn² tĨm, kter®mu se bude fandit. Kde nen² sport, tam je spoleļnost ochuzen§, tam 
je m²Ŕ radosti.ñ  
 
PŚ²liġ mnoho pap²rov§n²  
 
Fotbal dopl§c² mimo jin® na to, ģe dŊti a ml§deģ dnes maj² mnohem vŊtġ² moģnosti, jak tr§vit volnĨ ļas. A 
nemus² to bĨt jen tolik om²lan® poļ²taļe, mobily a soci§ln² s²tŊ. Brank§Śsk§ legenda Ivo Viktor si pŚed ļasem 
postŊģoval, jak jeho nejstarġ² vnuk utekl od kopan® k plav§n² a florbalu. ĂDŊti maj² jinou z§bavu, tŊģko se s t²m 
smiŚuju, protoģe za naġich ļasŢ jsme na hŚiġti skoro spali. Nic jin®ho jsme nemŊli,ñ Śekl mistr Evropy z 
BŊlehradu. Verner Liļka pŚidal jinou pŚ²hodu. Bl²zko jeho bydliġtŊ vznikl novĨ sportovn² are§l. A Liļka se b§l, ģe 
dŊti na hŚiġti budou aģ moc hlasit®. Jenģe m§ klid, skoro nikdo tam nechod².  
 NŊkteŚ² experti upozorŔuj² na to, ģe fotbal nen² tolik popul§rn² tak® kvŢli individualizaci sportu, kdy si 
rodiļe napŚ²klad mysl², ģe jejich syn sp²ġe uspŊje jako jednotlivec neģ v kolektivu. Podle Dina Numerata z 
Institutu sociologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy hraje svou roli rovnŊģ ¼padek 
dobrovolnictv². Spousta vesnickĨch tĨmŢ funguje jen d²ky srdcaŚŢm, kteŚ² za svŢj klub dĨchaj². Jenģe jejich 
motivaci mnohdy sr§ģej² korupļn² af®ry, podivn® rozhodovac² praktiky ve veden² fotbalov® asociace, narŢstaj²c² 
byrokracie anebo tŚeba to, ģe se za sebemenġ² prohŚeġek ï napŚ²klad chybu v z§pisu o utk§n² ï plat² pokuty. 
ĂNediv²m se, ģe mnoz² dlouholet² zap§len² funkcion§Śi nakonec sport, kterĨ miluj², radŊji opouġtŊj²,ñ konstatuje 
Frantiġek Lukl ze Svazu mŊst a obc².  
 Samostatnou kapitolou jsou pen²ze. Pro mnoh® kluby hraj² finance ï tedy jejich nedostatek ï kl²ļovou 
roli. V zemi nyn² pŢsob² zhruba ļtyŚi tis²ce tĨmŢ. Mnoh® by potŚebovaly vybudovat nov® ġatny, z§vlahov® 
syst®my nebo umŊl® tr§vn²ky. ĂMŢģeme jim pom§hat, ale nemŢģeme sami financovat ļtyŚi tis²ce klubŢ,ñ tvrd² 
Otakar Mestek z fotbalov® asociace. Đbytek hr§ļŢ je podle nŊho celoevropskĨ probl®m, kter®mu se jiģ nŊkolik 
let vŊnuje UEFA. VelkĨm varov§n²m napŚ²klad je, ģe ve vŊku nad 15 let konļ² v EvropŊ s fotbalem asi ļtyŚicet 
procent klukŢ.  
Aļkoli svaz ml§deģnick® tĨmy finanļnŊ podporuje, Mestek pŚedpokl§d§, ģe ¼bytek klubŢ bude pokraļovat. 
ĂUdŊl§me vġechno pro to, aby to bylo co nejpozvolnŊjġ²,ñ slibuje. Fotbalov§ asociace chce pom§hat druģstvŢm 
napŚ²klad pŚi pod§v§n² ģ§dosti o grant na ministerstvo ġkolstv², ml§deģe a tŊlovĨchovy, zkouġ² tak® variantu, ģe 
by se niģġ² soutŊģe hr§ly s menġ²m poļtem hr§ļŢ.  
 
Nevzd§v§me se  
 
Jeden ģ§kovskĨ fotbalovĨ klub by moģn§ brzy mohl vzniknout na Rakovnicku ï ve zmiŔovanĨch HoŚesedl²ch, 
kde se pŚed p§r lety nepodaŚilo udrģet dospŊlĨ manļaft. ĂJ§ totiģ ten klub st§le drģ²m. ř²kali mi, smiŚ se s t²m a 
zruġ ho ¼plnŊ, ale j§ Śekl Ne. M§me konto, st§le plat²m elektŚinu a vŊŚ²m tomu, ģe to zase zaļne. M§me pl§n, ģe 
rozjedeme fotbal pro dŊcka,ñ pov²d§ fotbalovĨ nadġenec Jaroslav Machovec. Na sezonu bude potŚebovat 
nŊkolik des²tek tis²c korun, kter® hodl§ vym§mit z obecn²ho rozpoļtu. Aby si vŊc Ăposichrovalñ, jde s heslem na 
obnovu tamn²ho fotbalu do Ś²jnovĨch komun§ln²ch voleb. Probl®m nevid² ani s dopravou na z§pasy. ĂKdyģtak si 
v pr§ci pŢjļ²m mikrobus,ñ tvrd². Op²r§ se o branku, pozoruje hŚiġtŊ zarŢstaj²c² plevelem, ale v hlavŊ uģ m§ obraz 
malĨch klukŢ, kteŚ² se tady hon² za miļudou. StejnŊ jako on pŚed mnoha lety. ĂS dŊtmi to bude za odmŊnu, 
takovĨ fotbal hrou,ñ dod§v§.  
 
Foto autor| Foto: Robert Sedm²k, ĻTK, facebook 
Foto popis| SRDCAř Jaroslav Machovec z HoŚesedel u Rakovn²ka. Fotbal v obci nejprve po dvacetilet® pauze 
obnovil, pak pŚihl²ģel jeho zk§ze a teŅ m§ v pl§nu velkĨ n§vrat. S dŊtskĨm tĨmem. 
Foto popis| LOUKA MĉSTO HřIĠTŉ. VĨjev z dokumentu Jakuba Koh§ka Konec fotbalu v Doln²ch Z§lupech. 
Foto popis| PAVEL HORVĆTH zaļ²nal v klubu, kterĨ uģ neexistuje. 
Foto popis| JAKUB KOHĆK (vlevo) fotbal miluje. I ten vesnickĨ. 
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Podstatou z§padn² Ăkulturn² revoluceñ (Ăkontrakulturyñ, Ăsexu§ln² revoluceñ) let ġedes§tĨch byl ¼tok na anticko-
kŚesŠansk® z§klady z§padn² kultury ï pŚedevġ²m na filosoficko-antropologick® ch§p§n² ļlovŊka potaģmo na 
instituce manģelstv², rodiny, rodiļovstv², vĨchovy a vzdŊl§v§n², na hodnoty zaloģen® na rovnov§ze individu§ln² 
svobody a odpovŊdnosti ļlovŊka. ĂKulturn² revoluceñ1 
 
destabilizuj²c² kulturu jako civilizaļn² z§klad vzeġla z paraleln²ho i symbiotick®ho pŢsoben² dvou z§padn²ch 
soci§ln²ch sil ï radik§lnŊ levicov® politick® ideologie a politizuj²c²ho destruktivn²ho ĂantiumŊn²ñ, podporovanĨch 
zvenļ² jeġtŊ sovŊtskou vlivovou agenturou. Pro pochopen² s²ly prvn² je tŚeba vr§tit se aģ do let dvac§tĨch a 
tŚic§tĨch.  
Selh§n² a oģivov§n² revoluļn²ho marxismuKdyģ se po prvn² svŊtov® v§lce uk§zalo, ģe z§padn²m marxistickĨm 
(komunistickĨm) revolucion§ŚŢm se nepodaŚ² ¼spŊġnŊ napodobit bolġevickou revoluci v Rusku, zaļali nŊkteŚ² z 
nich uvaģovat ï aŠ jiģ byli ļi nebyli prostŚednictv²m tzv. TŚet² internacion§ly (Kominterny) napojeni na SovŊtskĨ 
svaz2 ï o novĨch interpretac²ch marxismu a novĨch cest§ch revoluce.3 PozoruhodnĨ vliv z²skala ģidovsko-
nŊmeck§ skupina marxistickĨch teoretikŢ,4 jej²ģ intelektu§ln² ļinnost se v pades§tĨch a ġedes§tĨch letech stala 
jedn²m z pil²ŚŢ Ăkulturn² revoluceñ na Z§padŊ a pozdŊji spoluutv§Śela tzv. postmodern² paradigma, kter® ovl§dlo 
z§padn² humanitn² a soci§ln² vŊdy. Vzhledem k pod²lu t®to skupiny na celkov®m charakteru a ®tosu Ăkulturn² 
revoluceñ ġedes§tĨch a n§sleduj²c²ch let, jakoģ i k ļ§steļn®mu propojen² s americkou kontrakulturou, bude d§le 
pŚedstavena podrobnŊji.5  
V pŢvodnŊ ĂrevoluļnŊ nadŊjn®mñ NŊmecku na UniverzitŊ J. W. Goetheho ve Frankfurtu byl v roce 1924 zaloģen 
Đstav pro soci§ln² vĨzkum (Institut f¿r Sozialforschung), pozdŊji zn§mĨ jako Frankfurtsk§ ġkola. Komunistiļt² a 
marxistiļt² Ăsoci§ln² badatel®ñ tj. filosofov® a sociologov®, kteŚ² zde pŢsobili, si v souladu se zad§n²m don§torŢ 
Đstavu6 mj. pŚedsevzali zjistit, proļ komunistick§ revoluce na Z§padŊ selhala a (vy)nal®zt nov® revoluļn² 
impulsy, v ļemģ jim mŊl pomoci tak® jejich vĨzkum uskuteļŔovanĨ v SovŊtsk®m svazu. Frankfurtġt² se od 
poļ§tku tŚic§tĨch let (kdy Ăstar® marxistyñ nahradili Ănov² marxist®ñ) ï pod veden²m filosofa Maxe Horkheimera, 
jehoģ nejdŢleģitŊjġ²mi spolupracovn²ky byli sociolog Erich Fromm (do roku 1939), filosof Herbert Marcuse a 
filosof a hudebn² teoretik Theodor Wiesengrund Adorno ï stali vlivnĨmi, byŠ nikoli jedinĨmi intelektu§ln²mi 
radik§ly zabĨvaj²c²mi se teoreticky rozpout§n²m komunistick® resp. (anti)kulturn² revoluce na Z§padŊ.7  
Proļ komunistick§ revoluce inspirovan§ ģidovsko-nŊmeckĨm filosofem a politickĨm revolucion§Śem Karlem 
Marxem na Z§padŊ selhala?  
Ekonomick§ situace dŊln²kŢ, kteŚ² mŊli bĨt podle teorie Marxe a jeho spolupracovn²kŢ nositeli revoluļn²ho ®tosu, 
se zde ï vlivem soci§ln² politiky a technologick®ho rozvoje ï postupnŊ zlepġovala, primitivn² bezohlednĨ 
kapitalismus 19. stolet² byl reformov§n. Popt§vka zamŊstnavatelŢ po odborn® kvalifikaci dŊln²kŢ a s n² spojenĨ 
n§rŢst vĨġe mezd se souļasnĨm zav§dŊn²m programŢ soci§ln²ho zabezpeļen² pacifikovaly a rozdŊlily 
marxistick® socialisty na tradiļn² revolucion§Śe a um²rnŊnŊjġ² reformisty (Ăzr§dce revoluceñ). Od posledn² ļtvrtiny 
19. stolet² zde rovnŊģ byla a ¼spŊġnŊ pŢsobila ġiroce akceptovan§ politick§ filosofie vych§zej²c² ze soci§ln² 
nauky Ś²mskokatolick® c²rkve (odm²taj²c² sobeckĨ individualistickĨ liberalismus i otupuj²c² kolektivistickĨ 
socialismus), z n²ģ byla pozdŊji odvozena tzv. kŚesŠansk§ demokracie resp. kŚesŠansko-demokratick® politick® 
strany.8 KromŊ toho byl zastaven pokus o vĨvoz bolġevick®/komunistick® revoluce na z§pad aŠ jiģ pŚ²mou 
cestou sovŊtsk® expanze vp§dem do Polska v roce 1919 zastaven® polskĨm vojenskĨm v²tŊzstv²m ï tzv. 
z§zrakem na Śece Visle, nebo nepŚ²mo podporou revoluļn²ch sil ve ġpanŊlsk® obļansk® v§lce ukonļen® 
poļ§tkem roku 1939 v²tŊzstv²m protirepublik§nsk® resp. antikomunistick® fronty v ļele s gener§lem Franciscem 
Frankem.9  
Z hlediska pŢvodn² koncepce marxistick® revoluce uģ nebylo moģn® poļ²tat s proletari§tem neboli 
ĂvykoŚisŠovanĨm dŊlnictvemñ, jehoģ materi§ln² ģivotn² ¼roveŔ se na Z§padŊ zvyġovala, jako s revoluļn² silou ï 
potenci§l pramen²c² z b²dy a beznadŊje se zd§l bĨt pro revoluļn² marxisty ztracen. Tuto situaci z§sadnŊ 
nezvr§tila ani svŊtov§ hospod§Śsk§ krize ve tŚic§tĨch letech, ani druh§ svŊtov§ v§lka.  
Po druh® svŊtov® v§lce sice Ăum²rnŊn²ñ socialist® (ti, co pŚijali za svou roli demokratickĨch socialistŢ ļi 
soci§ln²ch demokratŢ v politick®m syst®mu liber§ln² pluralitn² demokracie10 ), kteŚ² usilovali o centralizaci Ś²zen² 
ekonomiky, zest§tŔov§n² vĨroby a maximalizaci ekonomick® rovnosti parlamentn² cestou, z²skali politickĨ vliv, 
ale brzy o sv® pozice ve svobodnĨch volb§ch zase pŚiġli pr§vŊ v dŢsledku t®to sv® politiky.11 Byli nuceni 
ustoupit od principu omezov§n²/likvidov§n² soukrom®ho vlastnictv² a podnik§n² k politice maximalizov§n² 
soci§ln²ho st§tu (rozvoje tzv. st§tu blahobytu), v pov§leļn®m prosperuj²c²m syst®mu mŊli ġanci z²sk§vat politick® 
preference pouze tlakem na zvyġov§n² mezd a zdaŔov§n² bohatĨch ļi rozmanitĨmi soci§ln²mi programy, nikoli 
poģadavkem z§sadn² syst®mov® zmŊny. ZboŚit ĂstarĨ zkaģenĨ svŊtñ a v souladu s revoluļn²m ®tosem od nŊho 
Ăosvobodit lidñ (vļetnŊ tŊch, kdo o takov®to Ăosvobozov§n²ñ nestoj²) zajiġtŊn²m Ănov® spravedlnostiñ a Ănov® 
ģivotn² kvalityñ prostŚednictv²m dŊlnick® vzpoury, uzurpov§n² absolutn² moci a oloupen² majetnĨch, jako v 
bolġevick®m Rusku, jiģ nebylo moģn®.  
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Svatba Marxe s FreudemDruh§ tj. Horkheimerova garnitura Frankfurtsk® ġkoly se z§hy odvr§tila od 
nerealizovateln® teorie tzv. austromarxismu (tj. snahy o postupn® pŚevzet² moci z²sk§n²m vŊtġiny v parlamentu) 
svĨch pŚedchŢdcŢ a pod HorkheimerovĨm veden²m pŚiġla s vlastn² revoluļn² teori², kterou postupnŊ rozv²jela a 
upŚesŔovala. Jej² podstatou bylo star® materialistick® pojet² ļlovŊka, opŊtovn® zboģġtŊn² principu rovnost§Śstv² a 
novŊ rozv²jen§ teorie rafinovan® destrukce (pod hesly o Ăosvobozen²ñ ļi Ăemancipaciñ) z§padn² kŚesŠansk® a 
kapitalistick® kultury ¼dajnŊ omezuj²c² svobodu a psychofyzick® potŚeby jednotlivce. Nov§ Ăproticivilizaļn²ñ teorie 
se zaļala ot§ļet kolem formulov§n² kritiky Ăz§padn²ho kulturn²ho prototypuñ tzv. autorit§Śsk® osobnosti ¼dajnŊ 
utv§Śen® vģitĨmi ġkodlivĨmi mor§ln²mi normami a rodiļovskou autoritou ¼dajnŊ logicky zavrġen®ho faġismem a 
nacismem.12  
Mezi dŢleģit® d²lļ² c²le t®to Ăneomarxistick®ñ teorie patŚilo zniļen² st§vaj²c² z§padn² sexu§ln² a pracovn² mor§lky. 
NovĨ revoluļn² n§stroj ï nazvanĨ nejpozdŊji v roce 1937 Ăkritick§ teorieñ ï byl obecnŊ vystavŊn na odm²tnut² 
z§padn² Ăkapitalistick®ñ a Ăburģoazn²ñ postosv²censk® kultury v nejġirġ²m slova smyslu (tj. de facto st§le jeġtŊ z 
velk® ļ§sti kultury kŚesŠansko-humanistick®) a v n² pŚetrv§vaj²c²ho syst®mu hierarchie hodnot a norem lidsk®ho 
chov§n² jako ¼dajnĨch n§strojŢ utlaļuj²c²ch ļlovŊka.13 Podstatnou souļ§st² Ăkritick® teorieñ bylo negov§n² 
st§vaj²c² Ăz§padn² soci§ln² autorityñ, pŚiļemģ speci§ln² ingredienc² nŊkterĨch prac² frankfurtskĨch se stala 
politizuj²c² interpretace teorie o dominantn² roli sexu§ln²ho pudu v osobnosti ļlovŊka neboli tzv. psychoanalĨzy 
Sigmunda Freuda.  
S vyuģit²m psychoanalĨzy jako n§stroje politick® revoluce pŚiġel nejprve (proti vŢli sv®ho uļitele) FreudŢv ģ§k, 
spolupracovn²k a pozdŊjġ² protivn²k ï rakouskĨ psychiatr Wilhelm Reich, kterĨ bŊhem dalġ²ho rozv²jen² vlastn²ho 
pojet² psychoanalĨzy z²skal povŊst osciluj²c² mezi obrazem devianta a podvodn²ka.14 Mimochodem, od roku 
1928 byl Reich ļlenem Komunistick® strany Rakouska a od roku 1930 Komunistick® strany NŊmecka, 
spolupracoval se sovŊtskĨmi komunisty a navġtŊvoval SovŊtskĨ svaz, ale jeho pojet² marxismu-freudismu z 
dŢvodu nepraktick® Ăextravaganceñ a Ăherezeñ nakonec SovŊti i jejich z§padn² spojenci zavrhli. Reich ¼toļil na 
instituci rodiny (a zejm®na na otcovskou autoritu) prostŚednictv²m propagov§n² Ănemoralistick® vĨchovyñ tj. dle 
souļasn®ho n§zvoslov² nav§dŊn² ke zneuģ²v§n² dŊt² ï doporuļoval mj. systematick® rozv²jen² sexu§ln²ho pudu 
od dŊtsk®ho vŊku jako n§stroj vzpoury proti ¼dajn® zotroļuj²c² otcovsk® sadistick® autoritŊ.15  
Do kompendia Frankfurtsk® ġkoly vsunul postul§ty psychoanalĨzy sm²ġen® s marxismem ReichŢv doļasnĨ 
berl²nskĨ spolupracovn²k a v letech 1930-1939 jeden z vŢdļ²ch pŚedstavitelŢ (vedouc² oddŊlen² soci§ln² 
psychologie) frankfurtsk®ho Đstavu pro soci§ln² vĨzkum sociolog a laickĨ psychoanalytik Erich Fromm (opŊt 
proti vŢli Freuda).16 Fromm pŚiġel s teoretickou koncepc² odhalov§n² ġkodlivosti autorit§ŚskĨch spoleļenskĨch 
norem projevuj²c² se tak® podle nŊj mor§ln²mi mantinely pro sexualitu a autoritou otce v rodinŊ jakoģto hlavn²ho 
nositele ġkodliv® spoleļensk® konvence, ale na rozd²l od Reicha pŚi tom oznaļil rodiļe nikoli za zdroj, ale za 
Ănositele i spoluobŊtiñ n§siln®ho soci§ln²ho dŊdictv² ļi mezigeneraļn²ho pŚenosu t®to konvence.17 VĨsledkem 
tŊchto ¼vah a koncepc² byla spoleļn§ publikace Horkheimera, Fromma a Marcuseho: Studie o autoritŊ a rodinŊ  
(1936)é,18 pozdŊji je ve vlastn²ch intenc²ch (nepŚ²liġ vzd§lenĨch Reichovi) rozv²jel a zpopularizoval filosof a 
sociolog Herbert Marcuse, kterĨ se stal jedn²m z doļasnĨch ĂhrdinŢñ kulturn² revoluce i kontrakultury let 
ġedes§tĨch.19  
JeġtŊ pŚed druhou svŊtovou v§lkou vġak antikulturn² teorie Reicha, Fromma a frankfurtskĨch smŊŚuj²c² k 
sexu§ln² revoluci a rozvr§cen² rodiny prohr§ly s tradiļn²mi kulturn²mi normami.  
V SovŊtsk®m svazu se Reich stal personou non grata, kdyģ Stalin ï zabĨvaj²c² se stabilizac² komunismem 
rozvr§cen® ekonomiky a spoleļnosti ï koketov§n² se sexu§ln² revoluc² zak§zal. Ne¼spŊchem skonļila i 
Reichova mise u nŊmeckĨch komunistŢ ï jednou z reakc² na jeho ĂosvŊtovou ļinnostñ byla st²ģnost adresovan§ 
stranick®mu ¼stŚed² DKP: ĂReich chce zmŊnit naġe gymnastick® s§ly na bordelyñ. Ani ve Francii nebyl atak proti 
vĨchovŊ a rodinŊ akceptov§n ï jak je patrn® z ļl§nku ĂZa z§chranu rodinyñ publikovan®m v hlavn²m 
komunistick®m den²ku LËHumanit® v Ś²jnu 1935,20 kde francouzġt² komunist® poukazovali na nutnost vystŚ²hat 
se sexu§ln² revoluce zpŢsobuj²c² krizi rodiny a demografickou krizi. St§lo v nŊm mj.: ĂKomunist® chtŊj² bojovat 
za obranu francouzsk® rodiny. Cestu n§m ukazuje SovŊtskĨ svaz, ale je tŚeba zaļ²t s praktickou ļinnost². Pr§vo 
na l§sku, l§sku muģe k ģenŊ, l§sku dŊtskou, l§sku rodiļovskou, to mus² bĨt t®mata naġ² ankety podporovan® 
dopisy naġich ļten§ŚŢ.ñ21  
Frankfurtġt² rozv²j² kritickou teoriiHorkheimer (a s n²m i Adorno, n§stupce Fromma v pozici vrchn²ho ideologa 
frankfurtskĨch)22 zaļal ve druh® polovinŊ tŚic§tĨch let ï patrnŊ i na z§kladŊ sv® zkuġenosti nabĨvan® bŊhem 
pobytu ve SpojenĨch st§tech23 ï preferovat ġ²Śeji pojatou a komplexnŊjġ² tzv. Ăkritickou teoriiñ atakuj²c² celou 
z§padn² kulturu s jej²m ¼dajnŊ logickĨm vy¼stŊn²m ve faġismu, nŊmeck®m nacion§ln²m socialismu a 
antisemitismu. V tomto stylu byly postupnŊ publikov§ny Horkheimerova esej Tradiļn² a kritick§ teorie  
(1937), pojedn§n² autorsk® dvojice Horkheimer-Adorno Dialektika osv²censtv² (1944, 1947), Horkheimerova 
Kritika instrument§ln²ho rozumu (1947) a kolektivn² pr§ce Autoritativn² osobnost  
(1950) zaġt²tŊn§ Adornem.24  
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Podstatu Ăkritick® teorieñ vĨstiģnŊ charakterizoval slovenskĨ matematik a kŚesŠanskodemokratickĨ politik 
Vladim²r Palko ve sv® knize z roku 2012 nazvan® Lvy pŚich§zej². Proļ Evropa a Amerika smŊŚuj² k nov® tyranii : 
ĂCo je pŚedmŊtem jejich kritiky? Đtlak ve spoleļnosti. Co je projevem ¼tlaku? Skoro vġechno. Spoleļensk® 
normy, kter® jsou lid® zvykl² dodrģovat v rodinŊ, v sexu§ln² oblasti, ve ġkole. Respektov§n² autority je pro nŊ 
¼tlak. Uzn§v§n² velikosti vlastn² civilizace je ¼tlak. Z§pad je pro nŊ utlaļovatelsk§ spoleļnost. KomunistickĨ 
VĨchod kritizuj² jen pro dogmatizmus vĨchodn² odnoģe marxismu.ñ25  
Kritick§ teorie smŊŚuj²c² do akademickĨch, umŊleckĨch a politickĨch kruhŢ pŚedstavovala radik§lnŊ revoluļn² 
levicovou ideologickou koncepci, byŠ otevŚenŊ nepropagovala tradiļn² marxistickĨ tŚ²dn² boj ani sexu§ln² 
vĨchovu v ReichovŊ stylu.26 V t®to kritice Ănedokonļen² osv²censk® revoluce, kter§ dle autorŢ ustrnula v 
nerovnost§Śsk®m kapitalismu a v materialistick®m konzumuñ27 ovġem neġlo pouze o ¼tok na kapitalistickĨ 
malomŊġŠ§ckĨ konzumerismus (v paradoxn²m protikladu k MarxovŊ ĂobranŊ nemajetn®ho proletari§tuñ, z nŊhoģ 
se stali Ăl²n² malomŊġŠ§ciñ neschopn² vzpoury, protoģe kapitalismus jim nyn² zajiġŠoval dobrou ģivotn² ¼roveŔ),28 
ale na sam® z§klady z§padn² kultury tj. obecnŊ na kŚesŠanskou etiku, estetiku a ®tos pr§ce vļetnŊ dehonestace 
hierarchicky organizovan® katolick® c²rkve jako podnŊcovatele Ăfaġizuj²c²ho autorit§Śstv²ñ.29  
PolskĨ analytik dŊjin marxismu Krysztof KaroŒ shrnuje poselstv² Ăkritick® teorieñ v tez²ch:30 z§padn² spoleļnost 
je ve sv® podstatŊ ġpatn§, geneticky vadn§, protoģe n§sil²m realizuje z§jmy dominuj²c² spoleļensk® tŚ²dy; 
jak§koliv snaha o n§pravu spoleļnosti pozitivn² ļinnost² je chybou, spr§vn® je jedinŊ permanentnŊ veŚejnŊ 
stigmatizovat a t²m destabilizovat a niļit z§padn² kulturu (oznaļovat ji za nelegitimn² a ġkodlivou); z§klad 
pokroku nen² v pozitivn² ļinnosti, ale ve veŚejn®m kritizov§n² a neust§l® destabilizaci a destrukci status quo ï 
pokrokov§ nen² konstrukce, ale kritick§ destrukce (osvobozen² mŢģe spoļ²vat jen v tot§ln²m zniļen² kultury, na 
coģ rezignoval dŊlnickĨ proletari§t); kultura a zvl§ġtŊ kultura katolick§, s jej²m kultem rozumnosti a vzdŊl§v§n², 
®tosem vĨchovy a n§boģensk® sexu§ln² mor§lky, je n§strojem zotroļen² ļlovŊka omezuj²c²m jeho pŚirozenou 
svobodu, pŚedevġ²m jeho sexu§ln² pud a smŊŚuj²c²m k psychopatologii a faġizaci psychiky, dehumanizaci ģivota 
a nakonec k holokaustu.31  
Frankfurtġt² pozmŊnili rovnost§ŚskĨ marxismus ekonomickĨ na rovnost§ŚskĨ neomarxismus kulturn² pŚi 
souļasn®m zachov§n² a obrozen² jeho revoluļn²ho n§boje, dle marxistick®ho n§zvoslov² otoļili nauku o 
vĨznamu (ekonomick®) z§kladny a (kulturn²) nadstavby ï v tomto smŊŚov§n² ovġem nebyli jedin². Ke koncepci 
¼toku nikoli pouze na z§padn² ekonomickĨ syst®m ï tzv. kapitalismus a vlastn²ky ĂvĨrobn²ch prostŚedkŢñ, ale na 
celou z§padn² kulturu a jej² kŚesŠansk® z§klady, dospŊli soubŊģnŊ i dalġ² teoretikov® revoluce, jedn²m z 
nejzn§mŊjġ²ch se stal italskĨ komunista Antonio Gramsci.32  
Kdyģ to nevych§zelo s dŊln²ky, pokouġeli se neomarxist® z²skat novĨ revoluļn² potenci§l (a n§slednĨ konflikt) v 
intelektu§lech, soci§ln²ch menġin§ch a v mladĨch lidech. C²lem novĨch revolucion§ŚŢ tak bylo mj. Ăemancipovatñ 
resp. Ăosvobozovatñ ml§deģ od tradiļn² vĨchovy a vzdŊl§v§n² zajiġŠovanĨch dosavadn²mi kulturn²mi autoritami 
(rodiļovskou, n§boģenskou, ġkoln²) vļetnŊ popŚen² dosavadn²ch pravidel pro sexu§ln² ģivot a produktivn² ®tos 
pr§ce. V dŢsledc²ch ġlo pŚedevġ²m o atakov§n² kl²ļovĨch kulturn²ch norem a soci§ln²ch rol² tmel²c²ch z§kladn² 
spoleļenskou instituci, tedy promyġlenĨ ¼tok proti podstatŊ a stabilitŊ rodiny, jej²ģ rozvr§cen² mŊlo v®st k 
oslaben² a t²m ovladatelnosti spoleļnosti umoģŔuj²c²mu jej² revoluļn² promŊnu. Na m²stŊ je zde rovnŊģ 
pŚipomenout, ģe k rozbit² rodiny jako z§kladn²ho prvku z§padn² spoleļnosti a k z§sadn²m zmŊn§m ve vĨchovŊ 
dŊt² smŊŚovaly uģ pr§ce ļi koncepce klasikŢ ï ĂpaleomarxistŢñ.33  
PŚedstavitel® Frankfurtsk® ġkoly a jejich neomarxistiļt² souputn²ci a n§sledovn²ci tedy opustili Marxovu stŊģejn² 
koncepci rovnosti ekonomick® (Ălidñ str§d§, protoģe je vykoŚisŠovanĨ a chudĨ, protoģe nevlastn² vĨrobn² 
prostŚedky) a zaļali usilovat o rovnost kulturn² (jedinec str§d§ a je frustrovanĨ, protoģe je zotroļenĨ vnŊjġ²mi 
Ăkulturn²mi normamiñ, zat²mco jeho Ărousseauovskouñ pŚirozenost² jsou bezmezn® Ăindividu§ln² normy a 
svobodn® uspokojov§n² vlastn²ch potŚebñ). Zat²mco Marx doporuļoval (a Lenin se Stalinem a jejich 
n§sledovn²ky to realizovali) oloupit ĂpŚedstaviteleñ star®ho Ś§du tj. vŊtġinu lid² ve spoleļnosti o majetek, 
frankfurtġt² a spol. hodlali za pomoci revoluļn² ml§deģe a soci§ln²ch menġin zboŚit star® kulturn² instituce a 
nahradit je svĨmi utopickĨmi vizemi.  
OnŊmi starĨmi institucemi, kter® se vyvinuly v prŢbŊhu stalet² jako atributy anticko-kŚesŠansk® civilizace a 
pozdŊji byly v²ce ļi m®nŊ modifikov§ny ®tosem humanismu, byly pŚedevġ²m: (1) pojet² ļlovŊka jako duchovnŊ-
materi§ln² bytosti s odpov²daj²c² hierarchi² hodnot; (2) koncepce manģelstv², rodiny a s nimi spojenĨch soci§ln²ch 
rol²; (3) syst®m vĨchovy a vzdŊl§v§n² kultivuj²c² lidskou biologickou pŚirozenost; (4) pozitivn² vztah k pr§ci jako 
prostŚedku rozv²jen² kultury a hojnosti. Tyto instituce mŊly bĨt zniļeny nebo ovl§dnuty a transformov§ny do 
ĂemancipovanĨchñ instituc² zaloģenĨch na materialistick®m utopicko-romantick®m pojet² ļlovŊka, na 
antiautoritativn² vĨchovŊ, na rozbit² tradiļn² rodiny, na relativizaci soci§ln²ch rol², na iracion§ln²m vzdŊl§v§n² a na 
znevaģov§n² c²levŊdom® pr§ce.  
Pokraļov§n². Autor je historik.  
Pozn§mky:1 SouhrnnĨ popis vĨvoje Ăkulturn² revoluceñ ve SpojenĨch st§tech z kŚesŠansko-konzervativn²ho 
hlediska ï KIMBALL, Roger: The Long March. How the Cultural Revolution of the 1960 Changed America. 
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Encounter Books, New York ï London 2000 (k fenom®nu a kontextu kulturn² revoluce viz zvl§ġtŊ prvn² kapitola 
ĂWhat is a Cultural Revolution?ñ ï s. 3ï36). SouhrnnĨ popis Ăkontrakulturyñ ġedes§tĨch let ve SpojenĨch st§tech 
a na Z§padŊ z anarchisticko-progresivistick®ho hlediska ï ROSZAK, Theodore: The Making of Counterculture: 
Reflections on the Technoctaric Society and Its Youthful Opposition. University of California Press, 1995 (prvn² 
vyd§n² 1969, ļesk® vyd§n² ï Zrod kontrakultury. Đvahy o technokratick® spoleļnosti a ml§deģi v opozici. 
Malvern, Praha 2015.)  
2 Diverzn² ļinnost Komunistick® internacion§ly resp. Kominterny na Z§padŊ je vġeobecnŊ zn§m§, ale vzhledem 
k nedostupnosti sovŊtskĨch archiv§li² uloģenĨch v Rusku nebyla odhalena v pln®m rozsahu. I dostupn® zdroje 
vġak nepochybnŊ prokazuj² jej² zloļinnĨ charakter. Viz napŚ. HAYNES, John Earle:  
Secret Cables of the Comintern, 1933-1943. With Fridrikh Igorevich Firsov and Harvey Klehr. Yale University 
Press, New Haven 2014.  
3 K t®matu napŚ. ï MURAVCHIK, Joshua: Nebe na zemi. Vzestup a p§d socialismu. BB art, Praha 2003; 
KOLAKOWSKI, Leszek: Gl·wne nurty marksizmu II, III ; GIDDENS, Anthony: TŚet² cesta a jej² kritici. Mlad§ 
fronta, Praha 2004; MAREĠ, Frantiġek: DialektickĨ materialism. Vlajka, Praha 1937; MAREĠ, Frantiġek: 
Socialism a komunism v modern²m hnut² soci§ln²m: ideje a taktika. A. SvŊcenĨ, Praha 1926; MACEK, Josef: 
Socialismus. St§tn² nakladatelstv², Praha 1925.  
4 V roce 1923 byla v NŊmecku uspoŚ§d§na konference pod n§zvem Erste Marxistische Arbeitswoche  
(Prvn² marxistickĨ tĨden pr§ce) svolan§ a financovan§ mladĨm aktivn²m marxistou ze z§moģn® ģidovsk® rodiny 
Felixem Weilem. Na konferenci se diskutovalo o pŚ²ļin§ch ne¼spŊchŢ marxistick® revoluce, Śeġen² souļasnĨch 
krizovĨch situac², novĨch metod§ch boje a organizaci soci§ln²ch vĨzkumŢ.  
5 K dŊjin§m Frankfurtsk® ġkoly obdob² 1923-1969 a uskuteļŔov§n² jej²ho programu ve Spolkov® republice 
NŊmecko ï VALENTA, Martin: Revoluce na poŚadu dne. Univerzita Karlova ï Fakulta soci§ln²ch vŊd ï Institut 
mezin§rodn²ch studi², Praha 2011.  
6 Marxistick® zamŊŚen² bylo ofici§ln²m zad§n²m ļinnosti autonomn²ho ¼stavu frankfurtsk® univerzity, jehoģ vznik 
inicioval a finanļnŊ podporoval syn z§moģn®ho ģidovsk®ho podnikatele mladĨ marxista Felix Weil, se 
souhlasem sv®ho otce, kterĨ byl v§ģenĨm obļanem Frankurtu a mecen§ġem univerzity. Viz napŚ. VALENTA, s. 
45-47.  
7 Z dalġ²ch Ăinov§torŢ marxismuñ pŚipomeŔme filosofa maŅarsk®ho pŢvodu Gyºrgy Lukacse s jeho 
pŚesvŊdļen²m o nutnosti vymĨtit kŚesŠansk® z§klady Z§padu, italsk® komunisty Antonia Gramsciho a Altiera 
Spinelliho s jejich teoriemi antikŚesŠansk® Ăkulturn² revoluceñ v prvn²m pŚ²padŊ a Ăevropsk® socialistick® 
pseudofederaceñ ve druh®m pŚ²padŊ, nebo znaļnĨ vliv partnersk®ho p§ru francouzskĨch ĂkulturnŊ-revoluļn²chñ 
nihilistŢ Jean Paul Sartra a Simone de Beauvoirov®.  
8 K soci§ln² nauce Ś²mskokatolick® c²rkve ï Soci§ln² encykliky (1891ï1991), Zvon, Praha 1996;  
Kompendium soci§ln² nauky c²rkve, Karmelit§nsk® nakladatelstv², Kosteln² VydŚ² 2008. Z§sadn² roli v etablov§n² 
katolick® soci§ln² nauky sehr§li nŊmeckĨ biskup Wilhelm von Keteler a nŊmeck§ politick§ strana Deutsche 
Zentrumspartei (NŊmeck§ strana Centrum) ï existuj²c² v letech 1870ï1933.  
9 NOWAK, Andrzej: Ojczyna ocalona. Wojna sowiecko-polska 1919ï1920. Biağy Kruk, Krakow 2010. 
ROMERSTEIN, Herbert: Heroic Victims: Stalin's Foreign Legion in the Spanish Civil War. Council for the 
Defense of Freedom, Washington 1994.  
10 Co se tĨļe Ļeskoslovenska po druh® svŊtov® v§lce, nelze o ļeskĨch socialistickĨch stran§ch hovoŚit ï v 
intenc²ch slova um²rnŊn² ï ani jako o demokratickĨch socialistech ani jako o soci§ln²ch demokratech. PolitickĨ 
syst®m tzv. lidov® demokracie nastolenĨ vl§dnouc² koalic², tedy tzv. N§rodn² frontou, nebyl demokratickĨ v 
politick®m slova smyslu, protoģe zak§zal opozici, zruġil dŊlbu st§tn² moci, znemoģnil svobodu tisku i svobodn® 
volby do z§konod§rnĨch org§nŢ.  
11 VĨstiģnĨm pŚ²kladem je situace ve Velk® Brit§nii po druh® svŊtov® v§lce, kde v parlamentn²ch volb§ch 
zv²tŊzila Labour Party a zaļala uskuteļŔovat socialistickou vizi, ale jej² zpŢsoby a vĨsledky vyplĨvaj²c² ze 
socialistick®ho programu vedly v n§sleduj²c²ch letech k jej² volebn² por§ģce. AutentickĨm dokladem tohoto stavu 
jsou i dobov® politick® koment§Śe nejvĨznamnŊjġ²ho ļesk®ho exilov®ho novin§Śe nesocialistick® orientace, 
dlouholet®ho redaktora BBC Rudolfa Kopeck®ho ï publikovan® v ļeskĨch kulturnŊ-politickĨch exilovĨch 
periodik§ch Bohemia, N§rod, Modr§ revue, Zpravodaj.  
12 Viz ï Studien ¿ber Autoritªt und Familie. Forschungsberichte aus dem Institut f¿r Sozialforschung. Alcan, 
Paris 1936. K vĨvoji marxistick®ho pojet² soci§ln² reality v r§mci Frankfurtsk® ġkoly v jednotlivĨch dek§d§ch viz 
VALENTA, Martin: Revoluce na poŚadu dne, s. 45-62.  
13 Podstatu Ăkritick® teorieñ vĨstiģnŊ charakterizoval slovenskĨ matematik a kŚesŠanskodemokratickĨ politik 
Vladim²r PALKO v knize Levy prich§dzaj¼. Preļo Eur·pa a Amerika smeruj¼ k novej tyranii  
(Vyd. Michala Vaġka, Preġov 2012). Z§padn² kulturn² normy napaden® ideology Frankfurtsk® ġkoly nebyly 
ukotveny pouze v postosv²censk®m kapitalistick®m liberalismu, ale spoļ²valy v tis²cilet®m odkazu anticko-
kŚesŠansk® kultury.  
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14 Vġe podstatn® k teori²m psychiatra a psychoanalytika Wilhelma Reicha (1897-1957) a jejich praktick®mu 
uplatŔov§n² ï kritick® interpretace: KAROő, Krysztof: Historia Marksizmu, ļ§sti 3a, 3b ; DeMARCO, Donald ï 
WIKER, Benjamin: Architekti kultury smrti. Res Claritatis, Praha 2011, s. 175-183; adoruj²c² interpretace: 
BOADELLA, Wilhelm: Wilhelm Reich: prŢkopn²k nov®ho myġlen². Malvern, Olomouc 2013. O t®matech a 
smŊŚov§n² Reichova vĨzkumu vypov²d§ n§sleduj²c² vĨbŊr publikac²:  
PudovĨ charakter (1925); Funkce orgasmu (Wienna 1927), DialektickĨ marxismus a psychoanalĨza  
(1929), Pohlavn² zralost, zdrģenlivost, manģelsk§ mor§lka (1930), Sexualita v kulturn²m boji (1936 ï vyd§n² z 
roku 1966 pod n§zvem Sexu§ln² revoluce. O charakterov®m sebeobrozen² ļlovŊka ), Sexu§ln² boj ml§deģe 
(1932), PrŢlom sexu§ln² mor§lky (1932 ï dalġ² vyd§n² z roku 1972 jako PrŢlom donucovac² a nutkav® sexu§ln² 
mor§lky ), AnalĨza charakteru (1933), Co je tŚ²dn² vŊdom²? (1934), DialektickĨ marxismus ve vĨzkumu ģivota 
(1937), £ter, bŢh a Ņ§bel (1949), OrgonovĨ enegretickĨ akumul§tor (1951), Emocion§ln² mor lidstva: 
Kristovraģda, Lid® v nesn§z²ch (1953).  
15 Z§sadn² Reichovou tez² bylo, ģe psychoanalytick§ terapie se zabĨv§ pouze dŢsledky, zat²mco je tŚeba 
vŊnovat se prevenci a Ăpoliticky prosaditñ pln® proģ²v§n² orgasmu. Viz REICH, Wilhelm: Dialektischer 
Materialismus und Psychoanalyse.  
16 Ke kontaktŢm sociologa a psychoanalytika Ericha Fromma (1900ï1980) s Wilhelmem Reichem ï KAROő 
Krysztof: Historia Marksizmu 3a, FUNK, Reiner: Erich Fromm. Nakladatelstv² Lidov® noviny, Praha 1994,, s. 41-
44. K Frommovu pŢsoben² v Đstavu pro soci§ln² vĨzkum ve funkci vedouc²ho soci§lnŊ psychologick®ho 
oddŊlen² ï KAROő Krysztof: Historia Marksizmu 3a, 3b ; VALENTA, Martin:  
Revoluce na poŚadu dne, s. 70-85, 283; FUNK, Reiner, s. 52-90. Frommovy pr§ce z tohoto obdob² ï  
O metodŊ a ¼kolu analytick® soci§ln² psychologie (1932); Psychoanalytick§ charakterologie a jej² vĨznam pro 
soci§ln² psychologii (1932); Studie o autoritŊ a rodinŊ. (spoluautorstv² ï autor soci§lnŊ psychologick® ļ§sti, 
1936); K pocitu bezmoci (1937). Sv® n§zory z obdob² pr§ce pro Đstav shrnul Fromm po sv®m rozchodu s 
Đstavem v pr§ci Strach ze svobody (1941).  
17 V roce 1929 prov§dŊl Fromm v Berl²nŊ jako zaļ²naj²c² laickĨ psychoanalytik vĨzkumy zamŊŚen® na sexualitu 
dŊln²kŢ a niģġ²ch ¼Śedn²kŢ. Ve sv®m pojet² marxisticko-freudistick® sexu§ln² revoluce vych§zel z n§zoru, ģe 
jestliģe syst®m, rodina, n§boģenstv² a vĨchova tlum² sexu§ln² pud, pak uvolnŊn² (osvobozen²) sexu§ln²ho pudu 
mus² zniļit vĨchovu, n§boģenstv² i syst®m. Sexu§ln² revoluce mus² zboŚit z§klady syst®mu vĨchovy a 
vzdŊl§v§n², ļili syst®mu reprodukce kultury, proto mus² pŚedch§zet revoluci soci§ln². V n§zoru na pŚ²ļinu 
spoleļensk®ho zla tj. autorit§Śstv² se Fromm shodl s Reichem, ģe kl²ļovou roli hraje otec rodiny ï podle Fromma 
je ale otec pro d²tŊ zejm®na prvn²m reprezentantem spoleļensk® autority a nen² zdrojem zla, nĨbrģ jeho 
soci§ln²m pŚenaġeļem, samotnou pŚ²ļinou zla je kapitalistickĨ syst®m, z nŊhoģ maj² bĨt pomoc² sexu§ln² 
revoluce vysvobozeni nejen dŊti ale i rodiļe. KAROő, Krysztof, Historia marksizmu, 3a.  
18 FROMM, Erich ï HORKHEIMER, Max ï MARCUSE, Herbert: Studien ¿ber Autoritªt und Familie. 
Forschungsberichte aus dem Institut f¿r Sozialforschung. Alcan, Paris 1936. Nen² bez zaj²mavosti, ģe tuto pr§ci 
oznaļil Reich za rozmŊlnŊnĨ plagi§t vlastn² teorie (KAROő, Krysztof, Historia marksizmu, 3a ).  
19 Filosof a revoluļn² ideolog Herbert Marcuse (1898ï1979) se stal pozdŊji dŢleģitou postavou vzhledem ke 
sv®mu vlivu na zradikalizovan§ studentsk§ hnut² zejm®na ve SpojenĨch st§tech a ve Spolkov® republice 
NŊmecko v ġedes§tĨch letech ï viz n²ģe. K jeho ģivotu a d²lu ï KAROő, Krysztof:  
Historia Marxizmu 3a, 3b ; STEIGERWALD, Robert: TŚet² cesta Herberta Marcuseho. Svoboda, Praha 1971; z 
postmodern²ho hlediska ï PROFANT, Martin: Herbert Marcuse. PŚ²slib ġtŊst². Epocha, Praha 2017; VALENTA, 
Martin: Revoluce na poŚadu dne, s. 47-48, 117-147.  
20 Ļl§nek vyġel pod n§zvem ĂZa z§chranu rodinyñ ( LËHumanit®, 31. Ś²jna 1935) a pozoruhodn® na nŊm je, ģe 
tehdejġ² argumenty z Śad komunistŢ jsou velmi podobn® argumentŢm souļasnĨch aktivistŢ organizace Hnut² pro 
life.  
21 Po ne¼spŊchu v Rakousku, NŊmecku a SovŊtsk®m svazu se Reich pŚesunul do SpojenĨch st§tŢ, kde 
pokraļoval ve sv® misi a pŚiġel mj. s teori² lapaļŢ sexu§ln² energie a jej²ho dalġ²ho vyuģ²v§n² k l®ļebnĨm 
¼ļelŢm. Mezi jeho obdivovatele patŚily i zn§m® osobnosti svŊta umŊn² ï napŚ. spisovatel Norman Mailer nebo 
herec a reģis®r Woody Allen, oproti tomu st§tn² feder§ln² ¼Śady vyhodnotily Reichovu ļinnost jako s®rii podvodŢ.  
22 K Maxi Horkheimerovi (1895ï1973) a Theodoru Wiesengrundovi Adornovi (1903ï1969) a jejich kritick® teorii 
ï analytick§ synt®za v interpretaci nekompromisnŊ odm²taj²c² n§zory frankfurtskĨch: KAROő, Krysztof: Historia 
marksizmu, 3a, 3b ; vŊcnĨ vĨļet interpretaļnŊ Ăpostmodernisticky neutr§ln²ñ s pŚesahem k vlivu na revoluļn² 
studentsk® hnut²: VALENTA, Martin: Revoluce na poŚadu dne, s. 47-69, 88-116 (k person§li²m).  
23 I pŚes to, ģe uģ ve dvac§tĨch letech zde probŊhly pokusy o sexu§ln² revoluci ļi alespoŔ emancipaci (napŚ. 
levicovŊ orientovanĨch progresivistek, jako byly zdravotnice a sexu§ln² aktivistka Margaret Sangerov§, v roce 
1921 zakladatelka Americk® ligy pro antikoncepci, nebo antropoloģka Margaret Meadov§ propaguj²c² ve sv® 
slavn® nicm®nŊ vyfabulovan® knize Dosp²v§n² v Samoi z roku 1928 ĂvolnĨ sexu§ln² ģivot domorodcŢñ), byla 
americk§ spoleļnost pevn§ a funguj²c² ï bez revoluļn²ho potenci§lu, lid® akceptovali re§lnĨ kapitalismus a 
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moģnost zlepġit sv® postaven² vlastn² prac². Horkheimer dospŊl k n§zoru, ģe sama sexu§ln² revoluce nen² 
schopna rozpoutat spoleļenskou revoluci a zmŊnit spoleļensk® z§klady a ģe je tŚeba m²t k dispozici 
komplexnŊjġ² ideologii ospravedlŔuj²c² tot§ln² destrukci st§vaj²c² reality. KAROő, Krysztof: Historia Marxizmu 3a.  
24 HORKHEIMER, Max: Traditionelle und kritische Theorie (1937); HORKHEIMER, Max ï ADORNO, T: 
Philosophische Fragmente (New York ï Los Angeles 1944, ļesky: Dialektika osv²censtv². Oikoymenh, Praha 
2009), druh® pozmŊnŊn® vyd§n²: Dialektik der Aufklªrung. Philosophische Fragmente. (Amsterdam, 1947); 
HORKHEIMER, Max: Eclipse of Reason/Zur Kritik der instrumentellen Vernunft (1947); ADORNO, Theodor W. ï 
FRENKEL-BRUNSWIK, Else ï LEVINSON, Daniel J. ï SANFORD, R. Nevitt: The Authoritarian Personality. 
(New York 1950). Tato kolektivn² pr§ce zaġt²tŊn§ Adornem vznikla na Kalifornsk® univerzitŊ v Berkeley 
postupnŊ v letech 1943ï1944ï1947ï1950, ale vydan§ byla aģ v roce 1950, navazovala na teze pr§ce Studie o 
autoritŊ a rodinŊ. Dalġ² navazuj²c² pr§ce ADORNA: Minima Moralia. Reflexionen aus dem beschªdigten Leben. 
(Berlin, Frankfurt am Main 1951, ļesky: Minima moralia. Reflexe z poruġen®ho ģivota, Academia, Praha 2009); 
Negative Dialektik (Frankfurt am Main 1967).  
25 Viz vĨġe ï PALKO: Levy prich§dzaj¼.  
26 Pozoruhodn® je, ģe podstata Ăkritick® teorieñ byla v Dialektice osv²censtv² svĨmi autory po skonļen² v§lky 
zamaskov§na ï zmŊnŊn²m nŊkterĨch pouģitĨch kl²ļovĨch pojmŢ v druh®m vyd§n² z roku 1947 oproti jejich 
pŢvodn²mu znŊn² z prvn²ho vyd§n² roku 1944 (napŚ. pojem tŚ²dn² boj byl vypuġtŊn, pojem revoluce/revoluļn² byl 
zmŊnŊn na demokracie/demokratickĨ pŚiļemģ obsah a smysl zŢstal stejnĨ). AutoŚi Dialektiky osv²censtv² dle 
KaronŊ pŚedpokl§dali, ģe po druh® svŊtov® v§lce budou lid® touģit po klidn®m rodinn®m ģivotŊ a nikoli po 
revoluļn²m boji. Tamt®ģ. K z§mŊnŊ pojmŢ viz t®ģ VALENTA, Martin: Revoluce na poŚadu dne, s. 96.  
27 PodobnŊ jako o sto let dŚ²ve Marxovy postul§ty o vykoŚisŠov§n² proletari§tu, byla dobov§ kritika 
konzumerismu ļ§steļnŊ spr§vnou diagn·zou nosn®ho kulturnŊ-politick®ho syst®mu, ale n§vrhy na revoluļn² 
zmŊnu byly stejnŊ jako u Marxe (dŢsledky l®ļby byly mnohon§sobnŊ horġ² neģ nemoc samotn§) ve sv® 
podstatŊ diletantsk®, na rozd²l od Marxova Ăhur§kolektivismuñ vedly k jeġtŊ katastrof§lnŊjġ²mu nihilistick®mu 
individualismu ve smyslu Ăjedinec m§ pr§vo na vġechnoñ.  
28 Valenta v tomto smyslu p²ġe: ĂKritika obsaģen§ v Dialektice osv²censtv² by mohla bĨt interpretov§na jako 
¼tok na osv²censkou tradici z nŊho vych§zej²c² spoleļensko-ekonomick® formace. Osv²censtv² ale bylo v 
Dialektice osv²censtv² hodnoceno vģdy dialekticky. Jeho pŢvodn² ¼mysl poznat a ovl§dnout pŚ²rodn² s²ly, aby se 
lidstvo stalo p§nem a nikoliv otrokem pŚ²rodn²ch sil byl povaģov§n za spr§vnĨ.ñ Avġak podle autorŢ Dialektiky 
ĂOvl§dnut® a spoutan® pŚ²rodn² s²ly byly zapŚaģeny do sluģeb novĨch mocenskĨch konstelac² a k st§le se 
prohlubuj²c²mu odcizen².ñ Viz Revoluce na poŚadu dne, s. 111-112.  
29 Tj. na z§klady evropsk® potaģmo z§padn² kultury odvozovan® z kŚesŠansk®ho pojet² ļlovŊka a zvl§ġtŊ pak z 
Ś²mskokatolick®ho pojet² filosofick® antropologie zaloģen® na principu objektivnŊ dan® duchovn² podstaty 
ļlovŊka. Đtok vedenĨ frankfurtskĨmi dialektiky nab§dal k tomu, aby bylo nav§z§no na dle nich spr§vnou 
materialisticky zaloģenou podstatu osv²censtv² jakĨmsi emancipovanĨm individualistickĨm rovnost§Śstv²m. Co se 
tĨļe jejich kritiky Ăkapitalistick®ho konzumerismuñ bylo protikŚesŠansk® zamŊŚen² frankfurtskĨch objektivnŊ 
paradoxn² ale subjektivnŊ (revoluļnŊ) logick® ï tyto kŚesŠansk® z§klady totiģ chr§nily z§padn² st§ty a jejich 
spoleļnosti pŚed dominanc² otupuj²c²ho konzumu, mj. t²m, ģe h§jily autoritu objektivnŊ platn®ho mravn²ho 
z§kona a z nŊho odvozenĨch etickĨch a spoleļenskĨch norem.  
30 Podstata Ăkritick® teorieñ jiģ byla pops§na vĨġe v pozn§mce 32 jako ideologie (anarchisticko-nihilistick®ho 
vyznŊn²), kter§ kritizuje z§padn² spoleļnost, kulturu a civilizaci jako ¼dajnŊ od z§kladu vystavŊnou na ġkodlivĨch 
principech, pŚiļemģ sexu§ln² revoluce se v r§mci Ăkritick® teorieñ stala jakĨmsi sociotechnickĨm n§strojem. 
ĂKritickou teoriiñ pŚedstavuje a kriticky analyzuje KAROő, Krysztof: Historia Marxizmu 3a. Problematiku Ăkritick® 
teorieñ pŚedstavuje rovnŊģ obġ²rnŊ, ale na rozd²l od KaronŊ sp²ġe deklamativnŊ s n§znaky pozitivn²ho pŚijet², 
Valenta v citovan® pr§ci Revoluce na poŚadu dne.  
31 ĂKritick§ teorieñ dle KaronŊ navazuje na tradiļn² marxismus a pŚece ho mŊn², tvoŚ² nov®ho ļlovŊka ï ļlovŊka 
kritick®ho, kterĨ je nepochybnŊ osvobozen od vġeho, co mŢģe bĨt spojeno se zotroļen²m i od neur·zy, ale m§ i 
dalġ² typick® vlastnosti: je neschopen podŚ²dit se jak®koli discipl²nŊ, neakceptuje realitu jako zdroj vŊdy, nen² 
schopen z²skat pracovn² a psychickou kvalifikaci umoģŔuj²c² smysluplnou produktivn² pr§ci na ¼rovni existence 
sloģitŊjġ²ch technologi²; takovĨto ĂkritickĨ ļlovŊkñ mŢģe bĨt skvŊlĨm pŢvodcem rŢznĨch spont§nn²ch ļinnost² 
z§stupn®ho charakteru resp. teoretikem a organiz§torem spoleļensk® revolty, ale nen² schopen produkovat 
konkr®tn² statky. VĨslednĨ efekt je dle KaronŊ ten, ģe ĂkritickĨ ļlovŊkñ nen² schopen vytv§Śet statky, kter® s§m 
nezbytnŊ mus² pouģ²vat, proto je mus² buŅ ukradnout, nebo zmanipulovat spoleļnost, aby mu je sama 
dobrovolnŊ odevzdala. Tamt®ģ.  
32 K m²stu Antonia Gramsciho mezi teoretiky marxismu a jeho komunistick®mu revizionismu viz KOĞAKOWSKI, 
Leszek: Gl·wne nurty marksizmu III, s. 965-991.  
33 V jejich z§kladn²m textu tj. Manifestu komunistick® strany stoj²: ĂNa ļem je zaloģena nynŊjġ² burģoazn² 
rodina? Na kapit§lu, na soukrom®m zisku. PlnŊ vyvinuta existuje jedinŊ pro burģoazii; jej²m doplŔkem vġak je 
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ģivot bez rodiny, vnucenĨ prolet§ŚŢm a veŚejn§ prostituce. Burģoazn² rodina ovġem zanikne spolu s t²mto svĨm 
doplŔkem a oboj² zmiz² se z§nikem kapit§lu.ñ A d§le o vĨchovŊ dŊt²: ĂAle vy tvrd²te, ģe nahrazen² dom§c² 
vĨchovy spoleļenskou vĨchovou chceme zruġit vztahy ļlovŊku nejdraģġ². A nen² tak® vaġe vĨchova urļov§na 
spoleļnost²? Nen² urļov§na spoleļenskĨmi vztahy, v nichģ vychov§v§te, pŚ²mĨm ļi nepŚ²mĨm vmŊġov§n²m 
spoleļnosti, prostŚednictv²m ġkoly atd.? Komunist® si nevymĨġlej² vliv spoleļnosti na vĨchovu; mŊn² pouze 
charakter vĨchovy, zbavuj² ji vlivu panuj²c² tŚ²dy.ñ Karel Marx ï BedŚich Engels: Manifest Komunistick® strany. 
Svoboda, Praha 1973, s. 47. Dalġ² pozoruhodn§ stanoviska lze nal®zt v samostatnĨch prac²ch Friedricha 
Engelse.  
  
  
 
URL| http://konzervativnilisty.cz/index.php/176-cisla/zari-2018/1946-kapitoly-z-dejin-kulturni-revoluce-na-
zapade-ii 
 

Vznikne kvŢli medi§ln² gramotnosti mezirezortn² skupina? 
23.9.2018    ceskamedia.cz    str. 00     

    Jan Mrzena         

V r§mci s®rie odbornĨch semin§ŚŢ, kter® jsou zamŊŚeny na t®ma ĂBudoucnost medi§ln² vĨchovy v Ļesk® 
republiceñ zorganizoval sen§tn² ġkolskĨ vĨbor veŚejn® slyġen² Akt®Śi vzdŊl§vac² politiky a medi§ln² vĨchova. V²ce 
zde: 
 
http://www.ceskamedia.cz/clanek/107453/senat-organizuje-verejne-slyseni-akteri-vzdelavaci-politiky-a-medialni-
vychova  
M§m skepsi vŢļi veŚejnĨm slyġen²m v Sen§tu. VŊtġinou jde Ăpouzeñ o pov²dac² setk§n², kter® nem§ ģ§dn® 
konkr®tn² vĨstupy, tedy ¼koly. Souvis² to s bezzubost² Sen§tu. Z§kony dŊl§ vl§da, upravuj² ļi pŚedkl§daj² a 
schvaluj² poslanci. Na sen§tory (pojistku demokracie), zbĨv§ vŊtġinou pouze diskutov§n², protoģe jejich n§vrhy 
z§konŢ nebo zmŊn pŚehlasuje snŊmovna. Dokonce ani pro prezidenta Miloġe Zemana nejsou sen§toŚi 
dostateļnou ligou pro Śeġen² zahraniļn² politiky.  
K budoucnosti medi§ln² vĨchovy tentokr§t konkr®tn² vĨstup (byŠ nesmŊlĨ) zaznŊl: MŊla by vzniknout 
koordinovan§ mezirezortn² platforma, kter§ zpracuje dlouhodobou strategii rozvoje medi§ln² gramotnosti. Z§vŊr 
je potŚeba br§t v§ģnŊ, protoģe se na nŊm shodla vŊtġina n§mŊstkŢ ministerstev, kteŚ² se slyġen² z¼ļastnili. 
Z§vŊr chtŊj² pŚen®st i na vl§dn² ¼roveŔ. Konkr®tnŊ jde o V§clava P²cla (n§mŊstka ministra ġkolstv²), JiŚ²ho 
Vzienteka (n§mŊstka ministra kultury ï rezort m§ na starosti medi§ln² legislativu), Benedikta Vangeliho 
(vedouc²ho Centra proti terorismu a hybridn²m hrozb§m Ministerstva vnitra) a Miladu Richterovou 
(m²stopŚedsedkyni Rady pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n², kter§ se kompetenļnŊ o medi§ln² vĨchovu star§ a 
monitoruje). Vzhledem k dobŊ voln®ho toku informac² novĨmi m®dii je vedle ministerstva ġkolstv² kl²ļov§ 
potŚeba Centra proti terorismu a hybridn²m hrozb§m.  
ĂMedi§ln² gramotnost je kl²ļov§ pro ģivot ve 21. stolet², potŚebn§ pro ģivot ve spoleļnosti, ve kter® se m®dia a 
digit§ln² technologie st§vaj² pŚirozenou souļ§st² naġeho kaģdodenn²ho ģivota. Od chv²le, kdy se r§no 
probud²me, aģ do chv²le, kdy us²n§me, a to bŊhem cel®ho dne, pŚi pr§ci, studiu, obļanskĨch povinnostech, ve 
voln®m ļase a v osobn²ch vztaz²ch,ñ upozornil profesor Jan Jir§k, z Institutu komunikaļn²ch studi² a ģurnalistiky 
FSV UK, kterĨ veŚejn® slyġen² moderoval a medi§ln² gramotnosti se dlouhodobŊ vŊnuje.  
Slyġen² zavrġilo s®rii odbornĨch semin§ŚŢ na toto t®ma, kter® se v loŔsk®m roce uskuteļnily v Sen§tu. 
Organizoval ho ġkolskĨ vĨbor za odborn® spolupr§ce s Institutem komunikaļn²ch studi² a ģurnalistiky Fakulty 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, Pedagogickou fakultou Univerzity Karlovy a nadac² Green Foundation.  
  
  
 
URL| http://ceskamedia.cz/clanek/108889/vznikne-kvuli-medialni-gramotnosti-mezirezortni-skupina 
 
Stejn§ zpr§va vyġla tak® v tomto titulu: 
ceskamedia.cz 
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Bolġevick§ vl§do, Praha nen² st§do? 
23.9.2018    desitka.cz    str. 00     

             

Chcete veskrze ne¼spŊġn®ho politika ze strany, kter§ kradla, podv§dŊla a vinula k hrudi modr® kmotry? Potom 
volte v komun§ln²ch volb§ch Filipa Humpl²ka z ODS, kterĨ chce bĨt starostou Prahy 10. 
 
Filip Humpl²k naposledy kandidoval do Parlamentu, ale za poslance zvolen nebyl. Do doln² komory se nedostal, 
aļkoliv do voleb vstupoval z druh®ho m²sta kandid§tky ODS. Jenģe poļtem preferenļn²ch hlasŢ ho pŚeskoļili 
V§clav Klaus mladġ², Bohuslav Svoboda, Marek Benda a Pavel Ģ§ļek.  
Musel se proto vzd§t pŚedsednictv² celopraģsk® buŔky ODS. ZŢst§v§ praģskĨm zastupitelem.  
BŊhem loŔsk®ho roku opustil domovskou buŔku v Praze 5 a po kr§tkĨch n§mluv§ch s Prahou 9 skonļil jako 
ļlen ODS v Praze 10.  
Filip Humpl²k vystudoval masovou komunikaci na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Od roku 1992 
pracuje v reklamŊ. Nejprve ve velkĨch agentur§ch Leo Burnett, Boomerang a Point2Point, pozdŊji mu patŚily 
Club Mark, zamŊŚenĨ na guerilla marketing. Nyn² je spolumajitelem reklamn² skupiny Konektor, kter§ pracuje 
pro ODS.  
0 koment§ŚŢ  
23. 9. 2018, 21:27 / Napsal Kuba Turek / V kategorii Politika Zpr§vy.  
  
  
 
URL| http://desitka.cz/text-bolsevicka-vlado-praha-neni-stado/ 
 

N§vrh kandid§ta na ministra zahraniļ² 
23.9.2018    ĻRo Plus    str. 03    18:10 N§zory a argumenty 

             

Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Ļesko m§ nejen n§vrh rozpoļtu, novĨ n§vrh rozpoļtu, ale m§ tak® novĨ n§vrh na nov®ho ġ®fa diplomacie, 
kterĨm by mŊl bĨt dosavadn² n§mŊstek tohoto resortu Tom§ġ PetŚ²ļek, podaŚ²-li se mu tedy st®ci Hrad. Shrnu to 
do jedn® vŊty. Dalo se to ļekat. Souhlas²te, p§nov®? 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Pan PetŚ²ļek, to nikdo ļekat nemohl. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Ne, pan PetŚ²ļek, kdokoliv jinĨ. Sp²ġ to, ģe to nebude pan Poche, tak jak Ś²kal uģ pŚed chv²li koneļnŊ Petr 
Hartman. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak nŊkdo jinĨ se urļitŊ ļekat dal. To bylo evidentn², ģe pan Poche je neprŢchoz², ģe ten odpor Miloġe Zemana 
je opravdu velmi tuhĨ. Takģe nŊkdo jinĨ neģ Poche to se ļekat dalo, ale ģe to bude vlastnŊ Pocheho asistent, to 
se ļekat nedalo. A v tom samozŚejmŊ spoļ²v§ z§sadn² probl®m nov®ho, patrnŊ budouc²ho ministra zahraniļ², ģe 
je to ļlovŊk vlastnŊ nezn§mĨ, kdyģ se objevilo v m®di²ch to jeho jm®no, tak Śada pŚ²sluġn²kŢ politick® elity na to 
reagovala jako tou ot§zkou: Kdo to je, zn§te ho nŊkdo? Takģe a zejm®na pro funkci ministra zahraniļ² 
nominovat do tohoto ¼Śadu ļlovŊka, kter®ho vlastnŊ nikdo nezn§ ani doma, tak to si mysl²m, ģe je z§sadn² 
probl®m. Nav²c je z§sadn² probl®m to, ģe on nem§ ģ§dn® velk® zkuġenosti pŢsobil jako asistent, poslanec a pak 
kr§tkĨ ļas jako n§mŊstek na tom ministerstvu. MŢģe to bĨt samozŚejmŊ probl®m pŚi navazov§n² kontaktŢ v 
zahraniļ². Ot§zkou je, jak moc v§ģnŊ budou br§t kolegov® ministŚi zahraniļ² evropskĨch jinĨch zem². Ale 
z§roveŔ to svŊdļ² o tom, jak to chod² v soci§ln² demokracii a svŊdļ² to o tom, proļ je soci§ln² demokracie v krizi, 
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v jak® je, protoģe Poche sice neproġel, ale Poche m§ velkĨ vliv v ĻSSD, v praģsk® organizaci, ostatnŊ pom§hal 
Ham§ļkovi s t²m referendem, aby ĻSSD mohla vstoupit do vl§dy. Takģe to je jako teritorium praģsk® organizace 
ĻSSD, Ļern²nskĨ pal§c, ministerstvo zahraniļ², ale kdyģ to nemŢģe bĨt Poche, tak tam mus² bĨt nŊkdo, kĨm 
Poche bude moci hĨbat a Ś²dit to a to je pan PetŚ²ļek. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
SamozŚejmŊ, ģe mŊl pan Poche pravdu, kdyģ Ś²kal, ģe to bude nŊkdo, kdo bude s n²m souzn²t v jeho n§zorech v 
podstatŊ. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Kdybychom vyġli z t®hle logiky, co tady Ś²kal kolega Mlejnek, kdyģ to nebude Poche, tak to bude nŊkdo z 
praģsk® organizace, ļili jeho asistent a kdyģ to nebude jeho asistent tak to bude jeho Śidiļ. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Asistent jeho asistenta. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
A kdyģ to nebude jeho Śidiļ, tak to bude jeho kŢŔ. Ale ne, d§l uģ ne. J§ bych chtŊl Ś²ct hlavn² argument, kterĨ 
pouģ²vala soci§ln² demokracie, kdyģ uvaģovala, ģe vstoup² do vl§dy. A ten hlavn² argument byl, ģe kdyģ budou 
siln® a vĨrazn® osobnosti v t® vl§dŊ, kter® budou reprezentovat tu stranu, pak tady z²skaj² urļitĨ kredit pro tu 
stranu, tak soci§ln² demokracie mŢģe t²m vl§dn²m angaģm§ a t²m, co tam vybojuje a co bude reprezentovat, 
ztŊlesŔovat, pŚece jen jste v²ce na oļ²ch, kdyģ jste vl§dn² strana, tak z²sk§ prostŊ vŊtġ² renom® a tak d§le a tak 
d§le. Tohle jde ¼plnŊ proti tomu. Mimochodem, plzeŔsk§ organizace soci§ln² demokracie, tuġ²m krajsk§, se proti 
tomu postavila proti t®hle t® nominaci a Śekla, ģe nechce bĨt rukojm² praģsk® organizace ĻSSD a tak d§le a tak 
d§le. J§ mysl²m, ģe tahle ta nominace byla velmi pŚedļasn§, 14 dn² pŚed volbami je to velmi zvl§ġtn², soci§ln² 
demokracii ļekaj² Ś§dn® volby, pardon, Ś§dnĨ sjezd. J§ jen, kdyģ uģ ta situace se takto vyvinula s ministrem 
zahraniļ², tak jsem myslel, ģe soci§ln² demokracie pŚijde s nŊjakĨm re§lnĨm ale silnĨm kompromisn²m Śeġen²m, 
napŚ²klad ministrem zahraniļ² jmenovat Jana Ham§ļka, kterĨ byl pŚed uģ 10 lety se stal pŚedsedou zahraniļn²ho 
vĨboru. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
HovoŚilo se tŚeba tak® o panu Zaor§lkovi. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Nebo. Pan Ham§ļek potom byl pŚedsedou parlamentu. Je to pŚesnŊ to, co Ś²kal Josef Mlejnek, je za n²m nŊjak 
deset let pr§ce v zahraniļnŊ politick® oblasti. Navazoval kontakty, m§ urļit® vazby, vyzn§ se v tom a ta funkce 
ministra zahraniļ² v t®hle t® turbulentn² dobŊ, kdy se sch§z², kdy ta Evropsk§ unie je v urļit® tenzi, tak ta je 
mysl²m, daleko vŊtġ² a daleko silnŊjġ², neģ byla v minulosti a mŊlo by se k tomu pŚistupovat troġku odpovŊdnŊji. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
ZaznŊly rŢzn® n§zory z rŢznĨch stran. NapŚ²klad sen§tor JiŚ² Dienstbier, jm®no kandid§ta PetŚ²ļka kladnŊ 
nepŚijal. řekl: "Byl by to ġpatnĨ vtip, neġlo by o sv®pr§vn®ho ministra, ale o vykonavatele vŢle Pocheho." To je 
to, o ļem jsme hovoŚili. Nebo tu m§me dalġ² pohled. "PŚ²padn® jmenov§n² bĨval®ho asistenta pana Pocheho 
ministrem zahraniļ², je ostuda a znehodnocen² tohoto kl²ļov®ho ministerstva. Vġude na svŊtŊ jsou ministry 
zahraniļn²ch vŊc² buŅ dŢleģit² politici nebo vynikaj²c² osobnosti. My tu uspokojujeme pouze ctiģ§dost praģsk® 
soci§ln² demokracie," to Śekl Karel Schwarzenberg z TOP 09, vlastnŊ bĨvalĨ ministr zahraniļ². 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Tady v tom pŚ²padŊ je to dŢvod, o kter®m jsme hovoŚili, je to situace uvnitŚ soci§ln² demokracie. Tol je to 
podstatn®. J§ si mysl²m, ģe s tuto nominac² bude spokojen Andrej Babiġ, protoģe kdyģ se hovoŚ² o tom, ģe tŚeba 
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to bude prodlouģen§ ruka Miroslava Pocheho, tak kdyģ si vezmeme, jakĨm zpŢsobem byl aprezentov§na 
zahraniļn² politika v posledn² dobŊ, kdy tedy byl ministrem Jan Ham§ļek, byŠ na poloviļn² ¼vaze, kdyģ to takto 
Śeknu, tak pŚeci tu zahraniļn² politiku prezentoval, reprezentoval Andrej Babiġ, a reprezentoval ji takovĨm 
zpŢsobem, ģe byla v rozporu s n§zory pana Pocheho, takģe pokud pan Poche byŠ mŊl vliv na ministerstvu 
zahraniļ², tak nemŊl vliv na to, jakĨm zpŢsobem je prezentov§na zahraniļn² politika, mŢģeme spekulovat o tom, 
jakĨ je stav ministerstva a zda tam doch§z² k nŊjakĨm, dejme tomu sporŢm, kdyģ to troġku budu presonifikovat 
mezi Hradem a Pochem bylo jmenov§n² velvyslancŢ a podobnŊ. Ale to, jakĨm zpŢsobem napŚ²klad Andrej Babiġ 
se stav² dejme tomu k probl®mŢm migrace, k probl®mŢm urļit® solid§rnosti Ļesk® republiky, mŢģeme si o tom 
myslet cokoliv, tak pŚeci jen je to jinĨ pohled neģ tŚeba zast§v§ Miroslav Poche a d§val ho najevo, takģe j§ si 
mysl²m, ģe t²m, ģe dojde ke zmŊnŊ na postu ministra zahraniļ², je samozŚejmŊ ot§zka, zda k n² dojde, zda to 
tedy projde pŚes Miloġe Zemana, si nemysl²m. Tak j§ si mysl²m, ģe opŊt z§leģ² na soci§ln² demokracii a na 
Andreji Babiġovi, protoģe tady neust§le zazn²v§, ģe Miloġ Zeman nejmenoval Miroslava Pocheho, ale on mu 
nebyl navrģen, protoģe kdyģ si vezmeme tu realitu, kdyģ se skuteļnŊ jmenovali jednotliv² ministŚi t® vl§dy, tak 
tam pak jm®no Poche de facto ve fin§le vŢbec nefigurovalo, takģe Miloġ Zeman nemusle odm²tat jmenovat 
Pocheho, protoģe vlastnŊ regul®rnŊ ofici§lnŊ nebyl navrģen. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Andrej Babiġ mu to velmi usnadnil mŢģeme Ś²ci. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Ano a Andreji Babiġovi to velmi usnadnil Jan Ham§ļek t²m, ģe netrval na sv®m takģe proļ by se Andrej Babiġ 
angaģoval v t®to vŊci, kdyģ mu vyhovoval ten stav, jakĨ byl a mysl²m si, ģe mu nebude proti mysli ani to, kdyģ se 
do ļela ministerstva zahraniļ² postav² ļlovŊk, kterĨ nen² vĨraznou osobnost², nemŢģe se opŚ²t o nŊjakou silnou 
podporu, aŠ uģ veŚejn®ho m²nŊn², vlastnŊ spolustran²kŢ a podobnŊ. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Takģe teŅ tu m§me ŚeknŊme, dalġ² bezprecedentn² krok, kdyģ to vezmu z t® form§ln² str§nky, kdyģ vlastnŊ 
vicepremi®r p²ġe, uģ napsal tedy prezidentovi o jmenov§n² ministra. PŚece nen², to nen² podle ¼stavy, takovou 
vŊc m§ pod§vat premi®r a nikoliv vicepremi®r. ř²k§m to spr§vnŊ? 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Ano, Ś²k§te to spr§vnŊ. Ten n§vrh na ministra pod§v§ premi®r, protoģe to je jeho vl§da. Ale samozŚejmŊ ty 
vztahy jsou takov®, ģe prostŊ jmenov§n² ministra zahraniļ² je evidentn², ģe se na to mus² domluvit prezident, 
premi®r a pŚedseda ĻSSD, takģe jak si to oni pouģij² nŊjak® komunikaļn² kan§ly, to je celkem jedno. Ve fin§le je 
pak dŢleģit®, aby se splnila ta forma, to znamen§, aby tedy Miloġ Zeman dostal nŊjakĨ pap²r od premi®ra, kde 
bude nŊjakĨ n§vrh. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
J§ mysl²m, ģe to, co Ś²k§ Josef Mlejnek, je ¼plnŊ spr§vn®, ale vych§z² to ze souļasn® ¼stavy parlamentn² 
republiky anebo z klasick® parlamentn² ¼stavy. Ale jak uģ jsem Ś²kal pŚedt²m, my se spont§nnŊ zaļ²n§me ļ²m 
d§l v²c a v²c bl²ģit, ale fakticky a nikoliv de jure k tomu francouzsk®mu modelu a tohle, co jste popsali, to je 
pŚesnŊ francouzskĨ model, kdy pokud prezident ve Francii, takto, prezident ve Francii spolurozhoduje o tom, 
ļemu se Ś²kaj² silov§ ministerstva, ļili ministerstvo zahraniļ², ministerstvo vnitra, ministerstvo obrany, jmenov§n² 
ġ®fŢ tajnĨch sluģeb a podobnŊ. A u n§s tahle ta zvyklost, kter§ nem§ ¼stavn² podklad, tak se spont§nnŊ zaļ²n§ 
vznikat, usazovat a tady je tŚeba Ś²ct, ģe na tom, ģe je to vina nikoliv Miloġe Zemana, nebo hlavnŊ Miloġe 
Zemana, ale tŊch, kteŚ² mu to umoģŔuj². A bylo by velmi neġŠastn®, kdyby ten pŚ²ġt² prezident, kterĨ pŚijde po 
Miloġi Zemanovi, pokraļoval v t®to praxi, nebo aŠ udŊl§ to, co udŊlal de Gaulle, kterĨ pŚiġel s novou ¼stavou, 
nechal si ji prohlasovat v referendu a pak ta novĨ ¼stava bude platit. Ale zav§dŊt nŊco jako de facto a to svŊdļ² 
o. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
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Tak toto cel® posunuje jinam, nen² to de jure, je to jak Ś²k§te pŚesnŊ de facto, ale je tu velk® riziko, ģe ten dalġ² 
prezident se mŢģe drģet v tŊchto kolej²ch, protoģe my uģ to budeme povaģovat zkr§tka za standard. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Z§leģ² na tom, jak se chovaj² ostatn² politici, kdyģ budeme m²t siln®ho premi®ra, kterĨ pŢjde pŚesnŊ v intenc²ch 
¼stavy, a bude trvat tŚeba na tom, aby ministry jeho vl§dy jmenoval prezident, tak si mysl²m, ģe buŅto prezident 
mu vyhov², nebo nevyhov², takģe to skonļ² u Đstavn²ho soudu a nedovedu si pŚedstavit, ģe by Đstavn² soud 
souhlasil s t²m, ģe prezident mŢģe takto ovlivŔovat sloģen² vl§dy. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Pak je tady jeġtŊ jedna vŊc, a kter§ je jako obsahov§ a faktick§, ģe ani prezident ale ani premi®r nechtŊli 
ministrem zahraniļ² pana Pocheho. A jestliģe premi®r Babiġ zpoļ§tku zastŚenŊ v posledn²ch tĨdnech uģ to 
d§vali jednoznaļnŊ  najevo, ģe nechce pana Pocheho, tak se s t²m ta soci§ln² demokracie, kdyģ je tak 
menġinov§, kdyģ reprezentuje tak menġinovou vlastnŊ sedmiprocentn² z§jem spoleļenskĨ, tak by se s t²m mŊla 
nŊjak vyrovnat. A nemŊla by poŚ§d tlaļit to jedno a tot®ģ jm®no. Protoģe prezident a premi®r prostŊ byli 
legitimnŊ zvoleni, chtŊj² dŊlat nŊjakou zahraniļn² politiku, ta zahraniļn² politika je zļ§sti odliġn§, neģ chce pan 
Poche. Pan Poche chce zase nem§ za sebou nŊjakĨch 15 %, aby a soci§ln² demokracie s n²m, aby si mohla 
prosadit tu odliġnou politiku. Z tohoto tak® hodnŊ poch§z² a je to tŚeba tady jiģ zm²nit. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ jenom bych dodal, ģe urļitŊ je pravda, ģe za to nemŢģe jenom Miloġ Zeman. Kdyby Andrej Babiġ se choval 
jinak, tak ģ§dnĨ posun smŊrem k francouzsk®mu modelu, nebude a to vyģaduje pr§vŊ koordinaci minim§lnŊ 
tŊchto dvou ¼stavn²ch ļinitelŢ a je samozŚejmŊ ot§zkou, jak se to bude vyv²jet d§l. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Petr Fiala z ODS Śekl: "Jsem trochu zneklidnŊn, ģe tuto funkci m§ v t®to rozbouŚen® dobŊ vykon§vat ļlovŊk bez 
vŊtġ²ch politickĨch zkuġenost², jehoģ n§zory nav²c nejsou veŚejnŊ zn§my. PŚipomnŊl na adresu tedy st§vaj²c²ho 
n§mŊstka, kterĨ byl vlastnŊ v Europarlamentu Pocheho asistentem. To je moģn§ docela dŢleģit§ pozn§mka, ģe 
jeho n§zory opravdu nezn§me. A on se chce s§m jak s§m osobnŊ Śekl, nejdŚ²v sej²t s prezidentem Zemanem, a 
do t® doby se k tomu nechce vyjadŚovat. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Ty jeho n§zory vych§zej² z takov® ¼zk®, je to vlastnŊ ¼zk§ skupina v soci§ln² demokracii, hlavnŊ kolem praģsk® 
organizace, kter§ je, patŚ² tam tak® n§mŊstek KauckĨ a dalġ² a je to, patŚila tam exministrynŊ Tominov§, dneġn² 
ministrynŊ Mal§ļov§, oni maj² velice vyhranŊn® a siln® prointegraļn², proevropsk® n§zory, kter® jsou pŚece jen 
odliġn® a mysl²m v mnoha smŊrech vĨraznŊ od toho, co chce prezident a premi®r. A marn§ sl§va, pŚi 
sestavov§n² t® vl§dy se pŚihl²ģ² k tomu, kdo m§ vŊtġ² podporu nebo kdo z²skal vŊtġ² podporu ve volb§ch a tady 
ta margin§ln² skupina v soci§ln² demokracii chce z²skat vŊtġ² hlas, neģ by odpov²dalo vĨsledku ve volb§ch. To je 
k tomu je tŚeba tak® pŚihl²ģet. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Bude Miroslav Poche v pŚ²padŊ jmenov§n² Tom§ġe PetŚ²ļka bude tou ġedou eminenc² v pozad², p§nov®? 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe mŢģe bĨt. Tak je to jeho nŊkdejġ² asistent, takģe to je docela pravdŊpodobn®, ģe ten vliv tam 
bĨt mŢģe. J§ bych poznamenal na adresu pana PetŚ²ļka i ministrynŊ soci§ln²ch vŊc² za ĻSSD Mal§ļov®, ģe 
tady u nich si mysl²m, ģe oni maj² spoleļnĨ probl®m, oni to jsou vlastnŊ ¼Śedn²ci nebo dosud to byli ¼Śedn²ci, to 
ministryni Mal§ļov® je to patrn®, ģe ona dosud sp²ġ vystupuje jako ¼Śednice neģ jako politiļka, ona se uļ² bĨt 
politiļkou a je ot§zka, jestli se j²t o vŢbec podaŚ². Mysl²m si dokonce, ģe je vŊtġina voliļŢ si j² ani nespojuje s 
ĻSSD. Ģe si mysl², ģe je to prostŊ nŊjak§ ¼Śednice od Babiġe a teļka. A pokud se ona nedok§ģe prodat jako 
veŚejnosti, ģe je politiļka z ĻSSD, tak nebude pŚin§ġet ĻSSD ģ§dnĨ bonus. Tady novĨm ministrem zahraniļ² 
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pravdŊpodobnĨ, tak zat²m nezn§me jeho n§zory, protoģe on dosud vlastnŊ politikem nebyl, neoslovoval 
veŚejnost a je potom vlastnŊ to, ģe ti lid® jsou ¼Śedn²ci a tud²ģ jako jezd² do Bruselu, maj² tam kontakty, tak z 
toho mŢģe plynout i ten jejich postoj proevropskĨ, kterĨ prostŊ d§ tou jejich profesn² zkuġenost², ale jako to, ģe 
oni vlastnŊ dosud nikdy nebyly v t® situaci, kdy mus² vyl®zt na tribunu v Ļech§ch, oslovit veŚejnost, tak to 
samozŚejmŊ jejich n§zory nŊjakĨm zpŢsobem profiluje a mŢģe se st§t, ģe pokud budou ty n§zory ventilovat v²ce 
na veŚejnosti, takģe prostŊ ĻSSD zase o ļ§st voliļŢ pŚijde nebo ģe nez²skaj² voliļe ĻSSD nebo voliļe t²mto 
zpŢsobem. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Tak zase tŚeba Bohumil Peļinka m§ r§d film PŚelet nad kukaļļ²m hn²zdem, jak tam ten Ś²k§: Nevyġlo to, ale 
aspoŔ jsem to zkusil. Tak mŢģeme moģn§ uvaģovat t²mto zpŢsobem. Co mysl² Petr Hartman? 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Tak j§ nev²m, zda to takto dopadne,ale co se tĨļe jeġtŊ pana PetŚ²ļka, tak tam by nebylo ani tak ¼plnŊ ġpatn®, 
ģe nezn§me jeho n§zory, samozŚejmŊ by bylo lepġ², kdyby byly zn§m®, ale podle mŊ je rozhoduj²c² z pohledu 
soci§ln² demokracie to, ģe nezn§me n§zory soci§ln² demokracie, protoģe ona je skuteļnŊ vnitŚnŊ rozdŊlen§ a 
tam jsou diametr§lnŊ odliġn® pohledy, aŠ uģ se to tĨļe vztahu k Evropsk® unii, aŠ uģ se to tĨļe vztahu k Rusku, 
aŠ uģ se to tĨļe tŚeba vztahu k prezidentu republiky, a to je mysl²m docela dost z§sadn² probl®m pro soci§ln² 
demokracii a t²m p§dem i pro to, jakĨm zpŢsobem se m§ prezidentovat z hlediska toho, ģe vlastnŊ j² patŚ² post 
ministra zahraniļ² a ģe kdyģ takto bude rozpolcenŊ d§le pŢsobit, tak pak s tŊģko hled§ ten kompromis. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Ale ta soci§ln² demokracie je ve zvl§ġtn²m patu, protoģe ona mŊla sjezd, kterĨ s seġel jeden den, pak dva 
mŊs²ce nic, pak se seġel zase, takzvanĨ mimoŚ§dnĨ. Za p§r mŊs²cŢ se m§ sej²t dalġ² a ten sjezd ani nezvolil 
nov® pŚedsednictvo a novĨ ¼stŚedn² vĨkonnĨ vĨbor. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Tak on ani nemŊl ļas, protoģe oni si dali ļas od deseti do osmn§cti hodin. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Ti, kteŚ² mŢģou za nejvŊtġ² volebn² por§ģku od roku 1992, tam st§le sed². Takģe ta soci§ln² a pan Ham§ļek mezi 
tŊmihle rŢznĨmi proudy, kŚ²dly se snaģ² vyvaģovat a vĨsledkem je, ģe ta loŅ se poŚ§d toļ² na t® vodŊ a nem§ 
jasnĨ smŊr. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
A n§zornŊ se to ukazuje na tom, ģe nejviditelnŊjġ² pŚedstavitel® soci§ln² demokracie je pŚedseda a prvn² 
m²stopŚedseda, kaģdĨ se v souļasn® dobŊ chov§ trochu jinak, alespoŔ co se tĨkalo pr§vŊ obsazen² postu  
ministra zahraniļ². My jsme hovoŚili o tom, ģe ponŊkud pŚekvapivŊ tuto ot§zku Śeġ² p§r dnŢ pŚed volbami, ale 
vypad§ to, ģe Jan Ham§ļek se pokusil zastavit to, co se dŊlo, ģe napŚ²klad pan Zimola si dohodl schŢzku s 
prezidentem republiky a Śeġili tam tuto vŊc, byŠ se dohodli, ģe uģ o t®to vŊci se nebude mluvit, alespoŔ v r§mci 
soci§ln² demokracie, nebo ģe soci§ln² demokracie nebude toto t®ma otev²rat, aby byl klid a nebylo tomu tak. Tak 
dalġ² ot§zka toho, v jak® situaci je soci§ln² demokracie v souļasn® dobŊ. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
A kdo jsou ti voliļi ĻSSD v souļasn® dobŊ. Respektive, kdo by mŊli bĨt ti voliļi? Jsou to lid® z menġ²ch mŊst, z 
vesnic, nebo naopak lid® chudġ². 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Soci§ln² demokracie pŚedevġ²m by mŊla obnovit sv® ambice a tou ambic² je st§t se minim§lnŊ 20, kdyģ uģ ne 
30% stranou. 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  124 
É 2018 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
My uģ v²me dobŚe, ģe ta levice stagnuje v podstatŊ v cel® EvropŊ, nen² to jen v Ļesku. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
A kdyģ chce bĨt takovou stranou a to mus² bĨt jej² ambic², tak se mus² rozkroļit. Nen² moģn®, dŊlat tu politiku 
jako v posledn²ch ļtyŚech letech, kdy politiku soci§ln² demokracie dŊlala ¼zk§ skupina kter§ chv²li Ś²kala, ģe se 
chce orientovat na mŊstsk® liber§ln² voliļe, kteŚ² ovġem vol² ¼plnŊ jin® v Ļesku strany, a kter§ tak troġku jako 
ġt²tivŊ s vztahovala k tŊm tradiļn²m voliļŢm, jak jste o nich mluvil. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Ta orientace na JiŚ²ho Dienstbiera? 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Nejen i Bohuslava Sobotku, kterĨ mŊnil poŚ§d sv® preference veŚejnŊ, nemysl²m nŊkde v z§kulis², ale veŚejnŊ 
mluvil o tŊch svĨch voliļ²ch a vĨsledkem byl chaos, mŊstġt² liber§lov® je nevolili a tradiļn² voliļi od nich odeġli a 
mŊli 7 %. Ta strana, tak to je jedna vŊc, druh§ vŊc, ta strana ztratila pr§vŊ to sv® ġirok® rozkroļen², protoģe 
dŚ²ve to byla strana, kde byl JiŚ² Dienstbier i ZdenŊk Ġkromach a ta strana se ohromnŊ z¼ģila. OhromnŊ se 
z¼ģila a ona se mus² znovu rozkroļit v tom sv®m veden², po tŊch parlamentn²ch volb§ch nezaļali a to bude 
posledn² ġance soci§ln² demokracie. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Josef Mlejnek. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ jsem v souvislosti s tŊmi posledn²mi parlamentn²mi volbami zaznamenal i prŢzkum, kterĨ jednak se ptal na 
z§vaģnost t®mat v oļ²ch voliļŢ. A soci§ln² demokracie v tŊch volb§ch nasadila ta tradiļn² t®mata levicov§, 
soci§ln², respondenti ta t®mata ĻSSD oznaļili jako nejlepġ². ProstŊ top. A pak tam byla i dalġ² ot§zka, jestli ti 
voliļi, ti respondenti, dŢvŊŚuj² tŊm politikŢm t® strany, zda ta t®mata jsou schopni realizovat a nŊjak h§jit ten 
z§jem. A to bylo fiasko, pokud jde o ĻSSD. Tam dopadli straġnŊ ġpatnŊ. To znamen§, ģe oni maj² dobr§ t®mata, 
to znamen§, kdyģ nasad² ta t®mata tradiļn², levicov§, soci§lnŊ demokratick®, ale nemaj² lidi, jakoby veŚejnost 
pŚestala vŊŚit politikŢm ĻSSD, ģe jsou schopni ta soci§lnŊdemokratickou politiku prosazovat. Ļ²m to je, tŊģko 
Ś²ct, jestli na to nen² nŊjak§ jednoduch§ odpovŊŅ, kde se poztr§cela ta dŢvŊra, ale pokud prostŊ politici ĻSSD 
nezaļnou v oļ²ch voliļŢ stoupat nahoru v t® roli, ģe ano, tenhle ten ļlovŊk, prostŊ kdyģ sl²b², ģe se zvĨġ² 
dŢchody, tak mu to fakt spln²m, dok§ģu mu to Ś²ct. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Lehce provokativnŊ, co jm®no JiŚ² Paroubek? 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
JiŚ² Paroubek, mysl²m si, ģe JiŚ² Paroubek by moģn§ byl schopen ĻSSD pŚin®st hlasy. Ale nejsem si ¼plnŊ jistĨ, 
jestli uģ ten souļasnĨ, kdyģ bychom transportovali v ļase JiŚ²ho Paroubka jeġtŊ tak pŊt let zp§tky, pŚece JiŚ² 
Paroubek uģ zase teŅ m§ af®ru, rozv§d² se a tak d§l, proslul nŊjakĨm cviļen²m vĨchodoasijskĨm a kdov² jakĨm. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
T²m v²ce je slyġet v bulv§ru, takģe to bych nebral. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
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Ale nev²m, jestli se t²m z²sk§ voliļe ĻSSD. Pak se spojil s nŊjakĨm projekty, kter® ¼spŊġn® nebyly a to zase 
sr§ģ², ale byŠ samozŚejmŊ jako politik, velkĨ populista, tak JiŚ² Paroubek v t® formŊ prostŊ deset let zp§tky asi by 
ĻSSD vyt§hl troġku k lepġ²mu. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
On jako ten styl ledoborec, kdyby vyt§hl ty kolty na Andreje Babiġe, tak tam by opravdu doġlo k t® sr§ģce a 
skuteļnŊ tam byl rovnocennĨm partnerem Andreji Babiġovi, coģ tŚeba Bohuslav Sobotka nebyl. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Je tady ten precedent. J§ si to pamatuji jako dnes, kdy soci§ln² demokracie nŊkdy na jaŚe 2005 mŊla. SvŢj 
sjezd, tam byl JiŚ² Paroubek nejdŚ²ve zvolen m²stopŚedsedou, pot® odstoupil Stanislav Gross asi dva mŊs²ce na 
to a on se stal premi®rem a v t® dobŊ mŊla soci§ln² demokracie kolem 10% hlasŢ a on to vyt§hl aģ na bŊhem 
jednoho roku na 32 % hlasŢ. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
ĐspŊch v politice mus² bĨt zaloģen na dŢvŊŚe nebo alespoŔ na vyvol§n² iluz² dŢvŊry, ģe v²m, co lidi tr§p² a ģe jim 
pomŢģu ty probl®my Śeġit a soci§ln² demokracie to v minulosti nedok§zala,  bylo to n§zornŊ vidŊt napŚ²klad v 
tom, jak se postavila k Śeġen² exekuc² a podobnĨch vŊc², kter® tr§p² lidi a tr§p² voliļsk® skupiny, kter® by mohly 
patŚit do voliļskĨch skupin soci§ln² demokracie a neudŊlala pro to vŢbec nic, tak ti lid® pak nemaj² pŚ²liġ dŢvodŢ 
vŊŚit tŊmto politikŢm, ģe pro nŊ nŊco udŊlaj². J§ si mysl²m, ģe JiŚ² Paroubek uģ je minulost a ģe on sice pomohl 
soci§ln² demokracii, ale pak se uk§zalo, ģe v tom dalġ²m vĨvoji uģ byl sp²ġe pro ni pŚ²tŊģ², ģe oni si na posledn² 
chv²li a dost pozdŊ uvŊdomili tenkr§t pŚed tŊmi dalġ²mi volbami, ģe kampaŔ je postaven§ na JiŚ²m Paroubkovi, 
zaļala bĨt kontraproduktivn² a ģe jim zaļ²n§ hlasy ub²rat, tak se to snaģili trochu upozadit a uģ to bylo pozdŊ a ty 
volby pak dopadly takovĨm zpŢsobem, ģe JiŚ² Paroubek. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Pozor, ty volby dopadly takovĨm zpŢsobem, ģe JiŚ² Paroubek vyhr§l, z²skal 22 %, ne tolik, jak se ļekalo. TeŅ 
dostali tŚikr§t m®nŊ. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Vyhr§l je tolik, jak se ļekalo, ale jestli svĨm chov§n²m vlastnŊ zajistil to. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Dalġ² ot§zka je, jestli t²m, ģe je upozaŅovali, tak si naopak neubrali ta procenta. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Socdem vyhr§la volby. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Vyhr§la volby, ale nemohla bĨt u moci, protoģe JiŚ² Paroubek vytvoŚil takov® podm²nky, vlastnŊ koaliļn²ho 
potenci§lu, ģe nebylo moģn®, aby se stal premi®rem. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
DobŚe, ale neplat² tedy argumentace, ģe t²m, ģe kdyģ z²skala teŅ tŚikr§t m®nŊ, tedy 7 % a je ve vl§dŊ, ģe je to 
lepġ²? 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
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Nen² to lepġ², ale je ot§zka, jestli to bude lepġ² s JiŚ²m Paroubkem, to jsem myslel, ģe JiŚ² Paroubek, moģn§ by to 
ani nebylo lepġ². 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
K tŊm volb§m jenom pozn§mku, posledn² pozn§mku. V tŊch volb§ch Miloġ Zeman se svĨm projektem, pokud 
mŊ pamŊŠ neklame, tak byl tŊsnŊ pod 5 %, ļili tam vļetnŊ jako ĻSSD tratila hlasy. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
To Ś²k§ politolog Josef Mlejnek z Fakulty soci§ln²ch vŊd univerzity Karlovy, kter®mu dŊkuji za ¼ļast ve studiu. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
DŊkuji za pozv§n², na shledanou. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
DŊkuji tak® z§stupci ġ®fredaktora tĨden²ku Reflex Bohumilu Peļikovi, d²ky. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
D²ky, pŊknĨ den. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
A dŊkuji kolegovi, koment§torovi Ļesk®ho rozhlasu Petru Hartmanovi, d²ky moc. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Na slyġenou. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Od mikrofonu se louļ² i Tom§ġ Proch§zka, ĻeskĨ rozhlas Plus zŢst§v§ s v§mi. 
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Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Zac²l²me pŚedevġ²m na st§tn² rozpoļet schv§lenĨ s relativnŊ vysokĨm deficitem 40 miliard korun. řeļ bude tak® 
o druh®m pokusu o dobyt² Ļern²nsk®ho pal§ce a s t²m souvisej²c² situaci v ĻSSD. KulatĨ stŢl se rozt§ļ², od 
mikrofonu zdrav² Tom§ġ Proch§zka. A pozv§n² k dneġn²mu kulat®mu, to jest nedŊln²mu stolu, pŚijali kolega 
koment§tor Ļesk®ho rozhlasu Petr Hartmann, PetŚe, v²tej. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Z§stupce ġ®fredaktora tĨden²ku Reflex Bohumil Peļinka, dobrĨ veļer. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
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-------------------- 
DobrĨ veļer, dŊkuji za pozv§n². 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
A politolog Josef Mlejnek z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, dobrĨ veļer. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlova 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
N§rodn² rozpoļtov§ rada nepovaģuje za souļasn® ekonomick® situace schv§len² st§tn²ho rozpoļtu na pŚ²ġt² rok, 
na kter®m se v tomto tĨdnu shodla vl§da za optim§ln². Kritizovala tak® rychlĨ rŢst povinnĨch vĨdajŢ s t²m, ģe 
mŢģou sn²ģit man®vrovac² prostor vl§dy v pŚ²padŊ ekonomick® krize. P§nov®, nen² to v ļase konjunktury 
pŚepych neġetŚit a neschov§vat si nŊco na doby horġ²? 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
SamozŚejmŊ, ģe to je pŚepych a nejde jen o to schovat si nŊco na horġ² ļasy. Jde o to, ģe je potŚebn® jsou 
struktur§ln² zmŊny, protoģe ta demografick§ situace dnes jeġtŊ moģn§ je relativnŊ pŚ²zniv§ ve srovn§n² tŚeba s 
nŊkterĨmi jinĨmi st§ty, ale postupem doby prostŊ se ten pod²l dŢchodcŢ bude dost rapidnŊ zvŊtġovat a n§klady 
na zdravotn² p®ļi tak® porostou a bez nŊjak® z§sadn² dŢchodov® reformy se mŢģe ļesk®mu rozpoļtu za pŊt, 
deset, patn§ct let v nŊjak®m stŚednŊdob®m vĨhledu st§t, ģe se propadne do obrovsk®ho schodku, zejm®na za 
situace, kdy tŚeba nebude rŢst anebo ten rŢst bude velmi n²zkĨ. Takģe my jsme v situaci, kdy by vl§dy d§vno, 
d§vno mŊly prostŊ prosazovat reformy penzijn²ho syst®mu, zdravotnictv² a vŢbec rŢznĨch syst®mŢ soci§ln²ch 
d§vek a tak d§le. A m²sto toho, aby dŊlaly nŊjak® hlubok® reformy a pŚ²padn® ty nebo pŚ²zeŔ doby, ģe roste 
ekonomika a st§t vybere na dan²ch pomŊrnŊ znaļn® sumy, tak m²sto toho, aby ty sumy nŊjak odkl§dali na ty 
reformy, tak je pŚed volbami, tak vl§da vezme lopatu a rozhazuje lidem pen²ze a j§ mysl²m, ģe to je hodnŊ 
ġpatnŊ. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
To je pŚesnŊ ono, je to vŊc populismu, Bohumile Peļinko. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Tak my nezn§me jeġtŊ vġechny parametry toho z§kona o st§tn²m rozpoļtu. Neznaj² ho ani poslanci z 
rozpoļtov®ho vĨboru. To je tŚeba Ś²ct. M§me jen ty z§kladn² obrysy. Tady je jeġtŊ jedna vŊc, o kter® jsem si 
myslel, ģe se politici pouļ² a to je ta zkuġenost z toho roku 2009, kdy tehdejġ² ministr financ² Kalousek chtŊl, 
respektive 2008 chtŊl dŊlat rozpoļet t®mŊŚ vyrovnanĨ a pak doġlo k obrovsk® akceleraci a schodek byl nakonec 
200 miliard. Takov§ situace mŢģe opŊt nastat a tentokr§t ten schodek uģ nebude 200 miliard, ale klidnŊ 300 aģ 
350 miliard, protoģe ta akcelerace tŊch platŢ je obrovsk§. Na druhou stranu je dobŚe, ģe se pŚid§v§ urļitĨm 
profes²m jako uļitel®, jako senioŚi, protoģe ty platy ne vŢļi NŊmecku, ale nebo penze vŢļi NŊmecku anebo 
Rakousku, ale i vŢļi zem²m jako ĠpanŊlsko nebo Portugalsko, jsou jeġtŊ hodnŊ pod nŊjakou tou strukturou, 
kter§ by odpov²dala hrub®mu dom§c²mu produktu, ale to je ġirġ² probl®m, kterĨ souvis². 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Troġku mi ut²k§te z t® ot§zky, zda to je ļi nen² populismus ze strany vl§dn² koalice, kdyģ se pod²v§te na vġechny 
ty kroky, kter® udŊlala. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ nemohu tu vl§dn² koalici za to kritizovat, protoģe ona je tak konstruov§na. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
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-------------------- 
Nemus²te ji kritizovat, staļ², kdyģ ji tak oznaļ²te. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak teŅ po mnŊ chcete odpovŊŅ zcela jasnou. J§ jenom chci Ś²ct, ģe ta koalice je tak konstruov§na, na druhou 
stranu ģijeme v ®Śe, kdy ta ekonomika bezprecedentnŊ roste, a kdy ty platy i vŢļi menġ²m evropskĨm zem²m 
jsou st§le n²zk®, takģe je to logick®, souļasnŊ plat² vġechno to, co Śekl mŢj pŚedŚeļn²k a vģdycky umŊn²m vl§dy 
je udŊlat ten spr§vnĨ mix mezi t²m, napŚ²klad t²m rŢstem platŢ a tŊmi struktur§ln²mi reformami, protoģe kdyby 
doġlo k tomu, co v letech 2008 a 2009, tak potom ty ġetŚ²c² opatŚen² budou tak drastick§, kter§ proti kterĨm ta 
Kalouskova, dejme tomu 50%. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Petr Hartman, co se tĨk§ toho populismu, tak jakĨ je tvŢj n§zor? 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Tak j§ si nemysl²m, ģe to je populismus, j§ bych se pod²val na rozpoļet dvŊma pohledy. Jeden je pohled 
ekonomŢ, jeden je pohled politikŢ a samozŚejmŊ ekonomov® maj² pravdu v tom, ģe kdyģ ekonomika roste, tak 
by rozpoļet nemŊl bĨt deficitn², mŊl by bĨt pŚebytkovĨ nebo minim§lnŊ vyrovnanĨ a nebyl by to z ekonomick®ho 
pohledu ģ§dnĨ z§sadn² probl®m a politici pochopitelnŊ vyuģ²vaj² t® moģnosti, ģe rozpoļet je vlastnŊ z§kon, kterĨ 
prosazuje vl§da a z§leģ² vlastnŊ na vl§dn² vŊtġinŊ ve snŊmovnŊ. Ani Sen§t do toho vlastnŊ nemluv² t²m 
zpŢsobem, ģe by tak® schvaloval rozpoļet a pochopitelnŊ dok§ģ² velmi obratnŊ pracovat s rozpoļtem a nejen 
t²m, ģe vyuģ²vaj² doby tuļn® k tomu, ģe pŚid§vaj² na platech rŢznĨm profesn²m skupin§m nebo soci§ln²m 
skupin§m, ale pracuj² s t²m tak® t²m zpŢsobem, jak ostatnŊ hovoŚil Andrej Babiġ, ģe dŢleģit® nen², kdyģ to troġku 
zjednoduġ²m, co se napl§nuje a jak to skuteļnŊ bude, a j§ bych si dovolil tvrdit, ģe v posledn² dobŊ pŚistupovali 
politici k rozpoļtu tak, ģe ty rozd²ly mezi t²m pl§novanĨm dejme tomu schodkem a pak skuteļnĨm stavem 
rozpoļtu, kdy v§m to uteļe o 130 miliard korun, kdy pl§nujete hlubokĨ deficit a najednou je z toho vĨraznĨ 
pŚebytek, tak to nen² vŊc nŊjak® mimoŚ§dn® ekonomick® situace, ale je to podle m®ho n§zoru z§mŊr, ģe oni 
vlastnŊ postav² rozpoļet tak, aby potom mohli vyd§vat za svŢj ¼spŊch to, jak dobŚe hospodaŚ² a to si mysl²m, ģe 
je sp²ġe znak populismu, neģ to, ģe tŚeba v dobŊ konjunktivy m§me pl§novanĨ deficit 40 miliard.  To jak si s t²m 
rozpoļtem hraje. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
A vzpom²n§ġ si tŚeba na takzvanŊ vyrovnanĨ rozpoļet Andreje Babiġe za vl§dy Bohuslava Sobotky jeġtŊ jako 
ministr financ² tedy? 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
To byly pr§vŊ ty dosahovan® ty rozpoļty vyrovnan® t²m, jak se vyv²jela ekonomika a v minulosti jsme byli tak® 
svŊdky nejen toho, ģe rozpoļet skonļil dobŚe, protoģe se daŚilo dobŚe ekonomice, ģe se napŚ²klad vybralo v²ce 
na dan²ch, ale bylo to tak® d§no tak® t²m, ģe ta vl§da mŊla vyļlenŊn® urļit® pen²ze na investice a nedok§zala je 
investovat a to z toho dŢvodu, ģe nemŊla pŚipraven® projekty a abych to pŚirovnal k tomu, ģe vy v rodinŊ 
seģenete pen²ze a Śeknete si: Postav²m si rodinnĨ dŢm. Napl§nujete si na to, kolik na to vyd§te tŚeba 10 milionŢ 
a pak najednou zjist²te, ģe jste zapomnŊl poģ§dat o stavebn² povolen², ģe nem§te ģ§dnĨ projekt a ģe zkr§tka 
stavŊt nemŢģete. Pak se mŢģete utŊġovat v tom, jak skvŊle hospodaŚ²te, ģe jste uġetŚili 10 milionŢ, ale ve 
skuteļnosti pak nem§te kde bydlet. Takģe to mysl²m, ģe je tak® podstatnĨ rys, jak se v posledn² dobŊ zach§z² 
se st§tn²m rozpoļtem v Ļesk® republice. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
Tak ofici§lnŊ se uv§d², ģe prioritami rozpoļtu  jsou investice, zvyġov§n² ģivotn² ¼rovnŊ seniorŢ a rŢst platŢ ve 
st§tn² spr§vŊ. MinistrynŊ Schillerov§ to komentovala tak, ģe bez deficitu by vl§da nemohla splnit sv® sliby, ale 
pokud jsou tedy re§ln® ty sliby, tak se dost§v§me zpŊt v tom kole. Bohumil Peļinka. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
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-------------------- 
Tak® ty rozpoļty se hodnot² kaģdĨ podle svĨch preferenc² a podle dejme tomu, vidŊn² svŊta. Tahle vl§da oproti 
rozpoļtu z minul®ho roku dala zhruba o 35 aģ 40 miliard, coģ je tŊch deficitn²ch 40 miliard v²ce na investice. Ale 
Śada ekonomŢ je za to kritizuje, proļ tak masivnŊ dŊlat veŚejn® investice ve chv²li, kdy ta ekonomika roste, kdy 
soukrom² investoŚi si mŢģou pŢjļovat velice levnŊ pen²ze, protoģe banky jsou dneska v t® n§ladŊ, ģe otev²raj² 
dveŚe vġem velkĨm investorŢm a pŢjļuj² t®mŊŚ kaģd®mu, kdo jde okolo. Takģe mŢģeme ļasto Miroslav 
Kalousek kritizuje rozpoļet vl§dy, ģe je tam m§lo penŊz na investice, ale ono se na to d§ pod²vat i opaļnĨm 
pohledem, proļ tŊch napŚ²klad 40 miliard se nedalo bokem, nenechala se ta ekonomika tak bĨt a to nŊkdo zase 
mŢģe protiargumentovat t²m, ģe ļ§st tŊch investic byla z evropskĨch penŊz, musela se konfinancovat. Jsou to 
argumenty poŚ§d dokola a mŊlo, j§ mysl²m, ģe by tady mŊla existovat instituce, jakou maj² v NŊmecku, kter§ je 
nadvl§dn² instituce, kter§ dŊl§ nŊjak® strategick® vĨhledy a ten jeden ze strategickĨch vĨhledŢ by mŊl bĨt 
napŚ²klad do pŊti, do deseti let, udŊl§me dŢchodovou reformu tak, aby ti, kteŚ² pŢjdou za 15, za 20 let do 
dŢchodu, mŊli dŢstojnou penzi, napŚ²klad. A jestliģe m§m takovĨhle vĨhled, tak potom ned§v§m 40 z roku na rok 
o 40 miliard v²ce na investice, ale d§m to napŚ²klad do fondu, kterĨ bude pŚipravovat tu zemi na tu dŢchodovou 
reformu, protoģe potom, kdyģ to neudŊl§te, tak pak budete muset udŊlat to, co navrhoval pŚed dvŊma mŊs²ci a o 
ļem je velk§ debata v Rusku, ģe prostŊ se Śekne, ģe od urļit®ho vŊku, ģe se tak zvĨġ² vŊk pro lidi, kteŚ² jdou do 
penze, ģe vlastnŊ polovina tu penzi nikdy br§t nebude. Toto je budoucnost, buŅto to budeme dŊlat nebo 
budeme chodit v 75 do dŢchodu. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
PŚ²padnŊ, protoģe to je opravdu nŊco naprosto nere§ln®ho. Josef Mlejnek chtŊl reagovat. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ jenom pozn§mku tŚeba k tŊm platŢm uļitelŢ. J§ souhlas²m s t²m, ģe je dobŚe, kdyģ dostanou pŚid§no. Jsou to 
skupiny dlouhodobŊ podhodnocovan®. Ale z§roveŔ to ukazuje problematiļnost toho ukazatele vyrovnanĨ st§tn² 
rozpoļet. Kdybychom uļitelŢm nepŚidali, vl§da nepŚidala uļitelŢm a dos§hla takhle vyrovnan®ho st§tn²ho 
rozpoļtu, tak moģn§ zatleskaj² vġichni ekonomov®, ģe rozpoļet je vyrovnanĨ, ale bude re§lnŊ podhodnocenĨ, 
ponŊvadģ tady budou nŊjak® skupiny, kter® vlastnŊ nedost§vaj² tolik, kolik dostat mŊly, ģe se na to d§ pod²vat i 
tak, ģe ta vl§da pŚid§v§ nŊkterĨm skupin§m, tak vlastnŊ dofinancov§v§ jeġtŊ vŊci, kter® se mŊly udŊlat pŊt, 
deset let zp§tky a kdyģ se na to pod²v§me na tu rozpoļtovou problematiku komplexnŊ, jakoģe je to nŊco, co v 
prŢbŊhu deseti let, tak bychom spoļ²tali nŊjakĨ prŢmŊrnĨ schodek, tak to tŚeba nen² tak hrozn®, jak se to mŢģe 
jevit. 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
J§ nev²m, jestli bychom takto mohli pŚemĨġlet, protoģe ty resty bychom naġli v mnoha oborech, takhle bychom 
mohli poļ²tat asi hodnŊ dlouho. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
Tam je tŚeba nutn® Ś²ct, ģe politici by mŊli pŚedevġ²m tu ekonomiku odblokov§vat. MŊli by vġechno, co soukrom® 
iniciativŊ br§n², tak by mŊli otev²rat ty dveŚe, zjednoduġovat z§kony a vŊtġinu vŊc² nech§vat na lidech. 
SamozŚejmŊ, kdyģ je nŊkdo st§tn² zamŊstnanec, tak je v§z§n na ten st§tn² rozpoļet, ale vŊtġina populace nen² 
v§z§na na ten st§tn² rozpoļet a tady by mŊla zaļ²t to, co dŊl§ vl§du vl§dou, ģe by mŊly osvobozovat ten prostor 
pro nŊjakou aktivitu, aby lid® pomoģ si a bude ti pomoģeno, aby protoģe dnes doch§z² k absurdn²m situac²m, ģe 
jestliģe chcete stŚednŊ velkou stavbu, stavŊt, tak ļtyŚi roky trv§ vyŚ²zen² z§kladn² dokumentace a tŚi roky ta 
stavba, ļili sedm let. řada developerŢ od n§s odch§z². 
 
Tom§ġ PROCHĆZKA, moder§tor 
-------------------- 
V tomhle tom ģebŚ²ļku jsme dokonce posledn² nebo pŚedposledn² v EvropŊ. Tam bojujeme s Rumunskem. 
 
Bohumil PEĻINKA, z§stupce ġ®fredaktora, tĨden²k Reflex 
-------------------- 
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Jedna vŊc je, ten st§tn² rozpoļet je fajn, ale nen² to vġemocnĨ z§kon, kterĨ by nŊjak ovlivŔoval ģivotn² rytmus, 
styl v t® zemi. Daleko dŢleģitŊjġ² jsou regulaļn² a deregulaļn² z§kony, kter® br§n² iniciativŊ, br§n² tomu, aby 
nŊjak prostŊ br§n² rozvoji t® zemŊ. 
 
Petr HARTMAN, redaktor 
-------------------- 
Kdybych se mŊl jeġtŊ vr§tit k tŊm mandatorn²m vĨdajŢm, tak mŢģeme sledovat skuteļnŊ, ģe ten pod²l na 
celkov®m st§tn²m rozpoļtu  neust§le roste. Takģe pokud budou takto politici pokrļovat, tak si v budoucnu 
moģn§ usnadn² pr§ci, ģe uģ nebudou muset vŢbec sestavovat st§tn² rozpoļet, protoģe uģ na nic jin®ho nebudou 
pen²ze na nŊjak® investice a podobnŊ, nebudou si s t²m muset l§mat hlavu, nebo pak si budou muset l§mat 
hlavu jenom s t²m zda kdyģ ten deficit bude, j§ nev²m stovky miliard tŚeba, tak zda n§m na to vŢbec nŊkdo pŢjļ², 
protoģe skuteļnŊ pod²l mandatorn²ch vĨdajŢ na st§tn²m rozpoļtu se neust§le zvyġuje a u tŊch investic 
samozŚejmŊ tak® nez§leģ² pouze na tom objemu, coģ politici r§di zdŢrazŔuj², ale na tom, jakĨm zpŢsobem je 
investov§no, zda to m§ nŊjakĨ smysl, protoģe mŢģete investovat do rŢznĨch vŊc² a ģ§dnĨ efekt v§m to 
nepŚinese. NapŚ²klad mŢģete nŊkde zainvestovat do vytvoŚen² nŊjak® prŢmyslov® z·ny, ale kdyģ tam 
neseģenete nŊjak® firmy, aş uģ dom§c² nebo zahraniļn², kter® by tam byly ochotny pŢsobit podnikat a t²m 
p§dem zamŊstn§vat lidi, tak m§te pr§zdnou z·nu, kter§ je naprosto nevyuģit§, ale mŢģete vykazovat, ģe jste 
tedy investovali, ģe jste dobŚ², ģe jen nespotŚebov§v§te pen²ze ve st§tn²m rozpoļtu, ale ģe je investujete. Takģe 
to je vģdy z§leģ² na ¼hlu pohledu, jak uģ zde zaznŊlo a na tom, do ļeho se investuje, kdo co povaģuje za 
investici smysluplnou a kdo to naopak povaģuje za vyhozen® pen²ze. 
 

Za m·du nikoho nekritizuji, ale nŊkter® vŊci mi vad² 
23.9.2018    metro.cz    str. 00     

    Iveta Ben§kov§         

Barbara Nesvadbov§ se narodila v rodinŊ dvou l®kaŚŢ, jej² otec Josef se ale vŊnoval tak® liter§rn² tvorbŊ a byl 
¼spŊġnĨm autorem sci-fi. 
 
Barbara vystudovala Fakultu soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, v souļasnosti je ġ®fredaktorkou prestiģn²ho 
m·dn²ho ļasopisu Harperôs Bazaar. Roku 1997 vydala svou prvotinu ř²zkaŚi a pot® n§sledovaly dalġ² knihy, 
mimo jin® Besti§Ś, Poh§dk§Ś, Pralinky nebo Laskonky. Ned§vno j² vyġla kniha S²la stylu s podtitulem: Styl je 
vaġe DNA. Nenechte si ho vz²t. V n² kromŊ textu najdou ļten§Śi i konkr®tn² m·dn² tipy.  
Aktu§lnŊ v§m vyġla kniha o hled§n² vlastn²ho stylu ï jak byste popsala ten v§ġ?  
Jako stŚ²zlivĨ, povŊtġinou v civilu nen§padnĨ, nudnŊ ļernĨ. Jako takov® mont®rky (sm²ch).  
Co vġechno ļten§Śi v knize S²la stylu najdou, pro koho je urļena?  
Pro kohokoliv, koho bav² nejen se obl®kat, ale i zkoumat svŊt a ostatn² kolem sebe. Existuje ¼ģasn§ kniha od 
Vladim²ra 518, nazvan§ Kmeny, kde jsou preciznŊ pops§ny rŢzn® skupiny, nŊkdo by Śekl soci§ln² minority, mnŊ 
sp²ġ pŚijde skupiny spoleļnosti. A on ten komunikaļn² sign§l nemus² bĨt aģ tak n§padnĨ, jako je tŚebas punk 
nebo scene styl, ale mŢģeme pŚ²sluġnost ke skupinŊ dek·dovat podle suknŊ i kabelky.  
M·du nazĨv§te komunikaļn²m prostŚedkem, jak® jsou vaġe osvŊdļen® modely na rŢzn® pŚ²leģitosti, poraŅte 
naġim ļten§Śk§m?  
V Ļesku se ust§lil dress code, coģ je fajn. Mysl²m, ģe nikdy nic se nezkaz² ļernĨmi koktejlkami. Existuj² prostŊ 
nesmrteln® a takŚka komukoliv nositeln® kousky, jako je b²l§ blŢza a b®ģovĨ baloŔ§k. Nikdy nikoho nekritizuji, 
nem§m to v povaze, ale jedin§ vŊc mi v§ģnŊ aģ bolestnŊ vad², a to jsou dģ²ny do N§rodn²ho. Jednou vedle v l·ģi 
sedŊl dokonce p§n v jasnŊ zelenĨch ġortk§ch. Ch§pu, ģe nŊkdo na posledn² chv²li koup² l²stky a tŚebas nem§ 
ļas, pak asi o. k., ale vn²m§m trochu jako povinnost ¼ctu k situaci, prostŚed² a protagonistŢm.  
Kdyģ lidi s v§mi pŚijdou na schŢzku, Ădiagnostikujete jeñ podle modelu  
To bych si nedovolila. Ale podle oļ², podle pohledu asi anoé A taky podle rukou. NaġtŊst² uģ zmizela ta dŊsn§ 
pomluva, ģe n§s v zahraniļ² hodnot² podle bot. To uģ Ś²kal kdysi d§vno mŢj t§ta, ģe na festivalech spisovatelŢ v 
Anglii vģdycky bezpeļnŊ pozn§ Ļecha (sm²ch). Tak nev²m, zda by byl pan BaŠa r§d.  
S²la stylu je sp²ġ o fotk§ch, m·dn²ch doporuļen²ch, chyst§te i nŊjakou beletrii?  
V Ś²jnu mi vych§z² pov²dkov§ kn²ģka Momentky. A velmi r§da bych na kniģn² veletrh pŚipravila pro Motto 
pokraļov§n² sv® poh§dkov® kn²ģky. Tak uvid²me, zda ke mnŊ pŚ²bŊhy pŚijdou. Jinak, na co se hroznŊ moc 
tŊġ²m, bude uveden² kn²ģek na divadlo. Laskonky reģ²ruje Irena Ģantovsk§, Besti§Ś Roman Ġtolpa. Tak snad to 
bude div§ky bavit.  
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Na posledn²ch vaġich projektech, jako knihy Laskonky a BorŢvky nebo v§ġ Di§Ś B§ry Nesvadbov®, se pod²leli 
zaj²mav² mlad² ļeġt² vĨtvarn²ci ï Pasta Oner, Dana L®dl nebo Martin Krajc. M§te v pl§nu pokraļovat v tŊchto 
spoluprac²ch? M§te vyhl®dnut®ho nŊjak®ho dalġ²ho talentovan®ho umŊlce?  
V Momentk§ch m§ prostor Iva SkŚiv§nek, spoluģaļka Martina Krajce. Sloupky pro Vogue ilustruje Musa.  
Ļemu se teŅ aktu§lnŊ vŊnujete?  
Naġemu nadaļn²mu fondu Be Charity, pŢvodnŊ jsme zamĨġleli m²t neziskovku jen pro radost a pomoc bliģn²mu, 
ale st§v§ se z toho kaģdodenn² n§plŔ. KromŊ jinĨch akc² chyst§me i popul§rn² baz§rek na Ģof²nŊ, ten bude 22. 
listopadu, pak se pŚesuneme do Brna a TŚince. Navrhla jsem klobouky pro firmu Tonak ke 100 letŢm republiky, 
budou se jmenovat Adina, Milena, Toyen a V&W. Vn²m§m je jako poctu osobnostem, kter® dodnes rezonuj², 
bav² a inspiruj².  
  
Barbara Nesvadbov§ / foto: Archiv.  
  
 
URL| http://www.metro.cz/za-modu-nikoho-nekritizuji-ale-nektere-veci-mi-vadi-f8b-
/spolecnost.aspx?c=A180920_072835_metro-spolecnost_hyr 
 
Stejn§ zpr§va vyġla tak® v tomto titulu: 
metro.cz (Spoleļnost) 
 

Televize Barrandov uģ mŊs²c a pŢl v Ļesku poruġuje svoj² vys²lac² licenci 
23.9.2018    ĻT 24    str. 01    22:05 Newsroom ĻT24 

             

Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Pozor. Televize Barrandov uģ mŊs²c a pŢl v Ļesku poruġuje svoj² vys²lac² licenci. V rozhovoru pro ĻT to takto 
doslova potvrdil m²stopŚedseda Rady pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n², Martin Bezouġka. Probl®m je 
jednoduchĨ. Televize jen tak o sv® vŢli v l®tŊ zruġila zpr§vy. A uģ je do vys²l§n² nevr§tila. M²sto toho div§kŢm 
nab²z² uģ asi osmĨ poŚad jednoho, st§le stejn®ho, sv®ho uvadŊļe. Jenģe, podle m²stopŚedsedy Vys²lac² rady 
tohle prostŊ nejde. Licenci k tomu, aby Barrandov mohl vys²lat, totiģ televize dostala za podm²nky, ģe bude m²t v 
programu, kromŊ seri§lŢ a dalġ²ch, tŚeba z§bavnĨch poŚadŢ, taky zpr§vy, zpravodajstv². StejnŊ jako dalġ² tzv. 
Plnoforrm§tov® televize. 
 
/ Reklama / 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
2425. Pr§vŊ tolik dn² bude m²t jeġtŊ televize Barrandov platnou licenci. Vys²lat mŢģe aģ do roku 2025, tedy 
moģn§ licenci z²skala jako plnoform§tov§ televize. Jej² podm²nky, ale podle vys²lac² rady nepln². 
 
Martin BEZOUĠKA, m²stopŚedseda RRTV 
-------------------- 
Televize Barrandov je plnoform§tov§ televize, ļili zpravodajstv² tam je vlastnŊ jedna z kl²ļovĨch vŊc², kterou se 
prezentuj² div§kŢm. Tak, to je vlastnŊ chyba, protoģe to je vlastnŊ poruġen² licence. 
 
Adam ĻERNħ, pŚedseda Syndik§tnovin§ŚŢ ĻR 
-------------------- 
To, jakĨm zpŢsobem nenaplŔuje podm²nky licence, bilo do oļ² uģ drahou dobu, protoģe televizn² stanice, kter§ 
zruġ² televizn² zpravodajstv², to je prostŊ ve svŊtŊ unikum. To je prostŊ vŊc, na kterou by mŊla ta rada, podle 
m®ho n§zoru, reagovat okamģitŊ. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Rada pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n² dala televizi Barrandov 30 dn² na to, aby vysvŊtlila, proļ udŊlenou 
licenci poruġuje. Aby tedy vysvŊtlila, proļ v jej²m vys²l§n² chyb² zpravodajstv². 
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Daniel K¥PPL, vĨkonnĨ Śeditel, Empresa Media 
-------------------- 
Zat²m nem§m p²semn® vyj§dŚen² z rady, aģ ho budeme m²t, tak k tomu samozŚejmŊ stanovisko zaujmeme. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Podle licence mus² TV Barrandov vys²lat denn² zpravodajskĨ pŚehled nŊkolikr§t dennŊ. Zpr§vy ale v programu 
televize uģ pŚes mŊs²c chyb². Jarom²r Soukup zpravodajskou relaci "Naġe zpr§vy" zruġil, moder§tory propustil a 
vymyslel jiģ osmĨ poŚad, kterĨ s§m moderuje. 
 
KristĨna DUĠĆK, bĨval§ moder§torka Naġich zpr§v na TV Barrandov 
-------------------- 
Bylo trochu c²tit, ģe je to takov§ pot§pŊj²c² se loŅ. Prob²haly tam nŊkter® nekorektnosti, co se tĨkaly pr§vŊ formy, 
jakou se odtamtaŅ odch§zelo. V²cem®nŊ jsme se to dozvŊdŊli sp²ġ z ostatn²ch m®di². 
 
/ Uk§zka / 
 
Daniel K¥PPL, vĨkonnĨ Śeditel, Empresa Media 
-------------------- 
NaplŔujeme podm²nky licence, tak jak, jako si je vykl§d§me my. My naplŔujeme pojem zpravodajstv² v dneġn²m 
pojet². Zpravodajstv² se posouv§ ke komentovan®ho zpravodajstv² daleko v²ce. Pouģ²v§ se daleko v²ce tŚeba 
komickĨch prvkŢ a ironickĨch prvkŢ. 
 
/ Uk§zka / 
 
Martin BEZOUĠKA, m²stopŚedseda RRTV 
-------------------- 
Ļ²m v²c pr§vn²kŢ, t²m v²c n§zorŢ. Moģn® je vġechno, jak zpravodajstv², kter®, kdyģ ve sch®matu nebo ve 
vys²l§n² nen², tak tam prostŊ nen². 
 
Jarom²r VOLEK, sociolog m®di², Fakulta soci§ln²ch studi², MU v BrnŊ 
-------------------- 
Kdyģ to troġku pŚeģenu, tak v tomto pojet², t® into inovovan®ho zpravodajstv² by napŚ²klad mohla nastat situace, 
kdy jeden z diskutuj²c²ch div§kŢ, kter® si tam pan Soukup do tŊch diskuz² zve, vstane a zvol§: "Prġ²!" a bylo by 
to moģn® interpretovat jako informaci, kter§ m§ zpravodajskou hodnotu. To je samozŚejmŊ nesmysl. 
 
Barbora OSVALDOVĆ, medi§ln² analytiļka, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Definice zpravodajstv² je, ģe by ten dotyļnej mŊl vģdycky nŊjakĨm zpŢsobem shromaģŅovat informace, ty by 
mŊl d§vat tŊm tzv. recipientŢm. NemŊl by je pŚikreslovat, nemŊl by k tomu d§vat ģ§dnĨ vlastn² n§zor, protoģe to 
uģ je publicistika a v podstatŊ by mŊl informovat o tŊch z§vaģnĨch vŊcech a je ot§zka, jestli teda televize 
Barrandov tohle dŊl§. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Podle v§s? 
 
Barbora OSVALDOVĆ, medi§ln² analytiļka, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Podle mŊ ne. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Podle odborn²kŢ je pŚitom polemika nad definic² zpravodajstv² nebezpeļn§. 
 
Jarom²r VOLEK, sociolog m®di², Fakulta soci§ln²ch studi², MU v BrnŊ 
-------------------- 
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Co je podle m®ho n§zoru jeġtŊ varovnŊjġ², ŚeknŊme v kontextu slab® medi§ln² gramotnosti ļesk® populace, je to 
rozmŊlŔov§n² definice, co je to zpravodajstv². T²m se fakticky zpochybŔuje novin§Śsk§ pr§ce, zpochybŔuje se 
t²m prim§rnŊ pr§ce novin§ŚŢ profesion§lŢ. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Rada uģ teŅ dala jasn® stanovisko. Zpr§vy na BarrandovŊ bĨt mus². 
 
Martin BEZOUĠKA, m²stopŚedseda RRTV 
-------------------- 
Podstata je v tom, je to plnoform§tov§ televize, kter§ m§ v podm²nce licence, v podm²nce licence zpravodajstv², 
jako takov®ho 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Tereza Ġnoblov§ a redakce, Ļesk§ televize. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
A to jsou ty dvŊ slova. Plnoform§tov§ televize. V report§ģi se o n² mluvilo nŊkolikr§t. Proļ je tento term²n tak 
dŢleģitĨ. Pr§vŊ to je totiģ pŚi udŊlov§n² licence z§sadn². Televize, kter§ chce z²skat licenci pro plnoform§tovĨ 
program, tak ta mus² plnit pŚ²snŊjġ² podm²nky, neģ ty ostatn². Pokraļuje Tereza Ġnoblov§. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
HezkĨ veļer. ObecnŊ je moģn®, podle obsahu programu, vys²l§n² rozdŊlit na plnoform§tov® a tematick®. 
Tematick® televizn² programy jsou ty zamŊŚen® pouze na jeden ģ§nr. NapŚ²klad zpravodajsk® programy, 
hudebn², sportovn² nebo filmov®. Televize s plnoform§tovĨm programem ale mus² pŚin§ġet program sloģenĨ z 
v²ce ģ§nrŢ a t®mat. KromŊ zpravodajstv² jde tŚeba o filmovou tvorbu, o poŚady vzdŊl§vac² nebo dokument§rn². 
LicencovanĨ plnoform§tovĨ program maj² u n§s, kromŊ Ļesk® televize, celkem 4 provozovatel®. Barrandov, 
Televizn² studio, FTV Prima, Televize Nova a Magical roof s programem JOJ family. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Terezo pojŅme ale hlavnŊ vysvŊtlit, jakĨ tedy teŅ bude postup v pŚ²padŊ TV Barrandov. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Barrandov m§ teŅ 30 dn² na to, aby radn²m vysvŊtlil, proļ do programu nezaŚazuje zpravodajsk® poŚady, jak mu 
ukl§d§ licence. Pokud by rada nebyla s vysvŊtlen²m spokojena, mŢģe televizi upozornit, ģe poruġuje z§kon. 
Pokud by ani po t® nedoġlo k n§pravŊ, hroz² televizi sankce a to aģ do vĨġe 2,5 milionu korun. 
 
Jarom²r VOLEK, sociolog m®di², Fakulta soci§ln²ch studi², MU v BrnŊ 
-------------------- 
MŢģe to tedy smŊŚovat, teoreticky, jo, ono k tomu nedojde, ale teoreticky aģ k tomu, ģe se bude hr§t o licenci. 
Toto je pochopitelnŊ velmi vĨznamn® ekonomicky, velmi vĨznamn® pro ten medi§ln² trh, byŠ Barrandov nen² l²dr 
trhu. Jeho procenta se pohybuj² kolem t® pŊtky, ġestky, ale je to prostŊ relevantn² hr§ļ, kterĨ je mnohem 
relevantnŊjġ² pr§vŊ ve vztahu k t® politick® diskuzi. 
 
Tereza ĠNOBLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
JeġtŊ pŚipomenu, ģe Rada pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n² poslala televizi Barrandov zhruba pŚed mŊs²cem, 
tedy v srpnu, pŊt upozornŊn² na poruġen² z§kona. Do poŚadŢ si Jarom²r Soukup podle nich nebral oponenty a 
pŚed volbami zvĨhodnil prezidentsk®ho kandid§ta, Miloġe Zemana. Rada nakonec zŢstala jen u upozornŊn². V 
pŚ²padŊ, ģe by se ale vytĨkan® chyby opŊt ve vys²l§n² objevily, mŢģe televize Barrandov dostat pokutu. 
 






















































































































